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آخرين گزارش بانك مركزي، رشد بخش صنعت و معدن 
را در بهار امس��ال منفي 1/1 درصد اعلام كرد. طبق همين 
گزارش شاخص كل توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي كشور 
در اين مدت معادل 0/5 درصد كاهش يافته اس��ت. پيش 
بيني مركز پژوهش هاي مجلس از رش��د صنعت در پايان 
س��ال جاري بين 0/5 تا 3 درصد و پيش بيني بانك جهاني 
از رش��د اين بخش براي انتهاي س��ال ميلادي و سال آتي 
حدود منفي 7 درصد اس��ت.  اين ارقام البته برشي كوچك 
از مشكلات صنعت كش��ور را نشان مي دهد و عمق معضل 
آنجا مشخص مي شود كه با بررسي روند ميان و بلندمدت 
حركت صنعتي كش��ور متوجه مي ش��ويم كه روند ارزش 
افزوده صنعتي كش��ور طي دو دهه در مجموع نزولي بوده 
اس��ت و از 19/9 درصد در س��ال 1370 به 15/3 درصد در 
سال 93 كاهش يافته است. همچنين كفه توليدات صنعتي 
در طي اين مدت به ش��دت به ضرر صنايع ساخت محور و 
كشاورزي پايه )غذايي و نساجي( و به نفع صنايع متكي به 
مواد خام معدني و انرژي سنگيني كرده است. چنانكه سهم 
صنايع متكي به دانش فني و منابع كشاورزي از 12درصد و 
38 درصد به 10/8 درصد و 16/5 درصد در سال 93 سقوط 
كرده اس��ت . در حالي كه در اين مدت سهم صنايع هيدرو 
كربوري به سرعت رش��د كرده و از 12/5 درصد در سال 83 
به 38/5 درصد در سال 93 رسيده است.  در حوزه صادرات 
صنعتي نيز همين روند نامناسب را طي يكي دو دهه اخير 
ش��اهديم . چنانكه 87 درصد صادرات صنعتي كش��ور را 
صادرات منبع محور )پتروش��يمي، مواد شيميايي، فلزات 
اساس��ي، فرآورده هاي نفتي و...( تشكيل مي دهند و جالب 
آنكه مقصد عمده همين صادرات )حدود 55 درصد( نيز به 
5 كشور جهان بوده اس��ت و نه به چند برابر اين كشورها در 
اوايل دهه 70 خورشيدي )برنامه راهبردي توسعه صنايع 
صادرات��ي و رقابتي - موسس��ه مطالع��ات و پژوهش هاي 
بازرگاني- 1397(.   معنا و مفهوم اين اعداد و ارقام آنچنانكه 
در گزارش فوق نيز بدان آنها اشاره شده، آنست كه علاوه بر 
روند نزولي رشد ارزش افزوده و سهم بخش صنعت در توليد 
ناخالص داخلي همچنين شاهد افزايش شديد اتكاي توليد 
صنعتي به انرژي و منابع معدن��ي و نيز كاهش قدرت خلق 
ارزش افزوده بخش صنعت و تنزل جايگاه س��رمايه داري 
صنعتي در كشور را مي باشيم كه اين خود سبب اختلال در 

فرايند توسعه اقتصادي، كاهش قدرت ملي و تحميل آثار 
سوء عديده اقتصادي و اجتماعي داخلي خواهد بود.  اين در 
حالي است كه از يك سو رشد بالاي صنعتي ضرورتي ناگزير 
براي كشور است )متوس��ط نرخ 9/3درصد در برنامه ششم 
توسعه( و از س��وي ديگر با توجه به فراروندهاي جهاني اعم 
از ظهور و گسترش كاربرد فناوري هاي تحول زا و تحولات 
زيست محيطي، درصد قابل توجهي از سوخت هاي فسيلي، 
محصولات معدني فلزي و غيرفلزي ك��ه در حال حاضر در 
كشور توليد مي ش��وند طي دو دهه آينده بازاري نخواهند 
داش��ت. ضمن آنكه حتي اگر براي چنين تركيبي از توليد 
و صادرات متقاضي هم وجود داشته باشد، در عمل با روند 
رو به تضعيف رقابت پذيري صنعتي كشور در عرصه جهاني 

چشم انداز مناسبي براي تداوم آن قابل تصور نيست.
آنچه در درجه اول اي��ن وضعيت ناگوار را ب��راي صنعت و 
بنگاه هاي صنعتي كشور رقم زده است، فقدان سياست هاي 
صنعتي كارآمد و علم��ي در مجموع��ه اي هماهنگ و در 
چارچوب يك اس��تراتژي توسعه صنعتي اس��ت.   در واقع 
حاكميت الگوهاي خودكفايي، جايگزيني واردات، صنعتي 
ش��دن مبتني بر منابع و حمايت از توليد داخلي در مقابل 
توليد جهاني به جاي توسعه صنعتي رقابت پذير و صنعتي 
ش��دن مبتني بر نوآوري، وضعيتي را براي توليد صنعتي 
كشور به وجود آورده است كه به هيچ وجه شايسته و سزاوار 
اين حوزه و اساس��ا توانمندي هاي بالاي اقتصاد كشورمان 

نيست.
اكنون ك��ه گزينه جدي��دي براي راهبري صنعت كش��ور 
معرفي شده اس��ت بايد با درس گيري از خطاهاي گذشته، 
ضرورت حياتي تدوين اس��تراتژي توسعه صنعتي كشور 
را براي حركتي منس��جم و منطقي و كارآمد درك و براي 
تحقق آن همانطوريكه در قانون نيز بدان تاكيد شده است 
)مواد 21 و 150 برنامه هاي چهارم و پنجم توس��عه( تلاش 
نمود.  استراتژي كه مولفه هاي آن مي بايست توسعه بخش 
خصوصي، حركت به سمت آزادس��ازي تجاري و توجه به 
تحولات اقتصاد جهاني، توس��عه فناوري، ارتقا مهارت ها و 
توسعه سرمايه گذاري خارجي باشد و نه حمايت هاي غير 
هدفمند و اداري و پول پاش��ي و سياس��ت هاي دستوري و 
تعزيراتي و درونگرايانه و... راه و روش و الگويي كه چه بسيار 
نمره ه��اي منفي در كارنام��ه صنعت نش��اند و دل فعالان 
صنعتي و بخش خصوصي اصيل و عاش��ق پيش��رفت اين 

سرزمين و رفاه ساكنانش را خون كرد !

رييس گروه دوستي پارلماني ايران و فرانسه در مجلس 
سناي اين كشور با اش��اره به اقدامات مثبت ايران در 
اجراي توافق هسته اي، گفت: فرانسه از تمام امكانات 
خود براي تحقق توافق هسته اي و باقي ماندن برجام 
اس��تفاده خواهد كرد. به گ��زارش خانه ملت، فيليپ 
بونكار روز سه شنبه در ديدار با علي لاريجاني رييس 
مجلس شوراي اسلامي به همراه دلفين او رييس گروه 
دوستي پارلماني فرانسه و ايران در مجلس ملي فرانسه، 
با اشاره به اهميت و جايگاه ايران در عرصه منطقه اي 
و بين المللي، افزود: رويكرد جمهوري اسلامي ايران در 
برجام، تصوير خوبي را از اين كشور در عرصه بين المللي 
منعكس كرده است و قطعا فرانس��ه از تمام امكانات 
خود براي تحقق توافق هس��ته اي و باق��ي ماندن اين 
توافق اس��تفاده خواهد كرد. وي اضافه كرد: فرانسه از 
گسترش روابط و تعاملات با جمهوري اسلامي ايران 
اس��تقبال مي كند و س��فر هيات ما به ايران نمايانگر 
عزم مجلس و دولت فرانس��ه براي تقويت همكاري ها 
است. رييس گروه دوستي پارلماني ايران و فرانسه در 
مجلس سناي فرانسه با بيان اينكه فرانسه به هيچ وجه 
از فعاليت منافقين در اين كش��ور حمايت نمي كند، 
يادآور شد: دولت و مجلس فرانسه هيچ همكاري با اين 
گروه نداشته و ما به تاريخچه فعاليت هاي فرقه اي آنها 
آگاه هستيم. بونكار با اشاره به اقدامات مثبت ايران در 
اجراي توافق هسته اي، تصريح كرد: رويكرد جمهوري 
اس��لامي در برجام، تصوير خوبي را از اين كش��ور در 
عرصه بين المللي منعكس كرده است و قطعا فرانسه از 
تمام امكانات خود براي تحقق توافق هسته اي و باقي 
ماندن اين توافق اس��تفاده خواهد ك��رد. رييس گروه 
دوس��تي پارلماني فرانس��ه و ايران در مجلس سناي 
فرانسه، عملكرد جمهوري اسلامي ايران در مبارزه با 
داعش و گروه هاي تروريستي در منطقه را مثبت و قابل 
قبول توصيف كرد و گفت: تنها راه مبارزه با گروه هاي 
تروريس��تي و كاهش بحران ها در منطقه مذاكرات و 

گفت وگوهاي سياسي است.

  موضع گيري اروپا از نظر سياسي خوب 
است

لاريجاني نيز در اين ديدار با اش��اره ب��ه روابط ايران و 
فرانسه در سال هاي گذشته، گفت: دو كشور همواره 
روابطي گس��ترده داشتند و قطعا س��فر هيات هاي 
پارلماني فرانسه به ايران مي تواند به تقويت همكاري ها 
و تعاملات كمك شاياني كند. وي با بيان اينكه فرانسه 
يك كشور پيش رو در حل مسائل است، ادامه داد: البته 
حضور منافقين در فرانسه يك نكته منفي در اذهان 
مردم ايران ايجاد كرده اس��ت، زيرا منافقين مسوول 
ترور 17 هزار نفر از مردم ايران هستند. رييس مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به روابط تجاري گسترده ايران 
و فرانس��ه افزود: جمهوري اسلامي در بحث تعاملات 

تجاري در ميان كشورهاي اروپايي، بيشترين روابط را 
با فرانسه دارد و قطعا دو كش��ور بايد تمام تلاش خود 
را براي ارتقا س��طح تعاملات به كار گيرند. وي اظهار 
داشت: ايران طبق گزارشات آژانس بين المللي انرژي 
اتمي به تمام تعهدات خود عمل كرده و امروز انتظار 
است كه اروپا اقدام عملي براي اجراي توافق هسته اي 
صورت دهد. لاريجاني ادامه داد: فرانس��ه جزو اولين 
كشورهاي اروپايي بود كه بعد از خروج امريكا از برجام، 
نسبت به اين مساله واكنش نشان داده و اين اقدام را 
محكوم ك��رد و رييس جمهوري فرانس��ه اعلام كرد 
كه ظرف چند هفته اقدامات قابل قبولي براي تحقق 
توافق هس��ته اي صورت مي دهد، كشورهاي اروپايي 
بايد به تعهداتشان عمل كنند، اما آن چيزي كه ديده 
مي شود، تنها حمايت سياسي است. رييس قوه مقننه 
اضافه كرد: در شرايط كنوني موضع گيري اتحاديه اروپا 
از نظر سياسي خوب اس��ت، اما ايران توافق هسته اي 
را براي اعلام موضع ديگران امضا نكرده است. رييس 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه مساله تروريسم 
يكي از مشكلات بزرگ در كل جهان و منطقه است، 
گفت: جمهوري اسلامي با درخواست دولت هاي عراق 
و سوريه، در اين كشورها در جهت مبارزه با تروريسم 
اقدام كرد و قطعا اگر اقدامات ايران نبود امروز سوريه 
و بغداد در دستان داعشي ها بود. لاريجاني با انتقاد از 
نگاه ابزاري برخي كشورهاي منطقه اي و فرامنطقه اي 
به بحران تروريس��م، يادآور ش��د: قطعا حل معضل 
تروريس��م در منطقه، به اراده قوي كشورها بستگي 
دارد و جمهوري اس��لامي آماده مذاكره و همكاري با 
كشورها براي حل بحران سوريه از مسير گفت وگو و 

راه حل هاي سياسي است.

  بحران يمن نيازمند راه حل سياسي است
دلفين او رييس گروه دوستي پارلماني فرانسه و ايران در 
مجلس ملي فرانسه، با تسليت درگذشت عده اي از مردم 
ايران در حادثه تروريس��تي اهواز و حادثه تروريستي 
مجلس، گفت: فرانسه خود در سال هاي اخير، قرباني 
معضل تروريسم بوده است و در اين سال ها، صدها نفر 
از مردم فرانس��ه، جان خود را در حوادث تروريستي از 
دس��ت داده اند. وي با بيان اينكه مبارزه با داعش داراي 
فوريت و اهميت بسيار بالا است، تصريح كرد: اميدواريم 
با همكاري جمه��وري اس��لامي اي��ران و همچنين 
كشورهايي مانند روسيه و تركيه، راه حل مناسبي براي 
بحران س��وريه انديشيده ش��ود. رييس گروه دوستي 
پارلماني فرانسه و ايران در مجلس ملي فرانسه با اشاره به 
بحران يمن، خاطرنشان كرد: قطعا بحران يمن نيازمند 
راه حل سياسي است، البته ما با كشورهاي عربستان و 
امارات در اين رابطه مذاكره مي كنيم، اما بابت حوادث 
اخير در كشتار مردم يمن متأسفيم و اقدامات عربستان 

در اين حملات را محكوم مي كنيم.

رييس گروه دوستي پارلماني فرانسه و ايران: 
فرانسه از همه امكاناتش براي باقي ماندن برجام استفاده مي كند

كار سخت سكاندار!

گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

كار سخت سكاندار!
آخري��ن گ��زارش بانك 
مرك��زي، رش��د بخش 
صنع��ت و مع��دن را در 
بهار امس��ال منفي 1/1 
درصد اع��لام كرد. طبق 
همين گزارش ش��اخص 
كل تولي��د كارگاه ه��اي 
ب��زرگ صنعتي كش��ور 
در اين مدت معادل 0/5 درصد كاهش يافته اس��ت. 
پيش بيني مركز پژوهش هاي مجلس از رشد صنعت 
در پايان سال جاري بين 0/5 تا 3 درصد و پيش بيني 
بانك جهاني از رش��د اين بخش براي انتهاي س��ال 
ميلادي و س��ال آتي حدود منفي 7 درصد اس��ت.  
اين ارقام البته برش��ي كوچك از مشكلات صنعت 
كشور را نشان مي دهد و عمق معضل آنجا مشخص 
مي شود كه با بررسي روند ميان و بلندمدت حركت 
صنعتي كش��ور متوجه مي ش��ويم كه روند ارزش 
افزوده صنعتي كشور  طي دو دهه در مجموع نزولي 

بوده است و ...

حسين حقگو
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صنعت،معدن و تجارت

  نگاه مثبت اتاق 
به سه وزير پيشنهادي كابينه

اتاق ايران سه شنبه پركاري را پشت سرگذشت؛ 
چراكه پذيراي س��ه كانديداي پيش��نهادي از 
كابينه دولت بود. وزراي پيشنهادي »تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي، صنعت، معدن وتجارت و امور 
اقتصادي ودارايي« صبح روز گذش��ته به دعوت 
پارلمان بخش خصوصي راهي خيابان طالقاني 
شدند تا هم برنامه هايشان را براي ورود به كارزار 
اقتصاد تشريح كنند، هم در مقام پاسخگويي به 

سوالات فعالان اقتصادي برآيند. 

راه و شهرسازي 

پالس اشتباه دقيقه نودي ها  
به  پليس

آلودگي هواي تهران يك��ي از معضلات مهم اين 
كلانش��هر اس��ت و به رغم اين كه طي سال هاي 
گذش��ته طرح ها و برنامه ه��اي گوناگوني براي 
رفع اين معضل اجرايي ش��ده اما در عمل موفق 
نبوده اس��ت. بر اس��اس گزارش وزارت بهداشت، 
سالانه بين ۴ تا 5 هزار تن از ش��هروندان تهرانی 
بر اثر آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند. 
از س��وی ديگر، بر اس��اس گزارش بانک جهانی، 
ش��هر تهران س��الانه 2.6 ميليارد دلار از آلودگی 
هوا خس��ارت می بيند. ط��رح LEZ  كه مخفف 
عب��ارت Low Emission Zone اس��ت ب��ه 
معناي »محدوده کم آلاينده« يا »منطقه انتشار 
کم آلايندگی« براي كاهش آلودگي هواي تهران 
تدوين شد. هدف اين طرح كه به طرح كاهش هم 
معروف اس��ت معاينه فنی خودروها، آلايندگی 
اتوبوس ها )اعم از اتوبوس های سرويس ارگانی و 
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رييس جمهوري تركيه روايت عربستان
 از مرگ خاشقجي را رد كرد

اردوغان: عربستان آمران و عاملان
 قتل خاشقجي را معرفي كند

جهانگيري از وضعيت قرمز  صندوق هاي  بازنشستگي كشور  خبر داد

گزارش يك قتل

ابر چالش ورشكستگي صندوق ها

منطقه

مذاکره کننده ارشد ايران در روند صلح سوريه گفت: 
اميدواريم امکان حل مرحله ای و گام به گام موضوع 
ادلب فراهم ش��ود و اين منطقه بدون هزينه های 

گسترده انسانی به حاکميت دولت بازگردد.
به گزارش فارس، »حسين جابری انصاری« دستيار 
ارشد وزير امور خارجه ايران در امور ويژه سياسی که 
در رأس هيأتی برای رايزنی های دوجانبه با مقامات 
روس درباره تحولات منطقه و همچنين ش��رکت 
در نشس��ت س��ه جانبه به همراه همتايان روس و 
ترکيه ای خود درباره روند صلح سوريه وارد مسکو 
ش��د، در بدو ورود در خصوص دستور کار اين سفر 
عنوان کرد: ديدار سه شنبه و چهارشنبه از مسکو در 
راستای گفت وگوهای دوجانبه با مسئولان مختلف 

روسيه در ارتباط با تحولات منطقه  است.
وی با اش��اره به نشس��ت س��ه جانبه نمايندگان 
عالی رتبه کش��ورهای ضامن روند صلح در سوريه 
)آس��تانه( که در مسکو برگزار می ش��ود، افزود: در 
سفر به مس��کو ضمن رايزنی های دوجانبه درباره 
بحران های منطق��ه و تحولات منطق��ه از جمله 
سوريه و يمن، با همکاران روس راه های همکاری 
دو کشور برای پايان دادن به اين بحران ها بررسی 
و در قالب نشست س��ه جانبه روند آستانه، آخرين 
وضعيت تح��ولات مختل��ف مرتبط با س��وريه و 
هماهنگی های ضروری که بايد بين س��ه کش��ور 
ايران، روسيه و ترکيه در اين زمينه انجام شود، مورد 
پيگيری ق��رار می گيرد.        جابری انص��اری درباره 
تحولات يمن نيز به خبرگزاری صدا و سيما گفت: 
يکی از اهداف اين سفر، رايزنی با مقامات روسيه در 
ارتباط با تحولات يمن اس��ت. در ماه های گذشته 
مجموعه ای از تح��رکات را در س��طح منطقه و با 
کشورهای اروپايی و اتحاديه اروپا در ارتباط با يمن 
پيگيری کرديم و رايزنی های متعددی داشتيم و در 
اين سفر نيز ضمن بررسی آخرين تحولات يمن و 
نتيجه رايزنی ها با طرف ه��ای مختلف منطقه ای 
و بين المللی، تلاش می کنيم با روس��يه در جهت 
کمک به ملت يمن و پاي��ان فاجعه جاری از طريق 

جنگ تحميلی هم افزايی داشته باشيم.
دستيار ارشد وزير خارجه ايران درباره ادلب و اينکه 
چه اتفاقی قرار است در ادلب بيفتد؟ نيز خاطرنشان 
کرد: بعد از اينکه بخش های عمده اراضی سوريه به 
خصوص در جنوب و  جنوب غرب اين کشور، تحت 
حاکميت دولت مرکزی قرار گرفت، همه توجهات 
به سمت شمال سوريه متوجه شد. وی توضيح داد: 
در شمال سوريه دو منطقه يکی در شرق و شمال 
فرات است و يکی در استان ادلب و مناطق همجوار 
که به ط��ور طبيعی بعد از تح��ولات مناطق ديگر 

کشور سوريه، نگاه ها به اين سمت متوجه شد.

جابری انصاری: 

خبر

فرمانده نيروي زميني س��پاه پاس��داران انقلاب 
اس��لامي با تش��ريح روند گفت وگوه��اي ايران و 
پاكس��تان براي آزادي مرزبانان ربوده شده در مرز 
ميرجاوه، گفت: ب��ه يقين، طرف ثال��ث به دنبال 
مخدوش كردن روابط تهران و اس��لام آباد است و 
اين موضوع درمذاكرات با مقامات پاكس��تاني نيز 
مطرح شد. سردار »محمد پاكپور« در پايان سفر 
يكروزه به اس��لام آباد و پيش از عزيمت به تهران، 
در راس��تاي پيگيري رون��د آزادس��ازي مرزبانان 
ربوده ش��ده ايراني، در گفت وگو ب��ا خبرنگار ايرنا 
در اسلام آباد، با تش��ريح مذاكرات خود با مقامات 
عاليرتبه نظامي و امنيتي پاكستان، افزود: پس از 
اتفاقاتي كه در مرز ميرجاوه به وقوع پيوست، دولت 
جمهوري اس��لامي ايران رايزني هاي مختلفي از 
طريق وابسته نظامي و سفير ايران در پاكستان با 
مسوولان نظامي و امنيتي اين كشور برقرار كرد، 
ولي مناسب ديديم كه به پاكستان سفر كرده و در 
خصوص اين موضوع، حضوري با مسوولان كشور 
مقابل گفت وگو كنيم. وي ب��ا قدرداني از اقدامات 
سفارت ايران در پاكستان در اين خصوص، اضافه 
كرد: امروز با مقامات نظامي و امنيتي پاكس��تان 
ديدارهايي برگزار شد و در اين نشست ها، نگراني 
جدي جمهوري اسلامي ايران در موضوع ناامني ها 
در مرزهاي مش��ترك، با فرمانده ارتش پاكستان 
مطرح شد. سردار پاكپور تصريح كرد: در خصوص 
آزادي مرزبانان ربوده ايراني در مرز ميرجاوه نيز با 
طرف پاكستاني گفت وگو شد و مقام هاي نظامي 
و امنيتي پاكس��تان وع��ده دادند ك��ه از تمامي 
ظرفيت ها براي آزادي و س��لامت مرزبانان ايراني 
استفاده كنند. فرمانده نيروي زميني سپاه اضافه 
كرد: موضوعات امني��ت مرزي نيز با مس��وولان 
ارتش پاكستان به ويژه ژنرال »قمر جاويد باجوا« 
فرمانده ارتش مطرح و در نشست مشترك تاكيد 
ش��د كه حضور نيروهاي پاكس��تاني بايد در مرز 
افزايش ياب��د تا بتوان فعاليت هاي تروريس��تي را 
با هم��كاري دوجانبه رفع كني��م. وي اضافه كرد: 
هم اكنون 90 درصد خطوط مرزي مشترك ايران 
و پاكستان را امن و بس��ته نگه داشته ايم و برادران 
پاكس��تاني نيز بايد امنيت طرف م��رزي خود را 
افزايش دهند تا تروريس��ت ها نتوانند از آنس��وي 
مرزها به خاك ايران و پاسگاه ها و پايگاه هاي ايران 
وارد شده يا حمله كنند. سردار پاكپور تاكيد كرد: 
در مجموع مذاكرات جدي با مسوولان پاكستاني 
انجام شد و با پذيرش مطالبات طرف ايراني، قول 
داد كه همكاري مش��ترك بيش از پيش تقويت 
شود. فرمانده نيروي زميني سپاه همچنين گفت: 
مقامات پاكستاني اطمينان دادند كه در خصوص 
مرزها، امنيت را تقويت ك��رده و از هر گونه حضور 

تروريست ها جلوگيري خواهند كرد.

طرف ثالث به دنبال مخدوش 
كردن روابط ايران و پاكستان 

انرژي

 يك دبيرخانه نفتي
 و چند نشان
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وزي��ر نفت با اش��اره ب��ه اينك��ه در 6 ماهه اول س��ال 
درآمده��اي نفتي كش��ور 25 درصد بي��ش از ميزان 
پيش بيني شده در قانون بودجه كل كشور بوده است، 
گفت: با روش ه��اي مختلف با تحريم ه��اي ظالمانه 
امريكا عليه ايران مقابله مي شود. بيژن نامدار زنگنه در 
گفت وگو خانه ملت گفت: در نشست كميسيون برنامه و 
بودجه گزارشي درباره درآمدهاي نفتي كشور ارايه شد. 

وزير نفت ادامه داد: براساس گزارش ارايه شده در 6 ماه 
اول سال جاري درآمدهاي نفتي كشور 25 درصد بيش 
از ميزان پيش بيني ش��ده در قانون بودجه بوده است. 
اين عضو كابينه دولت يادآور ش��د: تلاش مي شود به 
روش هاي مختلف در مقابل تحريم هاي ظالمانه امريكا 
عليه جمهوري اس��لامي ايران مقابله شود هرچند كه 

روش هاي مقابله با تحريم ها بيان نمي شود.

زنگنه: روش هاي مقابله با تحريم هاي امريكا گفتني نيست

نفت

اميدواريم ادلب بدون تلفات 
انسانی به دولت سوريه بازگردد



روي موج خبر

    چهارمين جلس�ه س�تاد اطلاع رساني و 
تبليغات اقتصادي كشور برگزار شد؛مهر|

در چهارمي��ن جلس��ه س��تاد اطلاع رس��اني و 
تبليغات اقتصادي كشور، وزير كشور بر استمرار 
رويكرد هاي��ي كه بروز ثبات و آرامش نس��بي در 
بازار را فراهم كرده است، تاكيد كرد. در اين جلسه 
ضمن مرور برخي اقدامات مهم دستگاه ها در هفته 
اخير از جمله تسويه كل مطالبات كشاورزان گندم 
كار تا پايان وقت دوشنبه، خدمات ارايه شده براي 
تأمين ارز مورد نياز زائرين اربعين و اقدامات در حال 
اجرا براي حذف مقررات اقتصادي معارض و رفع 
موانع رونق فضاي كسب و كار، مهم ترين اخبار و 
جريان هاي خبري هفته اخير در حوزه اقتصادي 
مطرح و مورد بررسي و تصميم گيري قرار گرفت.

    خيلي اميدواريم وزراي پيشنهادي راي 
بالايي در مجلس به دست آورند؛ايرنا|

معاون پارلماني رييس جمهور با اش��اره به اينكه 
روند اقناع نمايندگان مجلس ب��راي راي وزراي 
پيش��نهادي خيلي خوب پيش م��ي رود، گفت: 
خيلي اميدواريم چهار وزير پيشنهادي دولت راي 
بالايي در مجلس به دس��ت بياورند. حسينعلي 
اميري با اش��اره به اينكه وزراي پيش��نهادي در 
فراكس��يون ها، كميس��يون ها و مجامع استاني 
مجلس حضور يافتند اظهار كرد: نمايندگاني كه 
به شريعتمداري انتقاد داشته اند جلسه مشتركي 
با او برگزار و اعلام كردند كه ما در قبال پاسخ هاي 
او قانع ش��ده ايم و حتما به او راي مي دهيم. ساير 
وزرا نيز برنامه هاي خود را در مجلس اعلام كردند 
و فضاي مجلس نسبت به روزهاي گذشته در قبال 

وزراي پيشنهادي بهتر شده است.

    توضيح�ي درباره وضعي�ت »دراويش«
در زندان؛ايسنا|

اداره كل زندان هاي اس��تان تهران، به انتش��ار 
اخباري مبني ب��ر اعمال تبعيض تحمل حبس 
مددجويان موس��وم به دراويش، واكنش نشان 
داد.  در بخش��ي از اين اطلاعيه آمده اس��ت:  در 
حوزه زندانباني ايران، تمامي متهمان و مجرمين، 
بدون در نظرگرفتن نوع جرايم ارتكابي، در صورت 
رعايت كامل الزامات قانوني و مقرّرات ابلاغي در 
حين تحمل حبس، از شرايط مساوي برخوردار 
هستند. با اين حال زندانيان فوق الاشاره همسان 
با س��اير محبوس��ين، بدون هيچ گون��ه اعمال 
محدوديتي از حقوق به رس��ميت شناخته شده 
در آيين نامه اجرايي سازمان زندان ها من جمله 
ملاقات هاي كابيني )با بستگان درجه يك و وكلا(، 
استفاده از هواخوري و امتيازاتي نظير تلفن و… 

برخوردار هستند.«

    اربعين تبديل به رزمايش بزرگ اسلام ناب 
شده است؛سپاه نيوز|

بيست و هشتمين جلسه كميته دايمي پدافند 
غيرعامل كشور به رياست سردار سرلشكر محمد 
باقري رييس س��تادكل نيروهاي مسلح و ديگر 
اعضاء در محل س��تادكل نيروهاي مسلح برگزار 
شد. رييس ستادكل نيروهاي مسلح گفت: حقيقتاً 
اربعين در سال هاي اخير تبديل به يك رزمايش 
بزرگ اسلام ناب در سطح جهان شده است. در اين 
جلسه، ضمن ارايه گزارش برگزاري رزمايش بزرگ 
س��ايبري “كرامت “ در برخي از زيرساخت هاي 
اصلي كشور، سند راهبردي پدافند غيرعامل حوزه 
فضايي كشور مورد بررسي قرار گرفت و بخشي از 

آن به تصويب رسيد.

    امني�ت خوبي در مرزه�اي ايران و عراق 
برقرار  است؛تسنيم|

فرمانده مرزباني ناجا با بيان اينكه امنيت خوبي 
در مرزهاي ايران و عراق برقرار است، گفت: همه 
بس��ترها براي تردد و قدوم ب��ا ارزش زائران مهيا 
شده است. سردار قاسم رضايي در حاشيه بازديد 
از مرز چذابه در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: 
امروز سراس��ر ايران ميزبان زائران هستند؛ اتباع 
خارجي هم از افغانستان، پاكستان، تركمنستان، 
آذربايجان و ازبكس��تان وارد كشور مي شوند و از 
آنها نيز استقبال و بدرقه مي كنيم. او افزود: امروز 
بالاترين وحدت را بين ملت و دولت مردان ايران 
و عراق ش��اهد هستيم. روز گذشته نشست هاي 
مختلفي را در نقطه صفر مرزي مهران با تمامي 

نيروهاي عراقي برگزار كرديم.

    نشست تخصصي ۵ فراكسيون مجلس
با وزير پيشنهادي صنعت؛ تسنيم|

 نماين��دگان مجل��س در نشس��ت تخصص��ي 
فراكسيون هاي مجلس با وزير پيشنهادي صنعت، 
معدن و تجارت بر وجود ش��فافيت در مناسبات 
اقتصادي اين وزارتخانه به ويژه در حوزه بازرگاني 
تأكيد كردند. اعضاي فراكسيون هاي تخصصي 
“محيط زيست و توس��عه پايدار “، “ديپلماسي 
و مناف��ع مل��ي “، “اصناف “، “نظ��ارت بر اجراي 
برنامه هاي توسعه “، “مناطق آزاد، تجاري، ويژه و 
اقتصادي “ مجلس ظهر ديروز )يكم آبان ماه( با رضا 
رحماني وزير پيشنهادي صنعت، معدن و تجارت 
نشستي برگزار كردند كه در اين نشست نمايندگان 

مجلس به بيان نقطه نظرات خود پرداختند.

    ديدار معاون سياس�ي وزير امور خارجه 
عمان با ظريف؛ تعادل|

 معاون سياسي وزير امور خارجه عمان، با محمد 
جواد ظريف در محل وزارت امور خارجه كشورمان 
دي��دار و رايزني كرد. محمد بن عوض الحس��ان 
معاون سياس��ي وزير امور خارجه عمان پيش از 
ظهر ديروز با وزير امور خارجه كشورمان ديدار و 
گفت وگو كرد. در اين ديدار طرفين ضمن تاكيد 
بر توس��عه همكاري هاي سياس��ي، اقتصادي و 
فرهنگي دو كشور، در خصوص مهم ترين مسائل 

منطقه اي تبادل نظر كردند.

ايران2

رييس جمهور در ديدار جمعي از محققان و استادان علوم اجتماعي:

جامعه نگران فردا نباشد
 نبايد اجازه داد برخي آينده را براي مردم سياه ترسيم كنند

گروه ايران|
»تقويت روحيه نشاط و اميدواري در جامعه«مهم ترين 
بخش از اظهاراتي بود كه رييس جمهوري در جمع عالمان 
علوم اجتماعي و اساتيد دانشگاهي با استفاده از آنها تلاش 
مي كند تا تصويري از مهم ترين اولويت هاي امروز كشور را 
ارايه كند. موضوعي كه از منظر رييس جمهوري ركن اصلي 
فرآيند توسعه پايدار را ش��كل مي دهد و بدون آن امكان 
دستيابي به اهداف از پيش تعيين شده ممكن نيست. در 
ابتداي جلسه نيز كه بيش از 3 ساعت طول كشيد، جمعي 
از اساتيد و محققان علوم اجتماعي در فضايي صميمي با 
رييس جمهور، به طرح ديدگاه ها و نظرات خود براي برون 
رفت از مشكلات كشور پرداختند. روحاني صحبت هاي اين 
اساتيد و كارشناسان را شنيد؛ به دغدغه هايشان گوش داد؛ 
درد دل هاشان را شنيد و در نهايت از آن براي حل و فصل 

مشكلات بنيادين جامعه كمك خواست. .
روحاني، رسالت و نقش دانشگاه ها، اساتيد و دانشجويان را 
در روند زدودن سريعتر مشكلات جامعه، محوري و بسيار 
مهم برشمرد و گفت: گاهي واقعيت ها با تفسير و احساس 
مردم متفاوت است و اساتيد دانشگاه ها به عنوان مرجع 
اجتماعي، در ارايه تفسير واقعي به جامعه، مسوولند و بايد 
در اين فرآيند، مشاركت فعالتر داشته باشند. روحاني ديروز 
در جلسه اي با حضور جمعي از محققان علوم اجتماعي و 
اساتيد جامعه شناسي دانشگاه هاي كشور، با بيان اينكه بايد 
نشاط را در جامعه امروز ايران بيش از پيش تقويت كنيم، 
گفت: گاهي با تفسيرهايي از واقعيت هاي جامعه مواجه ايم 
كه گاهي اين تفاس��ير با واقعيت ها منطبق نبوده و حتي 
فاصله زيادي دارد. رييس جمهور با بيان اينكه “تفسيري 
كه گاهي در جامعه از وضع و مشكلات امروز و فردا وجود 
دارد، بالاتر از واقعيت ها است “، اظهارداشت: ما بايد تلاش 
كنيم تا از اين فاصله كاسته شود و البته اين بدان معنا نيست 
كه ما براي گسترش اميد، خلاف واقع گفته يا صرفاً شعار 
بدهيم بلكه بايد واقعيت ها و مشكل را در همان حدي كه 

هست و نه بيشتر، بيان كنيم.

    ارايه راهكار همراه با انتقاد
 روحاني، بي��ان راه حل ها همزمان با طرح مش��كلات را 
ضروري خواند و تصريح كرد: امروز بايد سرمايه اجتماعي 
را با تقويت اعتماد عمومي بي��ش از پيش افزايش دهيم 
چرا كه كاهش س��رمايه اجتماعي مي تواند بزرگ ترين 

معضل جامعه باش��د كه البته آن ه��م، از كاهش اعتماد 
نشات مي گيرد.

رييس جمهور اظهارداشت: دانشگاه بايد مستقل عمل 
كرده و به هر نتيجه اي كه در تحقيقات و پژوهش هاي 
علمي رس��يد، اعلام كند اما اس��اتيد دانشگاه نبايد 
خ��ود را از دولت جدا بدانند و همه ما بار مس��ووليت 
س��نگيني را برعهده گرفته ايم. روحان��ي با تاكيد بر 
اينكه » همانطور كه علم دستوري نمي شود انتقاد هم 
نمي تواند دستوري باشد«، گفت: ما استقلال دانشگاه 
و بررسي هاي علمي و پژوهشي را مي پذيريم اما اينكه 
شما كناري بايستيد و بدون ارايه راهكارهاي عملي، 
صرفا انتقاد كنيد و بگوييد دول��ت اين كار را بكند يا 

انجام ندهد، قابل پذيرش نيست. 
همه بار مسووليت سنگيني را مشتركاً بردوش داريم 

و بايد براي انجام بهينه اين مسووليت سنگين، نهايت 
تلاش خود را به كار بگيريم. رييس جمهور با بيان اينكه 
بايد موفقيت ها و دس��تاوردها را تبلي��غ و ناكامي ها را 
هم به همان اندازه واقعي آنها بيان كنيم، افزود: دولت 
معصوم نيست و ممكن اس��ت در برخي موارد نيز در 
كنار موفقيت ها و دستاوردهاي گسترده اي كه داشته، 
خطاهايي هم داشته باشد كه ضروري است آن خطاها 
را با راه حل بيان كنيد. به عبارت��ي همه بايد به دنبال 
راه حل برويم و وارد ميدان شده و مسائل را تبيين كنيم. 
روحاني تصريح كرد: ما كش��ور نيرومندي هستيم و 
نبايد اجازه داد برخي ها آينده را براي مردم سياه ترسيم 
كرده و آنان را نگران سازند. جامعه ما نبايد نگران فردا 
باشد؛ جامعه اي كه بيش از امروز، نگران فردا باشد باعث 
مي شود همين نگراني از فردا، امروز آن را نيز برهم بزند.

    تقويت سرمايه اجتماعي
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه تمام تلاش ما بايد معطوف 
به تقويت انسجام و سرمايه اجتماعي و اعتماد عمومي شود، 
اظهارداشت: حكومت ما بر مبناي مردم سالاري است اما 
الزامات آن گاهي اوقات رعايت نمي شود به گونه اي كه در 
مواردي شاهديم بعد از انتخابات، تازه دوره انتقام گيري رقبا 
شروع شده و حتي به قيمت لطمه زدن به مردم و كشور، 
مشكلاتي را براي دولت و جامعه ايجاد مي كند. روحاني 
دستاوردها و اقدامات دولت در بخش هاي مختلف از جمله 
زنان، جوانان، اقليت هاي قومي، آزادي ها، عمران روستاها، 
كاهش تورم، توسعه خطوط ريلي و جاده اي و بهره گيري 
از منابع مشترك انرژي با همسايگان را كم سابقه ذكر كرد 
اما تأكيد نمود كه اين به معناي نبود مشكلات در كشور 
نيست. رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با 

اشاره به شرايط پيچيده منطقه اي و جهاني گفت: محيط 
پيراموني ايران با شرايط ويژه اي مواجه است و عكس العمل 
و اقدامات ما در عمده حوزه هاي منطقه اي درست، بجا و 
حساب شده بوده اس��ت. روحاني تصريح كرد: حكومتي 
كه در امريكا به قدرت رسيده در دشمني با ايران و ايراني، 
كم سابقه است اما با وجود همه تلاش هايش، در رسيدن 
به اهداف ناكام خواهد مان��د همانطور كه تاكنون موفق 

نبوده است.
رييس جمهور با برشمردن برخي از موفقيت هاي حقوقي 
اي��ران در مجام��ع بين المللي عليه زي��اده خواهي هاي 
واشنگتن گفت: امريكا در زمينه برجام شكست خورده 
تاريخ است و شكست ترامپ در جلسه شوراي امنيت و در 
جريان مجمع عمومي سالانه سازمان ملل متحد، نشان 
داد كه سياست خارجي ما از تدبير، انسجام و برنامه ريزي 
دقيق برخوردار است. روحاني تاكيد كرد: با اتحاد و تقويت 
انسجام ملي از مشكلاتي كه امريكايي ها در اين چند ماهه 
ايجاد كرده اند، بسيار سريع و به خوبي عبور خواهيم كرد 

و آنان نمي توانند به روندي كه پي گرفته اند، ادامه دهند.

    استادان علوم اجتماعي چه گفتند؟
ضرورت تفاهم بر سر چگونگي تقويت همبستگي اجتماعي 
جامعه ايران به عنوان يك مساله محوري، ضرورت استفاده 
بيشتر از ظرفيت هاي علمي جامعه در عرصه اجرايي، تاكيد 
بر تمركز ب��ر روي جوانان تحصيلكرده و بهره گيري بهتر 
ازاين فرصت جمعيتي كشور، پيگيري توسعه عدالتگرا، 
توجه بيشتر به موضوع دعوت به نظام كارشناسي، اعتماد 
به جامعه علمي به عنوان ميانجي حاكميت با مردم، توجه 
ويژه به جايگاه زنان، تاكيد بر اهميت اين جلسات تخصصي 
به عنوان نماد شنيدن س��خن جامعه و ضرورت ارتباط 
قوي تر دولت با مجموعه نخبگان كشور، از جمله مباحث 
و موضوعاتي بودند كه استادان و صاحبنظران اجتماعي 
شركت كننده در اين نشست پيرامون آنها، ديدگاه هاي 
خود را با رييس جمهور در ميان گذاشتند. تقويت جامعه 
مدني و گس��ترش حوزه عمومي، نهادينه ش��دن حوزه 
عمومي سياس��ت گذاري، ضرورت تقوي��ت راهكارهاي 
اعتماد بيشتر مردم به دولت، ارتباط بيشتر دولت با رسانه ها 
و ضرورت سنجش مداوم وضعيت آسيب هاي اجتماعي 
و حراس��ت دولت از جامعه در برابر آن آسيب ها، از ديگر 

موضوعاتي مطروحه در اين جلسه بود.

 سه تيم تروريستي
در خوزستان منهدم شد

وزير اطلاع��ات مي گويد: 
در چند روز اخير س��ه تيم 
تروريس��تي در اس��تان 
خوزس��تان شناس��ايي و 
اعضاي آن دستگير شدند.

به گزارش ايرنا سيدمحمود 
عل��وي دي��روز در جريان 
بازديد از مرز بين المللي شلمچه تعداد اعضاي دستگير 
شده اين س��ه تيم را 15 نفر عنوان كرد و افزود: بنا به 
ادعاي بازداشت شدگان اعضاي اين باند تروريستي 
قصد انجام عمليات انتحاري و به ش��هادت رساندن 
تعدادي از زائران اربعين حسيني را داشتند كه با نيت 
پاك زائران ابا عبدالله الحس��ين )ع( و همت سربازان 
گمنام امام زمان )عج( دستگير شدند. او اظهار داشت: 
امريكا با همراهي صهيونيس��ت و آل س��عود تلاش 
مي كنند با سرمايه گذاري بر روي جريان هاي تجزيه 
طلب و تكفيري آنها را به انجام اقدامات تروريس��تي 
تشويق  كنند. اوافزود: به فضل الهي از هر 100 اقدام ضد 
امنيتي كه براي انجام آنها در ايران تلاش و برنامه ريزي 
ش��ده 99 اقدام آن كشف و خنثي ش��ده و اين تعداد 
كشف شدن تيم تروريستي در سطح دنيا و در سطح 

دستگاهاي اطلاعاتي جهان بي نظير است.

افزايش ۲ تا ۳ برابري هزينه 
تردد زائران ايراني در عراق

س��خنگوي س��تاد اربعين 
گف��ت: با توج��ه به كاهش 
ارزش پول اي��ران در مقابل 
پول عراق هزينه تردد زائران 
در كش��ور عراق نسبت به 
س��ال هاي گذشته افزايش 
داشته و دو الي سه برابر شده 
اس��ت.   شهريار حيدري در گفت وگو با ايلنا در پاسخ به 
اين سوال كه زائران در صورت مفقودشدن مدارك شان 
در عراق چه كاري بايد كنند؟ گفت: مي توانند به دفاتر 
كنس��ولگري ايران در عراق در شهرهاي نجف، كربلا 
و كاظمي��ن مراجعه و از آنجا ي��ك برگه موقت حضور 
در عراق را دريافت كنند.اين زائر مي تواند با برگه تردد 
موقت به ايران بازگردد و پس از بازگشت اين برگه را به 
پليس گذرنامه تحويل داده و پليس نيز بررسي مي كند.. 
سخنگوي ستاد اربعين در بخش ديگري از صحبت هايش 
درباره مراكز درماني مستقر در عراق گفت: در 50 نقطه 
تيم هاي پزشكي ما در بيمارستان ها و مواكب درماني 
مستقر هستند. تقريبا تمام نقاط پيوسته و متصل در 
مسير زائران هستند و همچنين وزارت بهداشت ايران با 
بيمارستان هاي عراق قرارداد تفاهم نامه امضا كرده تا در 
صورت بروز حوادث، آنها بدون پرداخت وجه درمان شوند.

 فروش ۲۴۰ ميليون دلار
ارز دولتي در بازار آزاد 

ز  ا ته��ران  دادس��تان 
دستگيري 53 متهم ارزي 
در 10 روز گذشته خبر داد 
و گفت: فردي ۲۴0 ميليون 
دلار ارز دولت��ي اخذ كرده و 
آن را در بازار آزاد فروخته و با 
سود حاصله و با مابه التفاوت 
بهاي ارز دولتي و آزاد، كارخانه اي را در تبريز خريده است.

به گزارش ايسنا، جعفري دولت آبادي به بروز برخي از 
مشكلات اقتصادي مرتبط با قيمت ارز پرداخت و افزود: 
تصميماتي كه در حوزه ارز ظرف يكسال گذشته اتخاذ 
شد، نشان داد كه تصميمات برخي دستگاه هاي اجرايي 
مي تواند منشأ بروز مشكلات اقتصادي باشد. دادستان 
تهران با بيان اينكه امروز اقتصاد ايران از عوامل مختلف 
تاثي��ر مي پذيرد، با طرح اين پرس��ش كه برخوردهاي 
دس��تگاه هاي قضايي تا چه ميزان بر مسائل اقتصادي 
تاثيرگذار اس��ت، گفت: اخيرا بانك مركزي اعلام كرد 
صرافي ها مي توانند خريد و فروش ارز انجام دهند و بر 
همين اساس با هماهنگي ميان بانك مركزي، دادستاني 
تهران، وزارت كشور و پليس، خريد و فروش ارز در معابر 
ممنوع اعلام ش��د و با اقدامات قضايي ظ��رف 10 روز 

گذشته، 53 متهم ارزي دستگير شدند.

همزماني اجراي سازوكار مالي 
اروپا با آغاز تحريم ها

س��خنگوي هيات رييسه 
مجل��س گفت: بر اس��اس 
گزارشي كه ظريف ارايه داد، 
در مذاكره با اروپا، كشورهاي 
غربي قول داده اند همزمان 
با آغاز تحريم ه��اي امريكا 
در 13 آبان س��از و كار مالي 
انتقال پول با ايران را اجرا كنند و البته روس��يه، چين و 
هند نيز به اين مس��اله متعهد خواهند بود. به گزارش 
ايسنا، بهروز نعمتي به تشريح نشست غيرعلني مجلس 
با محمدجواد ظريف پرداخت و افزود: آقاي ظريف در اين 
نشست تاكيد داشتند كشورهاي اروپايي در مساله برجام 
و FATF و CFT ايستادگي خوبي داشتند. نماينده مردم 
تهران در مجلس ادامه داد: در جلسه غيرعلني مجلس 
وزير امور خارجه و معاون ايشان مواردي را مطرح كردند 
مبني بر اينكه امريكايي ها از طريق حوزه هاي اقتصادي 
در حال وارد كردن فش��ار حداكثري به ايران هستند تا 
به خيال باطلش��ان ايران را به فروپاشي نزديك كنند. 
هچنين امريكايي ها از طريق رسانه ها موضوعات رواني 
مختلفي را از طرق مختلف در حال پياده كردن هستند. 
آنان از طريق فشارهاي رواني و اقتصادي در پي رسيدن 

به مطامع خود هستند. 

نمايندگان راي بالايي به ماندن 
افشاني مي دهند 

رس��ول خضري، نماينده 
مجلس دهم گفت: به نظر 
من نمايندگان مجلس رأي 
بالايي به ماندن افشاني در 
ش��هرداري تهران خواهند 
داد،  ب��ه گ��زارش تع��ادل، 
خض��ري با بي��ان اينكه در 
شرايط كنوني تغيير مديريت شهري تهران، مشكلات 
بس��ياري را به دنبال خواهد داش��ت، افزود: بطور حتم 
تغييرات پي در پي در مديريت شهري پايتخت تبعات 
بسياري دارد كه اين مساله گريبان شهروندان را خواهد 
گرفت. كلان شهر تهران داراي ويژگي هاي خاص خود 
اس��ت و قطعا هر فردي نمي تواند آن را مديريت كند. 
سياست هاي افشاني براي اداره شهر تهران براي اساس 
برنامه توسعه موزون قابل دفاع است.  وي افزود: قطعا اگر 
قرار باشد ش��هردار جديد انتخاب شود، اين روند و قرار 
گرفتن مديريت جديد شهر روي ريل حدود 6 ماه طول 
مي كشد و قطعا در اين مدت شهرداري و پايتخت دچار 
مشكلات بسياري خواهد شد.  خضري گفت: اين طرح 
با حدود 138 امضاي نمايندگان مجلس به هيات رييسه 
مجلس ارجاع شده و در نشست فرداي صحن علني مورد 

بحث و بررسي قرار خواهد گرفت.
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»تعادل« سير تاريخي طرح »استاني شدن انتخابات مجلس« را بررسي مي كند

طلسم 19 ساله!
محمد غلامي|

 از اولين باري كه طرح استاني شدن انتخابات مجلس شوراي 
اسلامي به صحن پارلمان آمد، بيش از 19 سال مي گذرد. 
طرحي كه بارها در مجلس مطرح شده، حتي به تصويب 
رسيده؛ اما در آخرين قدم ها به بن بست رسيده است. اين 
طرح را آن دسته از نمايندگاني پيگيري كرده اند كه خواهان 
ملي شدن مجلس هستند، مجلسي كه معتقدند مطالبات 
ريز و كوچك راي دهندگان، آن را از كارآمدي انداخته است. 
حال بارديگر تعدادي از نمايندگان يك فوريت طرح جامع 
انتخابات را- كه استاني شدن انتخابات مجلس بخشي از آن 
است- به هيات رييسه داده اند. آنطور كه نجفي نماينده بابل 
گفته »بر اساس يكي از مواد اين طرح، در انتخابات مجلس 
محدوده جغرافيايي هر اس��تان به عنوان حوزه اس��تاني 
انتخابات محدود مي ش��ود و نمايندگان هر حوزه استاني 
معادل تعداد نمايندگان حوزه انتخابيه موجود در استان 
هستند كه مس��تند به قانون تعيين محدوده حوزه هاي 
انتخابيه مجلس و اصلاحات بعدي آن تعيين مي شود.« اما 

پيشينه اين طرح به چه زماني باز مي گردد؟ 

    استاني شدن انتخابات؛ از مجلس پنجم تا به امروز
اولين بار تع��دادي از نمايندگان مجلس پنجم، در آخرين 
روزهاي كاري اين مجلس، طرح استاني شدن انتخابات را 
مطرح كردند. اما چون روزهاي آخر مجلس پنجم بود، برخي 
از نمايندگان آن را طرحي انتخاباتي و تبليغاتي پنداشتند، از 

اين رو با آن همراهي نكردند. اما با تغيير چينش نمايندگان 
در مجلس ششم، و به قدرت رسيدن اكثريت اصلاح طلبان 
يا همان جبهه دوم خردادي آن روزها، اين طرح به حاشيه 
نرفت. خردادماه سال 1381 تعدادي از نمايندگان مجلس 
ششم، طرحي مشابه آنچه پيش تر در مجلس پنجم مطرح 
شده بود را به هيات رييسه دادند. طرحي كه يكسال بررسي 
آن زمان برد و سرانجام در ارديبهشت سال 8۲ با 1۲0 راي 
موافق تصويب شد. بر اساس طرحي كه نمايندگان مجلس 
ششم مطرح كرده بودند، هر يك از نامزدهاي انتخاباتي بايد 
از يكي از شهرستان هاي يك استان انتخاب مي شدند. بر اين 
اساس، آن فردي پيروز انتخابات از حوزه انتخابيه شهرستان 
مدنظرش بود كه بيشترين راي را از راي دهندگان استان 
به دست مي آورد. اما اين طرح با سد شوراي نگهبان مواجه 
شد. اين شورا، مصوبه مجلس را مغاير با بندهاي 8، 9 و 15 
اصل سوم و شانزدهم و اصل شصت و دوم و هفتاد و پنجم 
قانون اساسي و شرع تشخيص داد و آن را رد كرد. طرح كه 
به مجلس بازگشت 96 نماينده مجلس طرح جديدي ارايه 
كردند كه بر اس��اس آن طرح استاني شدن انتخابات براي 
دور اول تنها در چند استان به صورت آزمايشي برگزار شود. 
در اين طرح آمده بود كه اس��تاني شدن انتخابات مجلس 
براي انتخابات مجلس هفتم در 6 استان اصفهان، لرستان، 
فارس، گيلان، آذربايجان شرقي و زنجان برگزار شود و پس 
از آن با توجه به نتيجه كار، نمايندگان درباره ادامه يا تغيير 
در برگزاري اين شكل از انتخابات تصميم بگيرند. اما شوراي 

نگهبان اين طرح را هم با استناد به همان ايراداتي كه پيش تر 
گرفته بود، رد كرد. اين طرح بارديگر به مجلس بازگشت؛ اما 
عمر مجلس ششم به بررسي دوباره آن قد نداد. با اين حال، 
مجلس هفتمي ها هم آن را دوباره پي گرفتند و با 1۴6 راي 
طرح اصلاحي را در ارديبهشت ماه سال 86 تصويب كردند. بر 
اساس اصلاحيه نمايندگان مجلس هفتم، يك حوزه انتخابيه 
اصلي )اس��تان( و يك حوزه انتخابيه فرعي )شهرستان( 
وجود داشت. همچنين چند استان و حوزه انتخابيه از جمله 
استان سيستان و بلوچستان و حوزه هاي انتخابيه تربت جام 
و تايباد، خواف و رش��تخوار در اس��تان خراسان رضوي و 
چند شهرستان در گلستان، آذربايجان غربي، كرمانشاه و 
كردس��تان از اجراي اين قانون مستثني مي شدند. اما اين 
طرح هم به سد شوراي نگهبان خورد و آنان بارديگر ايرادات 
پيشين را به ميان كشيده و مصوبه مجلس را رد كردند. نوبت 
كه به مجلس هشتم رسيد، نمايندگان اين دوره هم استاني 
شدن انتخابات مجلس را ناديده نگرفتند و در سال 88 طرح 
»تغيير نظام انتخاباتي مجلس« را ارايه كردند. طرحي كه 
نمايندگان مجلس هشتم همچون سلف شان، حوزه هاي 
انتخابيه را به دو دسته استاني و شهرستاني تقسيم كردند؛ 
اما تغييري در طرح قبلي اعمال كردند. بر اساس اين تغيير، 
به جاي آنكه ملاك پيروزي هر كانديدا كسب حداكثر راي 
در اس��تان باش��د، داوطلبان براي انتخاب شدن در حوزه 
انتخابيه فرعي )يك يا چند شهرستان( بايد 15 درصد آراي 
استاني را هم كسب كند. اگر چنين نشود، سيستم تناسبي 

ملاك عمل قرار مي گيرد؛ به اين ش��كل ك��ه راي دهنده 
مختار است نام يك يا چند نماينده يا فهرست يا تركيبي 
از فهرس��ت و نامزدهاي منفرد را در برگه راي بنويسد. در 
اين روش، كرسي هاي باقي مانده بين فهرست ها به تناسب 
رايي كه كسب كرده اند تقسيم مي ش��د. اما اين طرح هم 
مانند طرح هاي پيشين به نتيجه نرسيد. طرح استاني شدن 
انتخابات مجلس در پارلمان نهم هم تكرار شد كه شوراي 

نگهبان آن را هم رد كرد.

    استدلال موافقان و مخالفان
 حال پس از ط��رح دوباره اين موض��وع اين بار در مجلس 
دهم، بارديگ��ر موافقان و مخالفان به اظهارنظر در اين باره 
پرداخته اند. موافقاني كه معتقدند با استاني شدن انتخابات 

از يك س��و چهره مجلس ملي تر شده و افراد شايسته تري 
به پارلمان راه مي يابند، از سوي ديگر، نمايندگان به جاي 
دخالت در مس��ائل و مش��كلات دولتي در شهرستان ها و 
روس��تاها، به وظيفه قانونگذاري و نظارت مي پردازند. اما 
مخالفان نظر ديگ��ري دارند. آنان معتقدند با تصويب اين 
طرح ارتباط ميان جامعه و مردم در ش��هرها و روستاهاي 
كوچك با دولت قطع مي ش��ود. در واق��ع آنان نمايندگان 
مجلس را پلي ميان مردم شهرها و روستاها و دولت مي دانند 
كه با استاني شدن انتخابات اين پل از بين مي رود. از سوي 
ديگر آنان معتقدند با استاني شدن، نمايندگان نگاه شان به 
جاي شهرس��تان هاي كوچك به مراكز استان ها معطوف 
مي ش��ود كه اين باعث فراموش شدن مناطق دور از مراكز 

استاني مي شود. 



اخبار كلان 3 كلان

وزير پيشنهادي امور اقتصادي و دارايي: 

معاون مركز آمار كشور خبر داد 

شعارارزانينميدهم

تهيه پيش نويس قانون آمار 

گروه اقتصاد كلان| 
وزير پيش��نهادي امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه 
اصلاح نظام بانكي يك اولويت اساس��ي است، گفت: 
اكسير گم شده اقتصاد ايران هماهنگي تيم اقتصادي 
اس��ت و يكي از انتقادات در گذشته ناهماهنگي تيم 
اقتصادي دولت ب��ود. با تصمي��م رييس جمهور تيم 
اقتصادي دولت هماهنگ مي شود و بايد اين موضوع 
را ب��ه فال نيك گرفت تا در طراح��ي، تثبيت و اجراي 
سياست ها هماهنگي باشد. او در ادامه با اشاره به سوابق 
دوس��تي خود با نوبخت و همتي، ب��ه نيكي از رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه ياد كرد تا به حواش��ي كه در 
رابطه با رابطه سرد اين دو مطرح مي شد را به شكل غير 

مستقيم تكذيب كند. 
در شرايطي كه وضعيت اقتصادي كشور چندان مناسب 
نيست، انتخاب دژپسند براي تصدي وزارتخانه اقتصاد 
مي تواند حاوي يك پيام باشد؛ از آن جايي كه اين وزير 
پيشنهادي بيشتر در حوزه برنامه ريزي اقتصادي فعال 
بوده، روحاني مي خواهد با انتخاب او در ش��رايطي كه 
فشارها به كشور افزايش مي يابد، برنامه ريزي در اقتصاد 
را گسترش دهد. در اغلب كشورهاي جهان، هنگامي كه 
مشكلات اقتصادي به دلايلي از جمله جنگ يا تحريم 
سخت مي شود، دولت ها برنامه ريزي را آغاز مي كنند تا 
از اين طريق بتوانند با مديريت بهتر منابع، بهره وري در 
اقتصاد را بالاتر ببرند و در مقابل مشكلات ايستادگي 
كنند. اتخ��اذ اين روش از آن روس��ت كه اگر دولت ها 
به مس��ائل ويژه دوره خاص توجه نكنند، مش��كلات 
ابعادي وسيع تر خواهند يافت و حالا روحاني با انتخاب 
دژپسند، در واقع فرمان آماده باش را به اقتصاد ايران داده 
است. فرهاد دژپسند وزير پيشنهادي امور اقتصادي و 
دارايي روز گذشته با خبرگزاري خانه ملت كه به نوعي 
رسانه مجلس محسوب مي شود گفت وگويي داشت تا 
به اين ترتيب نش��ان دهد به تعامل با قوه مقننه علاقه 
دارد. او درباره برنامه هاي كاري خود براي تصدي سمت 
وزارت اموراقتصادي و دارايي گفت: كشور در شرايطي 
ويژه و حساس قرار دارد كه به دنبال عوامل مختلف اين 
شرايط حاصل شده اس��ت و عامل غالب در اين رابطه 

وجود ندارد.
وزير پيشنهادي اقتصاد ادامه داد: افزايش نرخ ارز يك 
واقعيت است و حدود 85 درصد واردات كشور مربوط به 
مواد اوليه و كالاي واسطه اي و سرمايه اي است بنابراين 
هزينه توليد با نرخ رش��د ارز بالا مي رود يعني اگر يك 
واحد توليد در س��ال گذش��ته به ارز نياز داشت امروز 
شرايط تغيير كرده وبايد به اين مسائل توجه كرد. بايد 
بانك ها به توليد كمك كنند و براي انجام اين مهم، بايد 

نظام بانكي اصلاح شود.

     اصلاح نظام بانكي اولويت اساسي است
دژپس��ند با بيان اينكه اصلاح نظام بانكي يك اولويت 
اساسي است، گفت: براي رشد توليد و اشتغال بايدعلاوه 
بر اس��تفاده از منابع داخلي از سرمايه گذاري خارجي 

استفاده شود اما اين كار با سرعت انجام نمي شود.
معاون اس��بق س��ازمان برنام��ه و بودجه ادام��ه داد: 
آسيب هاي بيشتر به اقشار آسيب پذير و حقوق بگيران 
ثابت جامعه وارد شده است با وجود اينكه موضوع مذكور 

با مسووليت هاي مستقيم وزارت اقتصاد ارتباط ندارد اما 
وزير اقتصاد عضو هيات دولت، شوراي اقتصاد و شوراي 
پول و اعتبار است و بايد توجه كند، با همكاري دستگاه 
ذي ربط بايد به كمربند ايمني معيش��ت توجه شود تا 
مردم و بيكاران نگران تأمين معيش��ت نباشند. وزير 
پيشنهادي اقتصاد افزود: علاوه بر تأمين مالي توليد بايد 
ماليات نيز در توسعه سرمايه گذاري بخش توليد نقش 
ايفا كند اگرچه ماليات به عنوان منبع سالم درآمد دولت 
است در اين راس��تا مي توان از فرار مالياتي جلوگيري 
كرد، نمي توان نرخ ماليات را در شرايط جديد افزايش 
داد ام��ا نرخ پايه جديد ماليات تعريف كرد. دژپس��ند 
گفت: در گمرك بايد به اس��تقرار گمرك نوين توجه 
شود چرا كه موجب مي ش��ود فعالان اقتصادي دچار 
اتلاف وقت نش��وند. در دنياي پيشرفته نظام گمركي 
اصلاح شده كه در جلوگيري از قاچاق و ممانعت از فرار 
مالياتي نقش دارد. وزير پيشنهادي اقتصاد تصريح كرد: 
ممكن است بانك ها به تنهايي نتوانند موفق باشند، به 
نظر مي رسد بايد دارايي مازاد دولت شناسايي و براي 
رشد اقتصادي اهرم شود. البته آيا وزير اقتصاد عالم كل 
است؟ نه اينطور نيست اما بايد انباشت سرمايه انساني 
كش��ور را يك ظرفيت دانست. دژپس��ند افزود: از نظر 
صاحبنظران و كارشناسان اقتصادي بايد استفاده كرد و 
آنها را به تصميم سازان متصل كرد و تأكيد مي كنم بايد از 
همه انديشه ورزي و سياست سازي استفاده كرد. دولت، 
مجلس، دانشگاهيان و صاحب نظران با رابطه درست به 
جهش كشور كمك مي كند تا سياست هاي ايجاد شده از 

قوت كارشناسي برخوردار باشد.
وي ادامه داد: بايد از بي ثباتي در سياست ها جلوگيري 
كرد كه در صورت پردازش صحيح اين موضوع ممكن 

مي شود، در اقتصاد حرف هاي قطعي براي ايجاد آرامش 
اقتصادي نمي گويند و از اگر و اما اس��تفاده مي ش��ود 
بنابراين مي توان به تلاش ها براي اصلاح مش��كلات 
اقتصادي س��رعت بخشيد. وزير پيش��نهادي اقتصاد 
با اش��اره به اثر مثبت اس��تفاده از خرد جمعي در رفع 
مشكلات گفت: هر شخصي به دنبال ايران آزاد و آباد و 
مستقل است، بايد بسم الله گفت و رابطه مردم و دولت 

تقويت شود و قطعاً كارها سرعت مي گيرد.

     اكسير گم شده اقتصاد ايران، هماهنگي تيم 
اقتصادي است

وزير پيشنهادي اقتصاد درباره هماهنگي با تيم اقتصادي 
دولت گفت: اكسير گم شده اقتصاد ايران هماهنگي تيم 
اقتصادي است و يكي از انتقادات در گذشته ناهماهنگي 
تيم اقتصادي دولت بود. با تصميم رييس جمهور تيم 
اقتصادي دولت هماهنگ مي شود و بايد اين موضوع 
را ب��ه فال نيك گرفت تا در طراح��ي، تثبيت و اجراي 
سياست ها هماهنگي باشد. معاون اسبق سازمان برنامه 
و بودجه ادامه داد: با دكتر همتي رييس بانك مركزي 
از سال 82 آشنايي دارم و با دكتر نوبخت نيز همكاري 
خوبي بوده كه اين موضوعات خود س��رمايه است اگر 
قبول كنيم همه ي��ك هدف داريم، جنگ موضوعيت 
ندارد و بايد دست در دست هم داد تا بر مشكلات غلبه 
كنيم. دژپسند افزود: استقلال وزارت اقتصاد جز ذات 
كاري هر دستگاه است. ويژگي اخلاق نوبخت، به اين 
صورت نيس��ت، من و تو راه بين��دازد و تيم هماهنگ 
مي شويم و رييس جمهور مديريت مي كند. در روزهاي 
گذش��ته ش��ايعاتي از اختلاف او و نوبخت پخش شد 
و دليل تغيير سمت دژپسند در س��ازمان برنامه را به 

اختلاف ميان او و رييس سازمان برنامه و بودجه مرتبط 
مي دانس��ت اما اين صحبت ها را مي ت��وان به معناي 

تكذيب غير مستقيم اين مساله دانست.

      مه�ار التهاب�ات اقتصادي در نيم�ه دوم 92
به دليل شكل گيري انتظارات مثبت بود 

وزير پيش��نهادي اقتصاد تصريح كرد: مهار التهابات 
اقتصادي در نيمه دوم س��ال 92 به دليل شكل گيري 
انتظارات مثبت بود هر چند اتخاذ سياست هاي مناسب 

نيز نقش مهمي داشته است.
دژپس��ند ادامه داد: حدود 3 س��ال فرصت خدمت در 
وزارت اقتصاد دولت دوازدهم وجود دارد، يك س��ال و 
نيم اول فعاليت در وزارت اقصاد، يك نوع برنامه ريزي 
دارد و يك سال و نيم دوم از فرصت مذكور نيز همين 
طور خواهد بود. از سال 93 به بعد انگيزه پس انداز در 
كشور افزايش يافت و با التهابات اخير روبرو شديم و براي 
ثبات سياست ها بايد تلاش كرد چرا كه اميدآفريني و 
انتظارات مثبت ايجاد مي كن��د و به فعالان اقتصادي 

اعتماد مي دهد.
وزير پيشنهادي اقتصاد تصريح كرد: برنامه هايي وجود 
دارد تا از س��وق نقدينگي به س��مت بازار سوداگرانه 
جلوگيري كنيم. وي با اشاره به لزوم ثبات در مديريت 
بازار بورس گفت: شناسايي عوامل مخل ثبات بورس 
بايد مورد توجه قرار گيرد و رفع ش��ود و برنامه مفصل 
براي گسترش عمق بورس وجود دارد. سهم بورس بايد 

در تأمين مالي افزايش يابد.
معاون اسبق س��ازمان برنامه و بودجه با اشاره بر لزوم 
مراقبت از بازار ارز گفت: تحريم آن چه مي خواست روي 
اقتصاد تأثير بگذارد گذاشته است نمي گويم تحريم اثر 

ندارد اما مي شود آثار تحريم را مديريت كرد. وي درباره 
افزايش سرمايه بانك ها گفت: يكي از برنامه ها توجه به 
افزايش سرمايه بانك ها است كه بايد با فروش دارايي و 
املاك مازاد بانك ها و عبور از بنگاهداري به اين موضوع 
توجه شود. وزير پيشنهادي براي تصدي وزارت اقتصاد 
افزود: وزير اقتصاد حداقل مي تواند در خصوص خروج 

بانك ها از بنگاهداري نقش مهم ايفا كند.

      نمي خواه�م ش�عار بدهم مردم صبر كنيد 
ارزان مي شود

وي گفت: نمي خواهم شعار بدهم مردم صبر كنيد ارزان 
مي شود و مدام بگويم صبر كنيد چرا كه رابطه تعاملي 
وجود دارد و ع��لاوه بر اينكه از مردم مي خواهم ضمن 
درك شرايط و همراهي با دولت، بايد دولت راهكاري 
بدهد ت��ا دغدغه مردم كاهش ياب��د. بارها در ماه هاي 
گذشته كارشناس��ان مختلف از بعضي وعده هاي غير 
عملي مسوولان اقتصادي كشور انتقاد كرده بودند زيرا 
چنين كاري را از عواملي مي دانند كه به سرعت سطح 
اعتماد مردم به دولت را كاهش مي دهد. اكنون به نظر 
مي رسد وزير پيشنهادي اقتصاد قصد دادن وعده هاي 
غير عملي را ندارد چرا كه به نظر نمي رسد راهي خاصي 

براي كاهش سريع نرخ تورم وجود داشته باشد.
دژپسند تصريح كرد: بطور مثال مقامات مسوول يك 
كشور در زمان كمبود سوخت لباس گرم مي پوشد و 
علامت مي دهند مردم همراهي كنند بايد مردم بدانند 
دولتمردان به دنبال حداكثر كردن رفاه مردم هستند و 
در زماني كه از بيرون فشار ايجاد مي شود بايد از تقاضاي 
كاذب خودداري شود و در زمان رشد قيمت بايد تقاضا 
كم شود البته بايد در فرهنگ سازي و آموزش كار كرد 

تا سياست اقتصادي قابل اجرا شود.
معاون اسبق سازمان برنامه و بودجه افزود: رابطه خوبي 
ب��ا مجلس وجود دارد و انتظار ادام��ه رابطه در صورت 
رأي اعتم��اد مجلس بديهي اس��ت و باي��د به صورت 
محتوايي كمك ش��ود، در انديش��ه ورزي و انجام امور 
نيز تعامل بايد ش��ود و در برخي طرح ها و لوايح مانند 
مالي��ات بر ارزش اف��زوده و صن��دوق مكانيزه فروش 
بايد در اولويت بررسي باشد. وزير پيشنهادي اقتصاد 
در ادامه گفت وگوي خود با خبرنگار خبرگزاري خانه 
ملت تصريح كرد: از شيوه مديريت جمعي و استفاده 
از خرد جمعي به��ره خواهم گرف��ت و بايداصطلاحا 
كارشناس مدير بود، مسوول بازنگري خيلي از قوانين 
م��ادر مانند قانون بودج��ه در وزارت اقتص��اد بوده ام. 
دژپس��ند در پاسخ به اين س��وال مبني بر اينكه آيا به 
مانند سرمربي پرسپوليس كه در مدت اخير با وجود 
مشكلات مالي، توانس��ته بدون بهانه تا مرحله نيمه 
نهايي جام باشگاه هاي آسيا پيش برود، اقتصاد ايران را 
هدايت كنيد، گفت: كتاب اقتصاد ايران در دوره جنگ 
از تأليفات بنده بوده و متناسب با اين موضوع تجربيات 
برخي كش��ورها در مديريت اقتصادي در دوره جنگ 
مطالعه كردم. همچنين به موضوع اقتصاد بدون نفت 
توجه دارم بنابراين مي توان به نحوي عمل كرد كه آن 
چه خود داريم از بيگانه طلب نكني��م و با بهره وري و 
استفاده از سرمايه هاي انساني، مالي و فيزيكي پيشرفت 

كردو اميدوارم با اتحاد مشكلات را حل كرد.

گروه اقتصاد كلان|
در حالي كه مس��وولان مركز آمار ايران از مدرن س��ازي 
اين نهاد سخن مي گويند و يكي از مولفه هاي اصلي آن را 
»طراحي ساختار آماري با توجه به عصر حاضر و نيازهاي 
كشور« مي دانند، بسياري از كارشناسان اصلي ترين مساله 
اطلاعات آماري را عدم تطابق با استانداردها و نيازهاي روز 
عنوان مي كنند. معاون مركز آمار ايران روز گذشته در يك 
سخنراني عامل مشكل ساز در اين زمينه را مرجع نبودن 
مركز آمار به عنوان دستگاه مركزي تهيه و انتشار آمارهاي 
رسمي كشور عنوان كرد. به گفته كياني از معيارهاي مهم 
سنجش مدرن بودن سيستم آماري دنيا اتصال داده ها براي 
توليد ارزش افزوده است اما با وجود اين قانون مركز آمار 
ايران همه آمار كشور و تكاليف متقابل دستگاه ها و مردم را 
پوشش نمي دهد. معاون مركز آمار ايران با بيان اينكه اين 
مركز بايد به نقطه مرجع تبديل شود گفت: مركز آمار بايد 
به نقطه محوري توليد و انتقال آمار تبديل شود در حالي 
كه اكنون اينگونه نيست. وي با بيان اينكه ما پيش نويس 
قانون آمار ايران را نوشته ايم، پيش بيني كرد كه اوايل سال 
98 بتوان براي نخستين بار قانون آمار در مجلس شوراي 

اسلامي تصويب شود.
 

      نظام آماري ايران متحول مي شود
به گزارش »تعادل« در سال هاي اخير مسوولان مركز آمار 
ايران برنامه اصلي خود را مدرن كردن نظام آماري كشور 
و رفتن به س��مت آمارگيري ثبتي مبنا معرفي مي كنند؛ 
برنامه اي كه اركان اصلي آن استفاده از فناوري هاي نوين 
مبتني بر اس��تانداردهاي ملي و بين المللي، يكپارچگي 
توليد، اصلاحات ساختار سازماني و تقويت نيروي انساني 
است. با اين حال بسياري از كارشناسان معتقدند با اينكه 
بسياري از كشورها و استانداردهاي بين المللي تغيير كرده 
و آمارهاي با كيفيت بالاتر ارايه مي شود، اما در ايران هنوز 
اتكا بر روش هاي سنتي قرار دارد بطور مثال گفته مي شود 
در حوزه انرژي و آلاينده ها آماري كه بتوان به آنها اتكا و بر 

مبناي آن تصميم گيري كرد، نداريم.

      طرح ايران استارز
در هفته جاري كه در تقويم كشوري به عنوان هفته آمار 
نامگذاري ش��ده است، چند نشس��ت درباره راهكارهاي 

نوين س��ازي نظام آماري و جايگزيني آمار ثبتي مبنا به 
جاي روش هاي س��نتي برگزار شده اس��ت كه البته بايد 
گفت تقريبا از آنها برنامه دقيق و عملي اي براي رسيدن به 
اين مهم ارايه نشد. آمار ثبتي مبنا از طريق اتصال داده مبنا 
است و اين طرح از سوي شوراي عالي آمار تصويب شده كه 
نام آن طرح »ايران استارز« است. داده هاي كسب و كار، 
املاك، افراد، وضعيت شغلي را به هم متصل مي شوند تا 
آمار جديد توليد كنند.در اين سيستم نه آمارهاي فردي 
بلكه تنها با سرجمع كار داريم. كشورهاي اسكانديناوي 
اين مسير را طي كرده اند و آنطور كه مسوولان مركز آمار 
مي گويند در كشور ما هم در حال عملياتي شدن است اما 
با اين حال اذعان مي كنند كه روند تغييرات )از سنتي به 
ثبتي مبنا(، در كوتاه مدت ناميسر است و بايد روند خود را 

در چند سال طي كند.
از مزاياي اين سيستم اميد كاهش 80درصد هزينه هاي 
آماري است كه علي پارسا، رييس مركز آمار ايران پيش تر 
بر آن تاكيد كرده بود. به گفته پارسا براي تبديل آمارهاي 
س��نتي به آمارهاي مدرن همه دستگاه هاي كشور بايد 
اطلاعات خود را در اختيار مرك��ز آمار ايران قرار دهند تا 
بر مبناي آنها، اين مركز داده هاي خام را به آمارهايي كه 
بتواند مورد استفاده محققان، برنامه ريزان و متخصصان 
باش��د، تبديل و به متقاضيان ارايه كند. به بيان ديگر در 
يك فرآيند پيچيده و در عين حال مرتبط دس��تگاه ها با 
جمع آوري اطلاعات اين آمارها را به سوي مركز آمار ايران 
س��وق مي دهند و آنها در اين مركز تبديل به ريز داده ها 

خواهند شد.

      برنامه ريزي با چشم  بسته 
كاوه كياني، معاون طرح هاي آماري و آمارهاي ثبتي مركز 
آمار ايران روز گذشته در اين زمينه با بيان اينكه موفقيت 
اين نظام جديد مستلزم همكاري دستگاه هاي مرتبط در 
تمام استان ها است، افزود: سازمان مديريت و برنامه ريزي 
در استان ها نقطه تماس با آمار و اطلاعات بوده و جايي كه 

آمار به نقطه برنامه ريزي مي رسد همين سازمان است. 
وي كه در نشس��ت هفته آم��ار در س��ازمان مديريت و 
برنامه ريزي استان تهران س��خنراني كرد، گفت: چشم 
بسته بودن در مديريت به دليل نبود برنامه ريزي و توسعه 
نداشتن آمار است، در كشور شايد گاهي از آمار به درستي 

استفاده نشده كه اغلب به علت نبود آمار درست بوده است. 
كياني با بيان اينكه خلأ وجود آمار را در نظام برنامه ريزي 
مشاهده كرده ايم، يادآورشد: در مدرن سازي فرآيندي كه 
مورد اس��تفاده قرار مي گيرد، موجب انتقال يك بحث به 

شيوه هاي جديد است. 
معاون مركز آمار ايران مدرن سازي را يك فرآيند پيوسته 
و نا تمام خواند و گفت: در نظام آماري سنتي گاهي وظايف 
اركان و بازيگ��ران مبهم و متناقض اس��ت، س��اختار آن 
متناسب با علم روز نيست و از منابع داده اي موجود استفاده 
بهينه نمي شود.  وي ادامه داد: در نظام آماري سنتي توان 
توليد آمارهاي جديد و شاخص هاي تركيبي وجود ندارد 
و كيفيت توليدهاي نظام آماري مورد بررسي دقيق قرار 
نمي گيرد.  كياني به ويژگي هاي نظام آماري مدرن اشاره 
كرد و يادآورشد: در اين نظام وظايف نقش آفرينان تعيين 
شده، ساختار آماري با توجه به عصر حاضر و نيازهاي كشور 
طراحي شده و متناسب با علم روز است و منابع متناسب با 

رويكردهاي جديد هزينه مي شود. 
معاون س��ازمان آمار اي��ران با بيان اينك��ه در دنيا بحث 
مدرن سازي از اويل س��ال 2001 مطرح شد اما در عمل 
از سال 2010 در دس��تور كار قرار گرفت، گفت: در ايران 
فاصله ها با بحث هاي جهاني كم است و بايد سعي كنيم 
اين مساله كاهش يابد.  وي اظهار داشت: طي چهار سال 
اخير دنيا بر موضوع ش��اخص هاي اهداف توسعه پايدار 
تمركز كرده است اما ايران مباحثي را فراتر از اين شاخص ها 
پيگيري مي كند. كياني تمركز ايران را بر برآورده سازي 
نيازهاي برنامه ريزي كشور خواند و افزود: نظام هاي آماري 
غير سياسي است و كشورها مي خواهند به شكل حرفه اي 

آمار و اطلاعاتي را توليد كنند. 
معاون مركز آمار ايران به اصول بنيادين آمارهاي رسمي در 
جهان اشاره كرد و ادامه داد: بي طرفي در توليد و دسترسي 
برابر ش��هروندان، رعايت موازين اخلاقي، پاسخگويي و 
شفافيت، پيشگيري از استفاده و تفسير نادرست از آمارهاي 
رسمي، حفظ محرمانگي ريزداده ها، انتخاب منابع داده اي 
بر اساس كيفيت، به روز بودن، هزينه و بار پاسخگويي از 
جمله اين شاخص ها است.  وي از معيارهاي مهم سنجش 
مدرن بودن سيستم آماري دنيا را اتصال داده ها براي توليد 
ارزش افزوده خواند و خاطرنش��ان كرد: قانون مركز آمار 
ايران همه آمار كشور و تكاليف متقابل دستگاه ها و مردم 
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 نرخ تورم مهر ماه
به ١٣.٤ درصد رسيد

تعادل|نرخ ت��ورم دوازده ماهه منتهي به مهر ماه 
١٣٩٧ به ١٣.٤ درصد رس��يد كه نسبت به همين 
اطلاع در ماه قب��ل )١١.٣ درصد( ٢.١ واحد درصد 
افزايش نش��ان مي ده��د. در مهر م��اه ١٣٩٧ عدد 
ش��اخص كل )١٠٠=١٣٩٥( به ١٤٤,١ رسيد كه 
نسبت به ماه قبل ٧.١ درصد افزايش نشان مي دهد. 
در اين ماه درصد تغيير ش��اخص كل نسبت به ماه 
مشابه سال قبل ٣٢,٨ درصد است؛ يعني خانوارهاي 
كش��ور بطور ميانگين ٣٢,٨ درصد بيش��تر از مهر 
١٣٩٦ براي خريد ي��ك »مجموعه كالا و خدمات 
يكس��ان« هزينه كردند كه نسبت به اين اطلاع در 
ماه قبل )٢٥,٧ درص��د( ٧.١ واحد درصد افزايش 
يافته است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهي به مهر ماه 
١٣٩٧ به ١٣.٤ درصد رس��يد كه نسبت به همين 
اطلاع در ماه قب��ل )١١.٣ درصد( ٢.١ واحد درصد 
افزايش نش��ان مي دهد. ش��اخص قيمت در گروه 
عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« نسبت 
به ماه قبل ٨,٦ درص��د و در گروه عمده »كالاهاي 
غير خوراكي و خدمات« ٦.٤ درصد افزايش نشان 
مي دهد. درصد تغييرات قيمت در ماه جاري نسبت 
به مهر ماه ١٣٩٦ براي اين دو گروه به ترتيب ٤٧.٥ 

و ٢٧.٢ درصد است.
شاخص قيمت كل براي خانوارهاي شهري كشور 
در مهر ماه ١٣٩٧ به عدد ١٤٣,٦ رس��يد كه نسبت 
به ماه قبل ٦.٨ درصد افزايش نشان مي دهد. درصد 
تغيير شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل ٣٢,٤ 
درصد است كه نسبت به ماه قبل )٢٥,٧ درصد( ٦.٧ 

واحد درصد افزايش داشته است.
شاخص قيمت كل براي خانوارهاي روستايي كشور 
در مهر ماه ١٣٩٧ به عدد ١٤٦,٨ رس��يد كه نسبت 
به ماه قبل ٨.٣ درصد افزايش نشان مي دهد. درصد 
تغيير شاخص كل نس��بت به ماه مشابه سال قبل 
٣٥,٣ درصد اس��ت كه نس��بت به ماه قبل )٢٦,١ 
درصد( ٩.٢ واحد درصد افزايش داش��ته است. در 
ماه جاري تمامي بخش هاي زير مجموعه شاخص 
كل با افزايش قيمت همراه بوده اند. در گروه عمده 
»خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« بيشترين 
افزايش قيمت نسبت به ماه قبل به ترتيب مربوط به 
گروه »محصولات خوراكي طبقه بندي نشده در جاي 
ديگر« )رب گوجه فرنگي(، گروه »دخانيات«، گروه 
»سبزيجات« )سيب زميني، گوجه فرنگي و پياز(، 
گروه »روغن ها و چربي ه��ا« )روغن جامد، روغن 
مايع(، گروه »آشاميدني ها« )آب معدني، قهوه فوري 
و آب ميوه(، گروه »گوش��ت« )كنسرو ماهي، انواع 
ماهي(، گروه »قند و شكر و شيريني« )كمپوت ميوه، 
شكلات( و گروه »ميوه و خشكبار« )پسته، مغز بادام، 
مغز گردو، خرما( است. در گروه عمده »كالاهاي غير 
خوراكي و خدمات« گروه »ارتباطات« )مكالمات 
تلفن همراه(، گروه »آموزش« )ش��هريه مدارس و 
دانشگاه ها(، گروه »تفريح و فرهنگ« )سفر زيارتي 
خارج كشور، لوازم التحرير، انواع تلويزيون، تجهيزات 
رايان��ه(، گروه »مبلمان، ل��وازم خانگي و نگهداري 
معمول آنها« )فرش و موكت، انواع شوينده ها، لوازم 
خانگي، انواع ظروف آش��پزخانه(، گروه »كالاها و 
خدمات متفرقه« )پوشك بچه، دستمال كاغذي، 
طلاي ١٨ عيار، لوازم آرايش��ي و بهداشتي( و گروه 
»پوشاك و كفش« بيشترين افزايش قيمت را نسبت 
به ماه قبل داشته اند. دامنه تغييرات نرخ تورم دوازده 
ماهه منته��ي به مهر ماه ١٣٩٧ ب��راي دهك هاي 
مختلف هزينه اي از ١٢,٧ درصد براي دهك اول تا 

١٤.٣ درصد براي دهك دهم است.

 كشفيات قاچاق انسان
در گمرك به 2۱۴ مورد رسيد

تعادل|گمرك ايران تازه ترين آمار قاچاق انسان را 
منتشر و اعلام كرد: ماموران گمرك از ابتداي سال 
تاكنون 21۴ مورد قاچاق انسان را شناسايي كردند.

مام��وران گم��رك بازرگان ب��ا هوش��ياري و رصد 
محموله هاي خروج��ي و ترانزيتي طي ۶ عمليات 
جداگانه، موفق به كشف 18 مورد قاچاق انسان شدند. 
بر اساس اين گزارش اين ماموران در عمليات اول، با 
رصد يك دستگاه تريلر ترك موفق به كشف ۴ مورد 
قاچاق انسان شدند. اين تريلر كه از مبدا ازبكستان 
حركت كرده بود، حامل بار آهن به مقصد تركيه بود. 
اين افراد كه تبعه كشورهاي همسايه هستند، در ميان 

بار آهن مخفي شده بودند.
همچنين اين مام��وران در عملي��ات دوم، با رصد 
محموله تجاري و با اس��تفاده از دستگاه ايكس ري 
و تجهيزات كنترلي موفق به كشف 3 نفر در داخل 
يك كاميون به مقصد تركيه ش��دند. اين سه نفر با 
مخفي ش��دن درمحموله لوبيا قرمز قصد خروج از 
ايران را داش��تند. اين گ��زارش مي افزايد: ماموران 
گمرك بازرگان همچنين در عمليات سوم، موفق 
به كشف يك مورد قاچاق انس��ان در يك محموله 
تزانزيتي شدند. محموله اين تريلر شمش آلومينيوم 
از مبدا تركمنستان بود. اين فرد با مخفي شدن در 
ميان محموله اين تريلر به مقصد تركيه قصد داشت 
غيرقانوني از ايران خارج شود. در عمليات چهارم، با 
دقت و هوشياري ماموران گمرك، 5 نفر تبعه خارجي 
در يك دستگاه تريلي تركيه اي شناسايي شدند. اين 
تريلر حامل بار ترانزيتي لوبيا به مقصد كشور تركيه 
بود كه توسط ماموران گمرك شناسايي و دستگير 
شد. همچنين درعمليات پنجم، 2 نفر تبعه سوريه 
ازيك دستگاه تريلرخروجي دستگير شدند. بار اين 

تريلر نيز لوبيا به مقصد كشور تركيه بود.
براساس اين گزارش و در عمليات ششم، 3 نفر تبعه 
خارجي از يك دس��تگاه تريل��ر خروجي به مقصد 
كشورتركيه دستگير شدند؛ بر اساس آخرين آمارها از 
كشفيات قاچاق انسان در مرزهاي گمركي، كشفيات 
قاچاق انسان از ابتداي سال جاري تاكنون به 21۴ نفر 
رسيده است. اين آمارها حاكي از اين است كه گمرك 
بازرگان در اين نوع كشفيات در ميان گمركات كشور 

بيشترين كشفيات را داشته است.

را پوشش نمي دهد.  كياني تاكيد كرد: در وضعيت موجود 
مركز آمار ايران با اختيارات بيش��تر كار مي كند اما هنوز 
به دستگاه مركزي تهيه و انتشار آمارهاي رسمي كشور 
نرسيده اس��ت.  معاون مركز آمار ايران با بيان اينكه اين 
مركز بايد به نقطه مرجع تبديل شود گفت: مركز آمار بايد 
به نقطه محوري توليد و انتقال آمار تبديل شود در حالي 
كه اكنون اينگونه نيست. وي با بيان اينكه ما پيش نويس 
قانون آمار ايران را نوش��ته ايم، پيش بيني كرد كه اوايل 
سال 98 براي نخستين بار قانون آمار در مجلس شوراي 

اسلامي تصويب شود.

      رفع مشكل توليد آمار با سامانه »ساوانا« 
مع��اون آمار و اطلاعات س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
استان تهران نيز در اين برنامه گفت: سامانه جامع اطلاعات 
ثبتي اين استان »ساوانا« مشكل توليد آمار مورد نياز براي 

برنامه ريزي در استان را مرتفع مي كند.
مسعود افشين افزود: مقدمات براي استقرار نظام جامع 
آماري و پياده سازي در دستور كار قرار گرفته است . وي 
اظهار كرد: در استان تهران به تمامي دستگاه ها ابلاغ كرديم 
 كه اطلاعات آماري خود را در اختيار مركز آمار قرار دهند.

افشين خاطرنش��ان كرد: نمي توان به هر آمار توليد شده 
به عنوان آمار ثبتي اتكا كرد و به همين خاطر اس��ت كه 
آمار مورد نياز توليد نمي شود و گاه تناقض هاي بسياري 
با تعاريف آماري وجود دارد كه باعث مي شود نظم دهي 
به آمار ها در دستور كار قرار گيرد. معاون آمار و اطلاعات 
س��ازمان مديريت و برنامه ريزي اس��تان ته��ران گفت: 
كميته هاي س��اماندهي آمارهاي ثبت در همين زمينه 

تشكيل و نمايندگان دستگاه ها در آن معرفي شد.
وي هدف از تشكيل اين كميته را نوين سازي سامانه نظام 
آماري كشور و گذر از روش سنتي به نظام مدرن خواند و 
يادآورشد: بر اساس همين سامانه اطلاعات آماري استان 
را با عنوان»ساوانا« معرفي كرد كه به كاربران اجازه مي دهد 
در هر زمان به اطلاعات مورد نياز خود دسترسي پيدا كنند.

افش��ين با بيان اينكه براي دستگاه هاي اجرايي دو نقش 
تغذيه كنندگي و كاربري در اين سامانه پيش بيني شده 
است ادامه داد: سامانه نظام جامع آماري مزايايي از جمله 
جمع آوري اطلاعات، ايجاد امكان دسترسي در هر زمان و 
مكان، اطمينان از صحت آمار، صرف زمان و نيروي انساني 

كمتر و دستيابي به خروجي مورد اعتماد دارد.
مع��اون آمار و اطلاعات س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
اس��تان تهران گفت: در اين س��امانه اطلاعات طرح هاي 
آماري مختلف در دستور كار ثبت قرار گرفته، بيش از دو 
هزار و 850 جدول آماري س��اخته، اطلاعات سرشماري 
يكسان سازي، سالنامه آماري تهيه، شناسنامه اقلام آماري 
مهيا و سالنامه آماري ساير دستگاه ها بارگزاري شده است. 

وي با بيان اينكه در اين س��امانه شاخص هاي اجتماعي 
و اقتصادي استان بر اس��اس نيازهاي برنامه ريزي تهيه 
شده است افزود: براي تعاريف و مفاهيم هم، هماهنگي و 

يكسان سازي در دستگاه هاي مختلف انجام شده است.
افش��ين افزود: اين سامانه دو قسمت اطلاعات و آماري و 
مش��خصات مكاني دارد و آنچه به عنوان آمار و اطلاعات 
دستگاه ها معرفي مي كنند را مي توان در لايه هاي مختلف 
نقشه پياده سازي كرد و اين حركت، كمك شاياني براي 

برنامه ريزي ما است.



بانك و بيمه4اخبار

صف طولاني دريافت دينار در خاك عراق

بانك هاي خارجي عضو شبه سوييفت روسيه مي شوند

  مقابله بانك مركزي با پرداخت ريالي براي صادرات كالاي ايراني        ثبت نام ۷۸هزار زائر براي دريافت دينار

پيشنهاد مكاني براي چانه زني نرخ ارز

كانالمستقلازسوييفتپيشاز۱۳آبانبرقرارميشود

گروه بانك و بيمه|
 با وجود مشكلاتي كه در پرداخت دينار به زائران در خاك 
عراق پيش آمده و ب��اد و باران و همچنين در اختيار قرار 
ندادن امكانات پرداخت ارز در خاك عراق باعث كاهش 
تعداد مراكز پرداخت ارز، تاخير در پرداخت ها و همچنين 
صف هاي طولاني زائ��ران در مقابل تعدادي از اين مراكز 
ش��ده، و با تعطيل ش��دن برخي از 51 مركز مورد نظر، 
تعدادي ديگ��ر از مراكز با ازدح��ام جمعيت و صف هاي 
طولاني و س��اعت ها معطلي زائران مواجه شده اند. اما با 
اين حال گفته مي شود كه تا ساعت 11 روز سه شنبه 1 
آبان 9۷ بي��ش از ۷۷ هزار و ۸۰۰ نفر براي دريافت دينار 
عراق ثبت نام و از طريق اعلام شده اقدام كرده اند كه البته 

در مقايسه با جمعيت بزرگ زائران، محدود بوده است. 
به گزارش تعادل، تا ساعت 11 بيش از 5۰۰ نفر با مراجعه 
به باجه ها در شهر كاظمين و 5 هزار و ۷۰۰ نفر بعد از خروج 
از مرزهاي كشور، دينار عراق خود را دريافت كرده اند و با 
توجه به نزديك شدن به آغاز راهپيمايي عظيم اربعين، ۲ 
روز آينده روزهاي شلوغ كاري براي خريد دينار و پرداخت 
آن است.  برخي فعالان ارزي و كارشناسان معتقدند كه 
پرداخت ارز يا بايد در خاك ايران انجام مي ش��د و زائران 
دينار تحوي��ل گرفته و وارد خاك عراق مي ش��دند يا به 
اندازه كافي بايد در خاك ع��راق امكانات و باجه در نظر 
گرفته مي شد و از امكانات ايجاد باجه مطمئن مي شدند و 
همچنين بانك مركزي و ستادهاي مرتبط با اين موضوع 
بايد س��ريعتر اين كار را انجام مي دادند و از مدت ها قبل 
موضوع پرداخ��ت دينار در دس��تور كار قرار مي گرفت. 
اما حوادث غير قابل پيش بين��ي مانند باد و باران و عدم 
در اختيار ق��رار دادن باجه وامكانات وبه خصوص صدور 
ديرهنگام مجوز پرداخت دينار كه روز شنبه صادر شده 
اس��ت باعث تاخير، ازدحام زائران و مش��كلات مختلف 
شده است. اين در حالي است كه اگر از هفته هاي گذشته 
اين مجوز صادر مي شد و زائران بلافاصله در مرز عراق يا 
شهرهاي مسير تردد مي توانس��تند دينار تهيه كنند يا 
مراكز مراجعه جمعيت بيشتر مي شد، مشكلات موجود 

كاهش مي يافت. 
مسعود خاتوني معاون فناوري بانك ملي درباره آخرين 
ش��رايط ثبت نام براي دريافت دينار ع��راق براي زائرين 
اربعين حسيني گفت: از تعداد ۷۷ هزار و ۸۰۰ نفر ثبت 
نام كننده براي خري��د دينار، 9۰ درص��د ارز 1۰۰ هزار 
ديناري و 1۰ درصد 5۰ هزار ديناري خريداري كرده اند.

وي خاطرنشان كرد كه مس��ير اعلام شده براي دريافت 
ارز اربعين از س��اعت 5 صبح روز گذش��ته نهايي شد و 
زائرين در زمان ثبت نام براي خري��د دينار عراق، محل 
دريافت ارز خود را نيز تعيين مي كنند.در سامانه اي كه 
براي خريد ارز اعلام ش��ده، زائرين تعيين مي كنند كه 
از كدام مرز و چه زماني وارد كش��ور عراق مي شوند و ما 
براساس پراكندگي اعلام شده از سوي ستاد اربعين اقدام 
به تعيين ايستگاه هاي كاري كرده ايم.وي اعلام كرد كه 
حدود ۲5۰ باجه خدماتي در 51 نقطه عراق آماده شده 
كه اين نقاط بيشتر در شهرهاي مهران، شلمچه در ايران 
و كاظمين و بغداد در عراق هستند. خاتوني با بيان اينكه 
اين نقاط براساس اطلاعات راهپيمايي عظيم اربعين در 
سال گذشته تعيين شده اند، اظهار داشت: مابقي نقاطي كه 
براي خدمات رساني به زائرين تعيين كرده ايم در شهرهاي 
كربلا و مرز چذابه هستند؛ علت اين امر نيز آن است كه 
كمترين خروجي از كشور براي اربعين از مرز چذابه صورت 
مي گيرد و همچنين بيش��تر افراد قبل از ورود به كربلا، 
مي خواهند دينار خ��ود را دريافت كنند. وي با قدرداني 
از تمهيدات انديشيده شده از سوي بانك مركزي تاكيد 
كرد كه زائرين به هيچ عنوان نبايد نگران تامين اسكناس 
دينار خريداري شده باشند. بانك ملي به عنوان بانك عامل 
در زمينه خدمات رساني به زائرين بسيار علاقه مند بود تا 
بلافاصله پس از خروج آنها از مرز، دينار خريداري ش��ده 
را به آنها تحويل دهد اما در اين زمينه بايد تابع قوانين و 

مقررات عراق باشيم.
خاتوني خاطرنشان كرد: ما نمي توانيم در هر مكاني كه 
مي خواهيم به زائرين خدمات رساني داشته باشيم ولي 
بايد توجه داشت كه يك كيلومتر بعد از نقطه مرزي، فراهم 
كردن زيرس��اخت هاي لازم و امكانات لازم بسيار دشوار 
است.وي همچنين با اش��اره به بارندگي و توفان شن در 
مرز مهران گفت: بايد از زائرين عزيز عذرخواهي داشته 
 باشيم كه به دليل حوادثي مانند بارندگي و توفان شن، در 

خدمات رساني ما به آنها اختلالاتي به وجود آمد.

نرخسكهوطلادربازار
از سوي ديگر، به دنبال افزايش نرخ اونس جهاني به 1۲3۸ 
دلار، قيمت س��كه طرح جديد به 4 ميليون و 3۰5 هزار 
تومان، نيم سكه ۲ ميليون و 14۰ هزار تومان، ربع سكه 1 
ميليون و 14۰ هزار تومان، سكه گرمي 6۷۰ هزار تومان، 
1۸ عي��ار 4۰35۰۰ تومان و مظنه ي��ا مثقال 1۷ عيار 1 
ميليون و ۷4۸ هزار تومان معامله شد. همچنين نرخ دلار 
آزاد 13۸3۰ و درهم 3۷4۰ تومان اعلام ش��ده است. در 
بازار سنا يا سامانه سنا نيز ميانگين نرخ ها براي روز دوشنبه 
3۰ مهر 9۷ به ترتيب دلار 13646، يورو 15۷۷1، درهم 
3۷19، پوند 1۷9۰۰، لير۲5۰۸، صد دينار عراق 1۲۰۲ 

تومان، يوآن ۲16۲ تومان اعلام شده است. 
همچنين متوسط قيمت ارز در بازار ثانويه در فاصله يك 

روز حدود 4۰۰ تومان در هر يورو نوسان داشته است.
به گزارش ايسنا، متوس��ط نرخي كه بانك مركزي براي 
معام��لات ارزي در بازار ثانويه ارز ب��ه عنوان محلي براي 
مبادلات ارزي صادركنندان و واردكنندگان اعلام كرده 
است، نش��ان از افت و خيز آن از ابتداي هفته جاري دارد؛ 
بطوري كه روز ش��نبه نرخ يورو حدود 9۷15 تومان بود 
كه براي يكش��نبه با ريزش حدود 3۰۰ توماني به 9414 
تومان رسيد.در پايان معاملات روز گذشته )دوشنبه( نيز 
بار ديگر رش��د براي نرخ ارز بازار ثانويه ثبت شده و نرخ به 
ازاي هر يورو حدود 9۸۲5 تومان بوده است كه در مقايسه 
با روز قبل از آن )يكشنبه( كه به 9414 تومان رسيده بود، 
حدود 411 تومان افزاي��ش دارد.قرار بوده نرخ گذاري در 
بازار ثانويه به صورت رقابتي انجام شود كه در مدت بيش 
از دو ماه هاي كه از اجرايي شدن بسته جديد ارزي بانك 
مركزي گذش��ته، عمدتا نرخ يورو در فاصله 9۰۰۰ تا 1۰ 
هزار تومان نوسان داشته است.اين در حالي است كه در 
روزهاي گذش��ته خبرهايي در مورد افزايش قيمت ارز از 
سوي پتروشيمي ها از حدود ۷۷۰۰ به ۸۰۰۰ تومان در هر 
دلار در بازار ثانويه مطرح شده كه البته از سوي مسوولان 
اين بخش تاييد نشده است اما در صورت افزايش قيمت 
ارز پتروشمي ها به عنوان بزرگ ترين عرضه كنندگان ارز در 
بازار ثانويه، افزايش متوسط قيمت نيز طبيعي خواهد بود.

در آخرين معاملات انجام شده در بازار ثانويه كه در سامانه 
نيما انجام مي شود، در روز گذشته صادركنندگان حدود 
69 ميليون يورو ارز عرضه و واردكنندگان تا 3۲ ميليون 
يورو براي واردات از اين محل تامين كرده اند.در مجموع از 
نيمه مردادماه سال جاري تاكنون بيش از ۷.5 ميليون يورو 

بين صادركننده و واردكننده مبادله شده است.

پيشنهادمكانيبرايچانهزنينرخارز
عضو هيات رييسه كميسيون اقتصادي مجلس از پيشنهاد 
كميسيون متبوعش براي ايجاد مكاني جهت چانه زني 

نرخ ارز با هدف ساماندهي اقتصادي خبر داد.
معصومه آقاپور عليشاهي در گفت وگو با ايبِنا با انتقاد از 
دلالي در بازار ارز، گفت: متاسفانه حضور اين نوع دلالي ها 
در ب��ازار ارز و اعمال تغيير قيمت ه��ا در آن قابل كتمان 
نيست. نماينده مردم شبستر در مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه كميسيون اقتصادي مجلس با طرح پيشنهاد 
در نظر گرفتن مكاني براي تعيين نرخ ارز خواهان پايان 
دادن به فعاليت دلالان در اين زمينه است، افزود: متاسفانه 
چانه زني نرخ ارز و در نهايت تعيين آن در كوچه و بازار و با 

منفعت دلالان انتخاب مي شود.
آقاپور عليشاهي با تاكيد بر اينكه با ساماندهي اقتصادي 
كه به واسطه سوييفت اروپايي و همچنين آف اي تي آف 
صورت مي گيرد، ساماندهي ارزي نيز ممكن خواهد شد، 
تصريح كرد: بطور حتم با به نتيجه رس��يدن سوييفت و 
همچنين اجراي آف اي ت��ي آف نتايج مثبت اقتصادي 
مشهود خواهد ش��د.اين نماينده مردم در مجلس دهم 
ب��ا بيان اينكه ايجاد مكاني براي چانه زن��ي نرخ ارز بنا به 
پيشنهاد كميسيون اقتصادي مجلس نيازي به تصويب 
نهايي در صحن علني مجل��س ندارد، افزود: اين مهم در 
تعامل مجلس و دولت به ويژه بانك مركزي در نظر گرفته 

شده است.
وي با تاكيد بر اينكه س��اماندهي ارزي با هدف تركيدن 
حباب نرخ ها در اين حوزه انجام مي شود، گفت: اجماع نظر 
مسوولان در خصوص كاهش نرخ ارز در تصميمات جديد 
آنها مشهود است. عضو هيات رييسه كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس يادآور شد: مردم بايد منتظر 
كاهش نرخ ارز بوده از اين رو ديگر دلالي و سودجويي در 

اين بازار صرفه اقتصادي نخواهد داشت.

مقابل�هبانكمركزيباپرداخ�ترياليبراي
صادراتكالايايراني

از سوي ديگر، با رش��د مبادلات ريالي از طريق صادرات 
كالاي ايران به كش��ورهاي همسايه يا خريد كالا به ريال 
توسط اتباع كشورهاي همسايه، بانك مركزي به دنبال 
راهكاري جهت كاهش مب��ادلات ريالي و افزايش يورو و 
دلار و ساير ارزها براي خريد كالاي ايراني است. اين پديده 
صادرات ريالي كه در چند ماه اخير رشد قابل توجهي نيز 
داشته آثار مخربي بر صادرات كشور داشته و موجب شده 
بانك مركزي با اجراي پيمان سپاري ارزي به مقابله با آن 
بپردازد. نوسانات ارزي چند ماه گذشته تجار خارجي را 
ترغيب به خريد ريالي اجناس ايراني كرده و اين شرايط 
موجب شده تا صادرات ريالي طي اين مدت رشد داشته 
باشد، در اين مدل صادرات، واردكنندگان ساير كشورها 
به ويژه عراق، افغانستان و آذربايجان به ايران مي آيند و با 
پرداخت ريال، كالاهاي مورد نظر خ��ود را مي خرند، در 
برخي موارد نيز صادركنندگان ايراني خودش��ان كالاي 
خود را به اين كش��ورها صادر مي كنند، اما خريدار وجه 
معامله را ش��خصا يا از طريق نماينده خود در كش��ور ما 
به ريال مي پردازد و در اين معام��لات يورو يا دلاري رد و 
بدل نمي ش��ود. افزايش وزني و ارزش صادرات به عراق، 
افغانستان و پاكستان بيش از بقيه مقاصد صادراتي بوده 
است. پنج بازار نخست هدف صادراتي كشور ۷۰ درصد 
كل صادرات ايران را به خود اختصاص داده اند كه چين، 
عراق، امارات، افغانستان و هند به ترتيب بيشترين كالا را 
از ايران خريداري كرده اند و همين موضوع نشان مي دهد 
كه احتمال خريداري كالاي ايران به ريال افزايش داشته 
و در 6 ماهه منتهي به شهريور سال 9۷ صادرات غيرنفتي 
)بدون احتساب ميعانات گازي( به رقم ۲۰۷۰5 ميليون 
دلار رسيد كه در مقايسه با رقم 1۷۰۷9 ميليون دلار مدت 
مشابه در سال گذشته نش��ان دهنده رشد ۲1 درصدي 
است. افغانس��تان و عراق دو بازار عمده صادراتي ايران به 
شمار مي رود و طي 6 ماه نخست امسال نيز بيشترين رشد 
را در صادرات به اين دو كش��ور داشته ايم. با توجه به اين 
حجم صادرات صادركنندگان به اين دو كش��ور از اجراي 
پيمان س��پاري ارزي معاف شده بودند كه افزايش حجم 
صادرات ريالي و بازنگش��تن ارز به كشور موجب شد كه 
طبق بخشنامه اخير بانك مركزي معافيت اين دو كشور 
نيز برداشته شود.رييس كل بانك مركزي نيز در اين باره 
با تاكيد بر لزوم بازگشت ارز صادراتي به كشور گفته است: 
صادرات ريالي مفهومي جز خروج س��رمايه ندارد و عدم 
ارايه ارز ناشي از صادرات به كشورهاي همسايه نظير عراق 
و افغانستان، تحت عنوان صادرات ريالي است.عبدالناصر 
همتي با اشاره به ابلاغ مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي 
س��ران قوا مبني بر تاكيد بر عرضه ارز ناش��ي از صادرات 
غيرنفتي به سامانه نيما يا وارد كردن آن به چرخه اقتصاد 
كشور به ترتيبي كه بانك مركزي مشخص مي كند، گفت: 
در هفته هاي آينده شاهد شتاب گرفتن و افزايش عرضه 

ارز ب��راي تامين واردات خواهيم ب��ود.در اين ميان اتخاذ 
راهكارهايي براي بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به اين 
كشورها با توجه به مشكلات ايجاد شده در تبادلات مالي 
امري ضروري به نظر مي رسد تا هم ارز حاصل از صادرات 
به كشور بازگردد و هم حجم صادرات ايران به اين كشورها 
كه طي چند ماهه گذشته رشد مناسبي نيز داشته كاهش 
نيابد.حركت به س��وي صادرات ريال��ي مي تواند بر كل 
صادرات كش��ور تاثيرگذار باشد و تداوم اين نوع صادرات 
تبعاتي همچون كاهش قيمت صادراتي، تحت تاثير قرار 
گرفتن برندهاي صادراتي و بازنگشتن ارز صادراتي به كشور 
به دليل فعاليت كارت هاي اجاره اي و تعهد ارزي صوري را 
به همراه خواهد داشت.علاوه بر آثار مخرب صادرات ريالي 
در حوزه تجاري، گسترش اين شيوه تبعات منفي در بازار 
ارز كشور دارد، چرا كه در صادرات ريالي عملا صادركننده 
ايراني ارزي به كشور باز نمي گرداند و كمبود عرضه موجب 
افزايش نرخ ارز در بازار خواهد شد. با توجه به مشكلات اين 
نوع صادرات به ويژه عدم بازگشت ارز صادراتي به كشور، 
دولت اجراي پيمان سپاري ارزي را در دستور كار قرار داده 
است. در سياست جديد ارزي دولت، صادركنندگان ايراني 
بايد معادل صادراتي كه انجام داده اند، دلار به ايران بياورند 

تا از خود رفع تعهد كنند.

20ميليارددلارارزخانگي
از سوي ديگر، نوسان نرخ ارز و شناور بودن لحظه اي قيمت 
دلار در بازار طي ماه هاي گذشته باعث شد تا برخي به دنبال 
راهي براي حفظ سرمايه و پس انداز زندگي باشند. همين 
امر انگيزه اي براي تشديد و بالا رفتن تصاعدي تقاضا براي 
خريد ارز ش��د كه اكنون با كنترل نسبي قيمت ارز و آرام 
گرفتن بازار پُر آشوب دلار، كارشناسان اقتصادي بر اين 
باورند ۲۰ ميليارد دلار ارز خانگي وجود دارد كه اگر به بازار 
باز گردد مي تواند كمك ش��ايان توجهي به عرصه توليد 
كرده و نسيمي باش��د بر چرخ اقتصاد و باعث به حركت 
درآمدن آن شود.در اين باره احمد حاتمي يزد؛ كارشناس 
اقتصادي در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به اينكه تخمين ميزان 
ارز خانگي امري دش��وار است، گفت: به راحتي نمي توان 
برآورد دقيقي داشت، زيرا فرمول مشخصي براي ارزيابي 
ميزان ارزهاي خانگي تعيين نشده و عددهاي اعلام شده 
صرفا حدس كارشناس��ان اس��ت.وي در خصوص نحوه 
اعتمادس��ازي براي بازگرداندن ارز خانگي به بازار ادامه 
داد: اعتمادسازي زماني اتفاق مي افتد كه ثبات اقتصادي 
بر جامعه حاكم باشد و ثبات خود در گرو ايجاد اصلاحات 
سياسي است. عباس هشي از ديگر كارشناسان اقتصادي 
نيز در گفت وگو با ايبِنا به وجود ارزهاي خانگي و تاثير آن بر 
نوسان بازار اشاره كرد و گفت: ارز از دو جانب بيرون و داخل 
كشور همواره دچار صدمه شده است. خروج ارز از كشور 
به طرق مختلف از يكسو و خريد ارز توسط مردم عادي از 
سوي ديگر؛ صدمات جبران ناپذيري به اقتصاد كشور وارد 
كرده است.چگونگي تخمين ۲۰ ميليارد دلار ارز خانگي 

در هاله اي از ابهام است و نمي توان بدون هيچ مبناي علمي 
اين ادعا را پذيرفت. اين كارشناس اقتصادي در خصوص 
اعتمادسازي دولت براي بازگش��ت ثبات نرخ ارز به بازار 
خاطرنش��ان كرد: اعتماد جاده دو طرفه است؛ هم ملت و 
هم دولت بايد به يكديگر اعتماد كنند. اولين اولويت دولت 
بايد جلب اعتماد مردم براي مشاركت در بازسازي ثبات 
اقتصادي باشد. بانك مركزي نيز بايد تدابيري بينديشد تا 
مردم بتوانند ارزش پول پس انداز شده خود را حفظ كنند 
و براي حفظ سرمايه خود به روش هايي مثل ذخيره كردن 

ارز روي نياورند.

معياربانكمركزيدرويرايشثبتسفارش
 از سوي ديگر، اعلام شده كه معيار بانك مركزي در بررسي 
ويرايش ثبت س��فارش، تغيير در تعرفه و مبلغ كالاهاي 
پرونده اس��ت و در صورتي كه هنگام ويرايش يك پرونده 
داراي تخصيص ارز )گواهي ثبت آماري( تغييراتي صورت 
گيرد كه مورد تأييد بانك مركزي نيس��ت، هنگام ثبت 
ويرايش، خطاي »پيغام بان��ك مركزي: اصلاحات ثبت 

سفارش مجاز نيست. « نمايش داده مي شود.
 معيار بانك مركزي در بررسي ويرايش ثبت سفارش، تغيير 
در تعرفه و مبلغ كالاهاي پرونده است. در صورت عدم تغيير 
اطلاعات كالاه��ا، هيچ خطايي از اين جهت نمايش داده 
نخواهد شد.بر اساس اعلام سامانه جامع تجارت، افزودن 
تعرفه جديد يا افزايش مبلغ فوب تعرفه منجر به تطبيق 
گروه كالايي تعرفه ها و نوع نرخ ارز تخصيص يافته توسط 
بانك مركزي مي گردد. در صورت مشاهده عدم تطابق، 

درخواست ويرايش پرونده در بانك مركزي رد مي شود.

برنامهري�زيدولتب�رايپاي�دارينرخها
دربازارارز

ابوالفضل روغني عضو اتاق بازرگاني ايران با اشاره به دوره 
جديد رياست بانك مركزي و تحولات پس از آن، گفت: 
دولت و بانك مركزي بايد از تم��ام توان خود براي جلب 
اعتماد مردم استفاده كنند زيرا ارقام ۲۰ يا 3۰ ميليارد دلار 
ارز خانگي، عدد بسيار بزرگي است كه نياز به رسيدگي و 
اعتماد سازي مردم دارد و بازگرداندن آن به بازار و بخش 
توليد و صنعت كشور ضرورت دارد. در دوره جديد بانك 
مركزي، از روش ها و بس��ته هاي ارزي متفاوتي استفاده 
ش��د و با وجود اينكه در بره هاي از زمان شاهد اوج گيري 
و افزاي��ش يك باره قيمت ارز در بازار بوديم، اكنون بازار از 
ثبات و آرامشي مثبت برخوردار است. وي ادامه داد: اكنون 
در بازار آرامش وجود دارد اما نكته مهم، برنامه ريزي دولت 
و بانك مركزي براي حفظ اين ثبات و چگونگي پايداري 
نرخ ها در بازار است. اين عضو اتاق بازرگاني ايران بر لزوم 
شفافيت تاكيد كرد و افزود: پيشنهاد بخش خصوصي، اقدام 
دولت در جهت شفاف سازي بازار ارز با تك نرخي كردن ارز 
است كه شايد در زمان اجرا تورمي ايجاد كند اما دولت بايد 

اين جراحي بزرگ را بپذيرد.

عضو فراكس��يون اميد مجلس گف��ت: بايد پيگيري 
ش��ود تا كانال انتقال پول مستقل از سوييفت، پيش 
از 13 آبان ماه اجرايي ش��ود تا اثر تحريم هاي امريكا 

كمرنگ شود.
به گزارش خانه ملت، حميد گرمابي با اشاره به تعهد 
اروپايي ها در خصوص ايجاد ساز و كار مالي براي حفظ 
برجام بدون امريكا، اظهار داشت: در حاشيه اجلاس 
مجمع عمومي س��ازمان ملل متح��د، ديداري بين 
وزراي خارجه 1+4 و وزي��ر امورخارجه ايران برگزار 
شد و در آنجا مقرر شد تا كانال انتقال پول مستقل از 

سوييفت بين اروپا و ايران برقرار شود.
عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي با اشاره 
به اينك��ه تحريم هاي بعدي امريكا نيز در راه اس��ت 
كه كار را براي ايران س��خت تر مي كند، بيان داشت: 
خوشبختانه اقدامات لازم براي برقراري كانال انتقال 
پول مستقل از سوييفت انجام شده و مطابق قول طرف 
مقابل تا پي��ش از 13 آبان ماه، قرار اس��ت اين كانال 

اجرايي ش��ود. وي افزود: اينكه بعضا گفته مي شود تا 
قول و قرارهايي كه كشورهاي اروپايي  داده اند اجرايي 
نش��ود، تاس��يس دفتر اتحاديه اروپا در ايران انجام 
نمي شود را قبول ندارم، بلكه بهتر است اين دو موضوع 

را به يكديگر ربط ندهيم.
گرمابي با بيان اينكه ايجاد كانال انتقال پول مستقل 
از س��وييفت در چارچ��وب برجام اس��ت، ادامه داد: 
كش��ورهاي اروپايي به دنبال حفظ برجام هستند و 
ايجاد دفتر اتحاديه اروپا در ايران نيز مش��كلي ندارد، 
زيرا ايران با كش��ورهاي اروپاي��ي روابط ديپلماتيك 
دارد و بدون مش��كل مي توانيم دفتر اتحاديه اروپا را 

نيز فعال كنيم.
نماينده مردم نيشابور و فيروزه در مجلس با بيان اينكه 
اگر قرار است با كشورهاي اروپايي تعامل داشته باشيم 
كه تصميم نيز بر ارتقاي روابط با كشورهاي اروپايي 
است، بايد زمينه توسعه روابط را تسهيل كنيم، گفت: 
نيازي نيست پيش نياز تاسيس دفتر اتحاديه اروپا در 

ايران را انجام تعهدات اروپا بدانيم. وي افزود: البته بايد 
پيگيري شود تا كانال انتقال پول مستقل از سوييفت 
پيش از 13 آبان ماه اجرايي ش��ود تا اثر تحريم هاي 

امريكا كمرنگ شود.
گرمابي با بيان اينكه اگر ما تنها كشوري هستيم كه 
اتحاديه اروپا تمايل به تاس��يس دفتر در آنجا را دارد، 
بايد به اين پيش��نهاد مش��كوك بود ولي در شرايط 
فعلي با كش��ورهاي اروپايي روابط ديپلمايتك داريم 
و سفارتخانه هاي طرفين فعال هستند، اظهار داشت: 
اتحاديه اروپا نيز جمع كش��ورهاي اروپايي اس��ت و 

نگراني از اين جهت وجود ندارد.
عضو فراكسيون اميد مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه تاسيس دفتر اتحاديه اروپا در ايران قطعا براي 
ارتقاي روابط اين اتحاديه با تهران مفيد است و همه 
فوايدي كه ايجاد س��فارتخانه ها دارد، تاسيس دفتر 
اتحادي��ه اروپا نيز به همان ميزان مفيد اس��ت، بيان 
كرد: با هر كشوري كه سفارتخانه نداريم به مشكلاتي 
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بانكهااز۱۵تا2۳درصد
سودميدهند

انتصابمديراننظارتارز
وبينالمللبانكمركزي

بانك مركزي در شهريور ماه امسال و پس از اتمام 
موعد سپرده هاي يك ساله، تصميمي رسمي براي 
نرخ سود بانكي اتخاذ نكرد و بررسي  نرخ هاي سود 
سپرده در بانك ها نشان مي دهد، نرخ سود سپرده 
از 15 درصد تا ۲3 درصد در بانك ها اعمال مي شود.

به گزارش فارس، بانك مركزي س��ال گذش��ته 
بانك ه��ا را ملزم به اجراي مصوبه ش��وراي پول و 
اعتبار در س��ال 95 كرد. براساس آن مصوبه نرخ 
سود س��پرده بايد به 15 درصد كاهش مي يافت. 
براي اجراي اين مصوبه در سال سال گذشته بانك 
مركزي مهلت 11 روزه در نظر گرفت و بانك ها در 
آن مهلت سپرده هاي يكساله را با نرخ سود بالاتر از 
نرخ مصوب، تمديد كردند. بعد از گذشت يك سال 
تصور مي شد بانك مركزي براي نرخ سود بانكي 
تصميم جديدي خواهد گرفت اما اين بانك هيچ 
پيشنهادي به شوراي پول و اعتبار ارايه نكرد. يك 
مقام آگاه افزايش يا كاهش نرخ سود بانكي را منتفي 
اعلام كرد و گفت بانك مركزي از س��اير ابزارهاي 
پولي براي كنترل نقدينگي استفاده خواهد كرد. 
اما در اين مدت بانك مركزي از ابزاري براي كنترل 

نقدينگي استفاده نكرده است.
وضعيت امروز سيستم بانكي در حال شبيه شدن 
به وضعيت نرخ سود سپرده در سال 9۲ است. بعد 
از افزايش نرخ تورم شوراي پول و اعتبار در بهمن ماه 
9۰ حداكثر نرخ سود بانكي را ۲۰ درصد تعيين كرد 
اما بانك ها به تدريج از اين نرخ فراتر رفتند بطوري 
در اواخر سال 9۲ نرخ سود به ۲5 تا ۲۸ درصد رسيد 
و همين سياست ها موجب شد بدهي بانك هاي 
غيردولتي، خصوصي و موسسات اعتباري به بانك 
مركزي از ۲3۰۰ ميليارد تومان به بيش از ۷3 هزار 
ميليارد تومان برسد.برخي مديران عامل بانك ها 
در چند ماه اخير، با نقد سياست افزايش نرخ سود 
بانكي، عنوان كردند بانك ها توان پرداخت نرخ سود 
بالا را ندارند و اگر اين اتفاق رخ دهد بانك ها مجبور 
به اضافه برداشت از منابع بانك مركزي مي شوند.

به نظر مي رسد تصميم فعلي بانك مركزي براي 
نرخ سود بانكي، همان آزاد  گذاشتن بانك ها در نرخ 
سود باشد چرا كه برخي بانك هاي خصوصي نرخ 
سود را تا ۲3 درصد افزايش داده  اند و در صورت عدم 
نظارت كافي و كنترل بر منابع و مصارف بانك ها، 
ممكن است جريان اضافه برداشت بانك ها از منابع 
بانك مركزي ادام��ه يابد و بدهي بانك ها به بانك 
مركزي به يكي از چالش ه��ا و بحران هاي جديد 

اقتصاد ايران تبديل شود.

 رييس كل بانك مركزي طي احكامي جداگانه، 
 مدي��ر دو اداره نظ��ارت ارز و بين المل��ل را 
منصوب ك��رد. به گزارش رواب��ط عمومي بانك 
مركزي، با حكم دكتر همتي، اميرحسين شكوهي 
به سمت مدير اداره نظارت ارز و محمدرضا خطايي 
به عنوان مدي��ر اداره بين المل��ل بانك مركزي 

منصوب شدند. 

اوراقبيمهايدرراهاست
رييس كل بيمه مركزي با اشاره به ارايه ليست 
شركت هايي كه از يك ماه آينده مجاز به صدور 
بيمه نامه شخص ثالث نيستند، اعلام كرد: اوراق 

بيمه اي تا پايان سال در بورس عرضه مي شود.
به گزارش تعادل، غلامرضا سليماني اميري در 
نشست خبري در حاش��يه نمايشگاه اينوكس 
۲۰1۸ كيش اظهار داشت: ايجاد اوراق بيمه اي 
به عنوان يك هدف براي تامين مالي در صنعت 
بيمه در حال پيگيري اس��ت بطوري كه بعد از 
برگزاري 5 جلسه با سازمان بورس و اوراق بهادار 
در نهايت كميته فقهي با بررسي اين پيشنهاد با 

انتشار آن موافقت كرد.
وي افزود: براي اجرا و انتشار اين اوراق مي بايست 
يكسري مقدمدت ايجاد ش��ود و اركان انتشار 
اوراق بيمه اي ش��كل گيرد و با اين روند انتظار 
مي رود كه تا پايان س��ال اين اوراق منتش��ر و 
عرضه شود.س��ليماني در ادامه گفت: برخي از 
شركت هاي بيمه خارجي تمايل دارند تا بطور 
مش��ترك با بيمه هاي ايراني همكاري داش��ته 
باشند كه اين پيشنهاد مورد تاييد بيمه مركزي 
اس��ت و موانع موجود در اي��ن زمينه را برطرف 
مي كنيم.وي اظهار داشت: شركت هاي بيمه اي 
اگر اصلاح ساختار نكنند يا بايد از چارچوب ها 
پيروي كنند يا ادغام مي ش��وند و بيمه مركزي 
بر اس��اس سياس��ت هاي موجود اين مساله را 
پيگيري مي كند. رييس كل بيمه مركزي افزود: 
شركت هاي بيمه اي كه در مسير ادغام يا اصلاح 
گام بر مي دارند در كميته صيانت مورد بررسي 

قرار مي گيرند تا تكليف آنها روشن شود.
رييس كل بيمه مركزي تاكيد كرد: صنعت بيمه 
جزو اولين صنايعي بود كه تحت تاثير تحريم ها 
قرار گرفت بطوري كه شركت هاي بيمه اتكايي 
خارجي اعلام كردند كه ديگر با ايران همكاري 
نمي كن��د و ما با فرصت س��ازي از اين وضعيت 
بيم��ه اتكايي را به داخ��ل كش��ور آورديم و از 
ظرفيت هاي شركت هاي داخلي استفاده كرديم 

تا ريسك هاي مورد نظر پوشش داده شود.
وي افزود: يكي از سياست هاي بيمه مركزي رشد 
ش��ركت هاي خصوصي است بطوري كه اساسا 
شركت دولتي نداشته باشيم مگر بيمه ايران كه 
قانون اعلام كرده اين شركت بايد دولتي باشد 
اما سه شركت بيمه اي ديگر كه دولت به خاطر 
س��هام عدالت در آن نقش دارد نيز بايد در روند 

خصوصي شدن گام بردارند.
ريي��س كل بيم��ه مرك��زي گف��ت: ليس��ت 
ش��ركت هايي كه مجاز به صدور بيمه شخص 

ثالث نيستند تا يك ماه آينده اعلام مي شود.

بر مي خوريم و در هر كش��وري كه سفارتخانه ايجاد 
كرده ايم نيز ارتباط خوبي برقرار شده و مشكلات كم 
مي شود.نماينده مردم نيش��ابور و فيروزه در مجلس 
شوراي اسلامي گفت: براي حفظ همه منافع كشور 
بايد همه حواس مس��وولان كش��ور جمع باشد ولي 
لازم است با اتحاديه اروپا روابط خود را ارتقا دهيم تا 

مشكلي ايجاد نشود.
همچنين معاون بانك مركزي روسيه اعلام كرد كه 
بانك هاي خارجي تا پيش از پايان امسال )دي ماه سال 
جاري( مي توانند عضو سيستم شبه سوييفت روسيه 

به نام »اس. پ.ف. اس« شوند.
به گزارش ايرن��ا، خانم »اولگا اس��كوروباگاتووا« روز 
دوشنبه در جمع خبرنگاران با بيان اين مطلب افزود: 
اس��تفاده از س��وييفت روس��ي به بازيگران خارجي 
امكان مي دهد تا با شركت هاي روسي كه در فهرست 

تحريم هاي خارجي قرار گرفته اند، همكاري كنند.
معاون بانك مركزي روس��يه گفت: تا يك ماه پيش 
416 شركت و موسسه مطرح روسيه از جمله خزانه 
داري فدرال، ش��ركت گازپروم نف��ت و روس نفت به 
اين سيستم ملحق ش��ده اند.وي ادامه داد: اوايل ماه 
جاري ميلادي ولاديمير پوتين و ديميتري مدودوف 
رييس جمه��وري و نخس��ت وزير روس��يه به علاقه 

كشورهاي تركيه، چين و هند براي ورود به سيستم 
»اس. پ.ف. اس« اشاره كردند.

معاون بانك مركزي روس��يه به نق��ل از پوتين گفت 
كه امريكا با تحريم اقتصادي روس��يه مرتكب اشتباه 

راهبردي شده است.
س��رگئي ريابكوف معاون وزير خارجه روس��يه سال 
گذشته اعلام كرد: روسيه پس از وضع تحريم هاي تازه 
امريكا و احتمال اقدامات بيشتر ايالات متحده، افزون 
بر بررسي كاهش وابستگي به دلار در نظام معاملات 
خارجي خود، براي شرايط حذف از نظام جهاني بين 

بانكي )سوييفت( نيز آماده شده است.
معاون وزارت خارجه روس��يه در مصاحبه با نش��ريه 
وزارت خارجه روس��يه اعلام كرد: مسكو در پاسخ به 
تحريم هاي ضدروسي امريكا، وابستگي اقتصادي به 
دلار را كاهش مي دهد.خانم الويرا نابولينا رييس كل 
بانك مركزي روسيه نيز با توجه به احتمال گسترش 
فش��ارهاي تحريمي عليه اين كش��ور گفت كه همه 
شرايط براي ادامه فعاليت بانك هاي روسي در صورت 
حذف روسيه از سامانه س��وييفت فراهم شده است.

امريكا از سال ۲۰14 تاكنون در مساله اوكراين و نيز 
برخي مسائل ديگر همچون پرونده اسكريپال بيش 
از 6۰ بسته تحريمي در مورد روسيه وضع كرده است.



آموزش 5 بازار سرمايه

»تعادل« از نمايشگاه بورس، بانك و بيمه كيش گزارش مي دهد 

مديرعامل شركت بورس تهران خبر داديك كارشناس بازار سرمايه: 

بايد و نبايدهاي توسعه اقتصادي ايران از دريچه بازار مالي

واگذاري نظارت ها به تالارهاي منطقه اياثر تحريم بر شركت هاي بورسي چشم گير نيست

گروه بورس|
پنجمي��ن نمايش��گاه ب��ورس،  بان��ك، بيم��ه و 
خصوصي س��ازي تحت عن��وان اينوك��س 2018 
مطابق س��ال هاي پيش��ين در جزيره كيش آغاز به 
كار كرد. در اين نمايش��گاه 360 ش��ركت داخلي و 
خارج��ي حضور پي��دا كردند كه 60 كش��ور حاضر 
در اي��ن نمايش��گاه را كش��ورهاي خارجي ش��امل 
مي ش��وند. از 30 كش��ور مهمان��ان زي��ادي براي 
بررسي فضاي س��رمايه گذاري ايران در حوزه هاي 
كاري نمايش��گاه وارد شدند و برنامه هاي توسعه اي 
 ب��ازار در 28 پنل جانبي اين نمايش��گاه، بررس��ي

 خواهد شد. 

   ابزارهاي مالي جديد
 در راه بازار سرمايه ايران

ش��اپور محم��دي، رييس س��ازمان ب��ورس اوراق 
بهادار در مراس��م افتتاح نمايش��گاه بورس، بانك، 
بيم��ه و خصوصي س��ازي با اش��اره ب��ه ويژگي ها و 
مختصات بازار س��رمايه ايران گف��ت: بيش از 800 
ه��زار ميلي��ارد توم��ان ارزش ب��ورس و فرابورس 
 اس��ت كه اين آم��ار ۴0 درص��د از تولي��د ناخالص 

داخلي است.
وي افزود: ارزش معاملات در ۷ ماهه سال جاري 268 
هزار ميليارد تومان است كه نسبت به سال قبل رشد 
زيادي داشته و در هفت ماه از ركورد سال قبل عبور 
كرديم. ميزان بازدهي كه در بورس و فرابورس كسب 

كردند، ۹۵ و ۹2 درصد است.
محمدي اضاف��ه ك��رد: ۵۹0 ش��ركت در بورس و 
فرابورس ثبت ش��ده اند كه اين تعداد در ۴0 رشته 
فعال اند. از جمله اين صنايع پتروش��يمي، بانك ها، 
بيمه ها، ش��ركت هاي خدماتي، هاي ت��ك و امثال 

اينها هستند.
وي ادامه داد: معاملاتي ك��ه در بورس كالاي ايران 
انجام مي شود، تنوع زيادي دارد؛ محصولات مختلفي 
از جمله محصولات كشاورزي و فلزي در بورس كالا 
معامله مي شود. همچنين معاملات آتي سكه طلا در 

بورس كالا انجام مي شود.
رييس س��ازمان بورس با بيان عملكرد بورس انرژي 
گف��ت: در بورس انرژي برق يا الكتريس��يته معامله 
مي ش��ود و اميدواريم نفت خام نيز در بورس انرژي 
معامله شود و البته در حال حاضر نفت كوره در بورس 

انرژي معامله مي شود.
وي افزود: بازار سرمايه ايران در ابزارهاي مالي تنوع 
بي نظيري دارد. صكوك اجاره، سهام، اوراق منفعت، 
اوراق جعاله و ديگر اوراق اسلامي را درايران داريم. 
اين اوراق اس��لامي مي تواند براي اكثر كش��ورهاي 

مسلمان جذاب باشد.
محمدي ادام��ه داد: از نظر نهاده��اي مالي بيش از 
600 نهاد در ايران فعال اس��ت. ب��ازار بدهي ايران 
گس��ترش خيلي خوبي پيدا كرده و الان به بيش از 
80 ميليارد تومان رسيده است. از نظر ميزان افشا، 
چهار بار صورت هاي مالي ش��ركت تا در بورس هاي 
ايران افشا مي شود و 12 بار توليد افشا مي شود كه در 
بورس هاي منطقه نمونه است.وي تاكيد كرد: تا پايان 

سال، ابزار آتي روي س��بد سهام فروش استقراضي 
و ابزار وارانت، ابزار تامي��ن مالي بيمه اتكايي و ابزار 
بدهي رويداده��اي طبيعي در بازار س��رمايه ايران 
راه اندازي مي شود. مهم ترين هدف علاوه بر معرفي 
فرصت هاي سرمايه گذاري فرهنگ سازي و ارتقاي 

سواد مالي است.

 رشد اقتصادي درگير واگذاري دارايي هاي 
دولت به بخش خصوصي 

در ادام��ه اين مراس��م پوري حس��يني، رييس كل 
سازمان خصوصي سازي گفت: رشد اقتصادي كشور 
الزاماتي دارد كه از جمله اين الزامات اين  اس��ت كه 
دولت بايد خود را از صحنه اقتصاد كشور كنار بكشد.

رييس كل س��ازمان خصوصي س��ازي گفت: رشد 
اقتصادي كشور الزاماتي دارد كه از جمله اين الزامات 
اين  است كه دولت بايد خود را از صحنه اقتصاد كشور 
كنار بكشد. سازمان خصوصي سازي اعتقاد دارد كه 

رشد اقتصادي كشور الزاماتي دارد.
وي افزود: از جمله اين الزامات اين  اس��ت كه دولت 
بايد خود را از صحنه اقتصاد كشور كنار بكشد، چرا 
كه ت��ا زماني  كه دولت داخل ب��ازي رقابت با بخش 
خصوصي در اقتصاد است كسي از آن مسابقه لذت 

نمي برد.
پوري حسيني با بيان اينكه رقابت بخش خصوصي 
با دولت معني ندارد، اذعان داش��ت: ما به واگذاريها 
تنها به اين نكته چقدر واگذاري انجام گرفته است، 

نگاه نمي كنيم.
رييس كل س��ازمان خصوصي س��ازي با اش��اره به 
واگذاري بي��ش از ۷00بنگاه ب��ه بخش خصوصي 
توسط اين س��ازمان افزود: اين افتخار ما نيست كه 
چ��ه ميزان واگ��ذاري انجام داده ايم، بلكه مش��كل 
كار اين اس��ت كه دول��ت كم��اكان در بخش هاي 
مختل��ف تصدي گ��ري مي كن��د. به عن��وان مثال 
دولت پمپ بنزين را مديري��ت مي كند، آلومينيوم 
تولي��د مي كند، آبزي پروري مي كند، حتي كش��ت 
گوجه فرنگي را دولت انج��ام مي دهد. اين موضوع 
 ك��ه دول��ت در همه ج��ا تصدي گ��ري كن��د، اصلا 

صحيح نيست.
وي با تاكيد بر اينك��ه بخش خصوصي بايد دولت را 
با احترام كنار بزند، گفت: سازمان خصوصي سازي 
بابت واگذاريها م��ورد اتهامات زي��ادي قرار گرفته 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه وقتي يك سازماني 
اين چنين شجاعانه براي كنار زدن دولت جلو بيايد، 

بايد از آن حمايت كرد.
پوري حس��يني با اش��اره ب��ه اقداماتي ك��ه درباره 
توزي��ع و س��اماندهي س��هام عدالت توس��ط اين 
س��ازمان ص��ورت گرفته اس��ت اظهار ك��رد: براي 
اي��ن كار ب��ا ۴۹ميلي��ون نف��ر تم��اس اينترنت��ي 
 برق��رار كرديم و توانس��تيم س��ود س��هام عدالت 

را بدهيم. 
اين در حالي است كه در اين زمينه در كسري از ثانيه 
شاهد مراجعه بيش از 320 هزار مشمول به سامانه 
سهام عدالت بوديم كه در نوع خود ركود قابل توجه 

و بي سابقه اي دركشور است.

   تامي�ن مال�ي اس�تارت آپ هاي فين تك 
سريع تر مي شود

در ديگر حاشيه اين نمايشگاه، مديرعامل فرابورس 
ايران در همايش »نقش مالي اس��لامي در اقتصاد؛ 
قدمي به سوي ثبات« از لزوم بهره گيري از سازوكاري 
به نام سندباكس )Sandbox( براي توسعه مقررات 
بازار سرمايه متناسب با سرعت بالاي نوآوري ها در 

حوزه فين تك سخن گفت.
امي��ر هاموني در همايش »نقش مالي اس��لامي در 
اقتصاد؛ قدمي به سوي ثبات« ابتدا به ذكر تاريخچه 
مختص��ري از س��ندباكس پرداخت و گف��ت: دفتر 
حفاظ��ت مالي مش��تريان ايالات متحده در س��ال 
2012 از س��ندباكس به عنوان كاتاليزور پروژه ياد 
كرده و نخستين نسخه سندباكس مقرراتي بريتانيا 
 Active( در اوايل سال 201۷ و با نام هاب هاي فعال

Hubs( آغازشده است.
به گفت��ه امير هاموني س��رعت بهره گي��ري از اين 
سازوكار جديد تا بدان جاست كه در حال حاضر در 
بسياري از كشورهاي جهان مانند مالزي، استراليا، 
اندونزي، ژاپن، هند، هنگ كنگ، ايرلند، س��ويس، 
كانادا و امريكا از سندباكس در سرويس هاي مالي، 
بانك هاي مركزي ي��ا آژانس هاي خدمات مالي اين 
كشورها استفاده مي شود و لازم است در ايران نيز به 
علت فرايند زمانب��ر راه اندازي ابزارهاي مالي جديد 
به علت همسو نبودن قوانين از سازوكار سندباكس 

بهره گرفت.
هاموني استفاده از سندباكس را كه يكي از رايج ترين 
واژه ها در حوزه فين تك به شمار مي رود از آن  جهت 
داراي ضرورت دانس��ت ك��ه ش��رايط لازم را براي 

راه اندازي كس��ب و كارهاي فعال در زمينه فين تك 
آماده مي كند؛ به تصويب قوانين و مقررات قابل اجرا 
كمك كرده و توسعه ابزارهاي جديد مالي را در بازار 

سرمايه تسهيل مي كند.
مديرعامل فرابورس ايران در باب ضرورت استفاده 
از سازو كار سندباكس در بازار سرمايه كشور توضيح 
داد: فراين��د جاري براي راه ان��دازي ابزار هاي مالي 
جديد در بازار س��رمايه ايران پروس��ه اي اس��ت كه 
حداقل يك س��ال زمان مي برد و پس از پش��ت سر 
گذاشتن گام  هاي مختلفي از قبيل انطباق اين ابزار 
جديد با شريعت اسلام و بررسي آن از ديدگاه فقهي، 
انطباق آن با مقررات، تاييد اين ابزار توسط سازمان 
بورس و ش��وراي عالي بورس، اخذ مجوزهاي لازم و 

در نهايت عرضه عمومي صورت مي گيرد.
وي ب��ا تاكيد مج��دد بر اينك��ه فراين��د راه اندازي 
ابزارهاي جديد مالي در بازار سرمايه در حال حاضر 
زمانبر اس��ت، اظهار كرد: به عنوان مثال راه اندازي 
صندوق س��رمايه گذاري زمين و ساختمان به دليل 
طولاني بودن زماني كه در هر مرحله صرف شد و در 
نهايت طي ش��دن كامل اين پروسه ۷ سال به طول 
انجاميد؛ براي صندوق س��رمايه گذاري جسورانه و 
اسناد خزانه اسلامي سه سال؛ اوراق رهني يك ونيم 
س��ال؛ بازار شركت هاي كوچك و متوسط، صندوق 
سرمايه گذاري قابل معامله و اوراق اجاره نيز دو سال 
براي راه اندازي و عرضه عمومي زمان طي شد كه اگر 
از سازو كار سندباكس در اين خصوص استفاده شود 

پروسه زماني آن كاهش قابل ملاحظه  اي مي يابد.
مديرعامل فرابورس ايران با بي��ان اينكه زماني كه 
در هر گام براي راه اندازي يك ابزار جديد مالي طي 

مي ش��ود با بهره گيري از فرايند سندباكس، به اين 
صورت تشريح كرد كه در مرحله انطباق با شريعت، 
يك هفته، اثبات محتوي يك هفته، عرضه محدود 
يك هفته و بازخورد و عرضه عمومي سه ماه تا يكسال 
اين فرايند به طول خواهد انجاميد كه در مقايسه با 

حالت قبل، در زمان صرفه جويي مي شود.

IT نقش فين تك در كاهش هزينه هاي   
در اين نشس��ت همچنين مدير فن��اوري اطلاعات 
س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار ضم��ن تبيي��ن 
رويكرد هاي س��ازمان بورس در ح��وزه دانش بنيان 
به مباحثي از جمله چيستي فين تك و كاربرد هاي 
آن اش��اره كرد و گفت كه اي��ن تكنولوژي جديد در 
توصيف بسياري از مدل هاي نوآورانه كسب وكار به 
كار مي رود و پتانسيل ايجاد دگرگوني مالي را دارد. 
مطهره مروج با اش��اره به اهميت و ضرورت فين تك 
در بازارهاي مالي به نقش آن در كاهش هزينه هاي 
IT اشاره كرد و سپس به تشريح رويكرد هاي سازمان 
 )IOSCO( بين المللي كميسيون هاي اوراق بهادار
و فعاليت هاي تازه اين س��ازمان در زمينه فين تك 

پرداخت.
وي در ادام��ه اقدام��ات اخير انجام ش��ده در حوزه 
فين تك در بازار س��رمايه ايران را از جمله برگزاري 
فين اس��تارز، تامين مالي جمعي، تشكيل كار گروه 
فين تك در معاونت علمي فناوري رياست جمهوري 
و... شرح داد و گفت فرابورس ايران مدل پيشنهادي 
سندباكس را براي همگام س��ازي قوانين با سرعت 
بالاي نوآوري ها در حوزه فين تك پيش��نهاد كرده 

است.

ش��رايط بازار به گزارش هاي 6 ماهه بس��يار وابسته 
اس��ت و در دو هفت��ه اخير بازار به ش��دت در انتظار 
عملكرد 6 ماهه شركت ها و گزارش آنها بوده است. 
به ويژه صنايع رو به جلويي كه شاخص ساز هستند 
و در اين مدت نيز تاثيري زيادي بر رش��د ش��اخص 

داشته اند.
مديرعامل ش��ركت س��بدگردان پاداش س��رمايه، 
اثرات تحريم ها بر ش��ركت هاي بورسي را چشمگير 
ندانس��ت و گفت: افزايش قيمت ارز به نحوي است 
كه ريس��ك حاصل از تحريم ها را براي س��ودآوري 
شركت ها كاهش داده و EPS شركت ها همچنان رو 

به بالا خواهد بود. 
كورش ش��مس، در گفت وگو با سنا افزود: حقيقت 
اين است كه اثرات تحريم ها بر شركت هاي بورسي 
آنچنان زياد نخواهد بود؛ بعضي شركت ها مستقيماً 
محصول صادراتي دارند، مانند برخي از متانول سازها 
يا ش��ركت هاي خاص پتروشيمي كه قاعدتاً از بابت 
تحريم ها ممكن اس��ت تناژ فروش آنها دستخوش 
تغييراتي ش��ود؛ كما اينكه قبلًا هم در تجربه س��ال 
۹2-۹1 اين اتفاقات ملاحظه ش��ده بود، اما به تبع 
اينكه نرخ هاي جهاني بالا رفته و دلار هم افزايش��ي 

شده، آنچنان در سودآوري آنها تاثير منفي نخواهد 
گذاشت.

وي ادامه داد: س��اير صنايع كه بخش زيادي از آنها 
فروش داخلي دارند مانند ش��ركت ف��ولاد مباركه 
اصفهان، پالايش��گاهي و ... عموماً محصولات خود 
را به ص��ورت داخلي يا در بورس كالا و بورس انرژي 
عرضه مي كنند و به مشكل تناژ بر نخواهند خورد. لذا 
افزايش قيمت ارز به نحوي است كه ريسك حاصل 
از تحريم ها را براي س��ودآوري ش��ركت ها به نوعي 

كاهش داده و EPS شركت ها رو به بالا خواهد بود.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه س��پس با اش��اره به 
گزارش ه��اي 6 ماه��ه ش��ركت ها اظهار داش��ت: 
ش��رايط بازار به گزارش هاي 6 ماهه بس��يار وابسته 
اس��ت و در دو هفت��ه اخير بازار به ش��دت در انتظار 
عملك��رد 6 ماه��ه ش��ركت ها و گزارش آنه��ا بوده 
اس��ت. به ويژه صنايع رو به جلويي كه شاخص ساز 
 هس��تند و در اين مدت نيز تاثيري زيادي بر رش��د

 شاخص داشته اند.
شمس، گزارش هاي صنايع را بس��يار مهم ارزيابي 
كرد و گفت: نكاتي كه لازم است در اين خصوص به 
آن توجه كرد شامل گزارش هاي شركت هاي بانكي 

و نرخ تسعير ارزي است كه بايد در صورت مالي هاي 
آنها ديده شود و اينكه بانك مركزي مجوز چه نرخي 

را براي تسعير به آنها خواهد داد.
مديرعامل ش��ركت س��بدگردان پاداش س��رمايه 
توضيح داد: در مورد ش��ركت هاي فلزات اساسي و 
پتروش��يمي ها هم بايد نوع عملكرد بررس��ي شود، 
با توج��ه به رويه س��ال هاي گذش��ته ك��ه معمولًا 
شركت هاي پالايش��گاهي، گزارش هاي خود را در 
موعد مق��رر نمي دهند احتمالًا گ��زارش دهي اين 
شركت ها با تاخير مواجه شود، لذا بايد در مورد اين 

صنايع با احتياط بيشتري عمل كرد.
وي اف��زود: در مجم��وع، كلي��ت ب��ازار را ب��ه 
تب��ع س��ودآوري، مثبت مي بين��م اما ب��ا توجه به 
 ريس��ك هايي كه وجود دارد، بازار هنوز P/E لازم را 

نگرفته است.
ب��ه گفت��ه ش��مس، س��رمايه گذاران ب��ا وج��ود 
اينك��ه مي دانن��د ش��ركت ها س��ودآور هس��تند 
و س��ودهاي س��ال آينده احياناً از امس��ال بيش��تر 
ه��م خواهد بود، ام��ا هنوز هم با P/E ه��اي معقول 
 و ب��الا س��هام را نمي خرن��د و جان��ب احتي��اط را 

رعايت كرده اند.

تالارهاي منطقه اي در گذشته متعلق به سازمان كارگزاران 
و در حال حاضر متعلق به شركت بورس تهران هستند كه 

همه خدمات بازار سرمايه را ارايه مي دهند.
علي صحرايي در حاشيه اينوكس 2018 گفت: تالارهاي 
منطقه اي در گذشته متعلق به س��ازمان كارگزاران و در 
حال حاضر متعلق به شركت بورس تهران بودند كه همه 
خدمات بازار سرمايه را ارايه مي دهند. نقشي كه اين تالارها 
در فرهنگ سازي دارند مورد توجه است چراكه بر اساس 
سطح نيازمندي مراجعين، برنامه هاي منظم آموزشي با 

حضور اساتيد دانشگاهي داشته و روند آن اعلام مي شود.
به گزارش سنا، وي از برنامه بورس تهران براي محول كردن 
بخشي از نظارت به تالارهاي منطقه اي در حوزه بازار سرمايه 
خبر داد و افزود: بنگاه هاي حاضر در مناطق بحث آموزش 
ناشران يا معرفي امتيازات بازار سرمايه و حضور شركت ها را 
بر عهده دارند كه همكاران مناطق با تدابير انديشيده شده 
آنها را اعلام مي كنند اما نقش اصلي اطمينان بخش��ي به 
مردم است تا در هنگام مراجعه اوليه مكاني فيزيكي براي 
پاسخگويي وجود داشته باشد تا سبب ايجاد اطمينان و 
ابزار توسعه بازار شود.اين مقام مسوول با اشاره به اينكه بايد 
ارايه محصولات بازار سرمايه در هر اقليم جغرافيايي مورد 
بررسي قرار گيرد، گفت: آمار 23 درصدي معاملات بورس 

از طريق تالار منطقه اي كيش نشان از آشنايي مردم جزيره 
با فرهنگ سرمايه گذاري و سهامداري دارد، برهمين اساس 
در نظر داريم براي فرهنگ سازي براي افرادي كه آگاهي و 
وقت كافي در اين مورد ندارند و همچنين به منظور هدايت 
سرمايه مردم بصورت غيرمستقيم، ETFهاي متعدد بر 
اس��اس اقليم جغرافيايي در سراسر كشور داشته باشيم.

صحرايي در بخش ديگري از س��خنان خود با بيان اينكه 
در سال 8۷ كه اجراي فاز دوم سامانه الكترونيكي ناشران 
)كدال( و پوش��ش كليه ش��ركت هاي بورسي انجام شد، 
گفت: گسترش تالارهاي منطقه اي هم همزمان با ورود اين 
سامانه جديد، ابزاري بود كه ارتباط پلتفرم را براي افزايش 
دسترس��ي مردم به بازار سرمايه ايجاد كرد.وي با اشاره به 
نگاه فرهنگي براي شناساندن محصولات بازار سرمايه به 
مردم ادامه داد: بخش عمده كمك درگاه ها در توسعه بازار 
سرمايه به واسطه ايستگاه ها در تالارهاي منطقه اي انجام 
شده است. اين تالارها با وجود اينكه تحت مديريت بورس 
تهران هستند اما وظيفه پاسخگويي و ارايه تمامي خدمات 
بازار سرمايه را دارند. صحرايي همچنين اظهار اميدواري 
كرد: اين اقدام نمادين براي ساير كارگزاري ها به خصوص 
كارگزاري هاي بانكي سرلوحه باشد تا علاوه بر افزايش رونق 

و جذب مشتريان ارتباط با عموم را افزايش دهند.

روز گذشته شاخص كل بورس تهران با افُت 2هزار و 
۴36 واحدي )معادل 1.30 درصد( مواجه ش��د و در 
ارتفاع 18۵ه��زار و318 واحد قرار گرفت. همچنين 
شاخص قيمت )وزني-ارزشي( ۷16 واحد، شاخص 
كل هم  وزن ۴32 واحد، شاخص آزاد شناور 3 هزار و 

1۷3 واحد كاهش داشته اند.
در اين روز ارزش معاملات خُرد سهام و حق تقدم در 
نمادهاي عادي بورس و فرابورس يك هزار و ۴ ميليارد 
تومان بود كه نسبت به معاملات هزار و ۷00 ميليارد 
توماني روز دوشنبه، نش��ان از كاهش دارد. شاخص 

ب��ازار اول 2 هزار و 223 واحد )منف��ي 1.۵8 درصد( 
كاهش داش��ت و ش��اخص بازار دوم 2 ه��زار و ۹10 
واحد منف��ي )0.80 درصد( افت كرد. نمادهاي كگل 
با 2۹۹.1۹ واحد، ف��ولاد با 26۹ واحد و كچاد با 223 
واحد،  بيشترين تاثير منفي را در روند حركتي شاخص 

كل داشتند. 

   فرابورس در ارتفاع 2100 واحدي
نخستين روز آبان ماه ۹۷ در فرابورس ايران در حالي 
به پايان رسيد كه بيش از ۷2۷ ميليون ورقه بهادار 

به ارزش 3 هزار و ۹۵۷ ميليارد و ۷6۹ ميليون ريال 
در مجموع تمامي بازار ها ميان معامله گران دست به 
دست شد و ش��اخص كل نيز با 2 واحد افزايش در 
ارتفاع 210۵ واحدي قرار گرف��ت.  در اين روز دو 
نماد »زاگرس« و »هرمز« ب��ا تاثير مثبت حداكثر 
11 واحدي بيش از ساير نماد ها در رشد كمتر از يك 

درصدي شاخص كل سهيم بودند. 
در ب��ازار ابزار هاي نوي��ن مالي فراب��ورس نيز 21 
ميليون ورقه ب��ه ارزش يك ه��زار و 1۴۷ ميليارد 
ريال معامله ش��د كه معاملات اوراق بدهي در تابلو 

اوارق ب��ا درآمد ثابت بيش��ترين ارزش و معاملات 
صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله بيشترين 
حج��م معاملاتي را در اين ب��ازار به خود اختصاص 
دادن��د.  همچني��ن در روزي ك��ه گذش��ت نماد 
»تس��ه۹۷0۷1« مرب��وط ب��ه اوراق ح��ق تقدم 
اس��تفاده از تس��هيلات مس��كن مهر ماه 13۹۷ 
با محدودي��ت دامنه نوس��ان ۵ درصدي قيمت 
گش��ايش يافت و در پايان معام��لات 61۷ هزار 
ري��ال قيمت خورد. گفتني اس��ت رصد معاملات 
س��هام در دو ب��ازار اول و دوم بيانگ��ر جابه جاي��ي 

11۷ميليون س��هم به ارزش ۴3۴ ميليارد ريال در 
بازار اول و دست به دست شدن 2۷2 ميليون سهم 
به ارزش يك هزار و 6۴۹ ميليارد ريال در بازار دوم 
اس��ت كه نماد »زاگرس« با بيش از 3۹۹ ميليارد 
ريال بيش��ترين ارزش و نماد »تاپكيش« با بيش از 
۴۵ ميليون سهم بيش��ترين حجم معاملاتي را در 

اين دو بازار به خود اختصاص دادند.
در نهايت، در س��ه تابلو بازار پايه روز دوش��نبه نيز 
318 ميليون س��هم ب��ه ارزش ۷2۵ ميليارد ريال 

خريد و فروش شد.

شاخص كل نزولي شد 
مروري بر آمار معاملات بورس و فرابورس 
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برگزاري رويداد 
»فين تك دانش آموزي« 

نظر به ضرورت و اهميت فرهنگ سازي مفاهيم مالي 
از سنين پايه، اين رويداد، توسط شركت اطلاع رساني 
و خدم��ات بورس، با طرح ايده هاي��ي نو، خلاقانه و 
هوش��مندانه در بين دانش آموزان دوره اول و دوم 

متوسطه برگزار مي شود.
رويداد فين تك دانش آم��وزي كيش، يك رويداد 
فرهنگ سازي با رويكرد تكنولوژي هاي مالي است.

به گزاش سنا، نظر به ضرورت و اهميت فرهنگ سازي 
مفاهيم مالي از سنين پايه، اين رويداد، توسط شركت 
اطلاع رساني و خدمات بورس، با طرح ايده هايي نو، 
خلاقانه و هوشمندانه در بين دانش آموزان دوره اول 

و دوم متوسطه برگزار مي شود.
دانش آموزان ضمن يادگيري اصول اوليه كارآفريني 
و كسب وكار و آشنايي با بازارهاي مالي، ظرفيت ها 
و كاركردهاي آن، در حوزه هاي مختلف فين تك با 

يكديگر به رقابت مي پردازند.
اين رويداد امروز و فردا، به مدت دو روز در نمايشگاه 
بين المللي بورس، بانك، بيمه و خصوصي سازي در 
جزيره كيش برگزار مي شود كه در آن دانش آموزان 
)مقطع اول و دوم متوسطه( در گروه هاي پنج نفره 

به آموزش و فعاليت مي پردازند.
مراحل برگزاري رويداد به ش��رح ذيل است: در روز 
نخست، به آموزش كاربردي و كوتاهي جهت آشنايي 
با مفاهيم كارآفريني، كسب و كار و بازارهاي مالي 
پرداخته مي شود. در ادامه، تسهيلگر رويداد، به طرح 

چالش هاي حوزه فين تك مي پردازد.
پ��س از برگ��زاري كارگاه خلاقي��ت و اي��ده يابي، 
دانش آموزان صاحب ايده، به مدت ۵ دقيقه به طرح 
اي��ده خود مي پردازند، درنهايت 13 تيم تش��كيل 
مي شود. سپس، دانش آموزان در كارگاه »طراحي 
مدل كس��ب و كار و اعتبارس��نجي ايده« شركت 
مي كنن��د و در ادامه با كمك منتوره��اي خود به 
طراحي و توسعه ايده خود و تكميل بوم كسب و كار 

ايده خود مي پردازند.
دانش آموزان با اعضاي تيم خود شروع به فعاليت 
مي كنند و در گام بعدي دانش آموزاني با بوم كسب 
و كار آشنا مي شوند و نحوه تكميل مراحل آن را 
آموزش مي بينند. روز دوم، با ادامه فعاليت تيم ها 
آغاز مي شود و كارگاه »آموزش تهيه فايل پرزنت 
ارايه و نحوه ارايه موثر به تيم ها« توسط تسهيلگر، 
برگزار مي شود. در اين روز، دانش آموزان با كمك 
منتوره��اي خود، بوم مدل كس��ب وكار خود را 
طراح��ي و تكميل ك��رده و آماده دم��وي اوليه 
ايده خود مي ش��وند. در پايان روز دوم رويداد نيز 
دانش آموزان همه تيم ها، به ارايه ايده هاي خود در 
مقابل داوران و حضار مي پردازند و با آراي هيات 
داوران، تيم هاي برتر انتخاب مي شوند كه به سه 
تيم برتر جوايزي به رس��م يادبود اهدا مي شود. 
همچني��ن گواهي حض��ور در روي��داد به همه 

دانش آموزان حاضر در رويداد تقديم مي شود.
كارگاه هايي كه در طول رويداد برگزارمي شود، 
عبارت اند از: كارگاه آش��نايي با بازارهاي مالي، 
كارگاه خلاقيت و ايده  يابي، كارگاه طراحي مدل 
كسب وكار و اعتبارسنجي ايده، كارگاه آموزش 
تهيه فايل پرزنت ارايه و نحوه ارايه موثر به تيم ها 

و كارگاه طراحي بوم كسب وكار.

نگاه

روي خط شركت ها 

   رشد۲۶۴ درصدي س�ود كنور با رشد نرخ 
گندله: كنور در گزارش 6 ماهه منتهي به ۹۷/06/31 
)حسابرسي نشده( مبلغ 38۹ ريال سود به ازاي هر 
سهم محقق كرد كه 26۴ درصد افزايش سود نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته داشته است.
شركت توسعه معدني و صنعتي صبا نور در گزارش 
6 ماهه منتهي به 31/06/۹۷ )حسابرس��ي نشده( 
مبلغ 38۹ ريال سود به ازاي هر سهم محقق كرد كه 
26۴ درصد افزايش سود نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته داشته است. اين شركت در دوره 6 ماهه اول 
سال جاري، 1,۹61 ميليارد ريال فروش داشته كه 
نسبت به دوره مشابه سال گذشته ۷1 درصد رشد 

داشته است.
درآمد شركت در دوره مشابه سال گذشته تماما از 
محل صادرات كنسانتره و س��نگ آهن دانه بندي 
شده حاصل ش��ده در حالي كه در دوره 6 ماهه اول 
س��ال جاري عمده فروش ش��ركت از محل فروش 
داخلي بوده است. )8۵ درصد از مبلغ فروش شركت 

داخلي بوده است( .
همچني��ن در 6 ماهه حدود 1۴3 هزار تن گندله به 
فروش رسانده در حالي كه كل سال گذشته حدود 
106 هزار تن فروش گندله داش��ته است. متوسط 
نرخ فروش كنسانتره صادراتي با رشد 2۴ درصدي 
نس��بت به دوره مشابه سال گذش��ته 2، ۷۷۷ ريال 
به ازاي هر كيلو و متوس��ط نرخ فروش كنس��انتره 
داخلي 3، 0۹3 ريال به ازاي هر كيلو بوده كه بالاتر از 
نرخ هاي صادراتي است. شركت گندله داخلي را نيز 
با متوسط نرخ ۵1۴۷ ريال به ازاي هر كيلو به فروش 
رسانده است. بهاي تمام شده فروش نسبت به دوره 
مشابه سال گذشته رشد 2 درصد رشد داشته است. 
افزايش قابل ملاحظه فروش در مقابل رش��د اندك 
بهاي تمام شده منجر به افزايش 2۹1 درصدي سود 

ناخالص شده است.
حاشيه سود ناخالص شركت در سال گذشته 36 
درصد بوده كه به ۵۵ درصد در حال حاضر افزايش 
يافته است. هزينه هاي مالي نيز با افت 11درصدي 
همراه شده و درآمدهاي غيرعملياتي با رشد 26 
درصدي 2۵3 ميليارد ريال اعلام شده كه عمدتا 
ناشي از سود فروش سرمايه گذاري ها و سود سهام 
است. شركت سه ماهه اول سال جاري 128 ريال 
سود به ازاي هر سهم محقق كرد كه سه ماهه دوم 
س��ال 261 ريال به آن اضافه شده و جمعا 38۹ 
ريال سود به ازاي هر سهم در 6 ماهه سال جاري 

محقق كرده است.



تشكلها6اخبار

نگاهي به سياست هاي تنبيهي دولت براي كارت هاي اجاره اي

احداث 25 پروژه بزرگ در مناطق محروم رييس كميسيون صادرات اتاق ايران پيشنهاد داد

بخش خصوصي نقره داغ نشود

صنايع معدن و فولاد مسيري هموار به سمت مهاجرت معكوس حساب ارزي به جاي نيما

دولت در اقدامي جديد فرمان تنبيهي براي تاخيرهاي 
وارداتي صادر كرده است كه براساس آن كارت هاي 
بازرگاني واردكنندگاني كه رفع تعهد ارزي نكرده اند، 
معلق خواهد شد و اس��امي آنها نيز به مراجع قضايي 

اعلام مي شود.
اي��ن دو تنبي��ه از س��وي دولت ب��راي برخ��ورد با 
واردكنندگان بدقول در نظر گرفته ش��ده است و در 
اين راستا نام حدود 600 شركت واردكننده كه گويا 
ش��ركت هاي معتبر نيز در اين فهرست قرار دارند از 
س��وي بانك هاي عامل به وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت ارس��ال ش��ده و متعاقب آن وزارت صمت با 
ارسال نامه اي به اتاق بازرگاني، خواستار تعليق كارت 

بازرگاني اين واردكنندگان شده است.

 معضل قديمي كارت هاي اجاره اي
راه هاي زيادي براي فرار مالياتي وجود دارد اما وجود 
كارت هاي بازرگان��ي اجاره اي يك��ي از بزرگ ترين 
دروازه هاي فرارهاي مالياتي به حس��اب مي آمد. به 
گفته رييس سازمان امور مالياتي كشور، فرار مالياتي 
از طريق اين كارت ه��اي بازرگاني اجاره اي 12 هزار 
ميليارد تومان بوده است. از 7 مهر 1397 بخشنامه اي 
به اجرا درآمده است كه طبق آن استفاده از كارت هاي 
بازرگاني اجاره اي براي صادرات پيگرد قانوني دارد. 
ام��ا اخيرا اين كارت ه��ا هم در زمين��ه واردات و هم 
صادرات فعال ش��ده اند تا در نهايت دولت مجبور به 

واكنش شود.
در همين رابطه غلامحسين ش��افعي اين تصميم را 
شوك جديد به بخش خصوصي دانسته و عنوان كرده 
كه پيگيري ها نش��ان مي دهد كه كالاهاي بسياري 
از اين افراد به گمرك رس��يده اما درگير مش��كلاتي 
همچ��ون پرداخ��ت مابه التفاوت ارزي و مش��كلات 
استاندارد است. اما مجتبي خسروتاج، رييس سازمان 
توس��عه تجارت مي گويد: اين تصميم تنها مشمول 
وارد كنندگان س��ال 97 نمي ش��ود و واردكنندگان 
سال هاي قبل كه رفع تعهد ارزي نكرده اند را نيز شامل 
مي شود. وي عنوان مي كند كه وزارت صمت با هدف 
جلوگيري از فعاليت هاي تجاري اين افراد براس��اس 
اسامي اعلام شده ازس��وي بانك هاي عامل فهرستي 
را به اتاق بازرگاني ايران ارس��ال كرده تا نس��بت به 
تعليق كردن كارت بازرگاني شان اقدام كند. حتي در 
بخشنامه ديگري از س��وي بانك مركزي، بانك هاي 
عامل موظف شدند چنانچه واردكننده ها رفع تعهد 
ارزي ب��ا واردات نكرده اند، آنها را به عنوان بدهكاران 

ارزي متخلف به دادگاه ها نيز معرفي كنند.

 در نهايت واردكنندگان تنبيه مي شوند
عليرضا مناقبي رييس مجمع عالي واردات با اشاره به 
اينكه بخشنامه تنبيهي جديد دولت براي تاخيرهاي 
واردات��ي در كنار س��ازوكارهاي غل��ط موانع زيادي 
را ب��راي واردات به وجود مي آورد ام��ا در نهايت اين 
وارد كننده اس��ت كه تنبيه مي ش��ود، اظهارداشت: 
نامه اي كه از س��وي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ارسال ش��ده به نوعي تنبيه واردكنندگاني است كه 
نتوانس��ته اند به تعهدات ارزي خود ب��ه بانك، عمل 
كنند. بايد تاس��ف خورد كه با اجرايي شدن قوانيني 
كه هيچ تفكر كارشناسي آن را تاييد نمي كند امكان 

خطا و دورزدن قانون براي عده اي فراهم مي شود و در 
مقاب��ل با ايجاد مانع در روند فعاليت تجار صاحب نام 
به اين نتيجه مي رس��ند كه بحث تنبي��ه و تهديد را 

مطرح كنند.
وي در ادام��ه اف��زود: بخش��نامه هاي بانك مركزي 
يكپارچگي لازم را ندارد و عموما ناقض يكديگر هستند 
كه همين امر موجب شده تا تسويه تامين كنندگان 
خارجي با موانع فراواني روبرو ش��ود. از س��وي ديگر 
برخي كالاها در گمرك توقيف ش��ده اند يا ترخيص 
آنه��ا به دلايل��ي از جمله عدم امكان تاييديه منش��أ 
ارزي و اختلاف در مورد پرداخت مابه التفاوت ارزي 
با مشكل مواجه شده زيرا بين گمرك، بانك مركزي و 
دفتر مقررات صادارت و واردات هماهنگي لازم براي 
اجراي بخش��نامه ها وجود ندارد و هريك براس��اس 

قوانين داخلي خود عمل مي كنند.
مناقب��ي در پاس��خ به اين س��وال كه بح��ث اصلاح 
كارت هاي بازرگاني و رفع سوءاستفاده هاي احتمالي 
از آن كي به نتيجه درست مي رسد؟ گفت: در گذشته 
تنها با يك كارت ملي يا پروانه توليد براي تجار كارت 
بازرگاني صادر مي ش��د. اما پس از سوءاستفاده هايي 
كه از كارت هاي بازرگاني يك بار مصرف براي واردات 
با ارقام ب��الا و فرارهاي مالياتي ص��ورت گرفت، اتاق 
بازرگاني ايران به عن��وان متولي صدور اين كارت ها، 
نس��بت به پايش كارت هاي از پيش صادر شده اقدام 
كرد اما آنچه مسلم است قرار نيست اين مشكل پايان 
داشته باشد زيرا ما اثر پذير نيستيم و آزموده را بارها 

با توجه به نتيجه خطا آزمايش مي كنيم .
وي در ادامه تصريح داش��ت: آيا كساني كه رفع تعهد 
ارزي نكرده اند واقعا وارد كننده بوده اند؟ و در صورت 
تايي��د بايد ديد چه موانعي موجب ش��ده اس��ت كه 
واردكنندگان در فهرس��ت بده��كاران ارزي مطرح 
ش��ده و به عنوان متخلف به دادگاه ها معرفي شوند؟ 
زيرا وارد كننده شناسنامه دار هيچ وقت حاضر نيست 
كه اعتبار خود را به هيچ قيمتي به خطر بيندازد. يك 
وارد كننده شناس��نامه دار با اصل و نصب اعتبارش از 
تمام حساب هاي بانكي ارجح تر است. چرا فضا را براي 
آدم ه��اي شناس��نامه دار و كاردان در عرصه واردات 
تنگ مي كنيم ؟ و چرا قوانين ما برپايه اصولي نوشته 
نمي ش��ود بلكه آن را براس��اس روند رفتار آدم هاي 
خلاف جهت مي نويس��ند؟ يعني با اج��راي قوانين 
جديد تنها مانع بر سر راه كساني گذاشته مي شود كه 
مي خواهند قانوني و در مس��ير درست كاركنند و در 
نقطه مقابل مس��ير را باز مي گذارند براي كساني كه 

بلدند چطور قانون را دور بزنند.

 آمار واردات را احساس نمي كنيم
رييس مجمع عالي واردات با اشاره به رقم 27 ميليارد 
دلار اعلام ش��ده توس��ط رييس بانك مركزي كه از 
ابتداي س��ال براي واردات از طري��ق بانك مركزي و 
سامانه نيما، اختصاص داده شده، گفت: اگر اين رقم 
اختصاص داده ش��ده به واردات در جاي درست خود 
تزريق شده است چرا بايد وضعيت بازار اينگونه باشد 
و مردم نگران كمبود كالا در آينده نزديك باشند؟ در 
واقع اگر اين رقم در مس��ير درست و براساس اصول 
بازرگاني به دس��ت تجار واقعي رس��يده باشد اكنون 
نبايد بازار نگران تامين كالاه��اي مورد نياز وارداتي 

باش��د. زيرا تجار واقعي از نياز ب��ازار در مورد كالاها 
باخبر هستند و براساس آن اقدام به واردات مي كنند.

وي در ادام��ه ب��ا بيان اينك��ه دولت اص��رار دارد كه 
توليد كننده بايد در امر واردات ورود كند تا كمك به 
روند توليد شود، اذعان داشت: اين سوال مطرح است 
كه آيا توليد كنن��دگان از تخصص لازم در اين زمينه 
برخوردار هس��تند؟ چه هدفي پشت اين شعار وجود 
دارد؟ اگر قرار است كه توليد كننده وارد كننده شود 

پس تكليف وارد كننده چيست؟
وي ب��ا بي��ان اينك��ه درچند م��اه گذش��ته بيش از 
30 بخش��نامه ارزي براي گمرك و مبادي گمركي و 
در مجموع در سياس��ت هاي ارزي و گمرك بيش از 
1۸0  بخشنامه و ش��يوه نامه صادر شده است، گفت: 
بخشنامه هاي ابلاغ شده در مرحله اجرا فرآيند واردات 
را كندتر مي كنند. در اين زمينه حجم گسترده اي از 
ش��كايات واردكنندگان و فعالان اقتصادي مشاهده 
مي شود زيرا با رسوب كالا در گمرك، اختلالات زيادي 

در روند ترخيص كالاها به وجود آمده است.
مناقبي افزود: تع��دد مقررات دلي��ل اصلي وقفه در 

روند ترخيص كالا از گمرك است در حالي كه دولت 
مي توانست از تجارب گروه ها و تجار صاحب نام در اين 
زمينه استفاده كند. در رسوب كالاها در گمرك شايد 
يك سوم آنها از پرداخت مابه التفاوت مستثنا شده اند 
اما در مورد باقي كالاها به دليل اينكه واردكنندگان 
قادر به پرداخت مابه التفاوت ارزي نيس��تند با موانع 
بس��يار در ترخيص آنها مواجه ش��ده اند. با اصرار به 
اجراي اين قانون طيف گس��ترده اي از واردكنندگان 
را ورشكسته خواهد كرد.  رييس مجمع عالي واردات 
با بيان اينكه ما هيچگاه عطف به ماس��بق نداش��تيم 
يادآورش��د: اكنون با اجرايي ش��دن اين دستورات و 
قوانين برخ��ي از واردكنندگان كالاهاي ش��ان را از 
گمرك ترخيص نمي كنند، زيرا دچار تناقض شده اند.

به گفته مناقبي واردات هيچ��گاه مانع توليد داخلي 
نبوده زيرا براس��اس نياز بازار و با اولويت بر كالاهاي 
اساسي مورد نياز كش��ور صورت گرفته است. تصور 
اش��تباهي كه نس��بت به واردات در كشور باب شده 
اين است كه واردات مخل امنيت حوزه هاي توليدي 
ش��ده در حالي كه واردات به عنوان يكي از بازوهاي 

اقتصادي، در جهت تامي��ن مهم ترين نيازهاي مواد 
اوليه بنگاه هاي توليدي قدم بر مي دارد. اقتصاد كشور 
به جاي تمركز بر توليد بيش��تر به سمت شعارزدگي 
رفت��ه و اين در حالي اس��ت كه مش��كل توليد عدم 
مديري��ت صحيح اس��ت و ن��ه واردات. در واقع نظام 
نرخ گذاري و مديريت ناتوان باعث شده كه كالاها از 
اس��تاندارد و كيفيت لازم برخوردار نباشند و با تكرار 
اين مكانيسم اشتباه تنها واردات را مقصر اصلي توليد 

ملي مي دانند.

 صادرات قفل نشود
از س��وي ديگر اين بحث مطرح اس��ت ك��ه با توجه 
به موضوع پيمان س��پاري در صورت بس��ته ش��دن 
كارت هاي اجاره اي به روند صادرات نيز آسيب جدي 
بخورد. با توجه به عدم امكان بازگش��ت بخشي از ارز 
صادراتي بعضي صادركنندگان نيز دس��ت به دامن 
كارت هاي اجاره اي ش��ده اند و اين خطر وجود دارد 
كه برخ��ورد ضربتي با كارت ه��اي يك بار مصرف به 

بازارهاي صادراتي نيز آسيب بزند.

عدنان موسي پور رييس كميس��يون صادرات اتاق بازرگاني صنايع 
معادن و كشاورزي با اشاره به اينكه در تمام كشورها كاهش ارزش پول 
ملي منجر به توسعه صادرات مي شود اما در ايران موانع قانوني برخلاف 
اين عمل مي كند، اظهار داشت: در دنيا دولت ها در صورت بروز چنين 
شرايطي برنامه هايي را تدوين مي كنند كه آسيب هايي كه به واسطه 
افزايش نرخ ارز به جامعه وارد مي شود از راه توسعه صادرات جبران شود 
اما در ايران با ابلاغ بخشنامه هاي غير كارشناسي موانع متعدد برسر 

راه صادرات مي گذارند.
رييس كميسيون صادرات اتاق بازرگاني صنايع معادن و كشاورزي 
ايران با تاكيد براينكه در شرايط فعلي گزينه اي جز اتحاد ميان دولت 
و بخش خصوص��ي وجود ندارد، تصريح داش��ت: پي��ش زمينه اين 
اتحاد فهم مش��ترك و درك خواسته هاي طرفين است. آنچه بخش 
خصوصي در اين مدت فهميده اين است كه دولت خواستار بازگشت 
ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد است كه بايد طي مكانيزمي از 
اين بازگشت مطمئن شود. بخش خصوصي اين را مي پذيرد اما انتظار 
دارد كه پيمان سپاري ارزي حذف شود زيرا با وجود اين دستورالعمل ها 
نمي توان هيچ معجزه اي را از بخش هاي توليد و صادرات توقع داشت. 
در اين زمينه ضروري است كه به تجربه هاي قبلي پيمان سپاري ارزي 
و نتايج آن در اقتصاد رجوع كنيد، آيا غير از اين است كه توليد كننده 
و صادر كننده براي بقاي توليد و توسعه كار، پيش درآمد ارزي خود را 

بايد صرف بنگاه خود و اقتصاد كند؟
موسي پور تصريح داش��ت: در صورت عدم لغو پيمان سپاري ارزي، 
لااقل مانند گذشته با توجه به اهميت بازارهاي پيراموني دو بازار عراق 
و افغانستان را از اين قاعده مستثنا كنيد و بازار كشورهاي حوزه cis و 
خليج فارس را نيز به آن اضافه كنيد. براي اين منظور و با هدف اطمينان 
از بازگشت ارز صادركنندگان، حساب ريالي و ارزي براي صادركنندگان 
به مقصد عراق، افغانستان، كشورهاي cis و حوزه خليج فارس نزد بانك 
توسعه صادرات بطور مجزا افتتاح و همه تراكنش هاي مالي ناشي از 
صادرات و پرداخت هاي داخلي از اين حساب صورت پذيرد تا شما هم 

از بازگشت ارز مطمئن شويد و اين امر را جايگزين سامانه نيما كنيد.
وي با بيان اينكه پيمان سپاري ارزي برخلاف ماده 13 قانون صادرات 
و واردات اس��ت بر اس��اس ماده 13 هرگونه پيمان سپاري ارزي براي 
صادرات كالاهاي غيرنفتي ممنوع است، يادآورشد: در شرايط فعلي 
27 درصد كل صادرات كشور به عراق و افغانستان است كه با اجراي 
اين قانون و الزام صادركنندگان به پيمان سپاري، فرصت هاي صادراتي 
را از دست مي دهيم آنهم در شرايطي كه رقبا با تمام توان در بازار اين 

كشورها حضور دارند. چرا فكر مي كنيم فرصت هاي عراق و افغانستان 
و برخي كشورهاي پيراموني براي هميشه براي ما محفوظ است؟

موسي پور از جمله تبعات اجرايي كردن پيمان سپاري ارزي را حذف 
فعالان اقتصادي شناس��نامه دار، تروي��ج كارت هاي يك بار مصرف و 
تضعيف نام و نش��ان تجاري كشور دانست و گفت: الزامي است كه در 
تصميمات مهم اقتصادي مانند پيمان سپاري ارزي با بخش خصوصي 
نيز مشورت بشود زيرا كاهش صادرات غير نفتي آسيب جدي به بخش 

توليد وارد مي كند كه نتيجه آن گسترش بيكاري و فقر است.
به گفته رييس كميس��يون صادرات ات��اق بازرگاني صنايع معادن و 
كشاورزي ايران ارايه بخشنامه ها و دستورالعمل هاي متناقض موجب 
كمرنگ ش��دن حضور ايران در بازارهاي هدف است ضمن اينكه به 
گسترش كارت هاي بازرگاني اجاره اي براي صادرات و غير شفاف شدن 
نظام اطلاعات تجاري نيز كمك مي كند. اعلام تنبيه وارداتي و تهديد 
به تش��كيل پرونده قضايي براي صادركننده ها به دليل عدم برگشت 
ارز به كش��ور در حالي ابلاغ مي شود كه به دليل ارزش گذاري بيش از 
حد كالاهاي صادراتي تعهد گرفته شده و اين از عهده صادركنندگان 

خارج است.
وي غير قابل اتكا بودن آمارهاي صادراتي كشور به دليل برآورد بيش 
از حد را از جمله آسيب هايي دانست كه متوجه اقتصاد كشور است و 
خاطرنشان ساخت: درحالي كه در شرايط ركود هدف اصلي صادرات 
اشتغال زايي و نخوابيدن چرخ صنعت است و بايد هر شغلي را كه منجر 
به حفظ سطح اشتغال مي شود قدردانست نه اينكه با بخشنامه هاي 

پي در پي موانع متعدد در مسير آن ايجاد كرد.
گفتني است كه با تغيير در سياس��ت ارزي دولت كه از فروردين ماه 
سال جاري به مرحله اجرا درآمد، صادركنندگان ملزم شدند ارز ناشي 
از صادرات را به سامانه نظام يكپارجه ارزي )نيما( آورده در آنجا عرضه 
كنند و واردكنندگان نيز ارز مورد نياز خود را از طريق بانك يا صراف 
به عنوان واسطه خريداري كنند كه نرخ ۴200 تومان براي آن تعيين 
ش��د، اما در آن زمان تمامي صادركنندگان ارز خود را به سامانه نيما 
ني��اورده و بنا بر دلايلي الزامي براي برخي گروه ها وجود نداش��ت؛ از 
جمله صادركنندگان به كشورهاي عراق و افغانستان. دليل اين استثنا 
نيز بنا به گفته بازرگانان به اين موضوع بر مي گشت كه آنها در مقابل 
صادرات، واردات كالا انجام مي دهد يا اينكه ارز آنها معمولا دلار نيست 
و براساس ارز ملي معاملات انجام مي شود. در عين حال كه بنابه گفته 
برخي صرافان بخشي از اسكناس دلار به دليل مقصد وارداتي ايران از 

محل اين دو كشور، تامين مي شود 

از گذشته هاي بسيار دور، پديده مهاجرت در بين جوامع مختلف وجود 
داش��ته و همواره از عواملي چون بيكاري، مس��ائل اقتصادي و فرهنگي 
تاثيرپذيرفته است از اينرو بازار كار در كنار بازار كالا، سرمايه و پول به عنوان 
يكي از اركان اصلي اقتصاد، از نقش قابل توجهي برخوردار اس��ت و بيش 

از هر بازار ديگري از تحولات جمعيتي در ابعاد جهاني تأثير مي پذيرد.
توسعه مناطق روستايي مي تواند يكي از شاخصه هاي اصلي توسعه و رونق 
اقتصاد باش��د و با ايجاد اشتغال در روستا ها و مناطق محروم از گسترش 
حاشيه نشيني كلان شهر ها و مهاجرت از روستا ها جلوگيري مي شود. اين 
موضوع قدم مثبتي در اجراي مهاجرت معكوس از شهرها به روستاهاست.

شايد يكي از مهم ترين فاكتورهاي از بين رفتن اقتصاد توليدي كم توجهي 
به روستاها باشد چرا كه در مهاجرت روستاييان به كلان شهرها نه  تنها تعداد 
شاغلان در كشاورزي را با افُت قابل توجهي همراه كرد؛ بلكه باعث تغيير 

كاربري زمين هاي كشاورزي و تبديل روستاها به شهر شد.

 مهاجرت معكوس بايد در اولويت كار ها باشد
عرفان مهري كارشناس اقتصاد و توسعه روستايي گفت: توصيه رهبر 
معظم انقلاب در خصوص مهاجرت معكوس و مهاجرت از شهر به روستا 
بايد هرچه زودتر در اولويت كاري تمام س��ازمان ها قرار بگيرد . ارايه 
تسهيلات و ايجاد فضاي مناسب براي اشتغال پايدار مي تواند گره كار 
روستاييان را كه براي شغل به كلان شهر ها مهاجرت مي كنند، باز كند.

مهري افزود: مهاجرت از شهر هاي كوچك به كلان شهر ها اغلب به علت 
نبود درآمد كافي است و روستاها با وجود برخورداري از آب، برق و گاز 
به دليل نبود شغل، خالي از سكنه مي شوند .دولت بايد در بخش هاي 
مختلف روستاها سرمايه گذاري كند و با استفاده از پتانسيل هايي از 

جمله هواي پاك و نبود ترافيك فضاي اشتغال را فراهم كند.

 نواحي صنعتي و معدني اطراف روستاها بازوي مهاجرت 
معكوس

زهرا س��ادات صبوري فعال حوزه صنعت و مع��دن گفت: با توجه به 
ظرفيت هاي معدني و صنعتي كشور مي توان با تمركز بر اين موضوع و 
ايجاد فضاي بدون تنش، نوسازي و گسترش صنايع معدني و فولادي در 
اطراف روستاها و مناطق محروم، فضاي كار و اشتغال را بهبود بخشيد 

و مسيري هموار براي مهاجرت معكوس ايجاد كرد.
كارشناس اقتصاد و توسعه روستايي گفت: ساماندهي معادن نيمه كار 
و رها ش��ده، بنگاه هاي كوچك، انتقال فن��اوري و مديريت بنگاه ها 
از مهم ترين بخش هايي اس��ت كه در توس��عه روستايي موثر است و 

دولت با حمايت خود از اين موضوعات مي تواند از حاشيه نشيني در 
كلان شهرها و مهاجرت جلوگيري كند. همين موضوع بطور طبيعي 
باعث جلوگيري از آسيب هاي فرهنگي، اجتماعي، اقتصادي و نحوه 

تأثيرپذيري مهاجران از فرهنگ مقصد مي شود.

 معدن صنعتي گره گشاه در مهاجرت معكوس
صمدي رييس كميت��ه معدن خانه اقتصاد گفت: بخش معدن امروز 
مي تواند با به روز شدن تكنولوژي قدم مثبتي به سمت ايجاد اشتغال 
بردارد و با ظرفيت هاي عظيمي كه در كشور و مخصوصا در مناطق دور 

افتاده و محروم وجود دارد، يكي از صنايع گره گشا باشد.
رييس كميته معدن خانه اقتصاد ايران افزود: با وجود اينكه ايران داراي 
يك ثروت عظيم اس��ت اما نتوانسته ايم آن را به معناي واقعي معرفي 
كنيم. در تحريم هاي اوليه يكي ازكم آس��يب پذير ترين بخش ها كه 
توانست تحريم را را با شيب ملايم تري عبور دهد و حركت خودش را 
ادامه دهد و بتواند در اقتصاد نقش آفرين باشد بخش معدن بوده است.

صم��دي بيان كرد: دولت بايد با برنامه ريزي مدون و با در نظر گرفتن 
ش��اخصه هاي اش��تغال در صنايع معدن، فضايي را ايجاد كند تا اين 
صنعت كه از همان اول نيازمند كارگر و كارفرماست در ريل پر قدرت 

ايجاد اشتغال بيفتد .

 45 درصد پروژه هاي معدن و فولاد 
درمناطق محروم است

منصور معظمي رييس سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران گفت: 
در چشم انداز برنامه دولت تا سال 1۴00، پنجاه و چهار پروژه در دست 
داريم كه ۴5 درصد پروژه ها درمناطق محروم و كم برخور دار است و 

اين سياست از سوي سازمان طرح ريزي و تاكنون دنبال شده است.
رييس سازمان گسترش و نوسازي صنايع ايران افزود: ايجاد اشتغال در 
روستاها و مناطق محروم در راندمان كار بسيار موثر است و مي تواند 
افراد ش��اغل بومي و افرادي را كه براي شغل از حاشيه هاي شهر هاي 

بزرگ به اين مناطق مهاجرت مي كند انگيزه بخشد .
هم اكنون نيز در زمينه پيگيري اين پروژه ها در حال بستن قرار داد و 
مذاكرات آن هستيم و بطور قطع هر فرصتي كه زمينه هاي اشتغال را به 
وجود بياورد و بستري براي ايجاد شغل در مناطق محروم و كم برخوردار 
باشد، از مهاجرت روستاييان جلوگيري كرده و آنها را در روستا هاي 
خود تثبيت مي كند و همين موضوع حتي باعث رونق بيش از پيش 

كشاورزي و دامپروري هم خواهد شد.
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پيشنهاد براي بالا نرفتن قيمت 
پاكت سيمان

عبدالرضا شيخان دبير انجمن سيمان درباره افزايش 
قيمت پاكت س��يمان اظهار كرد: قيمت هر پاكت 
سيمان 50 كيلويي ۸50 تومان بود، اما در حال حاضر 
اين قيمت به 1۸50 تومان رسيده كه اين موضوع اصلًا 
جوابگوي هزينه هاي توليدكنندگان سيمان نيست. 
وي با اشاره به اينكه قيمت هر پاكت سيمان به 2 هزار 
تومان رسيده اس��ت تصريح كرد: اين قيمت ثابت 
نيست چرا كه قيمت آن به مواد پتروشيمي بستگي 
دارد، هر چقدر قيمت ارزان تر شود به مراتب قيمت 
پاكت س��يمان ارزان تر مي شود. شيخان، با اشاره به 
اينكه هر پاكت 50 كيلويي سيمان حدود 70 تا 75 
گرم مواد پتروشيمي دارد افزود: حدود 70 گرم مواد، 
مصرف مي شود كه اين مواد را ما پيشنهاد داديم كه از 
طريق آن، پتروشيمي ها قيمت مناسب تري را عرضه 
و تسهيلات بهتري را به كارخانجات پاكت ساز سيمان 
بدهند؛ كه اين امر باعث شده كه قيمت پاكت افزايش 
نيابد. دبير انجمن سيمان، با اشاره به اينكه پيشنهاد 
ما به وزارت صنعت، معدن و تجارت و دولت داده شده 
كه سهميه مواد پتروشيمي مش��خص شود افزود: 
اين امر مي تواند باعث  ش��ود قيمت پاكت بالا نرود و 
بتواند راحت تر به دست مصرف كننده برسد. به گفته 
شيخان، در اين شرايط كارخانجات تعطيل نمي شود 
اما اگر شرايط مساعد نشود ممكن است بخش پاكتي 

سيمان تعطيل شود.

بخشنامه هاي يك شبه به توليد 
و تجارت ضربه مي زند

به گفته يكي از اعضاي هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
اي��ران، دولت بايد ضمن همكاري بيش��تر با بخش 
خصوصي و جلوگيري از صدور بخشنامه هاي يك شبه 
كه تنها مش��كلات را بيشتر مي كند، آرايش دفاعي 
مناسبي براي رويارويي با تحريم ها اتخاذ كند. احمد 
كيميايي اسدي - عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران- در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: با روي كار آمدن 
دولت يازدهم و دوازدهم چشم انداز فعالان اقتصادي 
رفع بسياري از مشكلات بود. نگاه  بسيار روشن بود به 
اين قضيه كه در دول��ت يازدهم و دوازدهم وضعيت 
بخش خصوصي و توليدكنندگان بهتر مي شود با اين 
حال اين موضوع محقق نشد. وي افزود: با وجود قانوني 
كه دولت بايد در ارايه بخش��نامه ها، با فعالان بخش 
خصوصي مشورت كند اما اين روند انجام نمي شود و 
بخشنامه هاي يك شبه اي تصويب مي شود كه براي 
توليدكنندگان و صادركنندگان بسيار دست و پا گير 
شده است. هر لحظه بخش��نامه اي براي صادرات، 
سيستم ارزي از بانك مركزي و غيره صادر مي شود 
كه بعضا متناقض با يكديگر نيز هس��تند. اين عضو 
هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران اظهار كرد: بايد 
حتما يك تغيير و تحولاتي صورت گيرد. بايد هرچه 
زودتر تكليف وزارتخانه هاي اقتص��ادي بدون وزير 
تعيين ش��ود زيرا اين وضعيت بلاتكليفي آسيب زا 
است. كيميايي اسدي تصريح كرد: با توجه به اينكه 
به آغاز تحريم ه��اي جديد مدت زيادي باقي نمانده 
است، دولت بايد آرايش دفاعي خوبي به خود بگيرد 
تا از ضرب تحريم ها كم شود. بنابراين لازم است كه 
دولت هماهنگي بيشتري در تيم اقتصادي خود داشته 
باشد و همكاري اش با بخش خصوصي نيز همكاري 
نزديك تري شود تا بتوان از بحران ها عبور كرد.اين عضو 
هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران با بيان اينكه در 
حاضر سازمان دارايي و ماليات، سيستم بانكي و تامين 
اجتماعي سه ارگاني هس��تند كه فعالان اقتصادي 
بيشترين گله را از آنها دارند، گفت: خودتحريمي ها 
و بخشنامه هايي كه از داخل ابلاغ مي شوند، بيش از 
تحريم هاي خارجي اثرگذار ش��ده اند. وي ادامه داد: 
رييس بانك مركزي با صريح ترين و عجيب ترين لحن 
ممكن اعلام مي كند كه اراده اي براي مهار رشد پول 
در ايران وجود ندارد. قاعدتاً اين فرد مسوول مستقيم 
اداره امور سيستم مالي كش��ور است و نبايد خود را 
منتظر اراده ديگران نگه دارد. كيميايي اسدي اظهار 
كرد: مردم سفره هايشان كوچك تر و توان خريدشان 
كم شده است. توليدكنندگان با مشكل نقدينگي روبرو 
هستند. تيم اقتصادي دولت بايد تمركزش بر حل اين 

مشكلات باشد.

 اتحاد براي جذب سرمايه
 در  بخش معدن

عضو هيات مديره شركت تهيه و توليد مواد معدني 
ايران، مهم تري��ن راهكار حمايت از معادن و صنايع 
معدني در ش��رايط فعل��ي را اتح��اد دولت، بخش 
خصوصي و متخصصان و دانشگاهيان براي جذب 
سرمايه گذاران داخلي و خارجي به اين بخش عنوان 
كرد. بهروز برنا با اشاره به اينكه در حال حاضر بيش 
از 10 هزار معدن در كشور وجود دارد كه ۴0 درصد 
آنها غيرفعال است، گفت: بايد تيمي از هيات دولت 
با همكاري بخش خصوصي، سمن ها و دانشگاه ها، 
دلايل عدم فعاليت  اين معادن راكشف كرده و براي 
جذب سرمايه گذاران داخلي و خارجي اقدام كنند. 
وي افزود: اين تيم باي��د در حوزه هاي مختلفي كه 
بخش خصوصي در آنها مشكلاتي دارد، اختيار تام 
داشته باش��د و به عنوان يك ستاد تسهيل كننده از 
سوي خانه هاي صنعت، معدن و تجارت هر استان، به 
سرمايه گذاران معدني معرفي شود و مشكلات آنها را 
برطرف كند. عضو هيات مديره شركت تهيه و توليد 
مواد معدني ايران با تاكيد بر اينكه گفتاردرماني راه حل 
توسعه معادن نيست،  اظهار كرد: اكثر معادن و صنايع 
معدني در حد ظرفيت شان كار نمي كنند كه تيمي 
از متخصصان بايد دلايل و راهكارهايي براي بهبود 

عملكرد اين بخش ارايه دهند.
وي همچنين كمبود نقدينگ��ي و تهيه تجهيزات 
وارداتي بعد از اعمال تحريم ها را از مشكلات بخش 
معدن برشمرد و گفت: همه دست اندركاران بخش 
معدن تمايل به گس��ترش صنايع معدني دارند اما 
عملكرد جزيره اي بخش هاي مختلف و عدم اتحاد 

آنها باعث شده است تلاش ها نتيجه بخش نباشد.

  دولت در اقدامي جديد فرمان تنبيهي براي تاخيرهاي وارداتي صادر كرده است كه براساس آن كارت هاي بازرگاني واردكنندگاني كه رفع تعهد 
ارزي نكرده اند، معلق خواهد شد و اسامي آنها نيز به مراجع قضايي اعلام مي شود.

  اين دو تنبيه از سوي دولت براي برخورد با واردكنندگان بدقول در نظر گرفته شده است و در اين راستا نام حدود 600 شركت واردكننده كه گويا 
شركت هاي معتبر نيز در اين فهرست قرار دارند از سوي بانك هاي عامل به وزارت صنعت، معدن و تجارت ارسال شده و متعاقب آن وزارت صمت با 

ارسال نامه اي به اتاق بازرگاني، خواستار تعليق كارت بازرگاني اين واردكنندگان شده است.
  راه هاي زيادي براي فرار مالياتي وجود دارد اما وجود كارت هاي بازرگاني اجاره اي يكي از بزرگ ترين دروازه هاي فرارهاي مالياتي به حساب مي آمد. 

به گفته رييس سازمان امور مالياتي كشور، فرار مالياتي از طريق اين كارت هاي بازرگاني اجاره اي 12 هزار ميليارد تومان بوده است.
  اين بحث مطرح است كه با توجه به موضوع پيمان سپاري در صورت بسته شدن كارت هاي اجاره اي به روند صادرات نيز آسيب جدي بخورد. با توجه 
به عدم امكان بازگشت بخشي از ارز صادراتي بعضي صادركنندگان نيز دست به دامن كارت هاي اجاره اي شده اند و اين خطر وجود دارد كه برخورد 

ضربتي با كارت هاي يك بار مصرف به بازارهاي صادراتي نيز آسيب بزند.

برش
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رييس جمهوري تركيه روايت عربستان از مرگ خاشقجي را رد كرد

واشنگتن مي خواهد حضورش در اقيانوس آرام را تقويت كند

گزارشاردوغانازيكقتلبرنامهريزيشده

چين، هدف ترامپ از ترك پيمان تسليحاتي با روسيه

گروه جهان|
رجب طي��ب اردوغان در پارلمان تركي��ه با رد روايت 
عربس��تان از چگونگي قتل جمال قاشقجي خبرنگار 
منتقد س��عودي، گفت شواهد به دس��ت آمده نشان 
مي دهند قتل قاشقجي از چندين روز پيش برنامه ريزي 
شده بوده است. او گفته، خاشقجي قرباني يك جنايت 
وحشيانه ش��ده است. عربس��تان مدعي شده بود كه 
خاش��قجي در جريان يك درگي��ري غيرمنتظره در 
كنسولگري اين كشور در استانبول كشته شده است. 

به گزارش دويچه وله، رييس جمهوي تركيه سه شنبه 
نتايج تحقيقات اين كشور درباره قتل خاشقجي را اعلام 
كرد. اردوغان گفت كه خاشقجي قرباني يك جنايت 
وحشيانه شده و از حكومت عربستان خواست از اول تا 
آخر ماجرا را توضي��ح دهد و تمامي عوامل از بالاترين 
رتبه تا پايين ترين آنها را معرفي كند. رييس جمهوري 
تركيه تاكيد كرده عاملان اين جنايت بايد در كشورش 
محاكمه شوند. رويترز نوش��ته، جينا هاسپل رييس 
سازمان اطلاعات مركزي امريكا )سيا(، براي كمك به 
تحقيقات در خصوص مرگ خاشقچي به تركيه سفر 

كرده است.
اردوغان سه ش��نبه در برابر نماين��دگان تركيه گفت: 
»پيش از ورود خاشقجي به سركنسولگري مشخص 
مي شود كه نقش��ه اي براي او كشيده ش��ده و برخي 
كاركنان از آن محل خارج شده اند. دو تيم سعودي با دو 
هواپيماي خصوصي در دو زمان متفاوت به استانبول 
آمدند. آنها در يك هتل مستقر شده و بعد از آن هر كدام 
بطور جداگانه در ساعت هاي متفاوت به كنسولگري 
عربستان مي روند. اين همان روزي است كه خاشقجي 
از لندن وارد استانبول شده و به همراه نامزدش ساعت 
1.50دقيقه بعد از ظهر به كنسولگري مي روند و بعد 
از حدود يك ساعت هرگونه ارتباط با او قطع مي شود. 
هارد ديسك دوربين هاي مداربسته كنسولگري پيش 
از ورود خاش��قجي به اين مكان، توسط گروهي كه به 
استانبول آمده بودند، خارج شده بود. پس از اين مساله 
تيم تحقيقات تركيه وارد پرونده شده و مشخص شد 
كه خاش��قجي پس از ورود به كنسولگري از آن محل 
ديپلماتيك خارج نشده است. در تحقيقات انجام شده 
مشخص شد كه يك تيم 15 نفره از ماموران اطلاعاتي، 
پزشكي قانوني و افراد ديگر با اس��تفاده از هواپيماي 
خصوصي و پرواز عادي وارد تركيه شده اند و بعد از آن 
نيز فردي شبيه به جمال خاشقجي وارد كنسولگري 

عربستان در استانبول شد. تيم سعودي از چند روز پيش 
از كشته شدن خاشقجي براي اين سناريو طرح ريزي 
كرده بود. اما عربس��تان تا روز چهارم اكتبر با بازرسان 
تركيه همكاري نمي كرد و جنايت قتل خاشقجي در 
داخل كنسولگري را انكار مي كرد. عربستان همچنين 
اجازه تفتيش كنس��ولگري و محل اقامت كنس��ول 
عربستان را نمي داد. سركنسول عربستان سعودي ابتدا 
اجازه ورود به هيات تركيه را نداد. من برخورد وي را به 
اطلاع پادشاه عربستان سعودي رساندم. بدين ترتيب 
سركنسول بركنار شد و به كش��ورش بازگشت. پس 
از اعلام خبر قتل خاش��قجي در كنس��ولگري توسط 
عربستان سعودي، دوباره با پادشاه اين كشور گفت وگو 
كردم. رياض نيز اعلام كرد 1۸ تن از جمله سه كارمند 
كنس��ولگري بازداشت شده اند. براس��اس مدارك به 
دس��ت آمده، خاشقجي قرباني يك جنايت وحشيانه 
شده است. درست اس��ت كه جنايت در كنسولگري 

عربس��تان رخ داده كه بر اساس قوانين بين الملل اين 
مقر ديپلماتيك بخش��ي از خاك عربستان محسوب 
مي شود، اما فراموش نكنيد كه كنسولگري در خاك 
تركيه قرار دارد و قوانين بين المللي اجازه نمي دهد كه 
چنين جنايت وحشيانه اي در يك مكان ديپلماتيك 
انجام شود و تحت مصونيت سياسي قرار گيرد. علاوه 
بر اين خاشقجي يك روزنامه نگار و يك چهره مشهور 
جهاني اس��ت كه خبر قتل او در جهان دنبال مي شود 
و تركيه هم اين قضيه را از بعد انس��اني و وجداني هم 

پيگيري مي كند.«
اردوغ��ان در بخش ديگري از س��خنراني خود گفت: 
»عربس��تان با پذيرش مسووليت اين قتل گام مهمي 
برداشت. انتظار داريم عوامل اين جنايت شناسايي و 
محاكمه شوند. ش��واهدي دال بر اقدامي برنامه ريزي 
شده در اين زمينه داريم. ما منتظر هستيم كه عربستان 
از اول تا آخر ماجرا را توضي��ح دهد و تمامي عوامل از 

بالاتري��ن رتبه تا پايين ترين آنه��ا را معرفي كند. اين 
جنايت يك اقدام بدون برنامه ريزي نبوده و مشخص 
اس��ت كه براي آن هماهنگي و برنامه وجود داش��ته 
اس��ت. 15 نفري كه خاش��قجي را به قتل رسانده اند 
دستور را از چه كسي گرفته بودند؟ لازم است كه اين 
موضوع آشكار شود. در روز حادثه آن 15 نفر به دستور 
چه كس��ي به تركيه آمدند و چ��را ابتدا اجازه تفتيش 
كنسولگري داده نش��د؟ چرا اظهارات متناقض ارايه 
شد؟ اگر كسي كشته ش��ده، جسدش كجاست؟ اگر 
جس��د وي به يك همدس��ت ترك داده شده - آنطور 
كه مسوولان عربستان سعودي اعلام كردند- اين فرد 
كيست؟ تا زماني كه به اين سئوالات پاسخ داده نشود، 
اين پرونده مختومه نخواهد شد. اطلاعات نشان مي دهد 
كه اين قتل از قبل برنامه ريزي ش��ده اس��ت. وجدان 
انس��انيت تنها پس از محاكمه عاملان اين حادثه آرام 
خواهد شد. به خادم الحرمين الشريفين مي گوييم كه 

حادثه در استانبول رخ داده و 1۸ تن بازداشت شده اند. 
آنها بايد در اينجا محاكمه شوند. اين پيشنهاد من به 
آنهاس��ت و تصميم گيري بر عهده خودش��ان خواهد 
بود.« خاش��قجي، 5۹ ساله س��ردبير پيشين روزنامه 
دولتي الوطن در عربس��تان و مش��اور شاهزاده تركي 
الفيصل سفير سابق سعودي در واشنگتن بود كه پس 
از تعيين محمد بن سلمان به وليعهدي، خاك كشورش 

را ترك كرد. 
نشريه گاردين با اشاره به سخنراني اردوغان در پارلمان 
تركيه نوش��ته: عملكرد اردوغان در اين پرونده باعث 
شده كه عربستاني ها به ويژه محمد بن سلمان درست 
در جايي قرار بگيرد كه او مي خواهد. بحران خاشقجي 
فرصتي براي اين رهبر كهنه كار فراهم كرده تا وضعيت 
را تغيير دهد. يك عضو ارشد خانواده سلطنتي گفته 
خالد الفيصل فرماندار مكه، پس از ديدار با اردوغان در 
حالي بازگشت كه خيلي نگران بود. او در بازگشت به 
پادشاه گفت كه رياض يك بحران پيش رو دارد. اردوغان 
نمي خواهد خاندان سلطنتي عربستان را كه براي آنها از 
جمله پادشاهش احترام قائل است، تحت تعقيب قرار 
دهد. چيزي كه او دنبال مي كند به حاشيه راندن محمد 
بن سلمان يا دس��ت كم خنثي كردن اوست. اردوغان 
مي خواهد يك��ي از مخالفانش را در ائتلاف س��ه گانه 

مخالف با خود )عربستان، امارات و مصر( خنثي كند.
اردوغ��ان درس��ت روزي روايت عربس��تان از مرگ 
خاشقجي را رد كرد كه نشس��ت اقتصادي عربستان 
موس��وم به »داووس در صحرا« در رياض آغاز ش��د. 
كنفرانسي كه قرار بود با شركت 150 سخنران برجسته 
از 1۴0 شركت بين المللي برگزار شود اما شمار زيادي 
از سخنران ها و ميهمان سرشناس، آن را تحريم كردند. 
گفته شده، بيش از ۴0 نفر از شركت كنندگان در ميانه 
اتهامات مطرح عليه دولت عربس��تان در رابطه با قتل 
خاشقجي از حضور در اين كنفرانس صرف نظر كرده اند. 
وزير خزانه داري امريكا اما از جمله كساني است كه با 
وجود فشارهاي گسترده بين المللي اعلام كرده با هدف 
حمايت از رياض در اين نشس��ت شركت خواهد كرد. 
هدف اصلي عربستان جذب سرمايه هاي كلان و دانش 
تكنولوژيك براي پي ريزي يك اقتصاد مستقل از درآمد 
نفت است. اين در حالي است كه ياهو فايننس گزارش 
داده پس از بحران اخير سرمايه گذاران سرتاسر جهان 
1.1 ميليارد دلار از س��رمايه هاي خود را از عربستان 

خارج كرده اند. 

گروه جهان|
برنامه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، براي خارج 
كردن كش��ورش از پيمان كنترل تسليحاتي با روسيه 
تنها به مسكو و تس��ليحات هسته اي مربوط نمي شود. 
به گفته كارشناسان كنترل تسليحات و مقامات دولت 
پيشين ايالات متحده، اين اقدام مسير را براي افزايش 
شمار نيروهاي امريكايي در اقيانوس آرام و حياط پشتي 
چين، هموار مي كند. در پيمان نيروي هسته اي ميان برد 
)آي ان اف( ك��ه در س��ال 1۹۸7توس��ط رونالد ريگان 
رييس جمهور وقت امريكا و ميخاييل گورباچف رييس 
اتحاد جماهير شوروي سابق به امضا رسيد، استفاده از 
موشك هاي هسته اي و متعارف با برد بين 500 تا 5500 
كيلومتر ممنوع شد. اما از آنجايي كه چين هيچگاه يكي از 
امضاكنندگان اين پيمان نبود، توانست زرادخانه وسيعي 
از سلاح هاي متعارف براي خود فراهم آورد و به تهديدي 

براي آزادي ناوبري در منطقه تبديل شود.
به نوشته فارن پالسي، پكن در حال حاضر موشك هاي 
بالس��تيك و كروز دارد كه مي تواند با استفاده از آنها به 
تاسيسات ايالات متحده در منطقه از جمله پايگاه هوايي 
كادنا در ژاپن حمله كند. چين همچنين در حال ساخت 
هواپيماه��اي جنگنده با قابليت پنهان ش��دن از روي 

رادار است. در نتيجه، دارايي هاي امريكا و متحدانش در 
منطقه اقيانوس آرام بطور فزاينده از نزديكي ساحل رانده 
مي ش��وند و پكن مي تواند بي هيچ مزاحمتي به توسعه 

پايگاه هايش در درياي چين جنوبي ادامه بدهد.
مقام��ات و كارشناس��ان مي گويند خ��روج از پيمان 
»آي ان اف« كه البته هنوز قطعي نشده است، اين امكان 
را براي ايالات متحده فراهم مي آورد تا با چين در ساخت 
سلاح  متعارف، رقابت كند. به گفته يكي از مقامات دولت 
ترامپ، اين تسليحات كه احتمال موشك هاي ميان برد 
قابل جا به جايي پرتاب از زمين خواهند بود را مي توان در 
جزاير واقع در اقيانوس آرام نصب و از آنها براي مقابله با 
تجاوزهاي احتمالي چين استفاده كرد. البريج كولبي 
رييس برنامه دفاع در مركز امنيت جديد امريكايي، گفت: 
»تعادل نظامي در اقيانوس آرام در جهت اشتباهي است. 
حضور نيروهاي چيني در منطقه قابل توجهي و تجهيزات 
به اندازه اي پيشرفته است كه ما بايد در مواجهه با آنها از 
ذره ذره توانايي خود اس��تفاده كنيم.« كولبي در ادامه 
گفت ايالات متحده در حال حاضر از كشتي هاي نيروي 
دريايي و بمب افكن هاي ني��روي هوايي به عنوان ابزار 
بازدارنده در منطقه اس��تفاده مي كند، اما توپخانه هاي 
نظامي احتمالا بخش اصلي در تقويت نيرو پس از خروج 

امريكا از پيمان آي ان اف خواهند بود. استقرار سامانه هاي 
پرتاب موش��ك هاي ميان برد به كارآمدي توان نظامي 
امريكا خواهد افزود و امكان مقابله با استقراراي چين را 

فراهم خواهد آورد.
جان بولتون مشاور امنيت ملي امريكا احتمالا عامل پشت 
اين تفكر بوده است. در مطلبي كه در سال 2011 در وال 
استريت ژورنال منتشر شد، بولتون از اقدام امريكا در ترك 
»آي ان اف« حمايت و دليلش را هم چين اعلام كرد. او 
همچنين هشدار داده بود كه زرادخانه موشكي چين با 
سرعت در حال رشد است و اين مساله نيروهاي امريكا 
و متحدانش در اقيانوس آرام را تهديد مي كند. بولتون 
در آن زمان نوشت: »براي كاهش خطر موشك ها بر برد 
اعلام شده در آي ان اف، يا بايد ديگر كشورها را به عضويت 
در پيمان ترغيب كنيم يا به كلي از آن خارج ش��ويم تا 
بتوانيم قابليت هاي بازدارندگي خود را بازسازي كنيم.«

طبق اعلام س��ازمان كنترل تس��ليحات، پيش از ورود 
بولتون به كاخ س��فيد در بهار امسال مقامات پنتاگون 
احتمال خروج امريكا از پيمان نيروي هسته اي ميان برد 
و تاثيرگذاري چني��ن اقدامي در افزايش قدرت رقابتي 
امريكا با چين را رد كرده بودند. پائول سلوا معاون رييس 
ستاد مش��ترك ارتش امريكا در جلسه استماع كنگره 

در جولاي 2017 گفته بود چنين اقدامي غيرضروري 
اس��ت به اين دليل كه ايالات متح��ده همين حالا هم 
ايالات متحده مي تواند با استفاده از دارايي هايش در دريا 

)ناوهاي جنگي( اهداف مربوطه را تهديد كند.
اما اخيرا هري هريس فرمانده فرماندهي ايالات متحده 
در اقيانوس آرام هشدار داده كه پيمان آي ان اف برندگي 
امريكا در اين منطقه را از بين برده است. او گفته: »فكر 
مي كنم امروز در رابطه با چين در وضعيت نامساهدي 
هستيم از اين نظر كه چين موشك هاي بالستيكي دارد 
كه براي پايگاه هاي ما در غرب اقيانوس آرام و كشتي هاي 
ما در منطقه تهديد به شمار مي آيند.« هريس كه اكنون 

سفير امريكا در كره جنوبي است، در ماه مارس به كميته 
خدمات مسلح سنا گفت: »هيچ قابليت زميني نداريم كه 
بتوانيم چين را با آن تهديد كنيم و دليل آن هم امضاي 

پيمان آي ان اف است.«
ت��ام كاراك��و تحليل گر مرك��ز مطالع��ات بين الملل و 
اس��تراتژيك هم با اين تفكر موافق اس��ت كه خروج از 
پيمان آي ان اف امكان مس��تقر ك��ردن پلت فورم هاي 
زميني در اقيانوس آرام را براي امريكا فراهم مي آورد. او 
گفت: »نبود پيمان آي ان اف مي تواند به اين معنا باشد 
كه انتقال سامانه هاي پرتابي به منطقه اندكي ساده تر 

خواهند شد.«

دريچه

كوتاه از منطقه

 كاهش كمك هاي امريكا 
به كشورهاي امريكاي مركزي
گروه جهان| دونالد ترامپ از آغاز روند قطع و كاهش 
جدي كمك هاي امريكا به سه كشور امريكاي مركزي 
همزمان با حركت كارواني متشكل از هزاران مهاجر 
به سمت مرز امريكا، خبر داد. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، براساس برآورد س��ازمان ملل متحد بيش 
از هفت هزار تن اكنون به س��مت امريكا در حركت 
هستند و همزمان مهاجران بيشتري به گروه اصلي 
مي پيوندند كه از جمله شامل تعدادي از كشورهاي 
امريكاي مركزي مي ش��وند ك��ه در مكزيك حضور 
دارند. در همين حال رييس جمهوري امريكا گفته: 
»ما اكنون قطع يا كاهش چشمگير كمك خارجي 
هنگفت��ي را كه امريكا ب��ه گوآتمالا، هن��دوراس و 
الس��الوادور ارايه مي كرد، آغاز خواهيم ك��رد.« او با 
استفاده از اين بحران در آستانه انتخابات كنگره امريكا 
تلاش مي كند ت��ا با الفاظي عليه مهاجران همانطور 
كه در انتخابات 201۶ به پيروزي رس��يد، موفقيتي 
به دس��ت آورد. رييس جمهوري امريكا تاكيد كرده: 
»متاسفانه به نظر مي رسد كه پليس و ارتش مكزيك 
قادر به توقف اين كارواني كه به س��مت مرز جنوبي 
ايالات متحده مي آيد، نيستند. تبهكاران و اتباعي از 
خاورميانه  قاطي آنها شده اند.« وزير كشور مكزيك 
گفته كشورش سر تعظيم مقابل دولت هايي كه قصد 
دارند يك واكنش خصمان��ه در مكزيك را تحريك 
كنن��د، خم نمي كند. مكزيك ب��راي متوقف كردن 

مهاجران در مرز مكزيك – گوآتمالا تلاش مي كند.

 سفر 500 بازرگان به چين
 به همراه نخست وزير ژاپن 

گروه جهان| 500 نفر از صاحبان موسسات بزرگ، 
دست اندركاران امور اقتصادي و روساي شركت هاي 
بزرگ تجاري، ش��ينزو  آبه نخس��ت وزير ژاپن را در 
سفر اين هفته به چين همراهي مي كنند. به گزارش 
شبكه ان اچ كي، از آنجا كه اين سفر در بحبوحه جنگ 
تجاري چين و امريكا انجام مي شود، از اهميت بسيار 
بالايي برخوردار شده و بسياري آن را نوعي چرخش 
در سياس��ت هاي دو كشور براي نزديك شدن به هم 
براي مهار واش��نگتن مي دانند. روابط دو كشور پس 
از منازعات فزاينده از 2012 بر س��ر جزاير ديائويو در 
درياي شرقي متشنج شد و اين اميد وجود دارد كه در 
جريان ديدار 3روزه آبه از چين كه از پنجشنبه )فردا( 
شروع مي ش��ود، طرفين بتوانند برس��ر حل و فصل 
اختلافات به توافق هاي دست يافته و همكاري هاي 
تجاري را نيز افزايش دهند. چين بزرگ ترين شريك 
تجاري ژاپن محسوب مي شود و وقتي امريكا تصميم 
گرف��ت روي 250ميلي��ارد دلار از كالاهاي چيني 
واردات��ي تعرفه وض��ع كند، پكن ه��م متقابلا روي 
110ميليارد دلار از كالاهاي وارداتي از امريكا تعرفه 
اعمال ك��رد. موضوع��ات مرتبط ب��ا همكاري هاي 
تجاري، توافقنام��ه س��وآپ ارزي، منازعات درياي 
شرقي و همچنين مساله شبه جزيره كره از مهم ترين 
موضوعات م��ورد گفت وگوي طرفي��ن خواهد بود. 
اين نخستين بار در هفت سال گذشته است كه يك 
نخست وزير از ژاپن بطور رسمي از چين ديدار مي كند. 

توافق دو كره براي حذف 
نگهباني ها از منطقه حائل

گروه جهان| وزارت دفاع كره جنوبي اعلام كرده 
كره جنوبي، كره شمالي و سازمان ملل متحد توافق 
كردند كه در منطقه »پن مون جام«، منطقه حائل 
در مرز دو كش��ور، از تسليحات نظامي و پست هاي 
نگهباني پاكس��ازي ش��ود. به گزارش رويترز، قرار 
است تا پايان س��ال در محدوده يك كيلومتري در 
منطقه مرزي 11پس��ت نگهباني برچيده شود. دو 
كشور همچنين توافق كرده اند كليه سلاح در منطقه 
امنيتي مشترك در »پن مون جام« برداشته شود و 
هر كشور تنها 35 نيرو در اين منطقه داشته باشند. 
وزارت دفاع كره جنوبي مي گويد، براس��اس توافق 
دوشنبه عاري سازي كامل منطقه امنيتي مشترك 
از تس��ليحات نظامي از پنج شنبه آغاز شود. دو كره 
همچنين در نشس��ت دوش��نبه از پايان پاكسازي 
ميادي��ن مين در اي��ن منطقه خبر دادن��د. وزارت 
دفاع كره جنوبي گفت��ه: »در خصوص يك جدول 
زماني براي خروج تسليحات و پست هاي نگهباني 
و همچنين راه هاي تعديل تعداد پرسنل نگهباني و 

انجام بازرسي هاي مشترك مذاكره كرديم. 
اين توافق ش��امل توقف هم��ه اقدامات خصمانه و 
يك منطقه پ��رواز ممنوع در اطراف مرز اس��ت.« 
رويترز مي گوي��د، با وجود پايان يافتن جنگ ميان 
و كره جنوبي در 1۹53، هر دو كشور عملا در حال 
جنگ به سر مي برند، چرا كه دو كشور پيمان صلحي 

براي پايان اين جنگ امضا نكرده اند.

 حمايت ايتاليا از 
بازگشت روسيه به گروه هفت
گروه جهان| نخست وزير ايتاليا ضمن اعلام حمايت 
از بازگشت روسيه به گروه هفت اعلام كرده تحريم هاي 
غربي عليه مسكو نبايد جامعه مدني، مشاغل متوسط و 
مشاغل كوچك روسي را دچار آسيب كند. به گزارش 
اس��پوتنيك، جوزپه كونته نخست وزير ايتاليا گفته: 
»ما نمي خواهيم تحريم ها جامعه مدني روس��يه را 
دچار آسيب كند و به مشاغل كوچك و بزرگ در اين 
كشور آسيب برساند. موضع مقامات ايتاليايي مبني بر 
اين است كه تحريم يك هدف نهايي نيست، بلكه يك 
ابزار است. ما آگاه هستيم كه اين تحريم ها مربوط به 
توافق هاي مينس��ك است و لغو آن نيز به اجراي اين 
توافق ها مربوط مي شود. به همين دليل است كه من 
در آغاز به كار خود با تمديد تحريم ها موافقت كردم.« 
نخست وزير ايتاليا در بخش ديگري از اظهارات خود 
گفته: »روسيه و ايتاليا با توجه به روابط ديرين تجاري و 
اقتصادي به يكديگر مرتبط هستند.« كونته همچنين 
اعلام كرده كه از ايده بازگشت روسيه به گروه هفت 
استقبال مي كند وباور دارد كه اجراي اين ايده باعث 
خواهد شد كه اين گروه با اثرگذاري بيشتري در قبال 
ش��ماري از موضوعات بين المللي عمل كند. كونته 
پيشتر در گفت وگو با دونالد ترامپ هم به لغو تحريم ها 
عليه روسيه اشاره كرده بود. رم يكي از شركاي تجاري 
مهم مسكو در اروپا است. ايتاليا در حالي از بازگشت 
روس��يه به گروه هفت حمايت كرده كه رابطه اش را 

كشورهاي اروپايي بر سر بودجه متشنج است. 

مخالفت پارلمان ارمنستان با 
لايحه اصلاح قوانين انتخاباتي
گروه جه�ان| پارلمان ارمنس��تان ب��ه تغييرات 
پيشنهادي دولت نيكول پاشينيان در قوانين انتخاباتي 
اين كشور راي نداد. به گزارش رويترز، پيشنهاد دولت 
ارمنستان براي اعمال تغييرات در قوانين انتخاباتي از 
سوي پارلمان اين كش��ور رد شد و در حالي است كه 
انتظار مي رود انتخابات زودهنگام پارلماني اين كشور 
در ماه دسامبر برگزار شود. اين تغييرات از سوي دولت 
نيكول پاشينيان نخست وزير موقت ارمنستان به دولت 
پيشنهاد شده بود. نيكول پاشينيان چند روز پيش از 
مقام خود استعفا كرد تا از اين طريق زمينه براي انحلال 
پارلمان فراهم شود. وي تا برگزاري انتخابات پارلماني، 
كفيل مقام نخست وزيري خواهد بود.پاشينيان پيشتر 
گفته بود كه تركيب فعلي پارلمان ارمنستان بازتاب 
حقيقت سياسي اين مقطع زماني اين كشور نيست و 
وابستگان حزب سرژ سركيسيان نخست وزير سابق 
همچنان بيشتر كرس��ي ها را در اختيار دارند. لايحه 
پيشنهادي تغييرات در قوانين انتخاباتي براي تصويب 
به ۶3 راي نياز داشت، اما 5۶ راي به دست آورد. بيشتر 
قانون گذاران حزب حاكم سابق از اين لايحه حمايت 
نكردند. پاشينيان در واكنش به عدم تصويب لايحه 
گفت: »اكثريت پارلمان تلاش مي كنند تا سياست 
خرابكارانه در پيش بگيرند. از انتخابات به عنوان ابزاري 
براي انتقام استفاده مي كنند. حتي اگر انتخابات آتي 
براساس قوانين گذش��ته برگزار شود، چيزي تغيير 

نمي كند چون پيروزي مردم اجتناب ناپذير است.« 
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 اوباما: بايد عقلانيت را 
به سياست برگردانيم

گروه جهان| رييس جمهوري پيشين امريكا 
در سخنراني تبليغات انتخاباتي براي نامزدهاي 
حزب دموكرات در انتخابات ميان دوره آتي اين 
كشور، گفت: »ما بايد بار ديگر قدرت را به مردم 
امريكا بازگردانيم و اين به راي شما مردم امريكا 
در انتخابات نوامبر بس��تگي دارد.« باراك اوباما 
رييس جمهوري سابق در بخشي از سخنراني خود 
در همايش تبليغات انتخاباتي در شهر لاس وگاس 
در ايال��ت نوادا ب��راي نامزده��اي دموكرات در 
انتخابات ميان دوره گفت: »برخلاف بعضي از افراد 
)ترامپ(، واقعا تلاش مي كنم حقايق را بگويم. من 
حقايق را باور دارم. من به واقعياتِ مبتني بر حقايق 
باور دارم و به سياستِ مبتني بر حقايق معتقدم.« 
تنها دو هفته تا برگزاري انتخابات ميان دوره باقي 
است و رييس جمهوري پيشين از چندي پيش 
كمپين براي هم حزبي هاي دموكرات خود را آغاز 
كرده اس��ت. اوباما گفت: »ما اكنون اين فرصت 
را داريم ك��ه عقلانيت را به سياس��ت خودمان 
بازگردانيم. م��ا اكنون مي توانيم كف��ه  ترازوي 
قدرت را به نفع شما، يعني مردم امريكا، سنگين 
كنيم. علت اين است كه فقط يك كنترلِ واقعي 
روي سوءاستفاده از قدرت وجود دارد و تنها يك 
كنترل واقعي روي سياست گذاري بد وجود دارد 
و آن شما و راي شماست.« اوباما با درخواست از 
حاميان حزب دموكرات ب��راي راي دادن گفت: 
»انتخابات نوامبر آينده مهم ت��ر از هر انتخابات 
ديگري است. شايد بگوييد سياستمداران همواره 
همين را مي گويند، ولي اين بار واقعا مهم است.« 
اوباما افزود: »پيامد در خانه نشستن و راي ندادن 
براي كشور ما و براي دموكراسي بسيار خطرناك 

خواهد بود.« 
او س��پس از آنها خواس��ت به ياد بياورند كه چه 
كسي افزايش رشد اقتصادي كنوني را در كشور 
آغاز كرده است. اوباما يادآوري كرد كه كشور در 
جريان رياس��ت جمهوري او از ركود بزرگ مالي 
200۸ و 200۹ جان س��الم به در برد و احيا شد. 
با اشاره به صحبت هاي جولاي ترامپ كه مدعي 
شده بود دولتش با قانون كاهش ماليات معجزه 
اقتصادي را رق��م زده، گفت: »10 س��ال پيش 
كه سمت رياس��ت جمهوري را عهده دار شدم، 
در بدترين بحران اقتصادي به س��ر مي برديم و 
زماني كه اين سمت را ترك كردم، دستمزدها بالا 
رفته، نرخ افراد بدون بيمه كاهش يافته و فقر رو به 
كاهش بود. من چنين دولتي را به نفر بعد از خودم 
واگذار كردم. وقتي صحبت ها درباره معجزه هاي 
اقتصادي را مي شنويد، به ياد بياوريد كه چه كسي 

آنها را آغاز كرد.«

 برادر ژنرال عبدالرازق
رييس پليس قندهار شد

 سلطان قابوس
در انظار عمومي ظاهر شد 

قيمت ها در تركيه پايين نمي آيد 

 عزم پارلمان عراق
 براي كاهش معاونان رييس جمهور

تادين خان برادر ژنرال عبدالرازق كه هفته پيش در 
حمله طالبان جان خود را از دست داد، سرپرست 
فرماندهي پليس قندهار شد. به گزارش يورونيوز، 
ژنرال عبدالرازق كه يكي از مخالفان طالبان بود هفته 
گذشته در حمله طالبان به محل برگزاري نشست 
مس��وولان افغان با اسكات ميلر فرمانده امريكايي 
ناتو كشته شد. او يكي از قدرتمندترين و بانفوذترين 
چهره هاي دولت افغانستان در جنوب كشور بود. اين 
حمله در چهارچوب فعاليت هاي طالبان براي ناامن 
ساختن فضاي افغانس��تان پيش از انتخابات و زير 

فشار گذاشتن كابل ارزيابي شده است.

پادش��اه عمان در كاخ خود در شهر مسقط ميزبان 
رييس تشكيلات خودگردان فلسطين بود. به گزارش 
خبرگزاري وفا، قابوس بن سعيد پادشاه عمان پس از 
مدت ها كه از انظار عمومي غايب بود، در كاخ بركت 
در مسقط ميزبان محمود عباس بود. عباس در ديدار 
با سلطان قابوس آخرين تحولات مساله فلسطين، 
روابط دو جانبه فلسطين-عمان و راه هاي توسعه آن 
را بررسي كرد. سلطان قابوس مدتي است از حضور در 
مناسبت ها خودداري مي كند. او در جشن استقلال 
عمان در نوامبر گذشته حضور داشت و پيش از آن در 

مراسم استقبال از شاهزاده انگليس ديده شد.

افزايش نرخ ارزهاي خارج��ي در بازار تركيه و افت 
شديد ارزش لير، تورم افسار گسيخته اي را بر اقتصاد 
اين كشور حاكم كرده تا جايي كه قيمت محصولات 
تا 70درصد افزايش يافته اما با س��قوط ارزش دلار 
در برابر لير ط��ي يك هفته اخير، اخباري از كاهش 
قيمت ها مخابره نمي شود. به گزارش ايرنا، بروز تنش 
در روابط آنكارا و واشنگتن باعث شد تا دونالد ترامپ، 
تحريم هاي سنگيني از جمله افزايش دو برابري تعرفه 
واردات ف��ولاد از تركيه را اعمال كن��د كه اين روند 
شوكي را به بازار اين كشور وارد كرد تا جايي كه قيمت 
دلار و يورو به ترتيب به ارقام بي سابقه 7.۸ لير رسيد.

ائتلاف اصلاح و بازسازي عراق از وجود تحركاتي 
در مجلس و جمع آوري امضا براي كاهش تعداد 
معاونان رياس��ت جمهوري از طريق بازنگري در 
قانون رياست جمهوري خبر داد. به گزارش ايسنا، 
نماينده ائتلاف اصلاح و بازسازي گفته هدف از 
كاهش معاونان رييس جمهور به دليل سبك بودن 
وظايف رييس جمهور است و اينكه نيازي به چند 

معاون رييس جمهور نيست. 
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گفت وگو با» نانسي فريزر« درباره بحران مراقبت از سرمايه داري

 در دوراني زندگي مي كنيم كه نمي دانيم سوسياليسم به چه معناست
نانسي فريزر استاد فلسفه و سياست در مدرسه عالي پژوهش 
اجتماعي )نيواسكول( در نيويورك و يكي از برجسته ترين 
نظريه پردازان انتقادي حال حاضر اس��ت. وي همگرايي 
مساله ساز فمينيسم ليبرالي با سرمايه داري را نقد مي كند 
و نشان مي دهد كه اين خوانش از فمينيسم چه گونه براي 
نظامي مبتني بر اس��تثمارِ بي وقفه ظاهري رهايي بخش 
ارايه مي كند. فريزر با پيشبرد نقد سرمايه داري و بينشي 
بطور ريش��ه اي متفاوت از فمينيسم نش��ان مي دهد كه 
چه گونه برابري جنسيتي در كانون تمامي مبارزات براي 
جامعه برابري خواه قرار مي گيرد. اخيراً نانسي فريزر به طرح 
موضوعي پرداخته كه »بحران مراقبت« مي نامد. گفت وگوي 
حاضر به تشريح موضوع بازتوليد اجتماعي و بحران آن در 

سرمايه داري معاصر اختصاص دارد.
سارا لئونارد: بازتوليد اجتماعي چيست و چرا در كانون 

تحليل فمينيستي شما قرار دارد؟
نانس�ي فريزر: بازتوليد اجتماعي درب��اره ايجاد و حفظ 
روابط اجتماعي است. يك بخش آن به روابط بين نسل ها 
مربوط اس��ت. مثل به دنيا آوردن و بزرگ كردن فرزندان 
و مراقبت از س��المندان. بخش ديگر درب��اره حفظ روابط 
افقي ميان دوس��تان، خانواده، محله و اجتماع است. اين 
نوع فعاليت ها براي جامعه بس��يار ضروري هس��تند. آنها 
بطور همزمان عاطفي و مادي اند و »چس��ب اجتماعي« 
براي تحكيم همياري اجتماعي را فراهم مي كنند. بدون 
آن نه سازمان اجتماعي مي توانست وجود داشته باشد و نه 
سازمان اقتصادي و سياسي و فرهنگي. بازتوليد اجتماعي 
بطور تاريخي جنسيتي شده است. بخش اعظم مسووليت 
آن به زنان محول شده است. اگرچه مردان نيز همواره بخشي 

از آن را انجام داده اند. 
ظهور سرمايه داري اين تقسيم جنسيتي را تشديد كرده 
است. با جدا كردن توليد اقتصادي از بازتوليد اجتماعي و دو 
چيز مجزا انگاشتن آنها كه در دو نهاد متمايز قرار گرفتند و 
به دو شيوه متفاوت تنظيم شدند. توليد به كارخانه ها و دفاتر 
منتقل شد كه »اقتصادي« انگاشته مي شد و برايش دستمزد 
نقدي پرداخت مي شد. بازتوليد جا ماند و به سپهر خانگي 
خصوصي جديد تنزل يافت. طبيعي و احساس��اتي جلوه 
داده شد و به خاطر »عشق« و »فضيلت« انجام مي شد كه با 
»پول« در تضاد است. خب، حداقل در تئوري اينگونه بود. 
درواقع بازتوليد اجتماعي هرگز منحصراً در حدود خانواده 
خصوصي جانگرفت بلكه در محله، نهادهاي عمومي و جامعه 
مدني قرار گرفت و برخي از آنها كالايي ش��د. با وجود اين، 
جداسازي جنسيتي بازتوليد اجتماعي از توليد اقتصادي 
مبناي نهادي اصلي فرودستي زنان در جوامع سرمايه داري 
را تشكيل مي دهد. بنابراين مس��اله اي مهم تر از اين براي 

فمينيسم وجود ندارد.
لئونارد: شما معتقديد ما وارد بحران مراقبت شده ايم. اين به 

چه معناست و چه گونه به اينجا رسيده ايم؟
فريزر: در جوامع سرمايه داري ظرفيت هاي دردسترس 
براي بازتوليد اجتماعي فاقد ارزش پولي هستند. قدرشان 
دانس��ته نمي ش��ود، آنها را هداياي رايگان و هميش��ه در 
دسترسي تلقي مي كنند كه نيازي به تجديد و توجه ندارند. 
فرض بر اين است كه براي حفظ روابط اجتماعي كه توليد 
اقتصادي و بطور عام تر جامعه به آن وابسته است، هميشه 
انرژي كافي وجود خواهد داشت. اين تا حد زيادي شبيه به 
تلقي اي است كه جوامع سرمايه داري از طبيعت دارند و آن 
را منبع لايزالي مي دانند كه هرچه قدر بخواهيم مي توانيم از 
آن بگيريم و هرچه قدر بخواهيم مي توانيم در آن زباله بريزيم. 
در واقع نه طبيعت لايزال است و نه ظرفيت هاي بازتوليد 
اجتماعي. هر دوي آنها ممكن است به پايان برسند. قبلًا در 
مورد طبيعت اين مساله بررسي شده است و ما مي خواهيم 
»مراقبت« را هم اينگونه بفهميم. هنگامي كه جامعه هم زمان 
با اينكه از حمايت عمومي در بازتوليد اجتماعي عقب نشيني 
مي كند، تأمين كنندگان اصلي آن را به كار مزدي فرساينده 
و طولاني وامي دارد، خودِ ظرفيت هاي بازتوليد اجتماعي را 
تهي مي كند كه جامعه به آنها وابسته است. اين دقيقاً وضعيت 
امروز ما است. شكل كنوني مالي سرمايه داري بطور نظام مند 
ظرفيت هاي ما براي حفظ روابط اجتماعي را مصرف مي كند. 
همچون حيواني كه فرزندانش را مي خورد. نتيجه »بحران 
مراقبت« است كه هم چون بحران بوم شناختي حاضر جدي 

است و به هرحال با آن گره خورده است.
براي اينكه ببينيم چه طور به اينجا رسيده ايم، اين شكل 
سرمايه داري را در برابر اشكال قبلي آن قرار مي دهم. تصور 
عموم بر اين است كه تاريخ سرمايه داري از توالي رژيم هاي 
مختلف انباشت تشكيل شده است. براي مثال سرمايه داري 
ليبرال، س��رمايه داري دولتي )يا اجتماعي-دموكراتيك( 
و سرمايه داري مالي نوليبرالي. محققان غالباً اين رژيم ها 
را براس��اس شيوه متمايزشان در ارتباط دولت و بازار از هم 
متمايز مي كنند. اما از نس��بت بين توليد و بازتوليد كه به 
همان ميزان مهم است غفلت كرده اند. اين نسبت ويژگي 
تعيين كننده جامعه سرمايه داري است و در كانون تحليل 
ما قرار دارد. تمركز بر اينكه چه گونه بازتوليد اجتماعي در 
هر يك از مراحل سرمايه داري سازمان دهي شده است به 
فهم تاريخ سرمايه داري كمك مي كند: در هر دوره معين 
چه مقدار از »كار مراقبتي« كالايي ش��ده است؟ چه مقدار 
آن به عهده دولت يا تأمين اجتماعي گذاشته شده است؟ 
چه مقدار از آن در خانه جاي گرفته است؟ چه قدر در محله؟ 

چه قدر در جامعه مدني؟

بر اين اساس مي توانيم مسيري را از سرمايه داري موسوم به 
ليبرال قرن نوزدهم تا رژيم دولت-محور اواسط قرن بيستم 
و تا س��رمايه داري مالي امروزي دنبال كنيم. بطورخلاصه 
سرمايه داري ليبرال بازتوليد اجتماعي را خصوصي كرده 
است؛ سرمايه داري دولت-محور بخشي از آن را اجتماعي 
كرده است؛ سرمايه داري مالي بطور فزاينده اي آن را كالايي 
كرده است. در هر دوره سازمان خاصي از بازتوليد اجتماعي 
با مجموعه متمايزي از ايده آل هاي جنسيتي و خانوادگي 
همراه است: از نسخه سرمايه داري ليبرالي »سپهر جداگانه« 
تا مدل اجتماعي-دموكراتيك »مزد خانواده« تا هنجار مالي 

نوليبرال »خانواده دو-شاغلي«. بگذاريد توضيح بدهم.
موردِ س��رمايه داري ليبرال كاملًا روش��ن است. زماني كه 
صاحبان كارخانه پرولتارياشدگان جديد، از جمله زنان و 
كودكان را در كارخانه ها و معادن به كار گرفتند، دولت ها 
عمدتاً از دور نظاره كردند. نتيجه بحران بازتوليد اجتماعي 
بود كه موجب شورش عمومي و مبارزات براي »تدوين قانون 
حمايتي« شد. اما چنين سياست هايي احتمالاً نمي توانستند 
مش��كل را حل كنند و نتيجه آن رها كردن طبقه كارگر و 
اجتماعات دهقاني به حال خود بود تا هرطور كه مي توانند 
از پس خود بربيايند. با اين همه ، اين شكل سرمايه داري از 
نظر فرهنگي مولد بود. با تبديل بازتوليد اجتماعي به چيزي 
كه در حوزه مس��ووليت زنان در خانواده خصوصي است، 
تخيل بورژوايي جديدي از خانواده، »سپهر هاي جداگانه«، 
»بهشتي در جهان بي رحم« و »فرشته اي در خانه« ساخت و 
اين در حالي بود كه افراد بسياري را از شرايط لازم براي درك 

آن ايده آل ها محروم مي كرد.
رژيم ليبرال دچار بحران شد و در قرن بيستم جاي خود را 
به جامعه س��رمايه داري دولت-محور جديدي داد. در اين 
مرحله كه برپايه توليد انبوه و مصرف انبوه بود، بخش��ي از 
بازتوليد اجتماعي از طريق دولت و تأمين اجتماعي حاصل 
از برنامه »رفاه اجتماعي« به صورت اجتماعي درآمد. مدل 
»سپهرهاي جداگانه« جاي خود را به هنجار مدرن و تازه 
»مزد خانواده« داد. براس��اس اين هنجار كه مورد حمايت 
كامل جنبش هاي كارگري بود، كارگر صنعتي بايد به اندازه 
كافي حقوق بگيرد كه از همه اعضاي خانواده اش مراقبت 
كند و به همسرش اين امكان را بدهد كه تمام وقت خود را 
وقف فرزندان و كارهاي خانه بكند. باز هم تنها اقليت نسبتاً 
برتري به اين ايده آل رس��يدند. درحالي كه براي بسياري 
آرزو بود – حداقل در دولت هاي ثروتمند آتلانتيك شمالي. 
مستعمره ها و مستعمره هاي سابق از اين مدل كه متكي 
به غارت پيوس��ته كشورهاي موس��وم به جهان سوم بود 
مستثني بودند. در امريكا هم عدمتقارن هاي نژادپرستانه 
منفك نشدني اي وجود داش��ت كه براساس آنها كارگران 
زراعي و خدمه از امنيت اجتماعي و اش��كال ديگر تأمين 
اجتماعي محروم بودند. البته مزد خانواده وابستگي زنان و 
هنجارمندي دگرجنسگرايي را نهادينه كرد. بدين ترتيب 
سرمايه داري با مديريت دولتي عصر طلايي نبود، اما كاملًا 

متفاوت از چيزي بود كه ما امروز داريم.
البته امروزه ايده آل مزد خانواده منسوخ شده است. اين 
امر از طرفي نتيجه كاهش دس��تمزدهاي واقعي است 
كه مراقبت از خان��واده با حقوق يك نف��ر را غيرممكن 
مي كند )مگر اينكه آن يك نفر از يك درصدي ها باشد( 
و از طرف ديگر نتيجه پيروزي هاي فمينيس��م است كه 
از ايده وابستگي زنان كه بخش��ي از مزد خانوادگي بود، 
مشروعيت زدايي كرده است. در اثر اين دو واقعه متعاقب 
اكنون هنج��ار جديدي از »خانواده دوش��اغلي« داريم. 
دوست داشتني به نظر مي رس��د، نه؟ بر فرض كه مجرد 
نباشيد. اما همچون ايده آل مزد خانوادگي اين هم مبهم 
اس��ت. افزايش بي سابقه س��اعات كار مزدي كه اكنون 
براي مراقبت از خانواده لازم اس��ت گيج كننده اس��ت. 
اگر هم خانواده ش��امل فرزندان يا خويشاوندان مسن يا 
افراد بيمار و ناتوان باشد كه نتوانند به عنوان مزدبگيران 
تمام وقت كاركرد داشته باشند، اوضاع خيلي بدتر است. 
اگر خانواده تك-سرپرست باشد از آن هم بدتر است. حالا 
اين را هم اضافه كنيد كه ايده آل دوشاغلي در دوره كاهش 
تأمين دولتي تقويت ش��ده است. بين نياز به ساعات كارِ 
افزايش يافته و كاهش خدمات عمومي رژيم سرمايه داري 
مالي بطور نظام مند ظرفيت هاي ما ب��راي حفظ روابط 
اجتماعي را كاهش مي دهد. اين شكل سرمايه داري انرژي  
ما براي »مراقبت« را به پايان مي رساند. »بحران مراقبت« 
را بايد بطور ساختاري درك كرد. اين بحران به هيچ وجه 
اتفاقي و تصادفي نيست. در شرايط حاضر تجلي سوق به 
بحران بازتوليد اجتماعي است كه ذاتي جامعه سرمايه داري 
اس��ت. اما به خصوص در رژيم كنوني سرمايه داري مالي 

وخيم شده است. 
لئونارد: ممكن اس��ت در مورد نقش فمينيس��م در اين 
بحران بيشتر توضيح دهيد؟ هدف فمينيست ها خانواده 

دو-مزدبگيري كه جان مي كنند نبود.
فريزر: نه، البته كه اين طور نبوده. اما هنوز يك پرس��ش 
عميق و آزاردهنده درمورد نقشي كه فمينيسم در همه اينها 
بازي كرده وجود دارد. فمينيست ها ايده آل مزد خانوادگي 
را به خاطر نهادينه سازي وابس��تگي زنانه رد كردند و كار 
درستي هم كردند. ولي ما اين كار را دقيقاً زماني انجام داديم 
كه جابه جايي توليد صنعتي از پايه آن ايده را از نظر اقتصادي 
منقضي كرد. شايد در جاي ديگر فمينيسم و جابه جايي ها در 
صنعت يكديگر را تقويت نكرده باشند، اما در اين جا كرده اند. 
در نتيجه اگرچه جنبش هاي فمينيستي به هيچ وجه علت 
آن جابه جايي هاي اقتصادي نبودند، اما ناخواس��ته به آن 
مشروعيت بخشيدند. ما براي دستوركار ديگران جاذبه و 

مبناي ايدئولوژيك فراهم كرديم.
ام��ا در ضمن يادمان نرود كه فمينيس��ت هاي نوليبرالي 
هستند كه كاملًا با اين دستوركار موافق هستند، كساني كه 
نماينده يك درصدند. فمينيست هاي نوليبرال به هرحال 
فمينيست هس��تند. نمي توانيم بگوييم نيستند. اما با آن 
استاندارد فمينيس��م مي بينيم كه ايده هاي فمينيستي 
ساده سازي شده اند، مثله شده اند و با اصطلاحات موردپسند 
بازار بازتفسير شده اند. نمونه اش وقتي است كه مي خواهيم 
به فرودست س��ازي زنان در چارچوب تبعيض فكر كنيم 
كه زنانِ مس��تعد را از پيش��رفت بازمي دارد. اين تفكر به 
كلِ ذهنيت سلس��له مراتبي اعتبار مي دهد. به ديدگاهي 
مشروعيت مي بخشد كه از اساس دشمن منافع اكثريت زنان 
و درواقع همه مردم دنيا است. اين نسخه فمينيسم ظاهري 

رهايي بخش براي غارت نوليبرالي هم فراهم مي كند.
لئونارد: ممكن است بيش��تر توضيح دهيد كه چه گونه 
تقسيم كار مراقبتي در اقتصاد مالي كنوني زنان را به جنگ 

با يكديگر وامي دارد؟

فريزر: حتماً. اكنون كار مراقبتي داراي دوجنبه است كه 
در آن كس��اني كه بتوانند از عهده هزينه خدمتكار برآيند 
به راحتي آن را مي پردازند. اما كس��اني ك��ه نمي توانند از 
خانواده شان مراقبت كنند، اغلب براي گروه اول كار مراقبتي 
مزدي انجام مي دهند. اغلب هم با مزدهاي خيلي خيلي كم و 
تقريباً بدون هيچ گونه محافظتي. ما كم كم شاهد شكل گيري 
مبارزات بر س��ر حقوق و مزده��اي حداقلي در اين بخش 
هستيم. كاملًا روشن است كه اين جنگِ رودرروي منافع 
است. هميشه ايده »جلو زدن« شريل سندبرگ به نظرم 
مسخره بوده است؛ جلو زدن در دفتر هيات مديره شركت 
تنها زماني براي خوانندگان او ممكن اس��ت كه بتوانند به 
كارگران مراقبتي با دستمزد پايين تكيه كنند. كارگراني كه 
توالت ها و منازل آنها را تميز مي كنند، پوشك بچه هايشان 
را عوض مي كنند، از والدين پيرشان مراقبت مي كنند و… 
در اين جا درباره نژاد هم بايد صحبت كنيم. در نهايت عمدتاً 
زنان مهاجر رنگين پوس��ت، زنان آفريقايي تبار و زناني از 
امريكاي لاتين هستند كه اين كارها را انجام مي دهند. كافي 
است به هركدام از پارك هاي محله هاي طبقه متوسط نشين 
شهر نيويورك برويد تا اين را ببينيد. كاملًا روشن است. كل 
استراتژي موسوم به »توسعه«ي برخي كشورها عبارت است 
از آسان كردن مهاجرت زنان به كشورها و مناطق ثروتمند به 
اين منظور. براي مثال فيليپين به شدت به پولي كه كارگران 
خدماتي به خانه شان مي فرستند وابسته است. اين مبادله كار 
سازمان يافته دولتي هم هست. اين استراتژي توسعه دولت 
است. دولت هاي مورد بحث وادار به اصلاحات ساختاري 
شده اند. بدهكارند، كمبود نقدينگي دارند و نياز مبرم به پول 
دارند و هيچ راهي براي به دست آوردن پول غير از فرستادن 
زنان به خارج براي كار ندارند. خانواده و فرزندان خودشان 
را ترك مي كنند تا افراد فقير ديگري از آنها مراقبت كنند. به 
هرحال من نمي گويم كار مراقبتي هرگز نبايد كار مزدي 
باشد. اما در چگونگي پرداخت و سازمان دهي آن و اينكه چه 

كسي آن را انجام بدهد تفاوت زيادي هست.

لئونارد: آيا كار سازمان دهي خاصي سراغ داريد كه به اين 
مشكلات بطور ريشه اي بپردازند؟ 

فريزر: سازمان دهي ها و كنش ورزي هاي بسيار زيادي در 
جريان است، خلاقيت و انرژي بسياري صرف مي شود. اما 
نسبتاً پراكنده اند و نتوانسته اند به پروژه اي ضد-هژمونيك 
برسند كه س��ازمان دهي بازتوليد اجتماعي را تغيير دهد. 
اگر منازعات مختلف را كنار ه��م بگذاريد، منازعات براي 
هفته كاري كوتاه تر، درآمد پايه همگاني بدون قيد و شرط، 
نگهداري از كودكان براي همه، حقوق كارگران خدماتي 
مهاج��ر و كارگراني ك��ه كارهاي خدمات��ي در خانه هاي 
سالمندان، بيمارستان ها و مراكز نگهداري كودكاني انجام 
مي دهند كه سودمحور هستند. منازعه بر سر آب شرب، 
مسكن و تخريب محيط زيست، به ويژه در كشورهاي موسوم 
به جهان سوم را هم اضافه كنيد. به باور من اين امر باعث ايجاد 
نياز به روش هاي جديد س��ازمان دهي بازتوليد اجتماعي 
مي شود. منازعات بر سر بازتوليد اجتماعي تقريباً در همه جا 
وجود دارد. فقط اسم شان فرق مي كند. اما اگر اين اتفاق بيفتد 
كه اين منازعات خود را به عنوان منازعات بر س��ر بازتوليد 
اجتماعي بفهمند، مبنايي محكم براي پيوند دادن آنها با 
هم در جنبش بزرگ تري براي تغيير اجتماعي ايجاد خواهد 
شد. اگر هم درك كنند كه مبناي ساختاري بحران مراقبت 
امروزي ميل ذاتي س��رمايه داري براي قرار دادن بازتوليد 

مادون توليد است، آن وقت اتفاق هاي جالبي مي افتد.
لئونارد: با در نظر گرفتن افزايش علاقه به سوسياليسم در 
ميان جوانان امريكايي، آيا به نظر شما منازعه بر سر بازتوليد 

اجتماعي با منازعه براي سوسياليسم ارتباط دارد؟
فريزر: قطعاً. من خودم را سوسياليس��ت دموكراتيك 
مي دانم، درس��ت مثل برني س��ندرز. اما ما در دوراني 
زندگي مي كنيم ك��ه بايد صادقانه اعت��راف كنيم كه 
نمي دانيم سوسياليسم دقيقاً به چه معناست. مي دانيم 
كه به هيچ وجه به معناي اقتصاد دستوري اقتدارگرايانه، 
مدل ت��ك- حزبي كمونيس��م نيس��ت. مي دانيم كه 
معنايي عميق تر، قوي تر و برابري خواهانه تر از سوسيال 
دموكراسي دارد. مي دانيم در جهاني كه استثمار و سلب 
مالكيت و اس��تخراج كاملًا فراملّي هستند، نمي تواند 
در چارچوب يك دولت-ملت باش��د. ب��ه عبارت ديگر 
مي دانيم چه چيزي نمي تواند باشد، اما تعيين برنامه اي 
ايجابي دشوار است. چيزي كه مي خواهم بر آن تأكيد 
كنم اين است كه هر نوع سوسياليسمي كه ادعا كنيم 
مناسب قرن بيست ويكم است بايد تصور دوباره بازتوليد 
اجتماعي مساله اي محوري در آن باشد. چه گونه تمايز 
بازتوليد/توليد امروزه بايد اصلاح شود و چه چيز مي تواند 
جايگزين خانواده دوشاغلي گردد؟ جالب است كه اگر به 
تاريخ سوسياليسم نگاه كنيد، حتي سوسياليسم اتوپيايي 
منسوخ كه ماركس و انگلس آن را رد كردند، توجه زيادي 
به چيزي دارد كه من اكنون بازتوليد اجتماعي مي نامم: 
چه گونه خانواده و زندگي اجتماعي و… را سامان دهيم؟ 
آن سوسياليسم چون براي ما عملي نبود اتوپيايي بود، 
اما مساله مندي در آن بود. حتي در تاريخ سوسياليسم 
صنعتي مدرن، سوسياليسم ماركسي و سوسياليسم 
صنعتي غيرماركسي اين مساله مندي ديده مي شود. 
مساله بازتوليد اجتماعي غالباً فرع مساله سازمان دهي 
صنعتي شدن و برنامه ريزي توليد بوده است. اما اگر تنها 
روي يك قطب از زوج توليد/بازتوليد تمركز شود، قطب 
ديگر بازخواهد گشت و ناخواسته اثري مي گذارد كه تمام 

پروژه را نابود خواهد كرد.
لئونارد: بسياري از مسائلي كه شما درباره زندگي اجتماعي 
و خانواده طرح مي كنيد، مانند مس��ائلي كه از دهه 1960 
به جا مانده، به نظر برخي اتوپيايي مي رسند و لزوماً محور 
برنامه هاي سوسياليستي قرار نمي گيرند. با اين حال شما 
استدلال مي كنيد كه ما واقعاً در نقطه بحران هستيم و اين 
مسائل بايد محوري باشند. چالش بازتوليد اجتماعي به قدري 
در تجربه زيس��ته هر روزه هر كسي اساسي است كه براي 
من تعجب آور است كه اين مساله در تجديد حيات امروزي 

سوسياليسم غايب است.
فريزر: كاملًا موافقم. با در نظر گرفتن شدت بحران بازتوليد 
اجتماعي، بي توجهي به آن چپ را اتوپيايي به معناي منفي 
آن خواهد كرد. اين ايده كه مي توانيم به گونه اي توليد در 
كارخانه را بازگردانيم اتوپيايي است، باز هم به معناي منفي 
آن. اين ايده كه مي توان جامعه اي ساخت كه همه بزرگسالان 
را افرادي با مسووليت هاي مراقبتي اوليه، اشتغالات اجتماعي 
و تعهدات اجتماعي بداند، اتوپيايي نيست. نسخه اي است كه 

براساس زندگي واقعي انسان است.
منبع:نقد  اقتصاد سياسي

  ام�روزه اي�ده آل م�زد خانواده منس�وخ 
ش�ده اس�ت. اين امر از طرفي نتيجه كاهش 
دستمزدهاي واقعي است كه مراقبت از خانواده 
با حقوق يك نف�ر را غيرممكن مي كند )مگر 
اينكه آن يك نفر از يك درصدي ها باش�د( و 
از طرف ديگر نتيجه پيروزي هاي فمينيس�م 
است كه از ايده وابستگي زنان كه بخشي از مزد 

خانوادگي بود، مشروعيت زدايي كرده است.
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افزايش نرخ خريد تضميني 
گندم در سال جاري

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران از تصميم 
دولت براي افزايش نرخ خري��د تضميني گندم در 
س��ال زراعي جاري خبر داد. به گزارش وزارت جهاد 
كشاورزي، يزدان سيف با اشاره به توليد 11.۵ ميليون 
تن گندم در كشور گفت: امسال 9 ميليون و ۴۵1هزار 
تن گندم از كش��اورزان تحويل گرفته ش��د كه اين 
ميزان نسبت به مدت مشابه پارسال ۷ درصد رشد 
داشته است. او ادامه داد: اين افزايش خريد با توجه به 
كاهش ۲6 درصدي بارش ها، نشان دهنده پايداري 
توليد در بخش كشاورزي و حاصل افزايش عملكرد 
در هكتار با س��رمايه گذاري در زمينه هاي به زراعي 
و توالي كشت اس��ت. وي با بيان اينكه امسال براي 
خريد تضميني گندم 1۲ هزار و ۵00 ميليارد تومان 
به كشاورزان پرداخت شده است، خاطرنشان كرد: 
گندمكاران استان خوزس��تان نزديك به يك هزار 
و ۵00 ميليارد تومان از مح��ل توليد گندم، درآمد 
داشته اند و استان هاي كردستان و گلستان به ترتيب 
در جايگاه دوم و سوم درآمدزايي از اين محل قرار دارند.
سيف، مصرف سالانه گندم كشور را حدود 10 ميليون 
و 600 هزار تن اعلام كرد و افزود: با توجه به ۲.۵ ميليون 
تن موجوي گندم از سال قبل، خريد گندم امسال نياز 
كشور را پوشش مي دهد. او با بيان اينكه در حال حاضر 
قيمت جهاني گن��دم از قيمت داخلي اين محصول 
بالاتر است، اظهار داشت: در سال جاري يك ميليون 
و ۴6۲ هزار محموله گندم از كشاورزان تحويل گرفته 
شد كه وزن اين محموله ها از ۳00 كيلوگرم تا چهار 
هزار تن متغير بوده است. سيف با بيان اينكه ميانگين 
گندم تحويلي از كشاورزان در سال گذشته 1۷ تن 
بوده گفت: اين ميزان امسال به ۲0 تن افزايش يافته 
كه نش��ان دهنده بهره وري است. او ميانگين درآمد 
گن��دم كاران را ۲6.۷ ميليون تن اعلام و اضافه كرد: 
سال گذشته به ازاي هر كيلوگرم گندم 1۳0۷ تومان 
به كش��اورزان پرداخت كرديم كه اين رقم امسال به 
1۳۲۷ تومان رسيد و ۲ درصد افزايش داشت. وي با 
اعلام پايان كار خريد گندم در سال جاري، اظهاركرد: 
با برنامه ريزي هاي دولت و تاكيدات رييس جمهور، 
وزير جهاد كشاورزي و سازمان برنامه و بودجه امسال 

مطالبات گندمكاران زودتر از پارسال پرداخت شد.
وي افزود: ميانگين زمان پرداخت مطالبات كشاورزان 
گندمكار در سال گذشته بيش از ۴0 روز بود كه اين 
زمان امس��ال به ۲۸.۲ روز كاهش يافت. او با اشاره به 
اينكه نرخ خريد تضميني گندم در سال زراعي جاري 
در شوراي اقتصاد در حال بررسي است، خاطرنشان 
س��اخت: علت دير اعلام ش��دن ن��رخ خريد گندم، 
حساسيت دولت است زيرا تصميم دارد قيمت خريد 
را به گونه اي تعيين نمايد تا كشاورزان بيشترين انگيزه 
را براي توليد داشته باشند. تلاش دولت، افزايش قيمت 

گندم در سال زراعي جاري است.



گزارش  9 حملونقل

»تعادل« تبعات غفلت از توسعه فرودگاه امام )ره( را بررسي مي كند 

خطاي سياست گذاري در توسعه فرودگاه مهرآباد
گروه راه وشهرسازي| زهره علامي|

باند 29 راس�ت فرودگاه مهرآب�اد، درحالي 
افتتاح شد كه وزيرس�ابق راه و شهرسازي و 
مسوولان شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران، راه اندازي دوباره اين باند را براي انجام 
نشس�ت و برخاس�ت همزمان هواپيما لازم 
و ضروري مي دانس�تند اتفاقي ك�ه به گفته 
آنه�ا مي توان�د افزايش ظرفي�ت پروازهاي 
پرتردد تري�ن ف�رودگاه اي�ران و هش�تمين 
فرودگاه فعال منطقه آس�يا و اقيانوس�يه )از 
نظر نشست و برخاس�ت( را به همراه داشته 
باشد يا به گفته عباس آخوندي وزير مستعفي 
راه و شهرسازي با افتتاح اين باند پس از اين 
ديگر ش�اهد تاخيرهاي پروازي در صبح زود 

نخواهيم بود.
با وجود اظهارات مس�وولان درب�اره تبعات 
مثبت راه اندازي اين بان�د و افزايش ظرفيت 
نشست و برخاس�ت هاي فرودگاه؛ انتقادات 
بس�ياري به نحوه س�اخت و دلاي�ل آن وارد 
اس�ت. يكي از انتقادات وارده به ساخت باند 
29 فرودگاه مهرآباد اين اس�ت كه با توجه به 
عدم رعايت فاصله ايمني بين دو باند، احتمال 
ايجاد س�وانح هواي�ي افزاي�ش مي يابد و در 
اين ميان تاريخچه س�وانح هوايي در اطراف 
فرودگاه مهرآّباد ازجمله سقوط آنتونوف 140 
و همچنين هواپيماي سي 130 حكايت از آن 
دارد كه حافظه تاريخي اين فرودگاه خالي از 

سانحه هوايي نيست. 
اما موضوع ديگري كه نبايد به راحتي از كنار 
آن عبور كرد، برجس�ته كردن خبر س�اخت 
رويه اين باند از بتن براي اولين بار در كش�ور 
است، موضوعي كه تاثير چنداني در بهره وري 
اين باند ندارد و به نظر مي رسد تنها يك شوي 
سياس�ي براي روزهاي آخر فعاليت وزيرراه 

بوده است. 
ضمن اينكه باند 29 ف�رودگاه مهرآباد پيش 
از اي�ن هم مورد اس�تفاده ق�رار مي گرفت و 
افتتاح�ش آن هم با دوس�ال تاخي�ر نيازي 
به برگزاري مراس�م و حضور مقامات ارش�د 
كشوري نداشت زيرا تنها تفاوت باند جديد و 
قبلي، بهره گيري از بتن درساخت باند جديد 

است كه در باند قبلي، آسفالت بوده است.
هزينه بالاي س�اخت اين بان�د )100ميليارد 
تومان( درش�رايطي كه سال هاست فرودگاه 
امام خميني )ره( درگير ساخت ترمينال سلام 
بوده و اين ط�رح بارها به دليل كمبود بودجه 
متوقف شده است، ضروري به نظر نمي رسد 
زيرا ظرفيت فرودگاه مهرآباد تكميل شده و 
توس�عه فرودگاه امام خميني )ره( با ظرفيت 
بالقوه پذيرش 20 ميليون نفر بايد جدي تر در 

دستور كارقرارگيرد.

   هدررفت سرمايه 
عليرضا ش��يرمحمدي، كارش��ناس ارش��د حوزه 
فرودگاهي از منتقدان س��اخت بان��د 29 فرودگاه 
مهرآباد است و دليل اين مخالفت را افزايش احتمال 
س��وانح هوايي و همچنين هدررفت سرمايه براي 
توسعه اي كوتاه مدت درفرودگاه مهرآّباد مي داند. 
سرمايه اي كه مي توانست براي توسعه اي بلندمدت 
در فرودگاه امام خميني )ره( مورد اس��تفاده قرار 
گيرد، او با انتقاد از ساخت باند 29 راست فرودگاه 
مهرآّباد به »تع��ادل« مي گويد: دولت هدفش اين 
اس��ت كه از حداكثر ظرفي��ت ف��رودگاه مهرآباد 
استفاده كند. اين درحالي اس��ت كه اين فرودگاه 
يكي از مع��دود فرودگاه هاي منطقه اس��ت كه در 

درون شهر قرار گرفته است.
ش��يرمحمدي مي افزاي��د: دولت ت��اش دارد تا با 
بهره گي��ري از حداكثر ظرفيت ف��رودگاه مهرآباد، 
بيشترين استفاده اقتصادي را از اين فرودگاه ببرد 
اما متاس��فانه به اين نكته توجه ندارد كه ظرفيت 
اين فرودگاه ب��ه دليل موقعيت مكاني آن، ظرفيت 

مناسبي نيست.
او ادام��ه مي ده��د: طراح��ي و تدوي��ن برنامه هاي 
بلندمدت حوزه هوايي، نش��انگر آن است كه توسعه 
فرودگاه امام خميني بايد در دس��تور كار قرارگيرد 
و از توس��عه فرودگاه مهرآباد به عنوان توسعه هاي 
كوتاه مدت جلوگيري كرد، توسعه هاي كوتاه مدت در 
آينده دوباره صنعت هوايي را دچار مشكل مي كند.

به گفته اين كارشناس ارشد حوزه هوايي، فرودگاه 
مهرآباد حدود 50 س��ال پيش براي تهران ساخته 
شده است و امروز نمي توان از اين فرودگاه به عنوان 
فرودگاهي اس��تاندارد ب��راي پروازهاي خارجي و 

داخلي استفاده كرد. 
شيرمحمدي اظهار مي كند: دولت بايد هزينه هاي 
مورد استفاده براي توس��عه فرودگاه مهرآباد را به 
فرودگاه امام خميني )ره( اختصاص مي داد، چون 
توسعه فرودگاه امام مي تواند نتايج خيلي بهتري را 

به همراه داشته باشد.
او بيان مي كند: براساس بخش��نامه هاي صادره از 
سوي وزارت راه و شهرسازي، از ساعت 12 شب به 
بعد اجازه پرواز در اين فرودگاه وجود ندارد و همين 
موضوع بخش اقتصادي فرودگاه مهرآباد را با مشكل 
مواجه مي كند زيرا با عدم پرواز در چندين ساعت، 
هزينه هاي كس��ب ش��ده از پرواز كاهش مي يابد 
برهمين اساس كارشناس��ان همواره به مسوولان 
وزارت راه و شهرسازي پيش��نهاد مي دهند كه به 
جاي تمركز بر فرودگاه مهرآباد، توس��عه فرودگاه 

امام )ره( را در اولويت قراردهد.

اين كارشناس ارشد حوزه هوايي بااشاره به اهميت 
توس��عه فرودگاه امام خمين��ي )ره( مي گويد: اين 
ف��رودگاه مي تواند پروازهاي داخل��ي و خارجي را 
پوشش دهد ضمن اينكه هم اكنون زيرساخت هاي 
حم��ل و نقل از جمله مترو در ف��رودگاه امام آماده 
است. اما دولت همچنان به توسعه فرودگاه مهرآباد 
عاقه مند اس��ت و همچنان به انجام فعاليت هاي 

توسعه اي در اين فرودگاه ادامه مي دهد.
ش��يرمحمدي اظهار مي كن��د: يك��ي از انتقادات 
وارده به وزير س��ابق راه و شهرسازي تداوم توسعه 
فرودگاه مهرآباد است و انتظار مي رود كه با حضور 
وزير جديد در اين وزارتخانه ش��اهد تغيير شيوه و 
نگاه به توس��عه فرودگاه هاي كشور باشيم، در واقع 
بايد برنامه هاي توسعه اي كوتاه مدت به توسعه اي 

بلندمدت تبديل شود.
او اضاف��ه مي كن��د: ظرفي��ت ف��رودگاه مهرآّباد 
سال هاست كه به اتمام رسيده است و توسعه انجام 
شده در اين فرودگاه، غيراستاندارد است بنابراين 
نبايد هزين��ه تازه اي براي توس��عه اي��ن فرودگاه 

انجام شود.

   امكان جلوگيري از حوادث 
محمدرضا ابراهيم پور، كارش��ناس ارش��د حوزه 
هوايي از موافقان افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه 
مهرآباد اس��ت. او اگرچه نداش��تن فاصله مناسب 
بين باندها در اين فرودگاه را تاحدودي دردسرساز 
مي داند اما معتقد است كه با افتتاح اين باند امكان 
اس��تفاده حداكثري از ظرفيت و پتانسيل فرودگاه 
مهرآباد فراهم مي ش��ود و مي توان ب��ا بهره گيري 
از روش هاي��ي مان��ع از وقوع حوادث هوايي ش��د. 
ابراهيم پور درباره افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه 
مهرآباد به »تعادل« مي گوي��د: انتقادات مختلفي 
به راه اندازي اين باند وارد است كه عبارتند از عدم 
رعايت فاصله اس��تاندارد بين باندها، هزينه بالاي 

ساخت باند 29 و طولاني بودن زمان ساخت و ... 
ابراهيم پور ادامه مي دهد: اگرچه س��اخت باند 29 
فرودگاه مهرآباد مي توانس��ت با هزينه اي كمتر و 
زودتر افتتاح شود، اما واقعيت آن است كه بهسازي 
اين بان��د مي تواند ب��ه افزايش ظرفي��ت پذيرش 

مسافران كمك كند.
او اضافه مي كند: باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآباد 
از قبل براي مواق��ع اضطراري و همچنين عمليات 
پروازي مورد استفاده قرار مي گرفت، بنابراين بايد از 
موقعيت اين باند استفاده مي شد تا ظرفيت پذيرش 

فرودگاه افزايش يابد.
به گفته اين كارشناس ارشد حوزه هوايي، فرودگاه 
مهرآباد ظرفيت مشخصي براي نشست و برخاست 
دارد كه با افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآّباد 

اين ظرفيت رشد مي كند.
ابراهيم پور اظهار مي كند: فاصله اس��تاندارد بين 
باندهاي فرودگاهي كه عمليات نشست و برخاست 
در آن بطور همزمان انجام مي شود، بايد 760 متر 
باش��د اما فرودگاه مهرآباد و همچنين شهر تهران 
چنين زميني ندارند و فاصله بين باند راست و چپ 

فرودگاه 2220 متر است.
او بي��ان مي كند: هم اكنون ف��رودگاه مهرآباد يك 
 )Taxi way( تاكس��ي وي )مس��يرهاي خزش
م��وازي دارد و اين تاكس��ي وي كارخ��ود را انجام 
مي دهد و اگر دو باند وجود داش��ته باشد عمليات 
نشس��ت از باند چ��پ و عمليات برخاس��ت از باند 
راست انجام مي گيرد، يعني بافاصله پس از نشست 
هواپيما، هواپيماي بعدي از باند ديگر بلند مي شود.

ابراهيم پور، با اش��اره به اثرات مثب��ت افتتاح باند 
29 راس��ت فرودگاه مهرآباد مي گويد: اين موضوع 
موجب مي ش��ود كه در زمان اوج پروازها كه تعداد 
نشست و برخاست ها بيشتر است، فعاليت پروازي 

راحت تر انجام شود.
اين كارشناس ارش��د حوزه هوايي، ادامه مي دهد: 
پيش از افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآباد در 
س��اعاتي از روز فرودگاه مهرآباد در بخش عمليات 
پ��روازي محدوديت داش��ت و با وج��ود اينكه اين 
فرودگاه با حداكثر توان فعاليت مي كرد اما همچنان 

تقاضا براي پرواز وجود داشت.
او ادام��ه مي ده��د: يك��ي از محدوديت هاي ديگر 
ف��رودگاه مهرآب��اد، كمب��ود فض��ا در پاركين��گ 
هواپيماهاست چون پايگاه اغلب ايرلاين ها فرودگاه 
مهرآباد اس��ت. البته اين موضوع راه حل دارد و اگر 
هواپيماهاي نظامي  از اين فرودگاه به منطقه ديگري 

نقل مكان كنند، فضا براي پاركينگ هواپيماها باز 
مي شود اما براي باند بايد اقدامي انجام مي شد كه 
افتتاح بان��د 29 فرودگاه مهرآب��اد مي تواند به اين 

موضوع كمك كند.
ابراهيم پور با اشاره به انتقادات وارده به افتتاح باند 
29 فرودگاه مهرآباد مي گويد: اس��تفاده از اين باند 
مي تواند حفظ ايمني در پروازها را سخت كند، اما 
با استفاده از برخي رويه ها مي توان از ايجاد سوانح 

جلوگيري كرد.
او اضاف��ه مي كند: ب��ا مديريت مناس��ب و تعريف 
رويه هايي براي نشس��ت و برخاست هواپيماها در 
فرودگاه مهرآباد مي توان از فرصت ايجاد ش��ده كه 
اس��تفاده دوباره از باند 29 است به خوبي بهره برد.

در عين حال، پيش��نهاد مي شود كه نيروي انساني 
در زمينه كنترل پروازها افزايش يابد. 

به گفته اين كارشناس ارشد حوزه هوايي، همواره 
بايد باندي اضطراري وجود داشته باشد تا در مواقع 

خاص از اين باند استفاده شود.
 گفتني اس��ت، از زماني كه چرخ ه��اي هواپيما به 
زمين مي خورد و س��رعت هواپيما در روزي زمين 
كنترل مي شود، خلبان موظف است هر چه سريعتر 
باند اصلي را ترك نمايد، هرچند هواپيما ها در روي 
زمين به خوبي هوا حرك��ت نمي كنند اما بايد اين 
كار انجام و هواپيما به محل مورد نظر هدايت شود 
و حركت به س��مت پاركينگ از طريق مسيرهايي 
 taxi انجام مي شود كه به آنها مسير هاي خزش يا

wayمي گويند .

   3 ابهام فني
يك كارش��ناس ارش��د حوزه هوايي ك��ه تمايلي 
براي مطرح ش��دن نامش ندارد، معتقد اس��ت كه 
س��اخت باند 29 فرودگاه مهرآباد موجب افزايش 
احتمال س��وانح هوايي به دليل عدم رعايت فاصله 
استاندارد ميان باندها مي شود و ساخت اين باند از 
بتن تاثيري در بهبود عملكرد اين باند فرودگاهي 
ندارد ضمن اينكه پيش از اين هم در فرودگاه تبريز 
شاهد ساخت رويه هاي بتني در فضاي فرودگاهي 

بوده ايم.
 او در گفت وگو با روزنامه »تعادل« مي گويد: هفته 
گذشته باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآباد با گذشت 
بيش از دو س��ال وقفه عملياتي دوباره بازگشايي و 

رسما بهره برداري از آن آغاز شد و علت وقفه دو ساله 
باند 29 راست، بازسازي آن با روكش بتني اعام شد.

او مي افزايد: افتتاح باند 29 راست فرودگاه مهرآباد 
با رعايت تشريفات و آيين بازگشايي باند با حضور 
رييس مجلس ش��وراي اس��امي، وزير سابق راه و 
شهرسازي و مديرعامل شركت فرودگاه ها و ناوبري 
هوايي ايران برگزار ش��د و باوجود آنكه احداث باند 
بتني نقطه عطفي در تاريخ فرودگاه مهرآباد تلقي 
مي شود اما به نظر مي رسد برخي سئوالات پيرامون 
بازگشايي اين باند ايجاد شده كه اين اتفاق مثبت را 

درهاله اي از ابهام فرو برده است. 
اين كارشناس ارش��د حوزه هوايي اظهار مي كند: 
س��ئوال اول اين اس��ت كه آيا اح��داث باند بتني 
موجب افزايش ظرفيت و كاهش تاخيرات پروازي 

مي شود؟
او اضافه مي كند: از گذشته فرودگاه مهرآباد دو باند 
داشته است اما به علت عمليات عمراني در مدت دو 
سال گذشته، يك باند آن بطور مداوم و مستمر در 
سرويس بوده است بنابراين ظرفيت اين فرودگاه در 
طول دو سال گذشته كاهش يافته است و به علت 
كاهش ظرفيت پردازش س��طوح پروازي، ظرفيت 

اين فرودگاه كاهش يافته بود.
به گفته اين فعال ح��وزه هوايي، با توجه به كاهش 
ظرفيت س��طوح پروازي، به ناچ��ار برخي پروازها 
دچار تاخير مي ش��دند اما با اتمام عمليات عمراني 
روكش باند بتني و عملياتي شدن، ظرفيت سطوح 
پروازي افزايش يافته و دوباره به ميزان قبلي خود 

بازگشته است.
اين كارشناس ارشد حوزه هوايي ادامه مي دهد: نوع 
روكش باند تاثيري بر ظرفيت سطوح پروازي ندارد به 
عبارت ديگر دو باند بتني، دو باند آسفالت يا سناريو 
تركيبي )يك باند بتني و يك باند آسفالتي( تاثيري 
بر ظرفيت منطقه پروازي ندارد و تمامي سناريوها 
)باندهاي بتني و آس��فالتي( ف��رودگاه مهرآباد در 
 س��اعت حدود 50 ترافيك )نشس��ت و برخاست(

دارند.
او اظهار مي كند: بنابراين روكش بتني داراي ارزش 
عملياتي نيس��ت و موجب ايج��اد ظرفيت اضافي 
نسبت به گذشته نمي شود، البته ناگفته نماند فاصله 
دو باند فرودگاه مهرآباد براي انجام عمليات همزمان 
مستقل استاندارد نيست و با در نظر گرفتن شرايط 

ويژه امكان بهره برداري همزمان وجود دارد.
اين كارش��ناس ارش��د حوزه هوايي، به ابهام ديگر 
در زمينه افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآباد 
مي پردازد و مي گويد آيا بازس��ازي رويه باند حائز 

ارزش فني و تكنولوژيك است؟ 
به گفته او، محتواي نشريه شماره چهارم نظام فني 
و اجرايي كشور كه پيش از انقاب با عنوان »طرح و 
محاسبه و اجراي رويه هاي بتني در فرودگاه« تهيه 
و تدوين ش��ده است، نش��انگر آن است كه پيش از 
اين هم شاهد ساخت اپرون )محل توقف هواپيما( 
در فرودگاه هاي كشور بوده ايم و ساخت اولين باند 
بتني ه��م در تبريز صورت گرفته اس��ت )گرچه از 
حيث فني و عملياتي باند بتني تبريز ايرادتي دارد 
و اميد اس��ت كه در باند بتني مهرآباد تكرار نشده 
باشد( اما بازس��ازي باند 29 راست آنچنان ارزش 
افزوده جديدي در نظام فني و عمراني كشور ايجاد 

نكرده است.
اين فعال ح��وزه هوايي به ابهام س��وم وارد در اين 
زمينه اش��اره مي كند و مي گويد ك��ه هزينه هاي 
احداث و تعميرات باند بتني چگونه است؟ احداث 
بان��د بتني در زمره هزينه هاي اوليه آن محس��وب 
مي ش��ود چرا كه باند بتني هزينه ه��اي به مراتب 
بيشتري نسبت به باند آس��فالته دارد اما در عوض 
هزينه هاي تعميرات كمتري دارد و مزيت ديگر آن 
كم بودن زمان توقف عملي��ات هوانوردي به علت 

تعميرات است.
اين كارشناس ارش��د حوزه هوايي ادامه مي دهد: 
برعكس آن باند آسفالت، هزينه اوليه كمتري دارد 
اما هزينه ه��اي تعميرات و تعداد دفعات مرمت آن 
بالا است. ناگفته نماند از علل بالا بودن هزينه هاي 
تعمي��رات يا بازس��ازي مجدد ب��الا در ايران، عدم 
پياده سازي نظام مديريت روسازي باندهاي ايران 

است.
او بيان مي كند: تصميم س��ازي و تصميم گيري در 
م��ورد احداث بان��د بتني يك موض��وع اقتصادي، 
عمليات��ي و فني اس��ت و باند آس��فالت يا س��اير 
س��ناريوهاي طرح اختاط بتن، قير، س��نگ دانه، 
پليمر و... بس��ته به ش��رايط آب و هوايي و ترافيك 
پروازي و طول عمر فرودگاه پاس��خ هاي متفاوتي 
دارد و انتظار مي رود مطالعات اقتصادي مناس��بي 

براي باند بتني فرودگاه مهرآباد انجام شده باشد.

   افزايش مشكلات با توسعه فرودگاه
در حالي ك��ه وزارت راه و شهرس��ازي و ش��ركت 
فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران طي سال هاي اخير 
نش��ان داده اس��ت كه همچنان به توسعه فرودگاه 
مهرآباد عاقه مند اس��ت به دليل مشكات ايجاد 
شده توس��ط اين فرودگاه براي پايتخت نشينان و 
به ويژه ش��هروندان منطقه 9 و 10 تهران، بارها به 
توقف فعاليت اين فرودگاه و خروج آن از تهران اشاره 
شده است اگرچه دولت همواره به ادامه فعاليت اين 
فرودگاه اصرار داش��ته اس��ت اما نبايد اين موضوع 
مغفول بماند كه توس��عه اين فرودگاه، مش��كات 
ايجاد شده از جمله آلودگي هواي تهران و آمار بالاي 
بيماري بر اثر آلودگي هوا و ... را هم افزايش مي دهد.

فرودگاه مهرآباد، يكي از قديمي ترين فرودگاه هاي 
ايران اس��ت كه زماني تنها فرودگاه فعال مسافري 
تهران به ش��مار مي رفت، در زم��ان احداث بيرون 
از ش��هر تهران ق��رار گرفته بود، اما ب��ه مرور زمان 
و با گس��ترش شهرس��ازي در تهران، اين فرودگاه 
رفته رفته وارد حريم شهر شد، بطوري كه اكنون با 

تقريب مي توان گفت كه در مركز شهر قرار دارد.
وج��ود فرودگاه ه��ا درون حريم ش��هرها، همواره 
با مش��كات زيادي همراه بوده اس��ت و سروصدا، 
آلودگ��ي و ناامن��ي مواردي هس��تند ك��ه وجود 
فرودگاه ها در مركز شهرها ايجاد مي كنند، البته با 
توجه به ظرفيت محدود فرودگاه مهرآباد، ساخت 
ف��رودگاه بين المللي امام خمين��ي )ره(، در فاصله 
30 كيلومتري شهر تهران و در مسير تهران-قم در 
دستور كار قرار گرفت. هم اكنون و با توجه به تكميل 
ظرفي��ت فرودگاه مهرآباد، توس��عه اي��ن فرودگاه 
و تخصيص مناب��ع محدود مالي ب��ه اين موضوع، 

همچنان ادامه دارد.
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بررسي ايمني در فرودگاه 
مهرآباد

هفته گذشته باند 29 راست فرودگاه مهرآباد با هدف 
نشست و برخاست همزمان دو هواپيما افتتاح شد، 
اين پروژه كه قرار بود اجراي آن تنها 10 ماه به طول 
انجامد، بيش از 3 سال زمان برد و از همان روزهاي 
ابتدايي آغاز بهسازي باند 29 فرودگاه مهرآباد در 
سال 94، انتقادات بس��ياري از سوي كارشناسان 
حوزه هوايي به اين پروژه وارد شد؛ اما اين انتقادات 
در روند كار تاثيرگذار نبود و سرانجام در 25 مهر سال 

جاري اين باند افتتاح شد. 
انتقادات شديد وارده به اين طرح از جمله احتمال 
افزايش حوادث هوايي كه از س��وي فعالان حوزه 
هوايي مطرح مي شود و در مقابل اظهارات مسوولان 
مبني بر بهره گيري از تمام ظرفيت فرودگاه مهرآباد 
با افتتاح باند 29 راست، بهانه اي شد تا روزنامه تعادل 
گزارشي از وضعيت باند 29 فرودگاه مهرآباد و دلايل 

اين تناقضات تهيه كند. 
     فرودگاه مهر آباد به عنوان بزرگ ترين فرودگاه 
پرتردد كش��ور بطور متوس��ط ش��اهد نشست و 

برخاست 400 هواپيما در روز است.
     فرودگاه مهرآباد داراي دو باند پروازي به طول4 
كيلومتر اس��ت، باند 29 چپ فرودگاه مهرآباد 4 
هزار و 30 متر و باند 29 راس��ت هم با همان متراژ 
است و اين براي نخستين بار است كه يك باند در 

فرودگاه هاي ايران به شكل بتني ساخته مي شود.
     پيش از ورود به اجراي پروژه مرمت و بهس��ازي 
باند 29 راست بايد تنها باند قابل استفاده و عملياتي 
فرودگاه يعني باند 29چپ به گونه اي مرمت مي شد 
كه حداقل 3 سال پاس��خگوي حجم پر ترافيك 
پروازهاي مهرآباد باشد بنابراين طي مدت 40 روز 
قبل از ش��روع عمليات بهس��ازي باند 29 راست، 
باند 29 چپ به ع��رض 30 متر و طول 4000 متر 
روكش آسفالت شد تا بتواند در طول اجراي عمليات 
بهس��ازي باند 29 راست پاس��خگوي پروازهاي 

فرودگاه مهرآباد باشد.

      نظر كارشناسان
اغلب كارشناسان صنعت هوايي با افتتاح باند 29 
راس��ت فرودگاه مهرآباد مخالف هستند و دلايل 
بس��ياري را هم از جمله كاهش ايمني پرواز، عدم 
افزايش ظرفيت فرودگاه، هزينه بالاي طرح و ... براي 

اين موضوع برمي شمارند.
     اگرچه شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
هدف از افتتاح باند 29 راس��ت فرودگاه مهرآباد را 
كاهش ريسك، افزايش ايمني پروازها ورفع موانع 
پ��روازي دراين فرودگاه مي داند اما كارشناس��ان 
معتقدند كه به دليل عدم رعايت فاصله استاندارد 
ميان دو باند 29 راست و چپ اين فرودگاه، افتتاح 
باند 29 راس��ت احتمال افزايش حوادث هوايي را 

افزايش مي دهد.
     هزينه احداث اين باند حدود 100 ميليارد تومان 
بوده است كه اگر بخشي از آن احداث نمي شد و به 
جاي حدود 4000 متر، 3000 يا 3300 متر باند 
احداث مي شد، ش��اهد صرفه جويي حداقل 10 

ميلياردي در اجراي اين پروژه بوديم.
     كارشناسان صنعت فرودگاهي معتقدند كه باند 
29 راست فرودگاه مهرآباد كه پيش از اين بتني بود، 
نتوانست مشكل كمبود ظرفيت اين فرودگاه را حل 
كند بنابراين ساخت باند جديد بتني هم نمي تواند 
مشكلي را حل كند برهمين اساس به نظر مي رسد 
كه هزينه احداث اين فرودگاه نادرست بوده است. 

     افتتاح باند 29 راست فرودگاه مهرآباد يك پروژه 
10 ماهه بود اما در ادامه تبديل به 10 پروژه زيربنايي، 
استانداردس��ازي، ارتقاي سطح ايمني و كيفيت 
خدمت رساني در فرودگاه مهرآباد شد پروژه هايي 
كه به نظر مي رسد بيش از همه براي پركردن كارنامه 
مسوولان بخش فرودگاهي و همچنين وزيرراه و 

شهرسازي انجام شد.
     پروژه هايي كه در كنار س��اخت باند 29 راست 
فرودگاه مهرآباد انجام شد، شامل: نصب سيستم 
روشنايي باند 29 راس��ت، بهره برداري از نيروگاه 
مركزي احداث پس��ت ب��رق 11-29، نوس��ازي 
ماش��ين آلات ايمني و آتش نشاني، افتتاح مركز 
تجاري به مساحت 1400 مترمربع در ترمينال 2، 
ايجاد فضاي سبز جديد مقابل ترمينال 2 و 4 و 6 به 
مساحت 2700 مترمربع، اصاح مسير دسترسي 

به ترمينال ها و ...

      نظر مسوولان
مسوولان وزارت راه و شهرسازي و همچنين شركت 
فرودگاه ها همواره از افتتاح باند 29 راست فرودگاه 
مهرآباد استقبال كردند و افزايش ظرفيت فرودگاه 
مهرآباد به عنوان پرترددترين فرودگاه كشور را به 
عنوان دلايل قانع كننده اي براي بهسازي اين باند 

مطرح مي كنند.
     سالانه بيش از 1۸ ميليون مسافر از طريق فرودگاه 
مهرآباد تهران جابه جا مي شوند و با بهره برداري از 
باند 29 راست، نشست و برخاست هواپيما ها در اين 

فرودگاه بيش از پيش تسهيل خواهد شد.
     فرس��ودگي هر دو باند فرودگاه مهرآباد و از هم 
گسستگي زيرساخت هاي قديمي زير بار ترافيك 
بيش از حد فرودگاه مهرآباد طي س��ال هاي اخير 
موجب شده بود كه مرمت و بازسازي اين فرودگاه 
بي اثر شود، ضمن اينكه افزايش ريسك و كاهش 
ايمني را هم به همراه داشت و از سوي ديگر به دليل 
عمليات لكه گيري و مرمت، به صورت مرتب باند 

بسته مي شد.
     اي��ن باند به عنوان دومين باند فرودگاه مهرآباد 
به ش��مار مي آيد كه در زمان هاي اضطراري از آن 
استفاده مي شود، براي اجرايي شدن طرح جامع 
فرودگاهي، لازم است ظرفيت انتقال مسافر داخلي 
در فرودگاه هاي تهران به 20ميليون مسافر در سال 
برسد و اين درحالي است كه ظرفيت كنوني فرودگاه 
مهرآباد كه تنها مبدا و مقصد پروازهاي داخلي تهران 

است، 13ميليون نفر در سال برآورد مي شود.

    طب�ق مقررات هوانوردي حداقل فاصله بين س�نتر لاين دو بان�د برابر با ۷۶0 متربراي 
استفاده همزمان پروازهاي خروجي و براي استفاده همزمان پروازهاي ورودي برابر 103۵ 
متر است، اين در حالي است كه فاصله بين باند هاي مهرآباد 222 متر است. بنابراين باند هاي 
29 راست و 29چپ فرودگاه مهرآباد از لحاظ قوانين بين المللي فاصله استاندارد را ندارند 

و قابليت همزمان پرواز خروجي و پروازهاي ورودي را ندارد. 
    به علت تحريم ها، ايرلاين ها با مشكل خريد ترمز روبرو هستند و علاقه دارند كه ترمز 
هواپيماهاي آنها كمتر مستهلك شود، بنابراين ريسك خروج از باند در ايران بيش از ساير 
كشورها اس�ت اما با وجود اين باند 29 راس�ت فرودگاه با فاصله كم از باند 29 چپ افتتاح 

شده است.

برش

   شيرمحمدي: دولت تلاش دارد تا با بهره گيري از حداكثر ظرفيت فرودگاه مهرآباد، بيشترين استفاده اقتصادي را از اين فرودگاه ببرد اما متاسفانه 
به اين نكته توجه ندارد كه ظرفيت اين فرودگاه به دليل موقعيت مكاني آن، ظرفيت مناسبي نيست. دولت بايد هزينه هاي مورد استفاده براي توسعه 
فرودگاه مهرآباد را به فرودگاه امام خميني )ره( اختصاص مي داد، چون توس�عه فرودگاه امام مي تواند نتايج خيلي بهتري را به همراه داش�ته باشد. 
ظرفيت فرودگاه مهرآّباد سال هاست كه به اتمام رسيده است و توسعه انجام شده در اين فرودگاه، غيراستاندارد است بنابراين نبايد هزينه تازه اي 

براي توسعه اين فرودگاه انجام شود.

   ابراهيم پور:  اگرچه س�اخت باند 29 فرودگاه مهرآباد مي توانست با هزينه اي كمتر و زودتر افتتاح شود، اما واقعيت آن است كه بهسازي اين باند 
مي تواند به افزايش ظرفيت پذيرش مسافران كمك كند. باند 29 راست فرودگاه مهرآباد از قبل براي مواقع اضطراري و همچنين عمليات پروازي مورد 
استفاده قرار مي گرفت، بنابراين بايد از موقعيت اين باند استفاده مي شد تا ظرفيت پذيرش فرودگاه افزايش يابد.استفاده از اين باند مي تواند حفظ 
ايمني در پروازها را سخت كند، اما با استفاده از برخي رويه ها مي توان از ايجاد سوانح جلوگيري كرد.با مديريت مناسب و تعريف رويه هايي براي نشست 
و برخاست هواپيماها در فرودگاه مهرآباد مي توان از فرصت ايجاد شده كه استفاده دوباره از باند 29 است به خوبي بهره برد.در عين حال، پيشنهاد 

مي شود كه نيروي انساني در زمينه كنترل پروازها افزايش يابد.

   يك كارشناس ارشد حوزه هوايي: از گذشته فرودگاه مهرآباد دو باند داشته است اما به علت عمليات عمراني در مدت دو سال گذشته، يك باند آن 
بطور مداوم و مستمر در سرويس بوده است بنابراين ظرفيت اين فرودگاه در طول دو سال گذشته كاهش يافته است و به علت كاهش ظرفيت پردازش 
سطوح پروازي، ظرفيت اين فرودگاه كاهش يافته بود. به گفته اين فعال حوزه هوايي، با توجه به كاهش ظرفيت سطوح پروازي، به ناچار برخي پروازها 
دچار تاخير مي شدند اما با اتمام عمليات عمراني روكش باند بتني و عملياتي شدن، ظرفيت سطوح پروازي افزايش يافته و دوباره به ميزان قبلي خود 

بازگشته است.

برش



دانش و فن10اخبار

در جلسه محاكمه مديرعامل يك شركت واردات موبايل با ارز دولتي مطرح شد

سود نامشروع 13 ميليارد توماني و ارايه فاكتورهاي صوري 
گروه دانش و فن|  

 نخستين جلسه رسيدگي به پرونده مديرعامل يك شركت 
واردات موبايل به اتهام اخلال در نظام توزيع نيازمندي هاي 
مردم از طريق گران فروشي به صورت كلان، در شعبه چهارم 
دادگاه هاي ويژه رسيدگي به پرونده هاي اقتصادي -موضوع 

نامه رييس قوه قضاييه به رهبري- برگزار شد.
به گزارش ايسنا، الف-پ مديرعامل اين شركت متهم است 
به اينكه “با دريافت ارز دولتي ۴۲۰۰ توماني ۱۸ هزار و ۱۴۴ 
گوشي تلفن همراه وارد كرده كه از اين تعداد، ۱۳ هزار و ۹۱۶ 
عدد فروخته است. ۴ هزار و ۲۲۸ گوشي را در بازار احتكار 

كرده كه توقيف شده است.
اين فرد متهم است به اينكه از اين طريق بيش از ۱۳ ميليارد 

تومان سود نامشروع تحصيل كرده است.
قاضي صلواتي با بيان اينكه امروز يكم آبان ماه س��ال ۹۷ 
اولين جلسه محاكمه متهم پرونده در شعبه ۴ دادگاه ويژه 
مبارزه با مفاسد اقتصادي و به موجب ماده ۳۵۲ قانون آيين 
دادرسي كيفري به صورت علني برگزار مي شود، از نماينده 
دادستان خواست تا با حضور در جايگاه كيفرخواست متهم 
را قرائت كند. در ادامه حسيني نماينده دادستان در تشريح 
مفاد كيفرخواست متهم، گفت: كيفرخواست در ۵ بخش 
مقدمه، مشخصات متهم، تشريح اقدامات مجرمانه به وسيله 

متهم، ادله و مستندات قانوني ارايه مي شود.
وي افزود: با توجه به پيشرفت صنعت استفاده از تكنولوژي 
نوين شده و كشور ما نيز در استفاده از اين صنعت مستثني 
نيست، اكنون زندگي مردم به نحوي با صنعت آميخته شده 
كه استفاده از تلفن همراه همه گير شده و اكثر قريب به اتفاق 
از تلفن همراه به عنوان وسيله ضروري استفاده مي كنند. 
تلفن همراه در س��بد كالاي مردم جاگرفته و بس��ياري از 

مشاغل فعلي در گروي ادامه فعاليت اين صنعت است.
معاون دادستان، خاطرنشان كرد: حاكميت به اين مسائل 
پي ب��رده و براي كنترل وضعيت، ارز دولتي را با قيمت ۴۲ 
هزار ريال در اختيار برخي از شركت هاي وارد كننده قرار داده 
است. به دنبال فعاليت ضد ايراني عوامل سودجو عده اي در 
كشور با سوءاستفاده از خلاء هاي قانوني و عدم نظارت تاثير 
بسزايي در افزايش قيمت اين كالا داشتند و با افزايش قيمت 
خودسرانه كالا موجب اخلال درنظام توزيع كالا از طريق 
گرانفروشي ش��دند. اين اقدامات با انجام معاملات صوري 
موجب شد كه تخصيص ارز بانك مركزي تاثيري بر ثبات 
قيمت نداشته باش��د و موجب تحصيل سود افراد مخرب 
شود. دادسراي عمومي و انقلاب تهران از همه ظرفيت هاي 
خود براي شناساسي و برخورد با اين افراد استفاده مي كند.

حسيني، در تشريح مشخصات متهم، تصريح كرد: متهم 
اين جلس��ه الف-پ فرزند ع اهل مش��هد، ساكن تهران و 
صاحب ش��ركت »ن« با مدرك ليسانس متهم به اخلال 
در نيازمندي هاي مردم اس��ت كه به مبلغ ۱۳۹ ميليارد و 
۴۸۳ ميليون و ۸۰۶ هزار و ۸۵۶ ريال در مجموع مي توان 
گفت بيش از ۱۳ ميليارد تومان سود كرده است. با توجه به 
سياست هاي ارزي دولت هرگونه ارز بر مبناي نرخ دولتي 
كه ۴۲۰۰ تومان تعيين شد و محل ارايه آن سامانه نيما بود 
به چند شركت بر اساس ثبت سفارش ها تخصيص يافت و 

اين افراد اقدام به واردات كردند.

نماينده دادستان، ادامه داد: اسامي ۴۰ شركت منتشر شد 
كه موجب تش��كيل پرونده قضايي گرديد. پس از بررسي 
اسناد و سازمان مربوطه مشخص شد فاكتور فروش تلفن به 
برخي خريداران ساختگي بوده و قيمت واقعي در آن وجود 
نداشت. همچنين اعلام وزير ارتباطات مبني بر اينكه برخي 
شركت ها نظير شركت متهم گوشي ها را به نرخ آزاد به فروش 
رساندند يكي ديگر از ادله است. تخصيص ۱۰ ميليون و ۵۲۷ 
هزار و ۲۴۰ يورو ارز به شركت »ن« موجود است، همچنين 
گزارش سازمان صنعت، معدن و تجارت مبني بر اينكه متهم 
تعداد ۱۸ هزار و ۱۴۴ عدد تلفن گوش��ي را وارد كرده كه از 
اين تعداد ۱۳ هزار و ۹۱۶ گوش��ي به فروش رسيده است و 
۴ هزار و ۲۲۸ مورد آن توقيف ش��ده در اين پرونده موجود 
است. گزارش هاي مرجع انتظامي شامل گزارش بازرسي 
ارايه تلفن همراه تا مبالغي گرانتر از قيمت مصوب وجود دارد.

  درخواست براي تمام فاكتورها
در ادامه جلسه رسيدگي متهم پس از اجازه قاضي در جايگاه 
حاضر شد و با معرفي خود، اظهار كرد: الف-پ متولد ۱۳۶۱، 
مجرد و ساكن تهران هستم. همواره سعي در ارايه كالاي 
باكيفيت جهت كسب رضايت مشتري داشتم و از هر گونه 
عمل مغاير قانون خودداري مي كردم. همچنين در پيروي 
از سياست ها و فرمايشات رهبري ۶۶ نفر را در سال جاري در 
شركتم استخدام كردم. چندين پروژه نيز در دست داشتم.

متهم در پاسخ به اين س��وال قاضي كه آيا اتهامات خود را 
قبول داريد؟ پاسخ داد: كيفرخواست صادره را قبول ندارم.

وي با اشاره به عنوان اتهامي مطرح شده در كيفرخواست 

گفت: در رابط��ه با عنوان نيازمندي ه��اي عمومي كه در 
كيفرخواست به آن اشاره شده بايد بگويم ارز دريافتي، ارزي 
با نرخ ارزان يا ترجيحي نبوده است زيرا نرخ ارز دولتي يعني 

۴۲۰۰ تومان به كالاهاي ديگري نيز اختصاص يافته بود.
وي افزود: در آن بازه زماني به همه كالاها حتي لوازم آرايشي، 
عينك آفتابي، غذاي حيوانات و سنگ قبر هم همين ارز تعلق 
گرفت. ارز ويژه اي براي تلفن پرداخت نش��د چرا كه بودند 
كالاهايي كه ارز ۳۲۰۰ توماني به آن تعلق گرفت. سازمان 
حماي��ت از مصرف كنندگان، كالاي تلفن هم��راه را جزو 
نيازمندي هاي عمومي نمي داند و همچنين از نظر هيات 
دولت نيز، تلفن همراه جزو نيازمندي هاي عمومي نيست و 
همچنين جزو ليست ۳۴۰۰ كالا كه در رابطه با تخصيص از 

گمرك صادر شده بود، تلفن همراه ديده نمي شود.
متهم با بيان اينكه كيفرخواست صادره همچنين بايد به 
موضوع لوكس بودن برخي كالاها و اينكه جزو نيازمندي ها 
محسوب نمي شود هم اشاره كند، گفت: گوشي تلفن همراه 

اپل، كالاي لوكس و قيمت آن ۱۲۰۰ دلار است.
متهم با رد برخي موارد مذكور در كيفرخواست، افزود: در 
محاسبه قيمت يك كالا عوامل زيادي دخيل هستند كه از 
جمله آن هزينه حمل خارجي و مابه التفاوت هزينه خارجي 

است كه بايد آنها را هم در نظر گرفت.
در ادامه جلس��ه قاض��ي صلواتي با بيان اينك��ه دادگاه در 
چارچوب كيفرخواس��ت به پرونده رسيدگي مي كند و به 
هيچ عنوان وارد حواشي پرونده نخواهد شد، گفت: سازمان 
حمايت از مصرف كننده كه اسمش با خودش همراه است 

طرح شكايت كرده است.

وي س��پس از نماين��ده س��ازمان حماي��ت از حق��وق 
مصرف كنندگان خواست تا به بيان دفاعيات خود بپردازد.

نماينده سازمان حمايت از توليد كنندگان و مصرف كنندگان 
گفت: همانطور كه مي دانيم سازمان حمايت وظايفي دارد. 
ما در خصوص كالاها، ضوابط قانوني داريم. تمام شركت ها 
موظف هستند اين ضوابط را چه با اطلاع و چه بدون اطلاع 
رعايت كنند. وي ادامه داد: طبيعتا بر اساس رويه جامعه ما 
پس از قانون مكلف به مراجعه به عرف هس��تيم. بر اساس 
عرف تلفن همراه جزو كالاهاي عمومي محسوب مي شود و 

به همين دليل در اين راستا تشكيل پرونده داده ايم.
در ادامه اين جلسه سيامك مديرخراساني به عنوان وكيل 
مدافع متهم به دفاع از متهم پرداخت و گفت: بر اس��اس 
نامه رسمي همانطور كه در نامه ابتدايي سازمان حمايت 
از مصرف كنندگان گرانفروش��ي به مبلغ ۱۳۹ ميليارد 
ريال اعلام مي ش��ود در س��ال ۸۹ اين مبلغ ۹ ميليارد و 
۹۱۲ ميلي��ون و ۹۰۳ هزار ريال بوده اس��ت. اگر نماينده 
دادس��تان و قاضي به رقم دوم اعتراض دارند ما نيز به رقم 

اول اعتراض داريم.
وي افزود: اگر گزارش سازمان حمايت مبنا است تنها راه اين 
است كه گزارش كارشناس رسمي در اين زمينه گرفته شود.

مدير خراس��اني وكيل مدافع متهم در رابطه با ساختگي 
بودن فاكتورهاي فروش منتسب به موكلش عنوان كرد: 
سه يا چهار فاكتور بيشتر نيست و پيشنهاد من اين است 
كه تك تك فاكتورها رسيدگي شود تا شائبه مشت نمونه 
خروار است برطرف شود. هر چند ممكن است اين كار به 
ضرر موكلم باشد. اين گوش��ي ها را ديجي كالا فروخته و 

اطلاعات خريدار را او وارد كرده اس��ت و بر اس��اس فروش 
ديجي كالا اطلاعات خريدار داده شده است. در خصوص 
كسب رضايت از خريداران موكلم قبل از تشكيل پرونده به 
عنوان تنها شركتي كه اين اقدام را انجام مي دهد اين مبالغ 

را اعاده كرده است.

  آيفون گوشي لوكس است
مدير خراس��اني در ادامه خاطرنشان كرد: زماني كه آقاي 
جهانگيري ارز ۴۲۰۰ توماني را اعلام كردند، گفتند ساير 
ارزها ارز قاچاق هستند. اعتراض ما اين است كه گوشي اپل 
مانند زماني كه واردات ماشين هاي گرانقيمت را ممنوع 
كردند محسوب مي شود و با ممنوعيت خريد و فروش آن 
مشكلي ايجاد نمي ش��ود و اگر تلفن اپل حذف شود ده ها 
جايگزين براي او به بازار وارد مي شود و تلفن ۱۰ ميليون 
توماني قطعا كالاي ضروري مردم نيس��ت. از طرف ديگر 
مديركل دفت��ر برنامه ريزي طي نامه اي اعلام كردند وفق 
آخرين مصوبه هيات وزيران در مرداد ماه س��ال ۹۷، ۲۵ 
كالاي ضروري بررسي شده است كه تلفن همراه در ليست 
كالاهاي ضروري قرار ن��دارد. وي افزود: بحث ديگري كه 
در گمرك داريم اين است كه يورو در مقابل دلار قيمتش 
پايين آمده و موكل بايد اين مبلغ را تهيه مي كرده و چاره اي 
نداشته است. اين اقدام در صورت تبديل يا عدم تبديل در 
بانك مركزي درصدي را به خود اختصاص مي دهد كه با 
در نظر گرفتن نامه ۹۱ ميليون دلار ميزان گرانفروش��ي 
موكلم كمتر از يك درصد بوده و هرگز نمي تواند مصداق 

گرانفروشي كلان باشد.
وكيل مدافع متهم تصريح كرد: يك سري هزينه هاي ديگر 
نيز وجود دارد كه در چهارچوب هزينه هاي نام برده ش��ده 
نيست ولي مورد تاييد كنسولگري جمهوري اسلامي ايران 
بوده است. رضايت افرادي كه با واسطه خريد داشتند نيز 
در پرونده موجود اس��ت اما با توجه به اينكه مدت چند ماه 
است بقيه گوشي هاي موكلم توقيف شده، اين اقدام ضرر 
زيادي را براي شركت به همراه داشته است. دفاعيات كلي 
را به صورت لايحه تقديم دادگاه خواهم كرد.در ادامه جلسه 
نماينده دادستان در واكنش به اظهارنظر وكيل مدافع متهم 
مبني بر اينكه گوشي آيفون لوكس است و كالاي ضروري 
محسوب نمي شود، گفت: دليل ما براي رد اين استدلال اين 
است كه ما به نوع گوشي كار نداريم بلكه ملاك براي ما جنس 
كالاست. نكته ديگر اينكه در آن زماني كه شركت متهم قصد 
وارد كردن كالا را داشته بايد آن كالا را با ارز ۴۲۰۰ توماني 
وارد مي كرده اما با توجه به لحاظ اختلاف قيمت ارز در بازار 
آزاد در مقايسه با ارز دولتي در زمان ورود كالا قيمت ارز به 
دو برابر افزايش پيدا كرده است. سوال اين است كه آيا مجاز 

بوده كالاي خود را دو برابر قيمت بفروشد.
وي افزود: در زمينه ارجاع اين پرونده به كارشناس قاضي هيچ 
يك از نامه هاي ذكر شده را قبول ندارد و در نامه دوم تغيير 
مبنا صورت گرفته است. در نتيجه چيزي براي ارجاع امر به 

كارشناسي باقي نمي ماند.
پس از صحبت هاي نماينده دادستان قاضي صلواتي ختم 
جلسه رسيدگي را اعلام كرد و گفت: تاريخ رسيدگي بعدي 

متعاقبا اعلام خواهد شد.
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ورج | برخي از كاربران اندرويدي اپليكيش��ن گوگل نيوز 
دريافته و اعلام كرده اند كه اين اپليكيش��ن حجم زيادي از 
بس��ته هاي اينترنت همراه آنها را استفاده و آنها را متحمل 
پرداخت هزينه هاي گزافي كرده است. اپليكيشن گوگل نيوز 
كه به كاربران گوش��ي هاي هوشمند اين امكان را مي دهد 
بدون نياز به مراجعه به وب س��ايت هاي مختلف خبري، به 
جديدترين و معتبرترين اخبار و گزارش هاي منتشر شده 
در حوزه هاي مختلف دسترس��ي پيدا كنند، حالا به نظر 
مي رسد كه براي بسياري از كاربران دستگاه هاي اندرويدي 
دردسرساز و مشكل آفرين شده است چراكه آنها در فروم و 
شبكه هاي اجتماعي مختلف به تازگي از حجم خوري اين 
اپليكيشن و مصرف بسيار زياد آن از حجم اينترنت همراه 
گوش��ي هاي موبايل خبر داده اند. گوگل در واكنش به اين 
اعتراضات اعلام كرده است كه آسيب پذيري و باگ موجود 
در اين اپليكيشن را با بهره گيري از متخصصان فعال در اين 
شركت به سرعت برطرف خواهد كرد و علت دقيق اين واقعه 
نيز بررسي خواهد ش��د. برخي از اين كاربران در خصوص 
آسيب پذيري مذكور نوشته اند: اپليكيشن گوگل نيوز وقتي 
كه من در خواب شبانه بسر مي بردم، ۱۲ گيگابايت از حجم 
اينترنت همراه گوشي من را مصرف كرده و موجب شده است 
براي اين حجم از مصرف اينترنت ناخواسته ۷۵ دلار اضافه به 

اپراتور مربوطه بپردازم. برخي ديگر از اين كاربران نوشته اند 
حتي در صورتي كه در قسمت تنظيمات اپليكيشن گوگل 
نيوز، تمامي دانلودها بر روي اينترنت واي فاي تنظيم و ست 
شود )Download via Wi-Fi(، باز هم اين اپليكيشن 
تمامي دانلودها را از طريق اينترنت ديتا/ همراه كاربران انجام 
مي دهد و ب��ا ۲۴ گيگابايت دانلود از طريق اينترنت همراه، 
مجبور به پرداخت ۳۸۵ دلار شده اند. تنها راه جلوگيري از 
مصرف بي رويه اينترنت همراه توسط گوگل نيوز، حذف اين 
برنامه از روي گوشي هاي هوشمند كاربران است تا زماني 
كه گوگل براي حل اين مشكل راهكاري نينديشيده است 
و به روزرساني نرم افزاري جديدي را منتشر نكرده است، از 
استفاده از اين اپليكيشن خبري گوگل منصرف شوند و آن 

را تا اطلاع ثانوي از گوشي خود پاك كنند.

نيواطلس| يك شركت روسي موتورسيكلت كلاسيكي 
توليد كرده كه داراي دو بدنه اس��ت و بدنه دوم آن به جاي 

حمل مسافر براي پرتاب و كنترل پهپاد به كار مي رود.
شركت اورال مي گويد مي توان يك پهپاد را در درون محفظه 
اين موتورسيكلت جاي داد و با باز كردن اين محفظه پهپاد را 

از آن خارج كرده و آماده پرواز كرد.
بر روي اين موتورسيكلت يك دسته كنترل هم نصب شده 
كه براي هدايت پهپاد در حين پرواز به كار مي رود. قيمت 
اين موتورسيكلت و پهپاد عرضه شده همراه با آن ۱۸ هزار 
دلار است و بنابراين محصول گران قيمتي براي خريد به 

شمار مي رود.
اين موتورسيكلت Ural Air نام دارد و داراي موتوري به 
ظرفيت ۷۴۹ سي سي است كه از قدرت كافي براي حركت 
در مسيرهاي ناهموار و دشوار به منظور رسيدن به نقطه مورد 

نظر براي پرتاب پهپاد برخوردار است.
مخزن نگهداري پهپاد اين موتورسيكلت به صورت ضدآب 
طراحي شده و يك پورت يو اس بي در اين مخزن براي شارژ 
پهپاد در نظر گرفته شده است. قرار است تنها ۴۰ دستگاه 
از اين موتورسيكلت خاص توليد شود كه قيمت آن ۱۵۰۰ 

دلار خواهد بود.

ديجيتال ترندز| با هوشمندش��دن طيف گسترده اي 
از لوازم منزل، حالا نوبت به افزايش هوش��مندي لوازمي 
رسيده كه براي نگهداري و ذخيره سازي انواع اغذيه، ميوه و 

سبزيجات به كار مي روند. 
س��يلو نام ظرف غذايي اس��ت كه هم مي تواند عمر مواد 
غذايي كه در داخلش نگهداري مي ش��وند را افزايش دهد 
و هم مي تواند به افراد در مورد زمان مناس��ب براي مصرف 
محتويات خود هشدار دهد تا فرد قبل از كاهش كيفيت آنها 
را مصرف كند. اين ظرف غذا براي ذخيره سازي و نگهداري 
انواع مواد غذايي اعم از ميوه ها، دانه هاي قهوه، ماهي خام، 
گوشت و غيره مناسب است و از فناوري خاصي به منظور 
محفوظ نگه داشتن مواد غذايي و جلوگيري از نفوذ هواي 
محيط بيرون بهره مي گيرد. شركت سازنده مدعي است 
اين ظرف در مقايسه با ظرفهاي مشابه مي تواند براي زماني 
دو تا پنج برابر طولاني تر انواع غذاها را سالم نگه دارد. ظرف 
سيلو با بلندگوهاي هوشمند الكسا هم سازگاري دارد و لذا 
مي توان با صدور فرامين صوتي از وضعيت غذاي موجود در 
آن مطلع شد و اطلاعات لازم را در مورد كيفيت آن دريافت 
كرد. قيمت اين ظرف كه در جولاي س��ال ۲۰۱۹ عرضه 

مي شود ۱۷۵ دلار است.

ديجيتال ترندز| يكي از مشكلات خريد گوشي هاي ارزان 
قيمت توان سخت افزاري پايين آنهاست كه اجراي برنامه ها 
و بازي هاي جديد را بر روي آنها ناممكن مي كند. اما تراشه 
جديد كوالكوم اين مشكل را حل مي كند. كوالكوم تراشه 
جديدي به نام اسنپ دراگون ۶۷۵ توليد كرده كه از جمله 
تراشه هاي سري ۶۰۰ اين شركت است و برخي قابليت هاي 
تراشه هاي قدرتمند كوالكوم را در خود جاي داده است. يكي از 
قابليت هاي اين تراشه بهينه سازي اجراي بازي هاي ويدئويي 
است كه موجب مي ش��ود كاربران حتي در صورت خريد 
گوشي هاي ارزان قيمت بتوانند بازي هاي جديد و سنگين را 
بر روي آنها اجرا كنند. كوالكوم مي گويد در صورت استفاده از 
تراشه اسنپ دراگون ۶۷۵ در توليد گوشي هاي ارزان قيمت 
مشكلات اين گوشي ها در زمينه اجراي بازي هاي سنگين 
تا ۹۰ درصد كاهش مي يابد. تراش��ه يادشده مجهز به يك 
 ۲۵۰L Spectra پردازنده سيگنال هاي تصويري موسوم به
است كه از استفاده از حسگرهاي حداكثر ۴۸ مگاپيكسلي بر 
por-ووي دوربين ها، افزوده شدن حالت عكاسي از چهره يا 

trait mode به گوشي و زوم اپتيكال ۵x پشتيباني مي كند 
و همين امر مي تواند توليد دوربين هاي عكاسي قدرتمندتري 

را براي استفاده در گوشي هاي ارزان قيمت ممكن كند.

موتورسيكلتي كه سكوي  گوگل نيوز حجم اينترنت كاربران را مي خورد
پرتاب و كنترل پهپاد است

 تشخيص كيفيت خوراكي ها 
با ظرف غذاي هوشمند 

توليد تراشه اي كه گوشي هاي 
ارزان را قدرتمند مي كند

رويداد

ماه�ر| مرك��ز مديريت ام��داد و هماهنگ��ي عمليات 
رخداد هاي رايانه اي كشور اعلام كرد: بي توجهي مالكان 
تجهي��زات مس��يرياب هاي ميكروتيك به هش��دارها و 
توصيه هاي مركز ماهر براي مقابله با آسيب پذيري آنها، 
سبب سرعت گرفتن آلودگي دستگاه ها و افزايش قربانيان 

شده است.
تجهيزات ارتباطي شركت  ميكروتيك به ويژه روترهاي 
توليدي اين ش��ركت در كشور در ش��بكه هاي كوچك و 
متوسط بسيار مورد استفاده قرار دارند و از ابتداي امسال 
چندين  آسيب  پذيري حياتي در اين تجهيزات شناسايي 
و منتشر ش��ده اس��ت. گزارش مركز ماهر در ادامه آورده 
است: اهميت اين آسيب پذيري ها به حدي است كه امكان 
دسترس��ي كامل مهاجم به تجهيز، استخراج رمز عبور و 
دسترسي به محتواي ترافيك عبوري از مسيرياب )روتر( 
را فراهم مي كند مركز ماهر تعدادي از مخاطرات دسترسي 
به ترافيك عبوري را امكان شنود و بررسي ترافيك شبكه 

 SMB,HTTP,SMTP,FTP قرباني روي پروتكل هاي
برشمرد كه نفوذگر با انتقال جريان ترافيك دستگاه آلوده 
به مقصد مورد نظر، امكان به دس��ت آوردن همه رمز هاي 
عبور را كه به صورت متن آش��كار در حال تبادل در شبكه 
قرباني است، فراهم مي كند. مركز ماهر اعلام كرد: با توجه 
به در معرض خطر قرار داش��تن اين تجهيزات و اهميت 
آسيب پذيري آنها، اين مركز از ابتداي سال حداقل ۶ مرتبه 
اطلاعيه و هشدار جدي عمومي از طريق وب  سايت و شبكه 

تعاملي منتشر كرده است.
گزارش مركز ماهر تاكيد دارد: تعداد دس��تگاه هاي فعال 
ميكروتيك با رصد انجام ش��ده در تاري��خ ۱۰ مرداد ماه 
۱۳۹۷ در كش��ور برابر با ۶۹ هزار و ۸۰۵ عدد بوده و تعداد 
دستگاه هاي آسيب پذير شناسايي شده توسط اين مركز 
در تاريخ ۱۴ مرداد ۱۶ هزار و ۱۱۴ عدد بوده است كه همه 

آنها در معرض نفوذ قرار داشتند.
مركز ماهر اعلام ك��رد: چندين بار اطلاع رس��اني درباره 

ضرورت بروزرساني و انجام اقدام هاي لازم براي جلوگيري 
و گس��ترش اين تهديد صورت گرفته است و علاوه بر اين 
اقدام هايي مانند قطع ارتباط از خارج كشور به دستگاه هاي 
داخل كشور شامل پورت winbox( ۸۲۹۱( توانست تا 
حدي مانع افزايش تعداد قربانيان شود. مركز ماهر در ادامه 
گزارش خود آورده اس��ت: با وجود همه اقدام هاي صورت 
گرفته متاسفانه مشاهده ش��د به دليل همكاري نكردن 
مالكان اين تجهيزات به ويژه شركت هاي خدمات اينترنتي 
كه مالك يا بهره بردار بخش عمده اين تجهيزات هستند، 
بسياري از روترهاي فعال در كشور همچنان بروزرساني 
نش��ده و آسيب پذير بوده و بررس��ي اين تجهيزات نشان 
داده كه هر يك به دفع��ات مورد نفوذ مهاجمان مختلف 

قرار گرفته است.
مركز ماهر اعلام كرد: در موج اخير حمله و سوءاس��تفاده 
از تجهيزات آسيب پذير ميكروتيك، مهاجمان با تزريق 
كدهاي ارزكاوي، از ظرفيت پردازشي كاربران عبور كننده 

از اين روترها در هنگام مرور وب بهره برداري مي كنند، اين 
CryptoJack- ممله ها در اصطلاح س��رقت رمزپول(

ing( نام دارد.
گزارش مركزماهر اضافه كرده است كه با رسانه اي شدن 
خبر آلودگي بيش از ۷۰ هزار دستگاه ميكروتيك به ارزكاو 
در كشور برزيل موجب شروع انتشار موج دوم استفاده از 
آسيب پذيري هاي دستگاه  هاي ميكروتيك اين بار با هدف 
بهره ب��رداري ارزكاوي آغاز ش��د، همزمان نيز مركز ماهر 
اقدام به رصد فضاي سايبري كشور كرد كه در نخستين 
مشاهده ها تعداد ۱۵۷ دستگاه آلوده ميكروتيك به ارزكاو 
در كشور مشاهده ش��د. مركز ماهر اعلام كرد: بيش از ۱۷ 
هزار و ۴۵۲ دس��تگاه آلوده تا لحظ��ه نگارش اين گزارش 
در كشور به ارزكاو مشاهده شده و اكنون از منظر آلودگي 
روترهاي ميكروتيك به بدافزار استحصال رمز ارز،  ايران پس 
از كشورهاي برزيل، هند و اندونزي رتبه چهارم را داراست.

گزارش مركز ماهر تاكيد دارد: بررسي هاي كارشناسان مركز 
ماهر حاكي از اين نكته است كه منشأ حمله هاي اين ۱۷ 
هزار و ۴۵۲ دستگاه حداكثر ۲۴ مهاجم هستند و نكته قابل 
تامل اين است كه بسياري از قربانيان فوق، با توجه به نفوذ 

پيشين مهاجمان و سرقت رمز عبور و اخذ دسترسي، حتي 
بعد از بروزرساني )firmware( نيز همچنان در كنترل 
مهاجمان قرار دارند. مركز ماهر اعلام كرد: ش��ركت هاي 
بزرگ و كوچك ارايه خدمات اينترنت و شماري از سازمان ها 

و دستگاه هاي دولتي از جمله قربانيان اين حمله هستند.
گزارش مركز ماهر اقدام هايي را براي اطمينان از رفع آلودگي 
احتمالي و جلوگيري از آس��يب پذيري مجدد انتشار داده 
است كه مي توان به قطع ارتباط روتر از شبكه، بازگرداني 
به تنظيمات كارخانه اي )Factory reset(، بروزرساني 
)firmware( به آخرين نسخه منتشر شده توسط شركت 
ميكروتيك، تنظيم مجدد روترو غيرفعال كردن دسترسي 
 )telnet,ssh,winbox,web( به پورت هاي مديريتي
از خارج شبكه )دسترسي مديريتي فقط از شبكه داخلي 
صورت گيرد يا در صورتي كه از خارج از ش��بكه لازم است 
برقرار باش��د بايس��تي از طريق ارتباط VPNانجام شود( 

اشاره كرد.
مركز ماهر از دارندگان اين تجهيزات خواسته است با توجه 
به احتمال قوي نشت رمز عبور قبلي، حتما اين رمز عبور را 
در روتر و ساير سيستم هاي تحت كنترل خود تغيير دهند.

قربانيان آلودگي مسيرياب ها  افزايش يافت 
كاربر

جاي نگراني براي
قطعي اينترنت  نيست

 مخالفت وزارت ارتباطات 
با طرح جدايي اينترنت ازدولت

وب سايت كنفرانس 
سرمايه گذاري عربستان هك شد

 سفر به سال 2050 
با هدست واقعيت مجازي 

روابط  عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات 
با بيان اينكه امريكا رييس اينترنت نيست كه اينترنت 
ايران را قطع كند، گفت: جاي نگراني براي قطع شدن 

اينترنت ايران نيست.
 محمدجواد آذري جهرم��ي صبح ديروز در تماس 
تلفني در برنامه تلويزيوني درباره تحريم هاي اينترنتي 
امريكا عليه ايران و شايعه قطع اينترنت توضيح داد. 
وي گفت: دسترسي به اينترنت در دنيا رييس ندارد 
كه بگوييم امريكا رييس اينترنت اس��ت و اينترنت 
ايران را قطع مي كند. وزير ارتباطات ادامه داد: اما در 
حوزه خدمات و سرويس ها، امريكا با تحريم برخي 
دسترسي ها به خدمات به كس��ب و كار جوانان ما 
لطمه زد و ممكن است اين تحريم ها تشديد شود.

جهرمي خاطرنش��ان كرد: جاي نگراني براي قطع 
شدن اينترنت ايران نيست.

مهر| پس از گذشت چند روز از مطرح شدن بررسي 
طرح جدايي گذرگاه بين المل��ل اينترنت از دولت و 
تحويل آن به س��ازمان پدافند غيرعامل در مجلس، 
معاون وزير ارتباطات نسبت به اين موضوع، واكنش 
نش��ان داد. موضوع طرح جدايي گذرگاه بين الملل 
اينترن��ت از دولت و تحويل آن به نيروهاي مس��لح 
)س��ازمان پدافند غيرعامل( چند روزي است كه در 
فضاي مجازي منتشر شده است و گفته مي شود كه 
اين موضوع به درخواست نصرالله پژمانفر در كميسيون 
فرهنگي مجلس مطرح و به بررس��ي گذاشته شده 
است. اين پيشنهاد مطابق با ماده ۱۲ طرح حمايت 
از پيام رس��ان هاي داخلي مطرح ش��ده ك��ه درآن 
آمده اس��ت كه مديريت گذرگاه بين الملل اينترنت 
از مسووليت شركت ارتباطات زيرساخت جدا و در 
اختيار نيروهاي مس��لح و سازمان پدافند غيرعامل 
قرار گيرد. در اين زمينه تاكنون وزارت ارتباطات، نظر 
رس��مي خود را اعلام نكرده است. اما حميد فتاحي 
معاون وزير ارتباطات و رييس هيات مديره شركت 
ارتباطات زيرساخت در صفحه توئيتر خود نسبت به 
اين موضوع واكنش نشان داد. وي نوشت: »در مورد 
طرح سلب اختيار گذرگاه اينترنت از دولت، وزارت 
ارتباطات در جلساتي، دلايل قانوني و فني مخالفت 
خود را اعلام كرده اس��ت.« فتاحي افزود: »با احترام 
به شأن قانونگذاري مجلس، ما مجري قانون خواهيم 
بود. اما نبايد در زمانيكه به دنبال رفع انحصار و تقويت 

اقتصاد مقاومتي هستيم، انحصار گرايي رخ دهد.«

ورج| گروهي از هكرهاي ناش��ناس به وب سايت 
كنفرانس جذب س��رمايه گذاري ك��ه از امروز در 
پايتخت عربستان سعودي برگزار مي شود حمله 
كرده تا اعتراض خود را به مفقود و كش��ته ش��دن 
روزنامه نگار عربس��تاني نش��ان دهند. با توجه به 
مفقود شدن جمال خاشقچي روزنامه نگار منتقد 
عربستاني در كنسولگري عربس��تان سعودي در 
تركيه و همچنين احتمال سر به نيست كردن آن 
از سوي حكومت سعودي، بسياري از شركت هاي 
 مختلفي كه قرار بود در كنفرانس سرمايه گذاري

 Future Investment Initiative Summit 
رياض كه از تاريخ ۲۳ اكتبر )اول آبان( سال جاري 
ميلادي آغاز به كار كند شركت كنند، اعلام كردند 
كه به منظ��ور اعتراض ب��ه جنايات آل س��عود و 
مسائل به وجود آمده اخير، اين كنفرانس را تحريم 
مي كنند. پي��ش از اين نيز ش��ركت هاي بزرگ و 
بانك هاي بسياري نظير جي پي مورگان، فورد، اوبر، 
گوگل و غيره نيز به تحريم كنندگان اين كنفرانس 
سرمايه گذاري پيوس��ته بودند تا عرصه را بر دولت 
عربستان سعودي تنگ كنند و اعتراض خود را به 
اين موضوع نشان دهند. با حمله سايبري هكرها 
به وب سايت اين كنفرانس، بجاي نمايش محتواي 
عادي و متداول در س��ايت، ي��ك تصوير از محمد 
بن س��لمان، وليعهد عربستان س��عودي و جمال 
خاشقجي نشان داده ش��ده است تا دليل و انگيزه 
اصلي خود را براي نفوذ به اين وب س��ايت و حمله 

سايبري مذكور را بيان كنند.

سي ان بي سي| در سال ۲۰۵۰ هستيد و ربات ها 
تمامي كارهايي كه انس��ان ها انج��ام مي دادند را در 
كنترل خود دارند، اما مي توانيد با بازگش��ت به چند 
دهه قب��ل روزهاي كار فيزيكي انس��ان در ادارات را 

دوباره تجربه كنيد.
Owlchemy Labs وابس��ته به گوگل يك بازي 
ش��بيه س��از رايانه اي طراحي كرده كه با استفاده از 

هدست هاي واقعيت مجازي اجرا مي شود.
بازي يادش��ده Archives ۲۰۵۰ The نام دارد و 
به كاربراني كه در دنياي بس��يار پيشرفته سي سال 
آينده زندگي مي كنند، امكان مي دهد تا به روزهايي 
كه زندگي دشوارتر بود بازگردند و بين ۹ تا ۵ شغل را 
بر عهده بگيرند. در ابتداي اين بازي كاربر با استفاده 
از فناوري واقعيت مجازي در دنيايي حضور مي يابد 
كه در آن ربات ها همه چي��ز را در كنترل خود دارند 
و فعاليت فيزيكي خاصي براي انجام دادن توس��ط 
انسان ها باقي نمانده است. Owlchemy Labs از 
هفت سال قبل تا به حال بازي هاي متعددي را عرضه 
كرده كه در ابتدا براي رايانه هاي شخصي و تلفن هاي 
همراه عرضه مي شدند. اما در سال ۲۰۱۷ اين شركت 
توس��ط گوگل خريداري شد و به طراحي بازي هاي 
خلاقانه و هوشمندانه تر روي آورد. بازي يادشده كه 
۳۰ دلار قيمت دارد محبوبي��ت بالايي پيدا كرده و 
 HTC Vive، بر روي هدست هاي واقعيت مجازي

Oculus و Playstation VR قابل اجراست. 



اخبار شهرستان 11 بنگاهها

حضور نمايندگان 15 كشور خارجي در نمايشگاه بين المللي عمران و ساختمان كيش قطعي شد 

قبض تلفن يك ميليون و ۲۰۰ هزار توماني وزير ارتباطات سوژه شد 

شمارش معكوس گردهما يي فعالان صنعت ساختمان در كيش
دبي��ر اجرايي چهاردهمي��ن نمايش��گاه بين المللي 
عمران و س��اختمان كيش از حض��ور نمايندگان 15 
كشور خارجي در نمايشگاه امسال )11 تا 14 آبان ماه 

جاري( خبر داد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رساني اتاق تعاون ايران، علي 
مطيع جهاني دبير اجرايي چهاردهمين نمايش��گاه 
بين الملل��ي عمران و س��اختمان كيش ب��ا بيان اين 
مطلب ابراز داش��ت: نمايندگان كشورهاي انگليس، 
ايتاليا، فرانسه، سوييس، تايوان، چين، تركيه، روماني، 
استوني، آلمان، اسپانيا، برزيل، روسيه، بلاروس و عمان 

حضور قطعي خود را در نمايشگاه اعلام داشته اند. 
او با اشاره به تعداد مشاركت كنندگان در اين نمايشگاه 
گفت: تعداد 120 شركت كننده در نمايشگاه امسال 
حضور خواهند داشت و اين نمايشگاه در فضايي بالغ 
بر 4هزار و 200 متر از 11 تا 14 آبان ماه جاري برگزار 

خواهد شد. 
مطيع جهاني ابراز داشت: مش��اركت كنندگان در 9 
گروه كالايي مرتبط با صنعت ساختمان حضور دارند 
كه اين گروه ها ش��امل، مصالح پايه اي و سيستم هاي 
سازه اي، معماري و دكوراس��يون داخلي، تاسيسات 
مكانيكي س��اختمان، تاسيسات برقي و الكترونيكي، 
آسانس��ور و بالابر، ابزار و ماش��ين آلات س��اختمان، 
خدمات مهندسي و حرفه اي و بازار سرمايه، تشكل ها، 
دانش��گاه ها، مراكز علمي عمران و خدمات ش��هري 

هستند. 
معاون��ت پش��تيباني، برنامه ري��زي و تحقيقات اتاق 
تعاون ايران همچنين از حضور هيات هاي تجاري در 
بزرگ ترين نمايش��گاه بين المللي صنعت ساختمان 
خبر داد و گفت: برگزاري اين نمايشگاه ها راه حلي براي 

خروج بخش مسكن از ركود خواهد بود.
دبي��ر اجرايي چهاردهمي��ن نمايش��گاه بين المللي 
ساختمان و عمران كيش در خصوص ساير برنامه هاي 

جانب��ي اي��ن نمايش��گاه اذع��ان داش��ت: برگزاري 
كارگاه هاي آموزش��ي توس��ط دانش��گاه هاي معتبر 
در بخش ه��اي مختل��ف از ديگر برنامه ه��اي جانبي 

نمايشگاه امسال است. 
او افزود: در اين نمايش��گاه از اس��اتيد دانش��گاه هاي 
امير كبي��ر و ش��هيد بهش��تي ب��راي اراي��ه آخرين 
دستاوردهاي حوزه صنعت در قالب علمي و معماري 

دعوت شده است.
مطي��ع جهان��ي تأكي��د ك��رد: اس��تفاده از ظرفيت 
توليدكنندگان داخلي و خارجي در حوزه خليج فارس 
و حضور صددرصدي آنها در صنعت س��اخت و س��از 
و پيش��رفت مناطق جنوبي كش��ور مي تواند بس��يار 
تأثيرگذار باش��د. مدير اجرايي نمايش��گاه هاي اتاق 
تعاون ايران با بيان اينكه اقتصاد هر كشوري به صنعت 

نمايشگاهي وابسته است افزود: صنعت نمايشگاهي با 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان ارتباط مستقيمي 
دارد و مي تواند در چنين ش��رايط اقتصادي كش��ور 

وضعيت بهبودي را براي هر دو طرف فراهم كند.
او ادامه داد: استقبال خوب توليدكنندگان داخلي در 
نمايشگاه هاي صنعت ساختمان و ارايه دستاوردهاي 
جديد آنها مي تواند قدرت رقابت با كشورهاي خارجي 

را افزاي��ش دهد و اي��ن خود يك نش��انه خوب براي 
برون رفت ركود از بازار مسكن است.

او ادامه داد: اهميت مناطق آزاد به عنوان منطقه آزاد 
تجاري – صنعتي در اقتصاد كشورهاي توسعه يافته 
و برخي از كشورهاي در حال توسعه بسيار مهم تلقي 
مي ش��ود. اصلي ترين هدف مناط��ق آزاد در جهان و 
به خصوص در كشورهاي در حال توسعه ايجاد پيوند 
ملي ب��ا اقتصاد جهاني و بازارهاي بين المللي در وراي 

مقررات و قوانين درون مرزي كشورهاست.
مطيع جهاني يادآور ش��د: پيشرفت در كشورمان در 
تمامي صنايع حائز اهميت بوده و مي بايس��ت نگاهي 
تازه به جايگاه و رويكردهاي استراتژيك مناطق آزاد در 
كشور داشت. او افزود: يكي از صنايع مهم در كشورمان 
صنعت ساختمان و عمران است كه بيش از ۸0 صنعت، 

وابستگي كامل به صنعت عمران و ساختمان دارند.
به گفته دبير اجرايي چهاردهمين نمايشگاه بين المللي 
عمران و ساختمان كيش يكي از اهداف برگزاري اين 
نمايش��گاه كمك به توس��عه و رونق صنعت عمران، 
ساختمان، گردش��گري در منطقه آزاد تجاري كيش 
بوده و با توجه به جايگاه ويژه اين منطقه در صادرات 
كالا و خدمات مي تواند بستري مناسب جهت توسعه 

زير بنايي و زير ساخت هاي عمراني منطقه باشد.
مطيع جهان��ي معاون��ت پش��تيباني، برنامه ريزي و 
تحقيق��ات اتاق تعاون ايران ادام��ه داد: برگزاري اين 
نمايش��گاه به عن��وان يك رخداد منحص��ر به فرد در 
اقتصاد كش��ور براي س��رمايه گذاري و توسعه فضاي 
كسب و كار با توجه به ويژگي هاي خاص جغرافيايي و 
توسعه يافته بودن بازارهاي مالي و پولي كيش و وجود 
مراكز دانشگاهي متعدد مالي، مديريتي و اقتصادي و 
مهندسي در جزيره فرصتي است كه توليد كنندگان 
و س��رمايه گذاران بخش عمران و مسكن كشور از آن 

استفاده كنند.

در حالي وزير ارتباط��ات از قبض يك ميليون و 200 هزار 
توماني خودش به عنوان صورتحساب تلفن، رونمايي كرد 
كه برخي رسانه ها آن را پاي گراني بسته هاي اينترنت موبايل 
گذاشتند اما اصل ماجرا چه بود؟ به گزارش باشگاه خبرنگاران 
پويا؛ »صورتحساب ميليوني وزير ارتباطات« موضوعي بود 
كه از تريبون برخي رسانه ها برگرفته از گپ و گفت تلويزيوني 
وي با يكي از برنامه ها اعلام شد و تعجب بسياري از كاربران 
تلفن همراه را برانگيخت.سوالي كه ممكن است براي شما 
هم ايجاد شده باشد اين است كه »وقتي اپراتورهاي تلفن 
همراه چنين صورتحس��ابي را براي وزي��ر مملكت صادر 
مي كنند، چه ميزان اضافه دريافت از مشتركان عادي كه 
گاها صدايشان هم به جايي نمي رسد، خواهند داشت؟!« اما 

ماجرا زماني جالب مي شود كه اصلا وزير ارتباطات حرفي 
درباره قبض تلفن همراه خود و حتي صورتحس��اب صادر 
شده براي آن نمي زند!براي اينكه به اين موضوع پي ببريد، 
كافي است شما هم مجددا بخش صحبت هاي وي با برنامه 
»حالا خورشيد« را مجددا مشاهده كنيد؛ در حالي كه مجري 
برنامه تلويزيوني تلاش مي كند كنايه اي به قيمت بسته هاي 
اينترنتي همراه داشته باشد اما وزير ارتباطات تنها به گفتن 
اين نكته بسنده مي كند »خودم بسته اينترنتي مي خرم اما 
با توجه به اينكه خط موبايلم دايمي است، قبض آن را سر ماه 
پرداخت مي كنم...«اما آذري جهرمي تنها به ذكر اين موضوع 
بسنده نمي كند و در ادامه صحبت هايش، دامنه نقد مجري 
برنامه را به شكلي هوشمندانه به زمين مخابرات استان تهران 

مي كشاند.وزير ارتباطات گفت: سه ماه گذشته مخابرات 
تهران قبض يك ميليون و دويست هزار توماني براي من 
فرستاد كه البته پرداخت كردم؛ بنابراين مسائل موجود در 
اين حوزه را مي بينيم و رقمي هم كه دريافت كرده بودند، 
بدون اطلاع رساني به مشتركان بود.وي اين اتفاق را ناشي از 
اصلاح فرآيند قبوض تلفن ثابت مخابرات دانست و از پيگيري 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي هم خبر داد.با 
توجه به اينكه وزير ارتباطات »آگاهي بخشي بهتر را زمينه اي 
براي دستيابي مش��تركان به حقوق شان دانست« و البته 
شائبه اي كه امروز درباره گران فروشي خدمات موبايل ايجاد 
شد، بهتر است رسانه ها دقت بيشتري در تهيه خبر داشته 
باشند و صحت خبر را فداي سرعت در اطلاع رساني نكنند .

مديرعامل سايپا يدك: گستره هزاركيلومتري امداد سايپا در اربعين 97
مديرعامل سايپا يدك گفت: گروه خودروسازي سايپا براي 
پنجمين سال پياپي از بيست و هشتم مهرماه تا دوازدهم 
آبان ماه، به عاش��قان ابا عبدالله الحس��ين )ع( خدمات 
امدادي ارايه و در اين راهپيمايي عظيم مشاركت مي كند. 
به گ��زارش »تع��ادل« اميني در مراس��م افتتاحيه 
طرح امداد گروه خودروس��ازي سايپا، با تسليت فرا 
رسيدن اربعين حسيني گفت: گستره ارايه خدمات 
به زائران عتبات عاليات در سه محور مهران، چذابه 
و شلمچه انجام مي شود و در اين راهپيمايي عظيم 
ارايه خدمات به مش��تريان را وظيفه خود مي دانيم    ؛ 
علاوه بر اين، مشاركت در راهپيمايي باشكوه اربعين 
و همراه��ي با مردم، ارايه خدمات را جذابتر مي كند 

چراكه چش��م دنيا به اين حركت بزرگ خيره شده 
اس��ت.  او ادام��ه داد: در طرح اربعين، در راس��تاي 
حركت مش��اركتي و پش��تيباني، به دنبال كاهش 
دغدغه مشتريان هستيم و با ارايه خدمات گسترده 
براي محصولات س��ايپا نس��بت به ارتق��اء اعتماد 

مشتريان بيشتر تلاش خواهيم كرد. 
او ادامه داد: كاركنان اين شركت همچون ساير گروه هاي 
خدمات رسان، عاشقانه و با مشاركت نمايندگي هاي سايپا 
در تمامي استان ها، در گستره اي به وسعت هزار كيلومتر 

در مسير پياده روي اربعين ارايه خدمت مي كنند.
وي همچنين با اشاره به اس��تفاده از سامانه AVL روي 
تمام خودروهاي امدادي سايپا، گفت: مالكان خودروهايي 

كه دچار نقص مي ش��وند با تماس با شماره 09۶550 و 
دريافت لينك پيامكي، از خدمات ويژه بهره مند مي شوند. 
همچنين  با آغاز اين همايش بزرگ، براي نخستين بار از 
سامانه نظرسنجي آنلاين خدمات امدادي بهره برداري 
مي ش��ود و مالكان خودروهايي كه دچار نقص شده اند، 
مي توانند مي��زان رضايتمندي خود از خدمات دريافتي 
را به اطلاع كاربران رسانده و مسوولان در پايگاه مركزي 
نيز مي توانند خدمات دريافتي مشتريان را مورد پايش 

قرار دهند.
او با بي��ان اينكه خدمات س��ايپا مش��مول خودروهاي 
غير سايپايي نيز مي ش��ود، گفت: در طرح امداد اربعين 
امسال، براي نخس��تين بار خودروهاي غير سايپايي هم 

مي توانند از خدمات گروه س��ايپا استفاده كنند. در واقع 
خدمات گسترده سايپا موجب اطمينان خاطر مشتريان 
محترم آتي محصولات سايپا مي ش��ود و اين افتخاري 

ماندگار براي ما به شمار مي رود.
مديرعامل سايپا يدك عنوان كرد: واحدهاي امدادي 
شركت سايپا، سالانه 220 روز در طرح هاي مختلف، 
خدمات متنوع ام��دادي ارايه مي كنند و اين خدمات 
امدادي در ايام اربعين نيز موجب تقويت و سهولت تردد 
جاده اي مي شود و هم اكنون نيز اين واحدها در مرزهاي 
شلمچه، چذابه و مهران استقرار يافته و آمادگي داريم 
در صورت بازگشايي مرز خس��روي در اين مسير نيز 

خدمات ارايه كنيم .

به گفت��ه او، در ط��رح امداد اربعي��ن، خدمات متنوعي 
پيش بيني شده و زائران از خدماتي مانند حمل و تعمير 
در محل برخوردار شده و هزينه اجرت تعميرات در مدت 

اجراي طرح براي زائران محترم رايگان است .
او ضمن اشاره به آمادگي شبانه روزي مركز پيام سايپا 
به شماره 09۶550 براي دريافت نظرات و مشكلات، 
از افزايش تعداد كاربران و كارشناس��ان اين مركز در 
ايام اربعين خبر داد و گفت: هم اكنون واحدهاي امداد 
خودرويي، نمايندگي ها و انجمن هاي صنفي هش��ت 
استان بطور جدي فعال شده اند تا در سهولت عمليات 
امداد و خدمات موثر واقع شده و زائران اربعين را در انجام 

اين همايش بزرگ مذهبي همراهي كنند.

 تسهيل فرآيند خدمت رساني
و برق رساني به مردم مازندران
مازندران|مديرعام��ل 
ش��ركت توزيع نيروي برق 
مازندران با اش��اره به اينكه 
برق زير ساخت زيرساخت ها 
است، گفت: همه ما موظفيم 
فرآين��د خدمت رس��اني و 
برق رساني به مردم شريف 
مازندران را تس��هيل كنيم. به گزارش »تعادل« قاس��م 
شهابي در جلسه پيشرفت فيزيكي پروژه ها كه با حضور 
معاونين ومديران اين ش��ركت برگزار ش��د بيان كرد؛ با 
توجه به هجمه هاي سياس��ي اخير، همه ما مس��وولان 
شركت موظفيم فرآيند خدمت رساني و برق رساني به 
مردم مازندران به خصوص مناطق محروم و كوهستاني 
و صعب العبور را تس��هيل كنيم تا رضايت مندي مردم 
استان مان بيشتر حاصل شود. او در ادامه بيان داشت: با 
توجه به تحريم هاي ظالمانه تمام همت مان را كار ببريم 
تا با موفقيت اين بحران را پش��ت سر بگذاريم. او در ادامه 
از طلب 1۶9 ميليارد توماني ش��ركت توزيع نيروي برق 
مازندران از مش��تركين خبر داد و افزود: طلب در بخش 
خانگي مشتركين 54 ميليارد و هشصد ميليون تومان 
است. شهابي با اشاره به طلب 27 ميليارد توماني توزيع 
برق مازندران از بخش صنعت، گفت: طلب مش��تركين 
در بخش كشاورزي 23 ميليارد و دويست ميليون تومان، 
در بخش عمومي 23 ميليارد و هشتصد ميليون تومان، 
س��اير مصارف 32 ميليارد و نهصد ميلي��ون تومان و در 
بخش مشتركين آزاد يك ميليارد تومان است. او گفت: بر 
اساس قانون هدفمندي يارانه ها، شركت هاي توزيع برق 
به نمايندگي از  وزارت نيرو در وهله اول موظف به وصول 

بهاي برق و انتقال وجوه حاصل از آن به خزانه هستند.

ايران در توسعه گلخانه ها
در رتبه اول دنياست

مركزي|مج��ري ط��رح 
توسعه گلخانه هاي كشور 
با بي��ان اينك��ه اي��ران در 
توس��عه گلخانه ها در رتبه 
اول دنياس��ت اظهار داشت 
با اتمام طرح ده ساله توسعه 
گلخانه هاي كشور در سال 
1404 بيش از 5۸ هزار هكتار گلخانه خواهيم داشت. به 
گزارش ايسنا، ولي الله بني عامري كه ديروز در افتتاحيه 
سومين كنگره ملي گل و گياهان زينتي در محلات سخن 
مي گفت خاطرنش��ان كرد: گل و گياهان زينتي كه از 
اولويت هاي وزارت جهاد كشاورزي هستند در رشد بيش 
از 300 درصدي فضاهاي گلخانه اي كشور در اين دوره ده 
ساله سهم قابل توجهي دارند. وي با اشاره به پيش بيني 
سرمايه گذاري 100 هزار ميليارد توماني در طرح ده ساله 
توسعه گلخانه هاي كشور گفت: هيچ بخشي از كشاورزي 
ما به اندازه توليد گل و گياهان زينتي درآمدزايي ندارد 
بط��وري كه هر متر مربع آن 100 ت��ا 300 هزار تومان 
ارزش دارد. مجري طرح توس��عه گلخانه هاي كش��ور 
تصريح كرد: طي شش ماه گذشته احداث هزار و 357 
هكتار گلخانه را شروع كرده ايم كه تا پايان سال به سه 
هزار هكتار مي رسد. گلخانه ها بر خلاف ديگر بخش هاي 
كشاورزي اشتغالزايي پايدار ايجاد مي كنند كه ۸ تا 12 
نفر در واحد هكتار است. او خاطرنش��ان كرد: ايران در 
منطقه اي استراتژيك با ۶00 ميليون نفر جمعيت واقع 
است كه بازار گل در آن نسبتا جديد است. در حالي كه 
كل صادرات كشاورزي ما 5.2 ميليارد دلار است كه نيمي 
از آن به محصولات باغي اختصاص دارد براي رسيدن به 
14 ميليارد دلار در حوزه گلخانه اي برنامه ريزي كرده ايم.

 1۲۰ ميليون متر مكعب
از منابع آبي هدر رفت

اردبيل| مديرعامل شركت 
آب منطقه اي اردبيل گفت: 
هم اكنون مص��رف بي رويه 
آب در استان اردبيل كمي 
نگران كنن��ده اس��ت ك��ه 
اميد داريم ب��ا اجراي طرح 
تعادل بخشي دولت بتوانيم 
ميزان منابع از دس��ت رفته را تا حدي جبران كنيم. به 
گزارش تسنيم، اصغر سليمان زاده ديروز اظهار داشت: 
چند سالي هست كه به دليل خشكسالي هاي حاصل 
در كش��ور كمي بحران كم آبي جدي تر شده است و در 
اين زمينه مي بايست مردم در مصرف آب كمي تعادل 
را رعايت كنند تا با مشكلات جدي تري در آينده مواجه 
نشويم بطوري كه طي سال هاي اخير در دشت اردبيل 
شاهد هدررفت 120 ميليون مترمكعب از منابع آبي در 
اين استان هستيم. او با تاكيد بر ضرورت صرفه جويي و 
مصرف بهينه آب در سطح استان اردبيل افزود: وزارت 
جهاد كش��اورزي و وزارت نيرو در زمينه آبياري تحت 
فش��ار و قطره اي اقدامات خوبي را انجام دادند كه اميد 
اس��ت با صرفه جويي 25 درصدي از آب مشكلات آب 
شرب و صنعتي در كشور و بالطبع اردبيل برطرف شود. 
مديرعامل ش��ركت آب منطقه اي اردبيل تصريح كرد: 
باتوجه به اينكه سيرابي دشت اردبيل نياز به نزولات پربار 
و بارش هاي مداوم دارد اما خوشبختانه هم اكنون ميزان 
بارش در دشت مغان و مشگين شهر در وضعيت خوبي 
قرار دارد و آب مورد نياز اين دو منطقه به راحتي تامين 
مي شود.  سليمان زاده  بيان كرد: براساس آمارهاي موجود 
طي سال هاي اخير 120 ميليون متر مكعب منابع آب اين 
استان به دليل خاكي بودن كانال هاي آبي هدر رفته است.

85درصد گوشت قرمز مورد نياز 
كشور در داخل توليد مي شود

قزوي�ن|   مع��اون ام��ور 
توليدات دامي وزارت جهاد 
كش��اورزي گفت: در حال 
حاضر بي��ش از ۸5 درصد 
گوشت قرمزمورد نياز كشور 
در داخل تولي��د و تنها 15 
درصد معادل 150 هزار تن 
از طريق واردات تامين مي شود. به گزارش ايرنا، مرتضي 
رضايي ديروز در بازديد از 2 واحد پرورش گاو ش��يري و 
گوشتي در استان قزوين افزود: در حال حاضر كشور در 
توليد كليه محصولات دامي به جز مقدار كمي گوشت 
قرمز به خود كفايي رسيده است . او اظهار داشت: با يك 
برنامه ريزي مدون پنج يا ش��ش ساله با سرمايه گذاري 
كه انجام خواهد ش��د، كشور در توليد گوشت قرمز نيز 
به خودكفايي خواهد رسيد . رضايي تدوين طرح ملي 
افزايش گوشت قرمز را در راستاي سياست هاي وزارت 
جهاد كشاورزي براي تامين نياز داخلي اين مواد پروتئيني 
دانست و افزود: در اين طرح با جذب سرمايه گذار درصدد 
پرورش و توليدات دام با نژادهاي گوشتي مناسب براي 
تامين گوش��ت مورد نياز كشور هس��تيم. معاون امور 
توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي خاطرنشان كرد: 
هي��چ محدوديتي براي واردات دام و تليس��ه مورد نياز 
واحدهاي پرورش دام كشور وجود ندارد و شركت هاي 
وارد كننده با طي مراحل قانوني مي توانند دام مورد نياز 
خود را وارد كنند. او گفت: در اين طرح در راستاي تامين 
گوش��ت قرمز دام هاي دومنظوره و نژاد گوش��تي وارد 
خواهد شد. او يادآور شد: زنجير توليد در بخش دام و طيور 
از بروز مشكلات واحدهاي توليدي اين بخش در شرايط 
مختلف اقتصادي، سياسي و اجتماعي جلوگيري مي كند.

صدور77۴هزارتن كالا 
 از آذربايجان غربي

آذربايجان غربي| رييس 
س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت آذربايج��ان غربي 
از صدور 774 هزار تن كالا 
از استان طي نيمه نخست 
امسال به خارج از كشور خبر 
داد. جعفرصادق اسكندري 
در گفت وگو با مهر ارزش دلاري اين ميزان كالا را 353 
ميليون دلار عنوان كرد و افزود: اين ميزان صادرات از نظر 
وزني 50 درصد و از نظر دلاري نيز 57 درصد در مقايسه با 
مدت زمان مشابه پارسال افزايش نشان مي دهد. او ادامه 
داد: سال گذشته ميزان صادرات از نظر وزني 514 هزار 
تن و از نظر دلاري 224 هزار دلار بود كه امسال رشد قابل 
توجهي بالاي 50 درصدي نشان مي دهد. اسكندري با 
بيان اينكه عراق با 5۶4 هزارتن كالا به ارزش 257 ميليون 
دلار با سهم 73 درصدي اولين مقصد كالاهاي صادراتي 
از استان است افزود: تركيه با 11۸ هزارتن كالا به ارزش 
55 ميليون دلار و آذربايجان با شش هزارتن كالا به ارزش 
10 ميليون دلار در رده هاي بع��دي قرار دارند. رييس 
صنعت، معدن و تجارت آذربايجان غربي افغانس��تان، 
گرجستان، روسيه را ديگر كشورهاي مقصد كالاهاي 
صادراتي اس��تان اعلام كرد و اظهارداشت: كف پوش، 
مصنوعات پلاستيكي، خرماي تازه و خشك، هندوانه، 
سيب و سيمان، آبميوه و قير و نفت از مهم ترين كالاهاي 
صادراتي است. اسكندري از كاهش 34 درصدي واردات 
كالاها به استان طي نيمه نخست امسال خبر داد و عنوان 
كرد: امسال 1۸3 هزارتن كالا به ارزش 227 ميليون دلار 
به استان وارد ش��ده كه از نظر وزني 34 درصد و از نظر 

دلاري 40 درصد كاهش نشان مي دهد.
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راه اندازي نخستين شهرك 
ماهيان زينتي كشور

برگزاري جلسه
ستاد پدافند غيرعامل منطقه 9

دستگيري كلاهبردار 
ميلياردي بورس در اراك

ارايه اينترنت رايگان
براي ۲ هزار نفر در مرز مهران

اراك| فرماندار محلات با بيان اينكه 90 درصد 
صادرات ماهيان زينتي كشور از اين شهرستان 
صورت مي گيرد از احداث نخس��تين ش��هرك 
پرورش ماهيان زينتي كشور در محلات خبر داد.
قمري در افتتاحيه س��ومين كنگ��ره ملي گل و 
گياهان زينت��ي در محلات خاطرنش��ان كرد: 
محلات پايتخت گل و س��نگ ايران ش��ناخته 
مي ش��ود و رتب��ه اول توليد و ص��ادرات اين دو 
محصول مهم را در كشور دارد. 12 درصد توليد 
سنگ هاي زينتي كشور در اين شهر است و اين 
شهرس��تان با دارا بودن هزار هكتار گلخانه سال 
گذش��ته 1۸ تا 20 ميليون دلار ص��ادرات گل 

داشته است.
وي گف��ت: محلات همچني��ن در زمينه توليد 
پوش��اك و تريكو در رتبه سوم كش��ور است و با 
جذب سالانه يك ميليون نفر گردشگر در رتبه 

اول گردشگري استان مركزي است.

ساري|  جلسه ستاد پدافند غيرعامل منطقه با 
حضور مدير و اعضاي اين ستاد، در سالن كنفرانس 

ستاد برگزار شد.
بارندگي هاي ش��ديد و جاري ش��دن س��يل در 
استان هاي ش��مالي موجب خس��ارت به ابنيه 
لوله در بس��تر رودخانه ها در برخي از مسيرهاي 
خطوط لوله انتقال گاز در مازندران و گيلان شد، 
با توجه به بي سابقه بودن اين بارش ها در 50 سال 
اخير، مشكلاتي را براي مسير هاي خطوط لوله 
به خصوص در غرب مازندران و استان گيلان به 

وجود آورده است.
جلس��ه س��تاد پدافند غيرعامل منطقه 9 نيز با 
توجه به اهميت ايمن بودن خطوط لوله در بستر 
رودخانه ها مباحث و مسائل مربوط به مشكلات 
ابنيه لوله ها را كه از  بعد سيل مورد بررسي قرار داد، 
ابتدا گزارشي از خسارت وارد شده به ابنيه لوله ها 
در بستر رودخانه ارايه و در ادامه مدير منطقه نيز با 
بيان مسائل و مباحث، خواستار حل اين مشكلات 

و ايجاد شرايط پايدار در رودخانه ها شد.
رسول داودي نژاد در اين جلسه به شرايط پايدار 
در رودخانه ها قبل از وقوع س��يل و آمادگي براي 
فصل زمستان اشاره كرد و گفت: در اولين اقدام 
بايد رودخانه ها اولويت بندي شوند و بر اساس آن 
تمام توان منطقه براي ايمن س��ازي رودخانه ها 

بسيج شود.

اراك| فرمان��ده انتظام��ي اس��تان مركزي از 
دستگيري كلاهبردار ميلياردي بورس و كشف 

74 فقره كلاهبرداري در اراك خبر داد .
س��ردار كيومرث عزيزي گفت: فردي كه تحت 
عنوان امتياز و سرمايه گذاري در بورس از 74 نفر 
از شهروندان اراكي در حدود ۸۶ ميليارد و 740 
ميليون ريال كلاهبرداري كرده بود، دستگير شد .
عزي��زي در بيان جزئي��ات اين خب��ر گفت: در 
تحقيقات انجام شده از مالباختگان مشخص شد 
كه در چند س��ال اخير فردي با استفاده از امتياز 
بورس و تبليغ سرمايه گذاري بورس و با تحريك 
و اغفال شهروندان با شگردهايي متقلبانه از آنان 
كلاهبرداري كرده و پس از پرداخت اندك سودي 
به آنها، اقدام به صدور چك بلامحل يا سفته به آنان 

كرده و بعد از مدتي متواري شده است.
وي اظهار داشت: با برنامه ريزي دقيق كارآگاهان 
پليس، متهم در مخفيگاهش دس��تگير و بعد از 
انتقال به پليس آگاهي اس��تان و در بازجويي ها 
با مشاهده اس��ناد و مدارك موجود به 74 فقره 
كلاهبرداري به مبلغ ۸۶ ميليارد و 740 ميليون 

ريال در شهرستان اراك اعتراف كرد.

ايلام|مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات 
ايلام از ارايه اينترن��ت رايگان براي دو هزار نفر 
ب��ه صورت همزم��ان در مرز مه��ران خبر داد.
عباس بيرامي گف��ت: خدمات اينترنت رايگان 
براي دو هزار نفر به ص��ورت همزمان در پايانه 
مرزي مهران ارايه مي شود.وي افزود: از مسير 
ايلام به مهران و از س��مت مه��ران به دهلران 
فيبر نوري با 7 برابر ظرفيت توس��عه پيدا كرده 
است و بيش از 11 سايت پرتاب نيز وارد منطقه 
ش��دند.وي گفت: اين بالن در اين ايام خدمات 
اينترنت رايگان را از طريق سامانه ال. تي. اي به 
هم ميهنان و زائران كه در اين منطقه هس��تند 
تا ش��عاع 10 كيلومت��ري بالن اراي��ه خواهد 
شد.ابراهيم سعديني افزود: مواد معدني بيشتر 
شامل س��نگ گچ، پودر گچ، قطعه هاي گچي 
ساختماني، سيمان و پودرهاي ميكرونيزه است 
كه به كش��ورهاي امارات متح��ده عربي، قطر، 
بنگلادش و آفريقا صادر ش��د.او بيان داش��ت: 
طي اين مدت همچنين 22 پروانه بهره برداري 
صنايع معدني در هرمزگان صادر شد و 100 نفر 

به صورت مستقيم مشغول به كار شدند.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

17 صندوق بازنشستگي كشور در وضعيت قرمز مالي قرار دارند

ابر چالش ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي

سرانجام برداشت ۵۰۰  ميليون دلار از صندوق توسعه ملي براي دارو

از 18 صندوق بازنشس��تگي در اي��ران، 17 صندوق در 
وضعيت قرمز قرار دارند. بحران ورشكستگي صندوق هاي 
بازنشستگي كه از چندي پيش مطرح شد، هر روز جدي تر 
شده اما وخامت اوضاع زماني مشخص مي شود كه بدانيم 
جمعيت كش��ور در 30 س��ال آينده به رشد سالمندي 
مي رس��د و بر مبناي برخي آمارها در سال 2050 تعداد 
سالمندان كشور احتمالا به 30 ميليون نفر خواهد رسيد 
كه بخش عظيمي از اين تعداد، مستمري بگير صندوق هاي 
بازنشس��تگي مي ش��وند كه همين امروز هم در آستانه 
ورشكستگي و بحران مالي قرار دارند تا جايي كه معاون اول 
رييس جمهور معتقد است صندوق هاي بازنشستگي، ابر 
چالش كشور هستند، چرا كه در حال حاضر بين 70 الي80 
درصد از هزينه هاي صندوق هاي بازنشستگي و 100درصد 
هزينه صندوق نيروهاي مسلح، توسط دولت تأمين مي شود 
كه دولت بايد براي تامين بودجه آنها در سال هاي آتي چاره 

اساسي بيانديشد.

     اتكاي صندوق هاي بازنشستگي به دولت
اسحاق جهانگيري، روز گذشته در كنفرانس منطقه اي 
س��المندي جمعي��ت، درب��اره موضوع ورشكس��تگي 
صندوق هاي بازنشس��تگي اف��زود: “ تأمين هزينه هاي 
بازنشستگي و نيروهاي سالمند بايد در دستور كار دولت قرار 
بگيرد. جمعيت كشور در 30 سال آينده به رشد سالمندي 
مي رسد. براساس سرشماري سال ۹5، 7 ميليون و ۴00 
هزار سالمند داريم و بر مبناي برخي آمارها در سال 2050 
تعداد سالمندان كشور احتمالا به 30 ميليون نفر خواهد 
رس��يد. در هيچ مقطعي از تاريخ اي��ران ما با يك چنين 

جمعيت سالمندي روبرو نبوده ايم.«
او افزود: “ ما بطور طبيعي از برنامه هفتم توس��عه به بعد 
سرفصل مشخصي براي نيازهاي سالمندان بايد داشته 
باشيم. به جز درمان ساير هزينه هاي آنها بايد مورد توجه 
قرار گيرد. اكنون در مقطعي هستيم كه تمام صندوق هاي 
بازنشستگي بنا بر اظهار بس��ياري كارشناسان به عنوان 
يك ابرچالش براي كشور تلقي مي شوند، بطوريكه تمام 
صندوق هاي بازنشستگي اكنون به بودجه دولت متكي 
هستند 70، 80 درصد پرداخت ها از طريق دولت تامين 
بودجه مي شوند و البته گفتني است كه صد در صد هزينه 
صندوق بازنشستگي نيروهاي مسلح از سوي دولت تامين 
مي شود.با اين وجود خوشبختانه از اوايل دهه 80 در ايران 
موضوعات مرتبط با سالمندي در دولت هاي وقت مورد 
توجه ق��رار گرفت و نهايتا س��ندي در دوران دولت آقاي 
روحاني تدوين ش��د. همچنين دو گروه از سياست هاي 
كلي كه از سوي رهبر انقلاب ابلاغ شده، بندهاي مرتبط با 

نيازهاي سالمندي را در خود دارند.«
اظهارات روز گذشته جهانگيري در حالي است كه جمشيد 
تقي زاده، مديرعامل صندوق بازنشستگي كشوري هم 

چهاردهم شهريور در آيين تجليل از بازنشستگان نمونه 
كشوري، به بحران مالي صندوق هاي بازنشستگي براي 
چندمين بار اشاره كرده و گفت: “ زماني كه سخن از بحران 
صندوق هاي بازنشستگي مطرح مي شود منظور شرايط 
نقدي آنهاست. بحران بر اين صندوق ها سايه افكنده است 
و در سال هاي آينده نيز وضعيت سخت تر خواهد شد. يكي 
از عوامل ايجاد چنين وضعيتي بازنشستگي هاي پيش از 
موعد و ديگري عدم پرداختن به اين صندوق ها و همچنين 

افزايش ناگهاني حقوق در دو سال آخر خدمت است.«

     چرا صندوق هاي بازنشستگي ورشكسته هستند
وضعيت بحراني صندوق هاي بازنشستگي در حالي است 
كه نس��بت متوس��ط حمايت از حقوق بازنشستگي در 
ايران در س��ال 1352، 25 بود كه به ازاي هر 25 كارمند، 
يك بازنشسته وجود داش��ت اما در سال 13۹5 اين رقم 
به 5.2۹ كاهش يافته اس��ت. اين بدان معناس��ت كه در 
اين سال، تنها به 5.2۹ كارگر، سهم براي حمايت از يك 
مستمري بگير پرداخت شده است. درحالي كه حداقل 
6.37 كارگر براي هر مستمري بگير براي تامين نياز است 
تا صندوق هاي بازنشستگي دچار بحران نشوند. از ميان 
عوامل ناكارآمدي صندوق هاي مستمري مي توان به موارد 
از جمله بيكاري، بازنشستگي زودهنگام، ركود اقتصادي 
و پيري جمعيت كارگر در ايران نام برد.براساس مركز آمار 
ايران، حدود ۹.2 درصد يا 7.5 ميليون نفر از 80 ميليون 
نفر جمعيت ايران را شهروندان مسن تشكيل مي دهند. 
كارشناسان جمعيت پيش بيني مي كنند تا سال 1۴00 
جمعيت سالخورده به 10 درصد كل جمعيت و در سال 
1۴0۴ به 30 درصد برس��د. چني��ن وضعيتي در حالي 
است كه برخي كارشناسان اقتصاد پيش بيني مي كنند 
كه در س��ال 13۹8 صندوق هاي بازنشستگي با حدود 
50 هزار ميليارد تومان كسري بودجه روبرو خواهند شد 
و به همين دليل، دولت سه مساله مهم در پنج سال آينده 
را بحران آب، محيط زيست و صندوق هاي بازنشستگي 
عنوان كرده است. گزارش ها نشان مي دهد دولت امسال 
ناچار است حدود ۴0 هزار ميليارد تومان به صندوق هاي 
بازنشستگي بابت كسري بودجه آنها كمك كند؛ رقمي 
كه تقريبا معادل يارانه نقدي است كه دولت در طول سال 
مي پردازد. علاوه بر اين برآورد مي شود سالانه بين 15 تا 
20 درصد اين كمك ها افزايش يابد وگرنه اين صندوق ها 
قادر نخواهند بود حقوق مستمري بگيران را پرداخت كنند 

و وظايف خود را انجام دهند. 
مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي، افزايش 
تعداد مستمري بگيران به نسبت شاغلان، كمبود بودجه 
و هزينه هاي بي برنامه، را عاملي دانسته كه صندوق هاي 
بازنشستگي را با بحراني جدي رو به رو كرده، بطوريكه 
گزارش اين مركز حكايت از آن دارد كه تا س��ال 1۴00 

بيشتر صندوق هاي بازنشستگي، ورشكسته خواهند 
بود. اين ميان كاهش س��ن بازنشس��تگي هم از عوامل 
اصلي است كه در گزارش هاي اين مركز به عنوان يكي 
از دلايل اصلي ورشس��تگي صندوق هاي بازنشستگي 
مطرح مي شود. براساس پژوهش هاي انجام شده توسط 
اين مركز متوسط سن بازنشستگي در ايران در حدود 51 
سال است كه اين سن 1۴ سال از سن معيار بازنشستگي 
در جهان كمتر تلقي مي شود. نكته مهم اينجاست كه 
سن بازنشستگي تنها 23 سال از ميانگين ورود به بازار 
كار در ايران بيشتر است. به دليل بحران بيكاري در ايران 
و دو برابر بودن نرخ بيكاري جوانان 20 تا 25 سال نسبت 
به نرخ بيكاري متعارف جمعيت، سن ورود به بازار كار در 
ايران بيست و هشت سالگي است. به اين ترتيب انتظار 
براي بازنشستگي 23 سال پس از 28 سالگي ايرانيان، 
يعني در س��ن پنجاه و يك سالگي شكل مي گيرد. اين 
در حالي است كه غالبا در ديگر كشورها افراد در سن 65 
سالگي بازنشسته مي شوند، اما در ايران بيش از 3 ميليون 
بيكار حضور دارند كه بخش عم��ده اي از آنان را جوانان 
تحصيلكرده تشكيل مي دهند. مركز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اسلامي تاكيد دارد كه هر ايراني مايل به اشتغال، 
بطور متوسط در طول زندگي خود 23 سال كار مي كند 

و حدود 30 سال خود و بازماندگانش مستمري دريافت 
مي كنند. از طرفي تمايل بسيار زياد شاغلين ايراني براي 
خروج از اشتغال و ورود به بازنشستگي، تقاضاهاي مكرر 
جوامع كارگري و صنوف مختلف براي ايجاد تسهيلات 
جهت بازنشستگي زودهنگام گواهي بر اين موضوع است. 

     سوء مديريت صندوق ها را به بحران كشيد
با اين وجود برخ��ي نمايندگان مجلس حمايت دولت را 
تنها راه حل مشكل صندوق هاي بازنشستگي مي دانند. 
روح الله بابايي صالح، عضو كميسيون اجتماعي مجلس 
شوراي اسلامي درباره راهكار براي رفع مشكل اقتصادي 
صندوق هاي بازنشستگي، گفت: » قطعا اين صندوق ها 
بايد از سوي دولت حمايت شوند تا بتوانند بار ديگر روي 
پاي خود بايس��تند، ضمن اينكه اين صندوق ها هم بايد 
منابع مالي كه در اختيار دارند را به خوبي مديريت كنند و با 
سرمايه گذاري و برنامه ريزي براي كسب درآمد، هزينه هايي 
كه دارند را كاهش دهند. بابايي صالح افزود: اگر صندوق هاي 
بازنشستگي براي سرمايه گذاري و كسب درآمد اقدام نكنند 
با توجه به گزارشي كه از وضعيت آنها در جلسات كميسيون 

ارايه شده است، قطعا با بحران مواجه خواهند شد.«
او در بيان علل بروز مش��كلات مال��ي براي صندوق هاي 

بازنشس��تگي افزود: “ اين صندوق ها ني��از به مديريت و 
برنامه ري��زي قوي دارند تا بتوانند كس��ب درآمد كرده و 
هزينه هاي خود را كاهش دهند، بنابراين سوءمديريت عامل 
اصلي ايجاد بحران اقتصادي براي اين صندوق ها بوده است.

اين نماينده مردم در مجلس دهم، در پاسخ به اين پرسش 
كه با توجه به اينكه بخش��ي از درآمد حاصل از نفت به 
پرداخت دستمزدهاي كاركنان و بازنشستگان اختصاص 
مي يابد در شرايط تحريم و احتمال كاهش فروش نفت 
چطور مي توان منابع مالي مورد ني��از اين صندوق ها را 
تامين كرد، گفت: »در قانون بودجه ۹7 با وجود قيمتي 
كه براي نفت تعيين ش��د، مابه التفاوتي براي نرخ آن و 
كسب درآمدها وجود دارد و همه اين موارد نيز در بودجه 
پيش بيني شده است، بنابراين تحريم ها و كاهش فروش 
نفت دليل قانوني و قابل قبولي براي بروز مشكلات اين 
بخش نيس��ت، چرا كه منابع پيش بيني شده قطعا به 
آنها تخصيص پيدا مي كند و نوس��ان نرخ نفت تاثيري 
در وضعيت آنها نخواهد داش��ت از طرف ديگر صندوق  
بازنشستگي كشوري چندين زيرمجموعه بزرگ دارد، 
كما اينكه شركت هواپيمايي آسمان يكي از آنها بوده كه 
مي توان با هماهنگي آنها براي تامين منابع مالي مورد نياز 

اين صندوق ها برنامه ريزي كرد.«

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با بيان اينكه در 
حوزه نظارت بر غذا شاهد دستگاه هاي متضاد و متناقض 
هس��تيم گفت: در ايران كمترين نقش را براي نظارت 
قائليم و تعداد مديران و كارشناسانمان در حوزه نظارت 

متناسب با جمعيت 80 ميليوني نيست.
حسن هاشمي در حاش��يه همايش روز جهاني غذا با 
حضور در جمع خبرنگاران درباره  وضعيت نظارت ها در 
حوزه غذا، گفت: در حوزه غذا همه چيز نسبي است و 
نمي توانيم بگوييم نظارت هايمان كامل و غذايمان صد 
در صد سالم است. چرا كه هميشه احتمال خطا، تقلب 
و سودجويي وجود دارد و بايد مراقبت كنيم. وضعيت 
نظارت ها در حوزه  غذا نسبت به كشورهاي پيرامونمان 
خوب است اما نسبت به ايده آل فاصله داريم. چرا كه از 
نظر ساختاري با مشكلات جدي در اين حوزه مواجهيم 
بعضا در دس��تگاه هاي هم عرض و موازي، رفتارهاي 
متضاد و متناقضي در اين حوزه داريم. قوانينمان هم 

نياز به بازنگري دارند.
او اف��زود: منابع حوزه نظارت بر غذا كافي نيس��ت. ما 
درايران براي نظارت كمترين نقش را قائليم و مي توان 
گفت كه اين موضوع از مجلس شروع مي شود و ساير 

ارگان هاي ما هم مس��تثني نيستند. همچنين تعداد 
مديران و كارشناس��ان در حوزه نظارت متناس��ب با 
جمعيت 80 ميليوني نيست و بايد در اين زمينه بازنگري 
انجام شود. هاشمي در پاسخ به سوالي درباره  نشان رنگي 

سلامت كه روي محصولات غذايي نصب مي شود، گفت: 
وظيفه ما اجبار صنايع براي ثبت اين نش��انه ها بود تا 
مصرف كننده ميزان عناصري چون نمك، قند و چربي 
را بداند. اگر محصول از اين نظرها رنگ سبز داشته باشد، 

سالم است. اگر زرد باشد هشدار دهنده است و اگر قرمز 
باشد خطرناك است. بنابراين در طول 2۴ ساعت بايد 
طوري تغذيه را تنظيم كنيم كه ميزان مصرف روغن، 
ش��كر و نمك بيش از استاندارد نباشد. در حال حاضر 
بيش از 80 درصد محصولات داخل بازار اين نش��ان را 

نصب كرده اند. بنابراين خود مردم بايد مراقبت كنند.
او در پاسخ به سوالي درباره برداشت 500 ميليون دلار 
از صندوق توسعه ملي براي رفع مشكلات نقدينگي در 
حوزه  دارو گفت: هنوز درباره اين 500 ميليون دلار نه 
خبري از طرف مسوولان دريافت نكرده ام و نه چيزي 
كه بر مبناي آن ابلاغ شده باش��د. وزير بهداشت ابراز 
اميدواري كرد كه اين اجازه داده شود و دولت بتواند از 
صندوق توسعه  ملي برداشت كند آنهم براي پرداخت 
بدهي هايي كه بيمه سلامت دارد. طبيعي است كه اين 
اعتبارات بايد به يك نسبت در مواجهه با مطالبه گران 
حوزه دارو و تجهيزات پزش��كي اختصاص يابد و براي 
بخش خصوص��ي و دولتي نبايد تبعيضي قائل ش��د، 
اميدوارم اين اتفاق بيافتد و رفع مشكل نقدينگي دارويي 
در اولويت باشد و حل شود. هاشمي در پاسخ به سوال 
ديگري درباره زمان تصويب تدوين سند ملي ايمني غذا 

گفت: اين موضوع بستگي دارد كه بخواهيم اين سند 
را در كجا تصويب كنيم. تصويب آن در وزارت بهداشت 
در حال حاضر آماده است اما ضمانت اجرا ندارد. حال 
اگر در ش��وراي عالي سلامت و امنيت غذايي تصويب 
شود ضمانت اجراي نس��بي خواهد داشت كه به ارايه 
دولت وقت بستگي دارد. اما اگر آن را در مجلس شوراي 
اسلامي تصويب كنيم يك حكم قانوني تلقي مي شود و 
همه موظف به اجراي آن هستند. بنابراين به هر نسبتي 
كه مي خواهيم سطح راهبردي و كاربردي  آن افزايش 
يابد دردس��رش هم بيشتر مي ش��ود. ما به دنبال اين 
هستيم كه ابتدا اين سند را در شوراي عالي سلامت و 
امنيت غذايي و سپس در مجلس تصويب كنيم. كه فكر 

مي كنم يك فرايند طولاني در پيش باشد.
وزير بهداشت درباره احتمال به نتيجه رسيدن اقدامات 
زير ساختي حوزه سلامت تا پايان اين دوره گفت: آرزو 
مي كنم درهمين دولت اشكالات زيرساختي با لطف 
خدا و كمك دوستان حل ش��ود. اگر به گفته رهبري 
مسائل كشور را به اصلي و فرعي تقسيم كنيم و مسائل 
اصل��ي در اولويت همه افراد و دس��تگاه هاي اجرايي و 

قانونگذار قرار گيرد همه چيز سريعتر اتفاق مي افتد.

زنگ خطر مصرف قليان در زنان 

مدارس خشتي و گلي جمع آوري مي شوند؟ 

جزيياتي جديد از مشمولان بسته حمايت اقشار كم درآمد
رييس مركز تحقيقات پيشگيري و كنترل دخانيات با 
بيان اينكه ميزان مصرف سيگار در زنان يك دهم مصرف 
در مردان است، گفت: اين در حالي است كه ميزان مصرف 
قليان در هر دو جنس تقريبا برابر است و اين موضوع يك 
زنگ خطر است. غلامرضا حيدري درباره ميزان مصرف 
دخانيات در زنان گفت: بن��ا بر تحقيقاتي كه در زمينه 
مصرف دخانيات در چند س��ال اخير انجام شده است، 
مصرف س��يگار يك تا چهار درصد زنان در س��طح كل 
كشور را در برمي گيرد. وي ادامه داد: همچنين مطالعاتي 
درباره مصرف قليان در زنان انجام شده است. طبق اين 
مطالعات، حدود 20درصد از زنان تجربه مصرف قليان را 
داشته و حدود 30درصد از آنها به صورت تفريحي قليان 
مي كشند. حيدري درباره تفاوت مصرف سيگار و قليان 

در زنان و مردان نيز گفت: مصرف روزانه سيگار در زنان 
حدود يك دهم در مردان اس��ت. اين در حالي است كه 
تفاوت مصرف قليان در زنان و مردان بسيار ناچيز است 
و تقريبا اين ميزان مصرف برابر است. روند مصرف قليان 
در يكي دو هه گذشته در مردان ثابت شده، اما در زنان 
روند افزايشي اندكي را داشته ايم كه يك زنگ خطر است. 
رييس مركز تحقيقات پيشگيري و كنترل دخانيات با 
بيان اينكه احتمال بيماري هاي ناشي از مصرف دخانيات 
در زنان و مردان به يك ميزان است، افزود: در عين حال 
زنان داراي قدرت باروري و توليد مثل هستند. مصرف 
دخانيات در زنان موجب كاهش تخمك گذاري و برهم 
خوردن سيكل باروري آنها مي شود و توليدمثل آنها را 
به خطر مي اندازد. همچنين مصرف دخانيات در دوران 

بارداري هم به مادر و هم جنين آسيب مي رساند.
او درب��اره اقدامات جديد مركز تحقيقات پيش��گيري 
و كنت��رل دخانيات توضيحات��ي داد و گفت: س��امانه 
هوشمندي براي مشاوره  تلفن گوياي ترك دخانيات 
)27122050- 021( طراح��ي ش��ده  اس��ت ك��ه به 
صورت هوش��مند افراد را تحت بررس��ي قرار مي دهد و 
راهنمايي هاي كاملي را براي ترك دخانيات در اختيار 
آنها قرار مي دهد. همچنين س��امانه اي در سايت مركز 
تحقيقات پيشگيري و كنترل دخانيات جهت آموزش 
كنترل دخانيات براي پزشكان با تخصص هاي گوناگون 
راه اندازي كرديم كه هم امتياز بازآموزي و هم گواهي انجام 
ترك دخانيات در مراكزش��ان را از اين سايت مي توانند 

دريافت كنند.

رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور با 
اش��اره به افزايش 110 درصدي اعتبارات اين سازمان در 
س��ال جاري گفت: عزم خود را جزم كرده ايم جمع آوري 
مدارس خش��ت و گلي كه چند سال است شعار برچيدن 
آنها در آموزش و پرورش داده مي شود را به نتيجه برسانيم و 

پروژه هاي نيمه تمام چندين ساله را تكميل كنيم.
مهراله رخشاني مهر در حاشيه گردهمايي مشترك معاونين 
و مدي��ران كل آموزش و پرورش ك��ه در اردوگاه باهنر در 

حال برگزاري است، درباره بودجه اين سازمان اظهار كرد: 
بودجه مصوبي داريم كه در نهايت مبلغي از آن كم يا به آن 
اضافه شده و توسط سازمان برنامه و بودجه ابلاغ مي شود 
كه اين اعتبار مصوب نسبت به رقم ابلاغي امسال بين همه 

دستگاه هاي اجرايي 25 درصد كاهش يافت.
او افزود: امسال نه تنها اين 25 درصد براي سازمان نوسازي 
مدارس كشور كاهش پيدا نكرد بلكه 10 درصد نيز به آن 
اضافه شد. رييس سازمان نوسازي مدارس كشور با بيان 

اينكه امس��ال از رديف هاي اصلي شامل رديف خيرين به 
همراه رديف تخريب و بازسازي و تكميل پروژه هاي نيمه 
تمام ملي و استاني 1710 ميليارد تومان اعتبار براي اين 
سازمان گرفتيم گفت: اين درحالي است كه رقم مصوب 10 

درصد كمتر يعني حدود 630 ميليارد تومان بود.
رخشاني مهر ادامه داد: انتظار داريم با اين تخصيص اعتبار 
در حوزه نوسازي مدارس اتفاقات خوبي بيافتد، به همين 
دليل اعتبارات امسال را مديريت كرديم و مانند هر سال بنا 

نداريم تعدادي كلاس درس و پروژه تحويل دهيم. رييس 
سازمان نوسازي مدارس با بيان اينكه اين اعتبار را امسال به 
سمت پروژه هاي خاص همچون جمع آوري مدارس خشت 
و گلي هدايت كرديم تا با اعتبار ابلاغي مدارس خشت و گلي 
را جمع آوري كنيم گفت: همچنين در نظر داريم اعتبارات 
سازمان نوسازي را به سمت پروژه هاي مجتمع هاي آموزشي 
يا همان حيات طيبه كه پروژه هايي با 10 تا 15 هزار مترمربع 
با معماري هاي خاص هستند و داخل آنها سالن ورزشي، 

استخر و س��الن اجتماعات وجود دارد، هدايت كنيم. او با 
تاكيد بر اينكه اين پروژه ها از سال ۹1 تاكنون با پيشرفت 
فيزيكي بين 20 تا 60 درصد نيمه كاره رها شده است كه 
بخش��ي از اعتبارات امسال به تكميل آنها اختصاص داده 
شده است اظهار كرد: عزم خود را جزم كرده ايم جمع آوري 
مدارس خشت و گلي كه چند سال است شعار برچيدن آنها 
در آموزش و پرورش داده مي ش��ود را به نتيجه برسانيم و 

پروژه هاي نيمه تمام چندين ساله را تكميل كنيم.

سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي از تصويب كليات 
»بسته حمايت غذايي اقشار كم درآمد« در جلسه يكشنبه 
گذشته هيات دولت خبر داد و گفت: اين بسته حمايتي در 
اختيار افرادي كه درآمد كمتر از سه ميليون تومان دارد، قرار 
خواهد گرفت. انوشيروان محسني بندپي با بيان اينكه اين 
بسته حمايتي در قالب برنامه حمايت غذايي از گروه هاي 
كم درآمد و نيازمند حمايت مثل سالمندان و غيره در نظر 
گرفته شده است، اظهار كرد: مقدمات اجراي توزيع بسته 
حمايتي به زودي فراهم مي شود و رييس جمهور تاكيد دارند 
كه اولين مرحله اين بسته حمايت غذايي در اولين فرصت در 

اختيار مردم قرار بگيرد.
او با اشاره به اينكه براساس مصوبه مجلس شوراي اسلامي 
اين بسته حمايتي در اختيار افرادي كه درآمد كمتر از سه 

ميليون تومان دارد قرار خواهد گرفت، ادامه داد: شاخص 
بهره مندي از اين بسته حمايتي، درآمد سرپرست خانوار 
است. به گفته سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
براس��اس تاكيد رييس جمه��ور و در 10 روز اول آبان ماه 
فروشگاه هاي ويژه توزيع اين بسته هاي حمايتي، مشخص 
خواهند ش��د. محس��ني بندپي در ادامه اظهار كرد: اين 
بسته ها تا پايان سال 13۹7 و به شكل غيرمستمر در سه 
مرحله و در مجموع با مبلغ 600 هزار تومان توزيع مي شود 
و كليه دستگاه هاي تامين كننده منابع آن موظف هستند 
تا هرچه سريع تر منابع مورد نياز را تامين كنند. اين بسته 
حمايتي متناسب با تعداد اعضاي خانوار تعلق خواهد گرفت 
و در راستاي سياست هاي دولت براي تامين اقلام ضروري 

خانوارهاست.
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۵ گور سالم طرح احياي 
گورخر فرار كردند

پنج گورخري كه در جابه جايي مرگبار سالم مانده 
بودند روز گذشته فرار كردند. يك منبع مطلع در حوزه 
حيات وحش به مهر، اعلام كرد: پنج گورخري كه از 
حمل ونقل مرگبار جان سالم به در برده و به منظور 
رهاسازي در كوير، در قرنطينه اي واقع در كوير مستقر 
شده بودند، روز گذشته فرار كردند تا كمدي تلخ طرح 
احياي گورخر در پارك ملي كوير توس��ط سازمان 

حفاظت محيط زيست را به پايان برسانند.
از جزييات فرار گورخرها اطلاعي در دست نيست اما 
شنيده ها حاكي از آن است كه طي روزهاي گذشته، 
تيمي از كارشناسان و دامپزشكان معتمد سازمان 
حفاظت محيط زيس��ت از تهران به منظور بررسي 
وضعيت س��لامت گورخرها عازم كوير شده بودند. 
اوايل مهرماه، در راس��تاي اجراي طرحي موسوم به 
احياي گورخر در كوير ملي، 10 گورخر از سايت تكثير 
و پرورش توران به قرنطينه كوير منتقل ش��دند. اما 
جعبه هاي حمل غيراستاندراد و شيوه حمل نامناسب، 
به تلفات 50 درصدي منجر شد و 5 گور بر اثر جراحات 
وارده تلف شدند. فرار 5 گور باقي مانده، حالا اين پروژه 

را با شكست صد در صدي همراه كرد. 

 44 هزار تبعه خارجي
بيمه تامين اجتماعي هستند

مديركل اتباع سازمان تامين اجتماعي كشور گفت: بر 
اساس آمار استخراج شده از سال ۹۴ تاكنون حدود ۴۴ 
هزار نفر اتباع خارجي از سوي سازمان تامين اجتماعي 

بيمه شده اند.
احمدرض��ا خزايي اف��زود: تامي��ن اجتماعي هيچ 
محدوديتي در بيمه مشاغل اتباع خارجي و ايرانيان 
مقيم خارج ندارد و افراد در قالب مش��اغل مختلف 
مي توانند تحت پوشش بيمه تامين اجتماعي قرار 
گيرند. او با بيان اينكه اتباع خارجي مجاز از بدو شروع 
به كار، حق برخورداري از خدمات و تعهدات تامين 
اجتماعي را دارند، گفت: هيچ فرقي بين اتباع خارجي 
و ايراني در كشور براي برخورداري از خدمات تامين 

اجتماعي وجود ندارد. 
مديركل اتباع س��ازمان تامين اجتماعي ادامه داد: 
اتباع خارجي با داشتن پروانه يا كارت كار و فعاليت در 
كارگاه هاي مشمول قانون تأمين اجتماعي مشمول 
بيمه اجباري هستند و كارفرمايان موظف به ارسال 
فهرست آنان و پرداخت حق بيمه مربوطه هستند. 
خزاعي همچنين در خصوص بيمه ايرانيان خارج از 
كشور گفت: با توجه به اينكه جمعيتي افزون بر سه 
ميليون و 500 هزار ايراني در خارج از كشور حضور 
دارند، در جهت بيمه كردن اين هموطنان درصدد 

راه اندازي كارگزاري در 21كشور هستيم. 
او اظهار كرد: شناسايي جامعه هدف و امور مربوط به 
نام نويسي، اخذ درخواست، انجام تعهدات كوتاه مدت 
مانند هزينه هاي كف��ن و دفن و تعهدات بلندمدت 
مستمري بازنشستگي، از كارافتادگي و بازماندگان از 
جمله وظايف كارگزارهاي تامين اجتماعي در خارج 
از كشور است. خزاعي با اشاره به اينكه همه ايرانيان 
خارج از كشور و اتباع خارجي مقيم ايران مي توانند از 
خدمات غير حضوري بهره مند شوند، گفت: متقاضيان 
مي توانند علاوه بر مراجعه حضوري به شعب داخل 
كشور، كارگزاران رسمي برون مرزي در خارج كشور 
از طريق مراجعه به سايت رس��مي اين اداره كل به 
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 my tamin از خدمات سازمان بهره مند شود. 
جمعيت اتباع خارجي در كش��ورمان بر اساس آمار 
سرشماري سال 13۹5 يك ميليون و 750 هزار نفر 

و بر اساس آمار غيررسمي 3 تا 5 ميليون نفر است. 

مشاركت۱۰ميليوني در انتخابات 
شوراهاي  دانش آموزي 

مديركل فرهنگي و هنري وزارت آموزش و پرورش از 
مشاركت 10 ميليون دانش آموز در انتخابات شوراهاي 
دانش آموزي خبر داد و گفت: نتايج اين انتخابات تا 

امروز اعلام مي شود.
علي رمضاني در حاشيه برگزاري انتخابات شوراهاي 
دانش آموزي كه در دبيرستان دخترانه وحدت منطقه 
7 تهران برگزار شد، با بيان اينكه انتخابات شوراهاي 
دانش آموزي امروز در سراسر كشور در حال برگزاري 
است و نتايج انتخابات در پايان امروز اعلام مي شود 
گفت: اين انتخابات با هم��كاري آموزش و پرورش و 
وزارت كشور برگزار مي شود. او افزود: امسال انتخابات 
شوراهاي دانش آموزي به صورت آزمايشي در برخي 
مدارس الكترونيكي برگزار مي شود. تعرفه انتخابات به 
اندازه 80درصد دانش آموزان توزيع شده و 10 ميليون 
دانش آم��وز در انتخاب��ات ش��وراهاي دانش آموزي 
مش��اركت مي كنند. عبدالرس��ول كريمي، معاون 
پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش شهر تهران در 
حاشيه برگزاري انتخابات شوراهاي دانش آموزي كه 
صبح امروز در مدرسه وحدت در منطقه 7 تهران برگزار 
شد، با بيان اينكه در شهر تهران بيش از يك ميليون 
و 100 هزار دانش آموز در مدارس كش��ور مش��غول 
تحصيل هستند گفت: به منظور برگزاري انتخابات 
ش��وراي دانش آم��وزي در ۴100 واحد آموزش��ي 
صندوق هاي انتخابات تعبيه شده است. وي افزود: يك 
ميليون برگه راي تعرفه صادر و بيش از ۴0 هزار كارت 
شناسايي براي انتخابات شوراهاي دانش آموزي توزيع 
كرديم. معاون پرورشي و فرهنگي آموزش و پرورش 
شهر تهران با بيان اينكه از جمله اهداف شوراها تحكيم 
و تعميق ارزش ها و باورهاي ديني، آموزه هاي سياسي 
- اجتماعي و تقويت خودباوري و مسووليت پذيري 
است گفت: غني سازي اوقات غير رسمي مدارس از 

ديگر اهداف تشكيل شوراهاي دانش آموزي است.
او با اشاره به مدرسه محوري در شوراهاي دانش آموزي 
گفت: انتخابات شوراي دانش آموزي در مدارس دولتي 
و غيردولتي برگزار مي ش��ود و بازرسان و ناظراني بر 
روند انتخابات نظارت مي كنند. بعد از پايان انتخابات، 
صندوق ها گشوده شده و نتايج انتخابات هر مدرسه، 

امروز اعلام مي شود.
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پالس اشتباه دقيقه نودي ها  به  پليس
گروه راه و شهرسازي |

آلودگي هواي تهران يكي از معضلات مهم اين كلانشهر 
است وعلي رغم اين كه طي سال هاي گذشته طرح ها و 
برنامه هاي گوناگوني براي رفع اين معضل اجرايي شده 
اما در عمل موفق نبوده اس��ت. بر اس��اس گزارش وزارت 
بهداشت، سالانه بین ۴ تا ۵ هزار تن از شهروندان تهرانی 
بر اثر آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند. از سوی 
ديگر، بر اساس گزارش بانک جهانی، شهر تهران سالانه 
۲.۶ میلیارد دلار از آلودگی هوا خس��ارت می بیند. طرح 
LEZ  كه مخفف عبارت Low Emission Zone است 
به معناي »محدوده کم آلاينده« يا »منطقه انتش��ار کم 
آلايندگی« براي كاهش آلودگي هواي تهران تدوين شد. 
هدف اين طرح كه به طرح كاهش هم معروف است معاينه 
فنی خودروها، آلايندگی اتوبوس ها )اعم از اتوبوس های 
سرويس ارگانی و حمل مسافر(، ناوگان حمل بار )اعم از 
وانت ها، کامیونت ها و کامیون ها( جهت کاهش آلودگی 
هواست. لازم به توضیح اس��ت که سیاست های کاهش 
آلودگی هوا با تأکید بر کاهش ذرات معلق تنظیم ش��ده 
اس��ت. زيرا ذرات معلق مهم ترين آلاينده ش��هر تهران 
هستند. به  ويژه ذرات کوچک تر از ۲.۵ میکرون که عموماً 
ناشی از وسايل نقلیه موتوری، ناوگان خودروهای ديزلی، 
خودروهای س��واری فرس��وده دودزا و موتورسیکلت ها 
هستند.طرح LEZ قرار است در سه فاز اجرايي شود. فاز 
ابتدايی طرح کاهش يا LEZ از سال 9۵ در محدوده طرح 
ترافیک و زوج و فرد و تنها بین ساعات ۶ و 30 دقیقه صبح 
تا 19 عصر و به اس��تثنای روزهای تعطیل اجرا شد و در 
ادامه فاز دوم با گس��ترش اين طرح به همه مناطق شهر 
تهران، به شکل ۲۴ ساعته و در تمام روزها از روز گذشته 
آغاز شده است. در فاز سوم نیز محدوديت تردد خودروهاي 
فاقد معاينه فني در كل شهر تهران و منع تردد خودروهاي 
كاربراتوري به محدوده در دس��توركار قرار دارد اما زمان 

اجراي فاز سوم مشخص نیست.
فاز دوم طرح »كاهش« در حالي روز گذشته كلید خورد كه 
علي رغم گفته هاي مسوولان مربوطه در خصوص آماده 
بودن زير س��اخت هاي اين طرح اما در اولین روز اجراي 
طرح مذكور س��ردار مهماندار ريیس پلیس پايتخت از 
احتمال تعويق در اجرای سراسری طرح »کاهش« خبر 
داد. اين در حالي اس��ت كه از چند ماه پیش روز اول آبان 

براي شروع فاز دوم اين طرح انتخاب شده بود.
بر اس��اس اين ط��رح از روز گذش��ته خودروهای ديزلی 
و بنزينی ک��ه در تهران تردد می کنند، اعم از ش��خصی، 
عمومی، اتوبوس، کامیون، کامیونت، نخاله بر، زباله بر و ... 
بايد برگه معاينه فنی داشته باشند.همچنین پلاک کلیه 
خودروهايی که وارد محدوده LEZ می شوند، به صورت 
مکانیزه توسط دوربین های نصب شده در معابر خوانده 
شده و اطلاعات آنها به سرورهای سیمفا )سامانه يکپارچه 
معاينه فنی( ارسال می شود. در صورتی که خودرو »معاينه 
فنی« نداشته باشد، اعمال قانون و جريمه توسط پلیس 

انجام می شود.

   فرصت دوباره به مردم
س��ردار مهماندار رئیس پلیس پايتخت با اشاره به آماده 
نبودن زيرساخت ها براي اجراي اين طرح عنوان كرد:اگر 
احساس کنیم که مردم دچار مشکل می شوند و زيرساخت 
ها هنوز آماده نشده است قطعاً  فرصتی را به مردم خواهیم 
داد.وی با تأکید بر اين که بايد زيرس��اخت ها آماده شود 
تصريح كرد: بايد مردم بتوانند به راحتی نسبت به دريافت 
معاينه فنی اقدام کنند اما متاسفانه خبرهايی به ما گزارش 
شده که صف های طويل برای دريافت معاينه فنی ايجاد 

شده است.
رئیس پلیس پايتخت با بیان اين که نبايد مردم در اجرای 

طرحی به زحمت افتاده يا متضرر شوند،گفت: اين احتمال 
وجود دارد که با انجام يکسری رايزنی ها، اجرای اين طرح 
حدود يک يا دو ماه به تاخیر افتاده و پس از تهیه و فراهم 
شدن همه زيرس��اخت ها آن را اجرايی کنیم اما تاکنون 
تصمیم قطعی در اين خصوص گرفته نشده و رايزنی های 
ما ادامه دارد.وی در پاسخ به پرسش ديگری درباره اين که 
آيا ماموران پلیس می توانند خودروهای بالای يک میلیون 
تومان ع��وارض را توقیف کنند، گفت: اعمال قانون صرفاً 
براساس قانون و توسط ماموران پلیس راهنمايی و رانندگی 
که در دانش��کده آموزش ديده و مجوز لازم را دارند انجام 
می شود.رحیمی تاکید کرد که ماموران ما تنها بر اساس 
آنچه که قانون مشخص کرده می توانند جريمه کنند لذا 
هیچ چیزی فراتر از قانون برای ما وجود ندارد و ما بر اساس 

قانون رفتار خواهیم کرد.

   زیرساخت های اجرای طرح آماده است
در حالي س��ردار مهماندار از آماده بودن زير س��اخت ها 
براي اج��راي فاز دوم ط��رح كاهش خبر م��ي دهد كه 
علي پیرحسین لو، مش��اور معاون حمل و نقل و ترافیک 

ش��هردار تهران از آمادگی ش��هرداری برای اجرای طرح 
کاهش خبر داد که بر اس��اس آن مقرر شده معاينه فنی 
بیش از ۲.۵ میلیون خودرو متردد در شهر تهران کنترل 
شود. پیرحسین لو با اشاره به سخنان رئیس پلیس تهران 
بزرگ مبنی بر احتمال به تعويق افتادن اجرای طرح کاهش 
گفت: زيرساخت های اجرای اين طرح کاملا آماده است و 
از روز گذشته مرکز معاينه فنی بیهقی و مرکز سیار شماره 
يك به صورت شبانه روزی فعالیت می کنند و از شنبه نیز 
دو مرکز معاينه فنی دماوند و آبشناس��ان به صورت ۲۴ 
ساعته فعال هستند.در حال حاضر نوبت دهی اينترنتی 
فعال اس��ت و افرادی که اقدام به دريافت نوبت اينترنتی 

می کنند از ايستادن در صف انتظار معاف هستند.
وی با بیان اين که تعداد افرادی که برای اخذ معاينه فنی 
به مراکز مراجعه کرده اند نسبت به متقاضیانی که روزهای 
قبل مراجعه کرده بودند، زياد نیست، گفت: اين مراجعه 
ناشی از فرهنگ دقیقه نودی بودن برخی افراد است چرا که 
ماه هاست اعلام کرده ايم از اول آبان طرح کاهش اجرايی 
می شود و بر همین اساس زيرساخت ها از سوی شهرداری 
هم کاملا آماده است.مناسب نیست به خاطر چند صد نفر 

از افرادی که وقت مجاز را رعايت نکردند موجبات تعويق 
طرح را فراهم کنیم.

وی با بیان اينکه مطمئن باشید اگر اجرای طرح تمديد شود 
باز هم افرادی مايل هستند که در دقیقه 90 به مراکز معاينه 
فنی مراجعه کنند، تاکید کرد: معاينه فنی طبق قانون برای 
همه اجباری است و تنها اتفاق جديدی که در طرح کاهش 
می افتد اين است که ما زيرساخت ها را برای اجرای کامل 
قانون فراهم کرده ايم. نمی شود بگويیم قانون اجرا نشود؛ 
همچنین با آلودگی هوا که قاتل جان و سلامتی مردم است 

هم نبايد شوخی کرد.

   مسیر اجرای قانون دهه 50 
وحید حس��ینی،  دبیر کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا 
نیز روز گذش��ته همزمان با اجراي فاز دوم طرح كاهش 
توضیحاتي در خصوص اين طرح ارايه كرد و گفت: حُسن 
فاز اول طرح کاهش اين بود که باعث شد؛ برای اولین بار 
در کشور »معاينه فنی« به شکل مکانیزه بررسی و اعمال 
جريمه برای خودروهای فاقد معاينه شروع شود که قدم 
مثبتی برای اجرای قانون معاينه فنی مصوب سال 13۵3 

است، که اجرا نشده بود و پیش از آغاز اجرای طرح کاهش، 
کنترل معاينه فنی خودروها، تنه��ا منوط به اين بود که 
پلیس خودرو را به دلیل س��رعت غیرمجاز، چراغ قرمز يا 
ساير تخلفات متوقف کند، که در اين صورت امکان داشت 
معاينه فنی نیز کنترل ش��ود. دبیر کارگروه ملی کاهش 
آلودگی هوا تاکید کرد: اين ک��ه معاينه فنی خودروها از 
طريق دوربین و به شکل مکانیزه کنترل شود؛ قطعا گام 
مثبتی است که در اثر اجرای طرح کاهش برداشته شده 
است. همین طرح موجب افزايش چشمگیر رانندگان به 
مراکز معاينه فنی شد. طی يک سال 300 هزار خودرو از 
دريافت برگه معاينه فنی مردود و مجبور به رفع آلودگی 
شدند.وی با اشاره به اينکه با اجرای فاز اول طرح کاهش 
به يک حقیقت قابل تأمل دس��ت يافتی��م، تصريح کرد: 
در فاز ابتدايی طرح کاهش، تع��دادی از خودروها خارج 
از س��اعات اعلام ش��ده )۶ و نیم صبح ت��ا 19 عصر( وارد 
محدوده طرح کاهش و زوج و فرد می شوند. همچنین در 
اين فاز، خودروهای ديزلی اصلا مشمول بررسی معاينه 
فنی و بررسی آلايندگی نمی شوند، چون اين خودروها يا 
اساسا در محدوده طرح کاهش تردد نمی کنند، يا بیشتر 
تردد آنها در ساعات شب است و تردد تعداد زيادی از اين 
ديزلی ها در طول روز ممنوع اس��ت.وی در مورد معاينه 
فنی خودروهای نو و ش��رايط اين خودروه��ا در فاز دوم 
طرح کاهش گفت: خودروهای نو با عمر زير چهار سال از 
معاينه فنی معاف هستند، اما امسال با اجرای طرح ترافیک 
جديد پیشنهادی برای دارندگان خودروهای نو از سوی 
شهرداری مطرح شد؛ مبنی بر اينکه اگر خودروها موفق به 
دريافت »برگه معاينه فنی برتر« به عنوان يک معاينه فنی 
سختگیرانه  شوند؛ می توانند از تخفیف ۲0 درصدی طرح 
ترافیک بهرمنده باشند.دبیر کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوا با بیان اينکه سعی می کنیم در قدم هايی بعدی طرح 
کاهش، سختگیری های بیشتری اعمال کنیم، در پاسخ 
به پرسشی در مورد تاثیر اين طرح بر کاهش آلودگی هوای 
تهران اظهار کرد: تجربه دنیا نشان می دهد که طرح کاهش 
در درازمدت تاثیر مثبتی روی کاهش آلودگی هوا خواهد 
داشت و نمی توان ادعا کرد که اين طرح در کوتاه مدت اثر 

ملموسی داشته باشد.

   معاینه فنی؛ اصل پذیرفته شده دنیا
اين استاد دانشگاه صنعتی شريف با اشاره به ضرورت معاينه 
فنی خودروها گفت: به هیچ وجه نمی توانیم اجازه دهیم 
ک��ه خودروها بدون انجام آزمون معاينه فن��ی رها و آزاد 
در خیابان ها تردد کنند. هر خودرويی که در ش��هر تردد 
می کند، بايد معاينه فنی داش��ته باشد که اين يک اصل 
پذيرفته شده در دنیاست. برای مثال در کشور  سوئیس در 
صورت پايان دوره معاينه فنی، پلیس اخطار کتبی برای 
دارنده خودرو صادر می کند و اگر طی 1۵ روز معاينه فنی 
تمديد نشود، به محل ثبت شده آدرس خودرو مراجعه کرده 
و خودرو را فکّ پلاک می کند، بنابراين در اين کش��ور در 
صورت عدم انجام معاينه فنی، اجازه تردد به خودرو داده 

نمی شود، چه برسد که جريمه شود.
دبیر کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا در پايان اظهار کرد: 
سیاست هايی از جنس طرح کاهش، منابع آلاينده را به 
طور ناگهانی حذف نمی کند اما در درازمدت باعث خروج 
خودروهای آلاينده از چرخه مصرف می شود. البته بحث 
مربوط به معاينه فنی طی دو تا سه سال به نتیجه می رسد، 
همان طور که نتايج بررسی آلودگی هوا نشان می دهد که 
طی سه س��ال اخیر معاينه فنی انجام شده در جريان فاز 
اول طرح کاهش درکنار اجرای مصوباتی مثل ممنوعیت 
پلاک گذاری موتورسیکلت های کاربراتوری و نصب فیلتر 
دوده، اگرچ��ه باعث بهبود کیفیت هوای تهران نش��ده، 

حداقل شرايط را ثابت نگه داشته است.

گسل فرعي شمال تهران معرفي شد

گروه راه وشهرسازي|
علي بیت اللهي مدير بخش مركز زلزله شناس��ي مركز 
تحقیقات وزارت راه، مس��كن و شهرسازي روز گذشته 
از شناسايي گسل فرعي در مناطق ۲ و 3 تهران خبر داد 
كه بخش عمده اي از آن در مجموعه ورزشي انقلاب واقع 
در منطقه 3 تهران قرار دارد و به همین دلیل به نام گسل 

انقلاب نامیده مي شود.
بیت اللهي با بیان اينك��ه طبق تعريف آيین نامه ۲۸00، 
گس��ل اصلي داراي طول 10 كیلومتر و بیش��تر، گسل 
متوسط بین ۲ تا 10 كیلومتر طول و گسل فرعي )خرد( 
كمت��ر از ۲ كیلومتر طول دارد، تصريح كرد: اين گس��ل 
در راستاي جنوب غرب-شمال شرق گستردگي دارد و 
داراي طولي در حدود 1.۵ كیلومتر اس��ت و بنابراين در 

گروه گس��ل هاي فرعي ش��هر تهران قرار مي گیرد. مرز 
ناهمواري هاي بین منطقه 3 و ۲ تهران در مسیر عبوري 
بزرگراه چمران و سمت شرقي آن، نقطه شروع اين گسله 

كوچك در منطقه 3 است. 
به گفته وي، گسله انقلاب از شرق باغ ونك در نقطه جنوب 
غربي خود ش��روع و پس از عبور از مجاورت محل تلاقي 
بزرگراه نیايش و خیابان س��ئول وارد محوطه مجموعه 
ورزشي انقلاب مي شود. امتداد اين گسله تا شمال محدوده 
مجموعه انقلاب ادامه يافته و در آنجا به نقطه انتهايي شمال 
شرقي خود مي رس��د.  بیت اللهي افزود: در بررسي هاي 
میداني خرد گسله هاي شهري تهران، سكانس هاي آبرفتي 
جوان، گاه تا دو متر در طرفین گس��ل جابه جايي نشان 
مي دهد كه در اين حالت ها لايه آبرفتي دانه متوسط و حتي 

درشت دانه در مقابل لايه رسي ريز دانه قرار گرفته است. 
در چنین حالتي مسلما از ديدگاه ژئوتكنیكي ناهمگني 
در ظرفیت باربري و س��اير خصیصه هاي الاس��تیكي و 
ژئوتكنیكي پي وجود خواهد داش��ت ك��ه ضرورت دارد 

مورد توجه قرار گیرد.
ريیس بخش زلزله مركز تحقیقات راه، مسكن و شهرسازي 
هشدار داد: اين گسل ها، جزو گسل هاي كوچك و فرعي 
و با توان لرزه زايي پايین هس��تند. اما نكته اي كه عموم 
مهندسان در طراحي ساختمان و پي بايد به آن دقت كنند، 
رفتار نامتقارن پي ساختمان در دو سوي گسل هاي كوچك 
است كه اهمیت بالايي دارد. نمونه بارز چنین رفتاري در 

مورد گسل »ونك پارك« به آشكارا قابل اثبات است.
تهران داراي سه گس��ل اصلي و تعداد زيادي گسل هاي 
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»مسكن مهر« اولویت برنامه هاي 
وزیرپیشنهادي راه و شهرسازي

راي صادره براي تخریب پل 
»پالادیوم« قابل تجدیدنظر است

وزير پیشنهادي راه و شهرسازي، با بیان اينكه »مسكن 
مهر« در اولويت برنامه هايم قرار دارد، گفت: به دنبال 
آن هستیم كه با افزايش تولید مسكن، نیاز جامعه به 
واحدهاي اس��تیجاري را برطرف كنیم. به گزارش 
مهر، محمد اسلامي در حاشیه حضور خود در برخي 
از فراكسیون هاي مجلس، در جمع خبرنگاران درباره 
برنامه هاي خود اظهار كرد: مهم ترين محور برنامه هاي 
بنده براي وزارت راه و شهرسازي، توجه به بحث مسكن 
است؛ چرا كه نیاز كشور به اشتغالزايي از طريق توجه 
به اين مساله تا حدود زيادي رفع مي شود.او ادامه داد: 
با توجه به دغدغه اي كه در جامعه درباره مسكن وجود 
دارد، اين مس��اله اولويت كاري بن��ده در وزارت راه و 
شهرسازي خواهد بود كه با ارايه مشوق هاي خاص به 
بخش خصوصي و سیاست گذاري به منظور پشتیباني 
اين مساله، به دنبال ايجاد رونق در اين زمینه خواهیم 
بود.وزير پیش��نهادي راه و شهرسازي تصريح كرد: 
بازآفريني شهري هم يكي ديگر از مهم ترين محورهاي 
كاري من است، چراكه بافت هاي فرسوده قابل احیاي 
بسیار زيادي در مناطق مختلف كشور وجود دارد و اين 
مساله بايد در وزارت راه و شهرسازي مورد توجه جدي 
قرار گیرد.اسلامي با بیان اينكه توجه به مناطق محروم 
و گسترش راه هاي روستايي از ديگر برنامه هاي من در 
وزارت راه شهرسازي است، گفت: با توجه به تامین 
منابع مورد نیاز از سوي مجلس شوراي اسلامي، بايد 
مبحث راه هاي روستايي را به روال متفاوتي تبديل 
كرده و نیازهاي روستايیان كشور را از اين طريق رفع 
كرد.او با تاكید بر ضرورت نگاه اصلاحي در وزارت راه 
و شهرس��ازي افزود: بايد با كوچك سازي لايه هاي 
مديريتي در وزارت راه و شهرسازي، علاوه بر سرعت 
بخشیدن به اقدامات، شفافیت لازم را براي عموم مردم 
در زمینه مجوزها ايجاد كنیم.وزير پیشنهاد وزارت 
راه و شهرسازي در پاسخ به س��والي درباره افزايش 
اجاره بها و مشكلات آن براي مردم و برنامه او براي حل 
اين مشكل، گفت: اجاره مسكن تابعي از بازار مسكن 
نیست، بلكه تابع شرايط اقتصادي كشور است و براي 
اين مساله در محور نخست برنامه هاي تقديمي به 
مجلس شوراي اسلامي، افزايش تولید مسكن را لحاظ 
كرده ايم تا با سوق دادن منابع به سمت تولید مسكن، 
نیاز جامعه به واحدهاي استیجاري را برطرف كنیم. 
اسلامي همچنین درباره وضعیت صنعت هوايي كشور 
در دوران تحريم ها بیان كرد: تحريم مساله جديدي 
نیس��ت و از بعد از پیروزي انق��لاب تاكنون صنعت 
هوايي كش��ور با تحريم هاي متفاوتي مواجه بوده و 
امروز صنع��ت هوايي ما با توجه به توان متخصصان 
به گونه اي اس��ت كه توانايي عبور از دوره تحريمي 
پیش رو را داريم و سن ناوگان هوايي ما هم نسبت به 
گذشته بسیار پايین تر است.او افزود: بر اين اساس بنده 
معتقدم كه توانايي عبور از تحريم هاي پیش رو را داريم 
و به ويژه در ناوگان هوايي مشكلي براي كشور پیش 
نمي آيد.اسلامي در پاسخ به سوالي در مورد جزيیات 
برنامه هايش براي مسكن تصريح كرد: مسكن مهر 
معضلاتي دارد و بايد با برنامه ريزي هاي لازم تدابیري 
را براي تكمیل واحدهاي نیمه تمام در نظیر بگیريم 
و از س��وي ديگر واحدهاي تكمیلي را به متقاضیان 
تحويل دهیم.وزير پیش��نهادي راه و شهرس��ازي 
تصريح كرد: همچنین برخي از واحدهاي مسكن مهر 
زيرساخت هاي لازم را ندارد كه بايد از ظرفیت ساير 
دستگاه ها براي تامین اين زيرساخت ها استفاده كنیم 

تا مشكل اين واحدها برطرف شود.

ريیس سازمان بازرسي ش��هرداري تهران با اشاره به 
راي صادره مبني بر تخريب پل پالاديوم افزود: راي پل 
پالاديوم بدوي و قابل تجديدنظر است.به گزارش ايسنا، 
رمضان امیني گفت: مرجع تصمیم گیري تخلفات 
ساخت و ساز، كمیسیون ماده صد است و در خصوص 
پرونده پ��ل روگذر پالاديوم اين كمیس��یون پس از 
چندين جلسه تخصصي با حضور نماينده شهرداري 
به عنوان مشاور فني و نمايندگان قوه قضايیه، وزارت 
كشور و شوراي شهر به عنوان اعضاي تصمیم گیر، راي 
بدوي صادر كرد و بر اس��اس قانون، امكان اعتراض و 
درخواست تجديد نظر در زمان مشخص براي اين راي 
وجود داشت.وي افزود: ما با جديت و بدون اغماض از 
حقوق مردم و شهرداري در برابر تخلفات صورت گرفته 
دفاع مقتدرانه خواهی��م كرد و معتقديم هر تخلفي 
بايد در مجراي قانون پیگیري و در محاكم ذي صلاح 
رسیدگي و تصمیم گیري شود.پس از ابلاغ راي بدوي 
مبني بر جمع آوري و تخريب پل پالاديوم، ذي نفع پل 
مذكور نس��بت به راي صادره اعتراض كرده و پرونده 
مجدد جهت رسیدگي به كمیسیون تجديد نظر ماده 
100 ارجاع ش��د تا پس از بررسي، راي قطعي صادر 
شود.امیني گفت: يقینا پیگیري هاي سازمان بازرسي 
شهرداري تهران در خصوص انجام مراحل بعدي براي 

صدور راي قطعي در دستور كار است.

نشست بررس��ي موافقتنامه چابهار با حضور مقامات 
سه كشور ايران، هند و افغانستان براي بررسي كريدور 
ترانزيتي شمال � جنوب برگزار شد.در اين نشست سه 
جانبه ك��ه امام الدين وريماچ، معاون وزير حمل و نقل 
افغانستان؛ تیرومورتي، قائم مقام وزير امور خارجه هند 
و محمد راس��تاد، معاون وزير راه و شهرسازي و اصغر 
فخريه كاشان، مشاور وزير راه در امور بین الملل حضور 
داش��تند به موضوع بهره برداري موقت بندرچابهار تا 
1۴ روز آينده و تش��كیل كمیته پیگیري موافقتنامه 
س��ه جانبه ايران-هند- افغانستان در دو ماه آينده و ... 

پرداخته شد.
به گزارش ف��ارس، قائم مقام وزير ام��ور خارجه هند 
دراين نشست، گفت: مش��تاقانه منتظر تكمیل خط 
آهن چابهار- زاهدان و مشهد- هرات هستیم تا فعالیت 

ترانزيتي و حم��ل و نقل چند وجهي بین ايران، هند و 
افغانستان توسعه يابد. »تیرومورتي« در اولین نشست 
شوراي هماهنگي موافقتنامه ترانزيتي سه جانبه ايران، 
هند و افغانستان موسوم به موافقتنامه چابهار اظهاركرد: 
در اجراي موافقتنامه ترانزيتي ايران، هند و افغانستان، 
بندر چابهار كانون توسعه ترانزيت منطقه و سه كشور 
اس��ت و اين بندر براي انتقال كالا از هند به افغانستان 

نقش بسزايي دارد. 

   تشكیل كمیته پیگیري موافقتنامه 
مديرعامل س��ازمان بنادر و دريان��وردي با بیان اينكه 
تا ۲ ماه آين��ده كمیته پیگی��ري موافقت نامه چابهار 
تشكیل مي شود، گفت: حداكثر تا دو هفته آينده شاهد 
شروع رسمي قرارداد بهره برداري موقت پايانه چابهار 

توسط شركت هندي هستیم. محمد راستاد در حاشیه 
اولین اجلاس نشست اجرايي سازي و شوراي هماهنگي 
موافقتنامه 3 جانبه ترانزيتي چابهار بین ايران، هند و 
افغانس��تان اظهاركرد: در سال 139۶ موافقت نامه در 
مجلس شوراي اس��لامي به تصويب رسید و مردادماه 
امسال براي اجرا ابلاغ شد. او افزود: براساس ماده 9 اين 
موافقتنامه بايد ش��وراي هماهنگي 3 كشور با حضور 
معاونان وزراي حمل و نقل 3 كشور تشكیل مي شد تا 
زمینه اجراي موافقتنامه فراهم شود.راستاد افزود: از نظر 
نقش مهم 3 كشور در ترانزيت، اين موافقتنامه و نحوه 
اجراي آن مي تواند كمك شايسته اي به بهبود وضعیت 
حمل و نقل و تجارت 3 كشور داشته باشد و در اين مدت 
شاهد اين بوديم كه 9 كشتي حامل گندم صادراتي از 

طريق چابهار از هند به افغانستان ترانزيت شد.
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محسن پورسيدآقايي، معاون شهردار تهران اعلام 
كرد كه براساس هماهنگي با پليس راهور، جريمه 
دوربين هاي جديد ثبت تخلف نداشتن معاينه فني 

تا دو هفته ارشادي خواهد بود.
به گزارش ايسنا، محسن پورسيدآقايي در مراسم 
افتتاح سامانه ترددشمار خودروها گفت: بر اساس 
هماهنگي كه با پليس راهور انجام شد، مقرر شد كه 
طرح ترافيك به مدت دو هفته به صورت ارشادي 

انجام شود.
وي با بيان اينكه اين جريمه ارشادي تنها مشمول 
خودروهايي مي شود كه توسط دوربين هاي جديد 
اعمال قانون مي شوند، افزود: اعمال جريمه نداشتن 
معاينه فني همچنان در محدوده طرح ترافيك و 

زوج و فرد اعمال مي شـود و اين جريمه ارشادي 
مربوط به جرايم معاينه فني در سطح شهر تهران 
به غير از محدوده طرح ترافيك و زوج و فرد است.

وي با بيان اينكه اين جريمه ارشادي تنها به مدت 
دو هفته اجرا مي شود و بعد از آن خودروها جريمه 
خواهند شـد؛ در مورد راه اندازي سـامانه جديد 
ثبت تـردد گفت: راه انـدازي اين سـامانه كه در 
اطراف رينگ تهران اسـت، كار بسيار ارزشمند 
و بزرگي اسـت چرا كه ما نياز داشـتيم ورودي و 
خروجي خودروها در رينگ تهران را سرشماري 
كنيم و نياز بود كه مسير به صورت الكترونيك و 
دوربيني كنترل شود و اعتراف مي كنم هنگامي 
كه بخشـنامه اي صـادر كردم مبني بـر اينكه تا 

اول آبان ماه بايد رينـگ اطراف تهران به صورت 
الكترونيك كنترل شده و ترددش محاسبه شود، 
فكر نمي كردم كه اين اتفاق به صورت تمام و كمال 
رخ دهد.وي با بيان اينكه كار جهادي يعني اينكه 
كار درست به موقع انجام شود گفت: از امروز تمام 
ورودي و خروجـي تهران مجهز به سـامانه ثبت 
تردد هستند و مي توانيم از اين طريق كنترل تردد 
كاميون ها، ماشين آلات سنگين و خودروهايي كه 
از شهرهاي اطراف تهران هر روز به تهران وارد و 
خارج مي شوند را كنترل كنيم.وي با بيان اينكه 
روزانه 500 هزار خودرو از شهرهاي اطراف به تهران 
مي آيند، گفت: مي توانيم برنامه ريزي هاي دقيقي 

را در اين حوزه انجام دهيم.

آخرين خبر
اجراي »ارشادي« طرح كاهش آلودگي هوا به مدت ۲ هفته

هشدار به انبوه سازان مناطق 2 و 3
فرعي است.مشا،  ري و گسل شمال تهران جزو گسل هاي 
اصلي اند. گسل شمال تهران از سوهانك و لشكرك آغاز 
شده و با عبور از مناطق فرحزاد و حصارك به سوي غرب 
كشیده شده است، مناطق نیاوران، تجريش، زعفرانیه، 

الهیه و فرمانیه روي اين گسل قرار دارند.
گسل مشا، گسلي است طويل، اساسي و لرزه ز است كه 
در طول رشته كوه البرز و از شمال آن بر روي دامنه هاي 
جنوبي رانده شده است، گسل مشا در بالا دست سد لتیان 
با گسل شمال تهران تلاقي دارد و به همین دلیل لغزش و 
فعالیت هر يك از دو گسل مشا يا شمال تهران، به حركت 

گسل ديگر ختم مي شود.
گسل ري از جاده خاوران شروع ش��ده و در امتداد جاده 
كمربندي تهران پیش از رس��یدن به قدس و شهريار در 
چهاردانگه به اتمام مي رسد، اين گسل به دو بخش گسل 
شمال ري و گسل جنوب ري تقسیم مي شود؛ گسل شمال 

ري در امتداد مسیر بهشت زهرا و بزرگراه ري واقع است.
به جز اين س��ه گسل بزرگ تهران، گس��ل هاي مفرد و 
كوچك تري هستند كه گرچه از طول و قدرت كمتري 

برخوردارن��د، ولي به دلیل تراكم جمعی��ت بر روي آنها 
مي توانند خطر ساز باشند. گسل ملاصدرا يكي از همین 
گسل هاست كه در امتداد خیابان شريعتي تا شهرك غرب 
از محله هاي ونك، میرداماد، برج میلاد، س��عادت آباد و 
شهرك غرب عبور مي كند؛ همچنین گسل شرق با عبور 
از اراضي سرخه حصار در امتداد بزرگراه شهید بابايي، تا پل 
سید خندان كشیده شده است. گسل نیاوران،  گسل قصر 
فیروزه، محموديه، تلويزيون و نیز گسلي كه در تپه هاي 
كوي گیشا وجود دارد از گسل هاي فرعي اند كه مي توانند 
براي تهران خطرساز باشند. به گزارش تعادل، بیت اللهي 
در حالي به انبوه سازان مناطق ۲ و 3 به دلیل وجود گسل 
فرعي انقلاب در اين مناطق هشدار داد كه به گفته خود 
وي حدود 1۲ هزار ساختمان روي گسل شمال تهران بنا 
ش��ده است. از میان اين 1۲ هزار ساختمان بیش از ۲۵0 
سايت مهم مانند مراكز آتش نشاني، بیمارستان ها، پمپ 
بنزين ها و حتي ساختمان هاي مديريتي مانند سازمان 
مديريت بحران روي اين حريم گسل قرار دارند كه نیازمند 

جابه جايي يا ايمن شدن هستند.
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وزراي پيشنهادي »اقتصاد، صنعت و كار« به اتاق ايران آمدند و برنامه هايشان را براي بخش خصوصي تشريح كردند

نگاه مثبت اتاق به سه وزير پيشنهادي
تعادل | گروه تجارت |

اتاق ايران سه شنبه پركاري را پشت سرگذشت؛ چراكه 
پذيراي سه كانديداي پيشنهادي از كابينه دولت بود. 
وزراي پيشنهادي »تعاون، كار و رفاه اجتماعي، صنعت، 
معدن وتجارت و امور اقتص��ادي ودارايي« صبح روز 
گذشته به دعوت پارلمان بخش خصوصي راهي خيابان 
طالقاني شدند تا هم برنامه هايش��ان را براي ورود به 
كارزار اقتصاد تشريح كنند، هم در مقام پاسخگويي به 
سوالات فعالان اقتصادي برآيند. البته جهت گيري كلي 
اين هم انديشي نشان از راي مثبت وبيعت اتاق با سه 
وزير پيشنهادي دولت داشت. درعين حال، اما فعالان 
اقتصادي طي نشست هايي جداگانه، ناگفته هايشان 
را گفتند و وزرا پيشنهادي هم وعده دادند. »تعادل« 
در ادامه، آنچه در نشست فعالان اقتصادي با سه وزير 

پيشنهادي گذشت، را روايت مي كند. 
تجار وصنعتگران محل اتاق ايران و در نشست با »رضا 
رحماني« كانديداي پيشنهادي وزير صنعت، خواهان 
جب��ران جفاي چندس��اله به توليد وتجارت ش��دند. 
واردكنندگان از ممنوعيت هاي وارداتي شِكوه كردند و 
خواستار خصوصي سازي صنعت خودروسازي شدند؛ 
اما صادركنندگان خواهان لغو تمامي دستورالعمل هاي 
جديد تجاري به ويژه پيمان س��پاري ارزي بودند كه 
تجارتشان را محدود س��اخته است. آنها در مجموع از 
بي توجهي ها به اين حوزه انتقاد كرده و نگران برنامه هاي 
رحماني كه بيشتر با رويكردي صنعتي تدوين شده و 
تجارت مغفول مانده، شدند. در مقابل اما صنعتگران، 
خواستار شفاف س��ازي در مورد موضع وزارت صنعت 
در حمايت از بنگاه هاي اقتصادي شدند و درخواست 
كردند كه اولويت، حمايت از بنگاه هاي جوان باش��د. 
وزير پيشنهادي صنعت هم براي اينكه خيال فعالان 
اقتصادي را راحت كند در پاسخ به آنچه گفتند، وعده 
داد؛  »اتاق فكري« در وزارتخانه ش��كل خواهد گرفت 
كه بدون مش��ورت با شوراي گفت وگو هيچ تصميمي 
نخواه��د گرفت. رحماني اما رس��الت اصل��ي خود را 
تغييرات عنوان كرد كه در صورت كس��ب راي اعتماد 
از بهارستان وتكيه زدن بر صندلي ساختمان سميه، 7 

معاون بازنشسته وزارت صنعت را ترك خواهند كرد.
 از آن س��و، فعالان اقتصادي در نشس��ت ديگر خود با 
گزينه پيش��نهادي وزير اقتصاد، تأكي��د كردند كه از 
2 س��ال زمان باقي مانده در اين دولت، حل مشكلات 
اقتصادي وبرنامه هاي اساسي مورد توجه قرار گيرد. 
»وضع قوانين گمركي، همفكري با بخش خصوصي، 
ارزش گذاري بنگاه هاي اقتص��ادي، اصلاح قوانين و 
مقرراتي كه ش��بكه مالي را تحت تأثير قرار مي دهد، 
سالم سازي س��ازمان مالياتي، گمرك و نظام بانكي، 
اصلاح ترازنامه ساختار مش��اركت، سنجش محيط 
كسب وكار، نحوه تأمين مالي بانك ها، ارايه تسهيلات 
به گردشگران، جذب سرمايه گذاري خارجي، اصلاح 
پيمان سپاري ارزي، خصوصي سازي واقعي، آزادسازي 
واقعي، حركت به سمت صندوق هاي مكانيزه، وضع 
قواني��ن مالياتي مبني بر جلوگي��ري از قاچاق و فرار 
مالياتي، تأمين نقدينگي واحدهاي توليدي، كنترل 
نقدينگي، تسهيل فضاي كس��ب وكار« از مهم ترين 
اولويت اتاقي ها ب��ود كه به آن پرداختند. البته رييس 
اتاق ايران خطاب به وزير پيش��نهادي اقتصاد، قبول 
مسووليت در اين شرايط كنوني را مثل راه رفتن روي 
مين دانس��ت. اما »فرهاد دژپس��ند« پس از شنيدن 
صحبت هاي بخش خصوصي، با بيان اين جمله كه در 
انتخاب افراد كوررنگي سياسي دارم، اين اطمينان را 
به آنها داد كه اولويتش اقتصاد باش��د نه چيز ديگري. 
او همچنين بر »موثرسازي شوراي گفت وگو، تشكيل 
هسته هاي انديشه ورزي و سياست ورزي وشكل گيري 
خانه اقتصاد« تاكيد ورزيد. او اين را هم گفت كه نبايد 

بگذاريم »جنگ حيدري و نعمتي راه بيندازند.« 
آخرين نشس��ت فعالان اقتصادي با وزير مس��تعفي 
صنعت بود كه اكنون در مسير ورود به وزارت كار است؛ 
اعضاي هيات نمايندگان اتاق ته��ران خطاب به او از 
كهنگي قانون كار و اينكه هيچ كس جرات اصلاح آن را 
ندارد، شكايت كردند. آنها همچنين رويه تصميم گيري 
از بالا به پايين را مورد انتقاد قرار داده و خواهان اصلاح 
اين روند اشتباه شدند. از ديگر گلايه اتاقي ها مي توان 
به »درگيري غيرمنطقي تامي��ن اجتماعي با فعالان 
اقتصادي، نح��وه توزيع نامناس��ب ۱.۵ ميليارد دلار 
اعتبار اشتغال روس��تايي، بزرگ بودن وزارتخانه ها، 
وضعيت اسفناك بيكاران و...« اشاره كرد. البته »محمد 
ش��ريعتمداري« در پاسخ به آنچه ش��نيده بود، حل 
مشكلات اساسي را مهم تر از تعريف طرح هاي متعدد 
دانست و وعده داد كه از دست اندازي دولت به منابع 
تامين اجتماعي جلوگيري كند. او همچنين برابري 
سهم كارگر و كارفرما با دولت در تامين اجتماعي را از 

اولويت هاي كاري خود برشمرد. 

  سه وزير پيشنهادي ميهمان اتاق 
روز يكشنبه همين هفته حسن روحاني، رييس جمهور 
با ارس��ال نام��ه اي به علي لاريجان��ي رييس مجلس 
شوراي اسلامي، 4 وزير پيشنهادي براي 4 وزارتخانه 
معرفي كرد. بر اس��اس نظر رييس جمه��ور، »فرهاد 
دژپسند« به عنوان وزير پيش��نهادي امور اقتصادي 
و داراي��ي، »محمد ش��ريعتمداري« به عن��وان وزير 
پيشنهادي تعاون، كار و رفاه اجتماعي، »رضا رحماني« 
به عنوان وزير پيش��نهادي صنع��ت، معدن و تجارت 
و »محمد اس��لامي« به عنوان وزير پيشنهادي راه و 
شهرسازي براي گرفتن رأي اعتماد از مجلس معرفي 
شده اند. بر اساس تصميم هيات رييسه مجلس، چهار 
وزير پيشنهادي دولت روز شنبه ۵ آبان ماه براي گرفتن 
راي اعتماد راهي بهارستان خواهند شد. اما در همين 
راس��تا، روز گذشته، سه وزير پيش��نهادي »اقتصاد، 
صنعت و كار« به ات��اق ايران آمدند تا در جمع فعالان 

اقتصادي به تشريح برنامه هاي خود بپردازند. 

  نشست تجار وصنعتگران با وزير پيشنهادي 
صنعت

فعالان اقتصادي در نشس��ت خود با وزير پيشنهادي 
وزارت صنع��ت، معدن وتج��ارت به بيان مس��ائل و 
مش��كلات عمده در حوزه صنعت، مع��دن و تجارت 
پرداختند. اما بخش خصوص��ي چه انتظاراتي از رضا 
رحماني داش��تند؟ آنها معتقدند حال صنعت خوب 
نيس��ت و نوس��انات نرخ ارز و بخش��نامه هاي دولتي 
كه متناسب با اين نوس��انات به كرات صادر مي شود، 
عملًا باعث سردرگمي صنعتگران شده است. فعالان 
بخش خصوص��ي همچنين با گلاي��ه از ناهماهنگي 
موجود در تي��م اقتصادي دول��ت، تصميمات اتخاذ 
ش��ده در حوزه هاي توليد، صادرات و واردات را به دور 
از برنامه ريزي دانس��ته و از رحماني خواستند به اين 
موضوع رس��يدگي كند. گرفتار شدن وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در روزمرگي هم از جمله موارد مورد 

اشاره حضار بود.
به شكل جزئي تر، واردكنندگان گفتند: به نظر مي رسد 
رحماني نيز بيشتر براي صنعت و معدن برنامه ريزي 
كرده باش��د. آ نها توجه به حوزه واردات و تلاش براي 
تسهيل آن را خواستار شدند. واردكنندگان خودرو نيز 
ضمن درخواست براي رفع ممنوعيت هايي كه براي 
واردات خ��ودرو مقرر ش��ده، از رحماني تقاضا كردند 
مبحث خصوصي سازي در صنعت خودرو را به صورت 
ج��دي در برنامه هاي خود قرار ده��د. واردكنندگان 
همچنين اعلام برنامه هاي رحماني در حوزه تجارت 
فرامرزي و رديف هاي تعرفه اي را خواستار شدند و از 
او خواستند دفاتر رايزني كه در 6 سال گذشته قادر به 
هموارسازي راه تجارت خارحي نبوده است را سريعاً 

ساماندهي كند. 
در اين ميان صادركنندگان نيز كه در جريان تحولات 
ارزي با مطرح شدن پيمان سپاري ارزي در مضيقه قرار 
گرفته اند از وزير پيشنهادي صنعت، معدن و تجارت 
خواس��تند براي برداش��تن الزام پيمان سپاري ارزي 
ش��رايطي مهيا كند كه از فرصت كاهش ارزش پول 
ملي براي توسعه صادرات استفاده شود. آنها همچنين 
پيشنهاد كردند رحماني در جلسه رأي اعتماد اعلام 
كند كه همه بخشنامه ها و دستورالعمل هاي صادر شده 
پس از تحولات ارزي كه به محدوديت تجارت خارجي 
انجاميده اس��ت را لغو مي كند. توليدكنندگان نيز از 
وزير پيشنهادي درخواست كردند در برنامه ريزي هاي 
وزارت متبوع خود جايي براي شركت هاي كوچك و 
متوسط باز كند و توجه ها و حمايت هايي كه فعلًا فقط 
معطوف به بنگاه هاي بزرگ ش��ده اس��ت را به سمت 

شركت هاي كوچك و متوسط سوق دهد. 
انتقاد نس��بت به عدم تمايل وزارت صنعت به چابك 
شدن و مقاومت هايي كه بدنه وزارت صنعت نسبت به 
واگذاري وظايف دارد از ديگر مسائلي بود كه در نشست 
اتاق ايران مطرح شد. در همين رابطه، احمد پورفلاح، 
مشاور رييس اتاق ايران ضمن انتقاد از محقق نشدن 
كوچك سازي وزارت صنعت، معدن و تجارت پس از 
ادغام، با اشاره به اينكه وزارت صنعت متولي برگزاري 
مراسم روز ملي صادرات است، گفت: چرا دولت و وزارت 
صنعت مسووليت برگزاري اين روز به بخش خصوصي 
كه صاحب اصلي آن است نمي سپارد تا ما آن را برگزار 
نكني��م و در آن از دولتمرداني كه در خدمت صادرات 
بوده اند تشكر نكنيم؟ از نظر رييس اتاق بازرگاني ايران 
اما رحماني، نامزد پيشنهادي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، دس��ت كم يك مزيت بزرگ دارد: او نه فقط 
سابقه رياست بر كميسيون صنعت در مجلس شوراي 
اس��لامي را در كارنامه خود دارد كه زماني عضو اتاق 
بازرگاني ايران نيز بوده است. غلامحسين شافعي به 
همين دليل اميدوار است سكاندار احتمالي آتي وزارت 
صنعت، بتواند مشكلات انباشته شده صنعت و بخش 

خصوصي در طول سال هاي گذشته را مرتفع كند. 

  يارگيري از بخش خصوصي
رضا رحماني، وزير پيش��نهادي دولت ب��راي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت پس از شنيدن نظرات فعالان 
بخ��ش خصوصي، گف��ت: به نظر م��ن برآيند ذهني 
كساني كه در اين جلسه صحبت كردند با اعتقادات من 
فاصله اي ندارد. از سوي ديگر عملكرد من براي بخش 
خصوصي ناشناخته نيست. رحماني با بيان اينكه در 
شرايط فعلي هيچ كس نمي تواند ادعا كند كه مي تواند 
مشكلات را به تنهايي حل كند، افزود: راهي جز متوسل 
ش��دن به قدرت مرد و استفاده از ظرفيت هاي بخش 
خصوصي براي برون رفت از مش��كلات وجود ندارد و 

اين مبناي باور من است.
او با اشاره به اينكه 7 نفر از معاونان فعلي وزارت صنعت 
بازنشسته هس��تند، گفت: در برنامه من تأكيد شده 
كه كار را به جوانان مي سپارم اما از همه پيشكسوتان 
و فعالان بخش خصوصي نيز براي مش��اوره استفاده 
خواهم كرد. رحماني تشكيل اتاق هاي فكر و استفاده 
از ظرفيت هاي موجود به ويژه شوراي گفت وگوي دولت 

و بخش خصوصي را از برنامه هاي اساسي خود عنوان 
كرد كه با بالا بردن ميزان اثربخش��ي آنها، مي تواند به 
بهبود روابط دولت و بخش خصوصي و حل مشكلات 
موجود كمك كن��د. رحماني گفت: در وزارت صنعت 
اتاق هاي فكر صنع��ت، معدن، تج��ارت و بازرگاني، 
صادرات و ارز، و كارگروه فناوري و آينده پژوهي ايجاد 
خواهد شد كه افرادي از بدنه كارشناسي وزارت صنعت 
و بخ��ش خصوصي در آن به بررس��ي حوزه موردنظر 
مي پردازند و اثربخشي آنها نيز براي تهيه بخشنامه و 

دستورالعمل هاي مربوطه بالا خواهد بود.
رحماني گف��ت: زماني كه دلار 3 ه��زار تومان بود در 
اتاق تهران يكي از دوستان مي گفت اگر دلار به ۵ هزار 
تومان افزايش پيدا كند ما چه ها كه در حوزه صادرات 
نمي كنيم، اما حالا دلار به ۱۵ هزار تومان هم رسيده 
و ما فقط درگير تبعات آن شده ايم درحالي كه مزيت 
اين اتفاق نيز بايد در حوزه صادرات و جذب گردشگر 
موردنظ��ر قرار بگي��رد. او ادامه داد: براي اس��تفاده از 
فرصت هايي كه در همين شرايط بد اقتصادي در كشور 
وجود دارد بايد اتاق ايران و بخش خصوصي نيز بيشتر 
پاي كار باشد، كمربندها را محكم تر كنيد و از امروز شما 

به ما بگوييد كه چه كار كنيم.
وزير پيش��نهادي صنعت، معدن و تج��ارت با تأكيد 
بر اينك��ه رايزنان بازرگاني بايد كاملًا درش��أن رايزن 
بازرگاني باش��ند و نه كارمند، گفت: بايد در اين حوزه 
اصلاحاتي انج��ام دهي��م و مقرر كنيم ك��ه رايزنان 
نمايندگان تام الاختيار باشند يا آدم ها را عوض كنيم 
و از ظرفيت بخش خصوص��ي بهره ببريم. به گفته او، 
پيشكس��وتان بخش خصوصي ك��ه در رابطه تجاري 
با كش��ورهاي مختلف بس��يار قابل احترام هس��تند 
مي توانند به عنوان رايزنان بازرگاني مورداستفاده قرار 
گيرند و ماموريت پيدا كنند كه روابط تجاري ايران با 
كشورهاي هدف را بهبود بخشند. رحماني ادامه داد: 
حتي من اعتقاد ندارم كه حتي سازمان توسعه تجارت 
بايد دولتي و رييس آن كارمند دولت باشد پس بايد به 
فكر اصلاحات باشيم و رسالت بزرگ من نيز تغييرات 
اس��ت. رحماني در پايان جلسه، پيش��نهاد پور فلاح 
براي واگذاري اختيار مراسم روز ملي صادرت به اتاق 
ايران را پذيرفت و گفت: من هنوز رأي اعتماد مجلس 
را نگرفته ام و قدرتي براي تصميم گيري در اين مورد 
ندارم اما اگر امروز به عنوان وزير اينجا نشس��ته بودم 
اعلام مي كردم اين مراسم از امروز متعلق به شماست 
كه صاحب اصلي آن هستيد و برويد براي مراسم سال 

آينده برنامه ريزي كنيد.

  ام�ا در نشس�ت با وزي�ر پيش�نهادي اقتصاد 
چه گذشت؟ 

از آن س��و، »فرهاد دژپس��ند«، وزير پيشنهادي امور 
اقتص��ادي و دارايي، ديگر مهمان ات��اق ايران بود كه 
به تش��ريح برنامه هاي خود پرداخ��ت. در ابتداي اين 
نشست، رييس اتاق بازرگاني ايران ضمن برشمردن 
چالش هاي موجود در اقتصاد كش��ور، تصدي پست 

وزارت اقتص��اد را اقدامي خطير توصيف كرد و گفت: 
پذيرش اين پست مانند رفتن روي مين است. رييس 
اتاق ايران همچنين از حمايت بخش خصوصي از وزير 
پيشنهادي اقتصاد خبر داد و گفت: بخش خصوصي 
آماده است براي اصلاح ساختار اقتصادي كشور، دولت 

را همچون گذشته همراهي كند.
در ادامه، دژپس��ند، وزير پيش��نهاد امور اقتصادي و 
دارايي با اش��اره به نقش اتاق ايران در تدوين و اصلاح 
آيين نامه هاي مختلف از جمله »آيين نامه تراز دولتي« 
گفت: معتقدم همكاري اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي ايران در تدوين يا اص��لاح قانون برنامه 
و بودج��ه، قانون رقابت، قانون احكام توس��عه و لوايح 
اقتصادي حاك��ي از نقش اثرگذار بخش خصوصي در 
تصميم گيري ها و تصميم سازي هاس��ت. با اين حال 
گاهي اوقات گله هايي از بخش خصوصي مي شنويم كه 
معتقدم فعالان اقتصادي نبايد منتظر باشند كه براي 
مشاركت آنها در برنامه هاي اقتصادي فرش قرمز پهن 
كنند؛ بلكه حتي اگر سينه خيز هم شده بايد جاي خود 

را در حكمراني باز كنند.
او با تأكيد بر ظرفيت فعالان اقتصادي و دانشگاهيان 
در پيش��برد اهداف دولت از تشكيل »خانه اقتصاد« 
به عن��وان محلي براي تبادل نظ��ر صاحب نظران در 
حوزه هاي مختلف به عنوان يكي از برنامه هاي اصلي 
خود نام برد. دژپس��ند اصلاح س��اختار بازار و ايجاد 
بازار رقابتي را يكي ديگر از مهم ترين برنامه هاي خود 
عنوان كرد و گفت: اصلاح ساختار و بازار رقابتي كامل 
در گروي ايجاد اقتصاد الكترونيك و هوش��مند است 
كه معتقدم اين نوع از اقتصاد ب��ا از بين بردن فراواني 
اطلاعات، شفافيت را به ارمغان خواهد آورد. او تأكيد 
كرد كرد ك��ه كليه امور گمرك، خزان��ه داري و كليه 
جهت گيري هاي اقتصادي بايد به س��مت هوشمند 
ش��دن حركت كنند. دژپس��ند با تاكي��د بر ضرورت 
تس��هيل س��رمايه گذاري داخلي به منظ��ور جذب 
سرمايه هاي خارجي گفت: طي جلسه اي كه شخصاً با 
رييس جمهور داشتم به تفصيل به اين موضوع پرداختم 
كه نمي شود انتظار سرمايه گذاري خارجي را داشت اما 
سرمايه گذاران در داخل كشور با مشكلات متعددي 
مواجه باشند. حضور سرمايه گذاران خارجي در كشور 
در گ��روي رضايت صد در صدي فع��الان اقتصادي و 
س��رمايه گذاران داخلي اس��ت. وزير پيشنهادي امور 
اقتصادي و دارايي گفت: نيمي از بانك هاي ما كفايت 
سرمايه زير 4 درصد دارند و بايد براي اين مساله فكري 
شود. مشكل ديگر مساله نقدينگي است. ۱7۰۰ هزار 
ميليارد تومان عدد بسيار بزرگي است و از آنجا كه به 

توليد وارد نمي شود، بسيار خطرناك است. 
فع��الان بخش خصوصي با تأكيد ب��ر اين موضوع كه با 
مطرح ش��دن فرهاد دژپسند به عنوان وزير پيشنهادي 
امور اقتص��ادي و دارايي، آرامش به ش��رايط اقتصادي 
كشور بازخواهد گشت، به ارايه  نظرات خود پرداختند. 
وض��ع قوانين گمركي، همفكري ب��ا بخش خصوصي، 
ارزش گذاري بنگاه هاي اقتص��ادي، پيگيري توافقات 

صورت گرفته مبني بر پيروي از استانداردهاي بين المللي 
و همچنين اصلاح قوانين و مقرراتي كه ش��بكه مالي را 
تحت تأثير قرار مي دهد، سالم سازي سازمان مالياتي، 
گمرك و نظام بانكي، اصلاح ترازنامه ساختار مشاركت، 
سنجش محيط كسب وكار، نحوه تأمين مالي بانك ها، 
ارايه تسهيلات به گردش��گران، جذب سرمايه گذاري 
خارجي، اصلاح پيمان س��پاري ارزي، خصوصي سازي 
واقعي، آزادسازي واقعي، حركت به سمت صندوق هاي 
مكانيزه، وضع قوانين مالياتي مبني بر جلوگيري از قاچاق 
و فرار مالياتي، تأمين نقدينگي واحدهاي توليدي، كنترل 
نقدينگي، تسهيل فضاي كسب وكار از مهم ترين مواردي 
ب��ود كه اعضاي هيات نمايندگان ات��اق ايران به عنوان 
مهم ترين اولويت هاي وزير پيشنهادي امور اقتصادي و 

دارايي به آنها پرداختند.

  نشست با وزير مستعفي در جايگاه تازه
محمد شريعتمداري، وزير پيشنهادي تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي هم به عنوان ديگر مهمان اتاق بازرگاني ايران، 
در جمع فعالان اقتصادي به تشريح برنامه هاي خود 
پرداخت. شريعتمداري اما از ميان دو وزير پيشنهادي 
ديگر براي فعالان بخش خصوصي ش��ناخته شده تر 
است، چرا كه پيش از اين، چند بار در جايگاه وزارت در 

اتاق بازرگاني ايران حضور پيدا كرده است. 
فعالان بخش خصوصي با اش��اره به مطالبات خود از 
وزارت تعاون، كار و رف��اه اجتماعي، به بيان نظرات و 
انتقاداتي، به ويژه در حوزه اشتغال و نيز فعاليت سازمان 
تامين اجتماعي پرداختند. يكي از نكات مطرح شده، 
در رابطه با قان��ون كار اين بود كه اين قانون چند دهه 
پيش تدوين و تصويب ش��ده و طي اين سال ها هيچ 
كس جرات اصلاح آن را نداش��ته است و اين در حالي 
است كه بطور غير رس��مي اعلام مي شود 8 ميليون 
بيكار در كشور وجود دارد. از ديگر نكات مطرح شده، 
جلوگيري از موازي كاري در زمينه فعاليت تشكل هاي 
بخش خصوصي ب��ود، چرا كه به اعتقاد فعالان بخش 
خصوصي، در شرايطي كه اتاق ايران بيش از 2۰ تشكل 
تخصصي در ۱6 حوزه فعاليت صنعتي، توليدي، تجاري 
و خدماتي دارد، از وزير پيش��نهادي انتظار مي رود از 

تشكيل تشكل هاي موازي جلوگيري كند.
شريعتمداري اما در تشريح برخي ديدگاه هاي خود 
براي تصدي جايگاه وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
گفت: ۹۵ ت��ا ۹6 درصد قراردادهايي كه در كش��ور 
با نيروهاي كار بس��ته مي ش��ود موقت است و امكان 
امضاي قراردادهاي دايم وجود ندارد. بر اين اساس، من 
معتقدم قانون كار بايد منجر به توسعه اشتغال شود. 
وزير پيشنهادي تعاون، كار و رفاه اجتماعي در بخش 
ديگري از س��خنان خود اضافه كرد: تامين اجتماعي 
متعلق به دولت يا س��اير افراد نيست بلكه متعلق به 
مردمي است كه در آن پول ريخته اند. شريعتمداري 
با اش��اره به بودجه يك و نيم ميليارد دلاري توس��عه 
اشتغال روس��تايي و عش��ايري گفت: تاكنون 7۵۰ 
ميليون دلار از اي��ن ميزان تخصيص يافته تا بيش از 
چهار هزار و 2۰۰ نفر اش��تغال به همراه داشته باشد. 
شريعتمداري همچنين با اشاره به مطالبات سازمان 
تامين اجتماع��ي از دولت گفت: مقرر ش��ده بود در 
بودجه امس��ال ۵۰هزار ميليارد توم��ان به اين مهم 
اختصاص يابد تا از طريق تهاتر اجرايي شود، در تلاش 
هستيم در شش ماهه دوم س��ال از امكانات موجود 
براي تحقق آن استفاده كنيم كه در اين صورت يك 
سوم از منابع بدهي دولت به سازمان تامين اجتماعي 
تسويه مي شود. او همچنين اضافه كرد: اگر به عنوان 
وزير كار انتخاب ش��وم بايد س��هم كارگر و كارفرما 
معادل سهم دولت در تامين اجتماعي باشد و از دارايي 

بيمه شدگان، صيانت خواهم كرد.
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حذف هفت قلم كالا
از اولويت دريافت ارز دولتي 
مه�ر| هفت قلم كالا كه امكان تامين آنها از محل 
توليدات داخلي امكان پذير است، از اولويت »يك« 
گروه كالايي دريافت ارز دولتي حذف و به گروه »دو« 
اضافه شد. محمد ش��ريعتمداري، وزير مستعفي 
صنعت، معدن و تجارت با ارس��ال نامه اي به تاريخ 
هفتم شهريورماه ۱3۹7، به عبدالناصر همتي رييس 
كل بانك مركزي، هفت قلم كالا را از فهرست »يك« 
گروه كالايي به گروه »دو« دريافت ارز منتقل كرد.  در 
اين نامه آمده است: »در مورد ارايه فهرست تكميلي 
مشتمل بر تعداد 7۵ رديف تعرفه كالايي براي قرار 
گرفتن در گروه كالايي يك به منظور بهره مندي از 
ارز با نرخ رسمي، به آگاهي مي رساند با توجه به امكان 
تامين اقلام زير از محل تولي��د داخلي و به منظور 
حمايت از كالاي ايراني، رون��ق توليد و واحدهاي 
توليدي ذي ربط لطفا دستور فرماييد تا اين كالاها 
شامل هفت تعرفه از گروه كالايي اولويت يك حذف و 
به فهرست كالاهاي گروه دو اضافه شود. از جمله اين 
هفت گروه مي توان به پودر كاكائو، مداد و مداد رنگي 
با مغز داراي غلاف س��خت و ... اشاره كرد.« در پي 
اين نامه، علي معقولي مديركل مركز واردات و امور 
مناطق آزاد و ويژه اقتصادي گمرك در دستورالعملي 
به تاريخ 28 مهرماه اين موضوع را به گمركات اجرايي 

كشور ابلاغ كرده است.

افزايش صادرات ايران به آفريقا
سازمان توس�عه تجارت ايران | مديركل دفتر 
عربي آفريقايي سازمان توسعه تجارت از افزايش ۱7 
درصدي صادرات ج.ا.ايران به آفريقا در نيمه اول سال 
۱3۹7 خبر داد. فرزاد پيلتن در اين باره گفت: صادرات 
ايران به كشورهاي آفريقايي در 6 ماهه اول سال جاري 
به 3۹7 ميليون دلار رسيد كه نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته، نشان دهنده افزايش ۱7 درصدي است. 
او افزود: مقاصد اصلي صادراتي ايران به قاره آفريقا طي 
دوره مذكور شامل كش��ورهاي مصر، كنيا، سودان، 
آفريقاي جنوبي، تونس، مغرب، موزامبيك، تانزانيا، 
جيبوتي و سومالي بوده اس��ت. مهم ترين كالاهاي 
صادراتي ايران به قاره آفريقا شامل محصولات آهن، 
فولاد، قير، نفت، گاز مايع، محصولات ش��يميايي، 
سيمان، خميرهاي غذايي، بيسكويت و شكلات، كف 
پوش، پارافين، وازلين، روغن موتور و كشمش است.

تاثير منفي نرخ ارز 
برقطعات خودرو

تسنيم | سخنگوي انجمن فروشندگان لوازم يدكي 
خودرو با اعلام اينكه علاوه بر گراني، ركود نيز عاملي 
ش��ده تا قطعه در بازار كمبود داشته باشد، گفت: در 
حال حاضر قيمت اكثر قطعات خودرو ۱۰۰ تا 3۰۰ 
درصد افزايش پيدا كرده است. سيدمهدي كاظمي 
با اشاره به اينكه نوس��انات نرخ ارز و بلاتكليفي بازار 
در قيمت گذاري ها باعث شده تا قيمت انواع قطعات 
يدكي خودرو رشد قابل توجهي پيدا كند، اظهار كرد: 
در حال حاضر قيمت اكثر قطعات خودرو ۱۰۰ تا 3۰۰ 
درصد افزايش پيدا كرده است. او با گله از اينكه هيچ 
نظارتي بر بازار خريد و فروش قطعات يدكي خودرو 
اعمال نمي ش��ود، افزود: ما از ارديبهشت امسال به 
صورت كتبي اخطارهايي را در مورد افزايش قيمتها 
در بازار قطعات يدكي خودرو داده بوديم اما متأسفانه 
مسوولان توجهي به اين موضوع نداشتند. سخنگوي 
انجمن فروشندگان لوازم يدكي خودرو با اعلام اينكه 
علاوه بر گراني، ركود نيز عاملي شده تا قطعه در بازار 
كمبود داشته باش��د، گفت: وارد كنندگان به دليل 
نوسانات نرخ ارز ثبت س��فارش هاي خود را متوقف 
كرده اند علاوه بر اين توليدكنندگان داخلي نيز منتظر 
ثبات اوضاع بوده و حجم توليد را كاهش دادند. كاظمي 
اضافه كرد: در ش��رايط فعلي از 4 هزار قطعه خودرو 
فقط ۱6 قلم مشمول استانداردهاي اجباري است كه 
در حال حاضر تورم، كمبود قطعه و گراني ها عاملي 
شده تا نظارت بر اين ۱6 قلم قطعه نيز كمرنگ باشد.

گلايه تجار  از مبادله با »يوآن«
پايگاه خبري اتاق تهران| س��فير اس��بق ايران 
در چي��ن اظهار كرد: انحصار همكاري بانكي با چين 
به مش��كلات دامن زده و البته گله فعالان اقتصادي 
كش��ورمان از بانك »كونلون« بيشتر ناشي از تلاش 
اين بانك براي مبادل��ه با »يوآن« و اجتناب از مبادله 
با »يورو« و »دلار« اس��ت. فريدون وردي نژاد افزود: 
مناس��بات ايران و چين از دو بُعد قابل بررسي است؛ 
بعد اول سياسي است كه به كنش هاي اين كشور در 
رابطه با تحريم و ديگر مسائل سياسي مربوط است. بعد 
دوم اما در رابطه با رويه ها و مقررات تجاري و اقتصادي 
مورد تحليل قرار مي گيرد. به گفته او، چيني ها در يك 
سال گذشته شيوه تعاملات بين المللي شان را تغيير 
داده و تلاش مي كنند در خصوص ضوابط، معيارها و 
توافقات تجاري و بين المللي مسوولانه تر عمل كنند. 
اين در حالي است كه عضويت هاي بين المللي، اصلاح 
قواني��ن و رويه هاي اقتصادي ج��اري در زمينه هاي 
مختلف از جمله گمرك و بانك از مس��ائلي است كه 
چين حساسيت بيشتري نسبت به آن به خرج مي دهد؛ 
براي مثال چين تلاش كرده در فرايند الحاق به سازمان 
تجارت جهاني و FATF سيستم هاي مالي و تجاري اش 
را اصلاح و به روز كند.  به گفته س��فير اسبق ايران در 
چين، بر اين اس��اس چين تعهد بيشتري نسبت به 
اجراي ضوابط مربوط به پولشويي نشان داده و مقررات 
سخت تر از گذشته در چين اعمال مي شود. مشكلي كه 
بين بازرگانان ايراني و چين به وجود آمده بود، ناشي از 
اين بُعد از مناسبات دو كشور است. او افزود: با توجه به 
سخت گيري بيشتر چين در اجراي قوانين حساب هاي 
بعضي دانش��جويان و افراد ايراني در چين بسته شد 
كه بيش��تر جنبه اصلاح روش ها و مقررات را داشت 
تا يك تصميم سياسي مرتبط با تحريم ها باشد و اين 
مساله بايد توسط ديپلمات هاي دو كشور و همچنين 
نمايندگاني از وزارت خانه هاي مسوول در اقتصاد و 

تجارت كشورها مورد بررسي قرار بگيرد. 

17مطالبه بخش خصوصي از وزير پيشنهادي صنعت، معدن و تجارت8 وعده  رحماني
1-اس�تفاده از ظرفيت ه�اي بخ�ش خصوص�ي 
براي برون رفت از مش�كلات 2- ج�وان گرايي در 
انتصابات3- تش�كيل اتاق هاي فكر 4- استفاده 
از ظرفيت هاي موجود به ويژه ش�وراي گفت وگوي 
دولت و بخش خصوص�ي5- بهره گيري از افزايش 
نرخ ارز در حوزه صادرات و جذب گردشگر6- تغيير 
در رايزنان بازرگاني7- اصلاح س�اختار س�ازمان 
توسعه تجارت 8- واگذاري اختيار مراسم روز ملي 

صادرات به اتاق ايران

1-تعهد به حضور مس�تمر در جلسات مش�ترك2- حذف ناهماهنگي موجود در تيم اقتصادي 
دولت3- توجه بيشتر به حوزه واردات و تسهيل آن4- رفع ممنوعيت واردات خودرو5- پيگيري 
قانون خصوصي سازي در صنايع6- هموارسازي راه تجارت خارجي7- پيگيري اهداف تجاري 
كشور8- افزايش تعامل رايزنان بازرگاني كشور با كشورهاي ديگر9- استفاده از بخش خصوصي 
در رايزني هاي بازرگاني10- حذف پيمان سپاري ارزي11- لغو قوانين محدود كننده تجارت خارجي 
12- اس�تفاده از نظرات بخش خصوصي براي اصلاح قوانين و مقررات13- شفاف سازي اولويت 
وزارت صنعت براي حمايت از صنايع14- جلوگيري از اقدامات جزيره اي براي حمايت از توليد15- 
تعامل با بخش خصوصي16- حذف سامانه هاي موازي صدور كارت بازرگاني17- جلوگيري از ابلاغ 

دستورالعمل هاي خلق الساعه

  تجار وصنعتگران محل اتاق ايران و در نشست با »رضا رحماني« كانديداي پيشنهادي وزير صنعت، خواهان جبران جفاي چندساله به توليد وتجارت 
شدند. واردكنندگان از ممنوعيت هاي وارداتي شِكوه كردند و خواستار خصوصي سازي صنعت خودروسازي شدند؛ اما صادركنندگان خواهان لغو 
تمامي دستورالعمل هاي جديد تجاري به ويژه پيمان سپاري ارزي بودند كه تجارتشان را محدود ساخته است. آنها در مجموع از بي توجهي ها به اين 
حوزه انتقاد كرده و نگران برنامه هاي رحماني كه بيشتر با رويكردي صنعتي تدوين شده و تجارت مغفول مانده، شدند. در مقابل اما صنعتگران، خواستار 
شفاف سازي در مورد موضع وزارت صنعت در حمايت از بنگاه هاي اقتصادي شدند و درخواست كردند كه اولويت، حمايت از بنگاه هاي جوان باشد. وزير 
پيشنهادي صنعت هم براي اينكه خيال فعالان اقتصادي را راحت كند در پاسخ به آنچه گفتند، وعده داد؛  »اتاق فكري« در وزارتخانه شكل خواهد 
گرفت كه بدون مشورت با شوراي گفت وگو هيچ تصميمي نخواهد گرفت. رحماني اما رسالت اصلي خود را تغييرات عنوان كرد كه در صورت كسب 

راي اعتماد از بهارستان وتكيه زدن بر صندلي ساختمان سميه، 7 معاون بازنشسته وزارت صنعت را ترك خواهند كرد.

برش



تريبون وزير

كوتاه از دنياي انرژي

15 انرژي

وزير انرژي عربستان از تاسيس دبيرخانه اوپك پلاس با روسيه سخن گفته است

نگراني امريكا از همكاري ايران و روسيه براي دورزدن تحريم ها»اويل پرايس« گزارش كرد

يك دبيرخانه نفتي و چند نشان

امريكا درباره ايران به روسيه هشدار دادعبرت نفتي واشنگتن براي پكن

 گروه انرژي| نادي صبوري- عليرضا كياني |
بلومبرگ آذر ماه سال گذشته نوشت: » ديگر اين 
صداي عربستان س�عودي نيست كه بيشترين 
اهمي�ت را دارد بلك�ه اكنون صداي كش�وري 
غيراوپك�ي بيش�ترين اهمي�ت را پي�دا كرده 
است: روسيه و علي الخصوص شخص ولاديمير 
پوتين.« در طول 2 س�ال گذشته، اوپك بيش از 
هر زمان ديگري به يك نام كه در واقع »عربستان 
س�عودي« را نمايندگي مي كن�د تقليل يافت و 
روس�يه نيز بر خلاف تمام سال هايي كه تمايلي 
ب�ه نزديكي به اين كارتل نفتي نش�ان نمي داد، 
توافقي مهم را به امضا رس�انده و سيگنال هاي 
ادامه همكاري را ارس�ال كرد. در اين ميان چند 
مصاحبه به ويژه از س�وي الكساندر نواك وزير 
انرژي روسيه و برخي متحدان عربستان در اوپك 
از جمله امارات، نشان مي داد كه مسكو و رياض 
به دنبال شكل دادن ساختاري جديد در كارتل 
نفتي هستند كه در آن اين 2 كشور تعيين كننده 
اساسي به شمار مي روند. حالا خالد الفالح وزير 
انرژي روسيه از تاسيس يك »دبيرخانه« براي 
گروه اوپك پلاس صحبت مي كند، گروهي كه اگر 
بخواهيم تعريف الفالح از آن را مد نظر قرار دهيم 

عملا شامل دو كشور روسيه و عربستان است. 

گفت وگوي بس��يار مفصل خالد الفالح با خبرگزاري 
تاس روسيه كه روز دوشنبه انجام شد، چند كاركرد 
مختلف داشت. اين گفت وگو كه بخش مهمي از آن بر 
رابطه روسيه و عربستان متمركز بود، يك روز پس از 
آن منتشر شد كه محمد بن سلمان وليعهد عربستان 
سعودي غرب را تهديد كرد كه در صورت ادامه فشارها 
در خص��وص پرونده جمال خاش��قجي روزنامه نگار 
مقتول، پش��تيباني را در جايي ديگر خواهد جست. 
دور از ذهن نخواهد بود كه »مسكو« و »پكن« نقاطي 
باشند كه رياض بخواهد براي فشار آوردن به واشنگتن 
و اروپا به سمت آنها چرخش كند. اظهارات الفالح در 
اين گفت وگو در رسانه هاي جهان نيز به نهايي كردن 
»شراكت استراتژيك« عربستان و روسيه تعبير شد. 
ش��راكتي كه به نظر مي رسد سايه آن مفهوم پنجاه و 
چند س��اله اوپك را زير خود محو خواهد كرد. ديروز 
اويل پرايس نوشت كه عربس��تان سعودي و روسيه 
ممكن است شراكت استراتژيك خود را نهايي كنند 
كه براي زمان نامحدودي ادامه پيدا مي كند و سرآغاز 

دوران جديدي براي بازار نفت مي شود.
خالد الفالح، وزير انرژي عربستان سعودي در مصاحبه 
مفصلي با خبرگزاري تاس روس��يه اظه��ار كرد كه 
اميدوار اس��ت گروه اوپك پلاس به صورت رس��مي 
تشكيل ش��ود و دبيرخانه آن احتمالا در وين مستقر 
باشد. اين پيشنهاد ممكن است تا دسامبر نهايي شود.

در گفت وگويي كه الفالح با تاس روس��يه انجام داده 
اس��ت، او در پاسخ به پرسش اين خبرگزاري كه آيا از 
روند توافق نفتي رضايت دارد و رهاورد آن را براي بازار 
نفت چه مي داند ابتدا پيشينه اي از وضعيت بازار نفت 
بدون همكاري »مسكو-رياض« ارايه داده و مي گويد: 
»به من اجاره دهيد كه به چند س��ال پيش برگردم. 
در ابتداي اين دهه، قيمت هاي نفت بش��كه اي 100 
دلار بود و بسياري از افراد اين قيمت ها را هميشگي 
فرض مي كردند. تقاضا، هر چند با نرخي كمتر از زمان 
حال، در ح��ال افزايش بود و عرضه و تقاضا در تعادل 
بودند. قيمت هاي بالاي نفت به تقاضا صدمه مي زد و 
ما شاهد بوديم كه تقاضا تا سال 2014 بطور پيوسته 

در حال كاهش بود.« 
او ادامه مي دهد: » طرف تقاضاي بازار نفت، هر چند 
با وقفه، به اين تحولات پاس��خ گفت. ما پيش تر و در 
دهه 1980 و دهه 2000 نيز ش��اهد بوديم كه تقاضا 
با وقفه به تغييرات در عرضه واكنش نشان مي دهد؛ 
درست مانند الان. در 1 دوره 3 تا 4 ساله بعد از افزايش 
قيمت نفت، پاسخ تقاضا را مشاهده كرديم. همچنين، 
ما ش��اهد بوديم كه عرضه نيز از طريق افزايش توليد 
نفت خارج از ساحل و به خصوص توليد نفت شيل در 
ايالات متحده به تغييرات قيمتي واكنش نشان داد. در 
انتها، بازار نفت با عرضه بيش از حد مواجه شد و تعادل 

در بازار بر هم خورد. «
الفالح كه در سال 2014 هنوز سمت وزارت را در دست 
نگرفته بود در خصوص آن زمان عنوان مي كند: »در 

س��ال 2013 و 2014، براي ما واضح ب��ود كه بازار با 
شرايط موجود پايدار نخواهد ماند. در نتيجه ما شاهد 
بوديم كه قيمت ها از 100 دلار در هر بشكه به 25 تا 

30 دلار در هر بشكه سقوط كرد.«

   مسكو و رياض خيران اقتصاد جهان
اما قس��مت هاي جالب توجه اظهارات الفاح از اينجا 
آغاز مي شود. وزير انرژي عربستان سعودي در اينجا 
به نوعي تلاش مي كند روسيه و عربستان را خيرخواه 
اقتصاد جهان جل��وه دهد. او در اين خصوص عنوان 
مي كند: »متعاق��ب اين اتفاقات، م��ا نيز مباحثات 
با دوس��تان روس��ي خود را آغاز كردي��م كه در اين 
ميان جلسات رياض و مس��كو در سطح رهبران در 
كنفرانس گروه G20 در چين بسيار بارز بود. در اين 
جلسه، وليعهد عربس��تان و رييس جمهور روسيه، 
موافقت كردند كه 2 كشور بايد به دنيا براي رهايي از 
ركود كمك كنند. چرا كه دنيا از ركود در عذاب بود و 
اين تنها به توليد كنندگان بازنمي گشت، بلكه متوجه 
مصرف كنندگاني بود كه از كاهش رش��د صنعتي، 

تورم و نرخ بهره منفي متاثر شده بودند.«
اين اظهارات در حالي از س��وي الفالح بيان مي شود 
كه روسيه و عربستان به دليل افت شديد قيمت ها با 
افت شديد درآمد روبرو شده و مشكلات زيادي را در 

آن زمان تجربه كردند.
الفالح در ادامه عنوان مي كند: »بعد از ملاقات اوليه، 
ما باز هم با مقامات روس��ي دي��دار كرديم. توافق به 
دست آمده فقط ميان روسيه و عربستان نبود، بلكه 
24 كشور در دسامبر س��ال 2016 در وين موافقت 
كردند اوپك پلاس را براي مديريت توليد تش��كيل 
دهند. ما ب��ا محدود ك��ردن عرضه بازار را ش��وكه 
نكرديم، بلكه كاهش عرضه را بسيار ملايم به انجام 
رسانديم. نتيجه اين بود در ابتداي سال جاري، بازار 

به تعادل بازگشت.«
وزير انرژي عربستان مي افزايد: » مازاد ذخاير نفتي 
كه زماني بس��يار بالا بود و ب��ازار را با اختلال مواجه 
مي كرد از بين رفت. ذخاي��ر هم اكنون به ميانگين 
نرمال 5 س��اله نزديك ش��ده اند. عرض��ه و تقاضا به 
يكديگر نزديك هستند و بازار در تعادل است. البته، 
اين ش��رايط به كش��ورهاي توليدكننده نفت مانند 
روسيه و عربستان سعودي كمك مي كند اما ميزان 
نفع اين شرايط براي كش��ورهاي مصرف كننده نيز 

قابل توجه است.«
او با تاكيد دوباره بر »كمك كننده« بودن عربستان 
و روس��يه براي جهان عنوان مي كند: » بازگرداندن 
بازار نفت به توازن در عمل مانند كاتاليزوري بود كه 
به بازگشت اقتصادي جهاني به مسير رشد و نرخ هاي 
رشد بالايي كه در حال حاضر شاهد آنيم، كمك كرد. 
تمام فاكتورهاي اقتصاد جهاني وضع خوبي دارند. لذا 
بطور خلاصه، ما از نقش روسيه حمايت مي كنيم.«

   ناجيان بازار 
اما او در اينجا به پرس��ش اكنون چه برنامه اي وجود 
دارد پاسخ داده و مي گويد: » چرخه فعلي نيز در حال 
اتمام است و در نهايت بازار نفت چرخه هاي بسياري 
را به  خود مي بيند. م��ا مي خواهيم عرضه و تقاضا در 
بلندم��دت در توازن باش��ند. در 3 تا 4 ماه گذش��ته، 
همكاري ميان من و وزير نفت روسيه، الكساندر نواك، 
افزايش يافته تا عرضه نفت بيشتر شود چرا كه از ماه 
مه نگراني هاي بسياري در بازار درباره كاهش عرضه 
نفت مطرح بود، به خصوص با وجود تحريم ها و كاهش 
عرضه از سوي كش��ورهاي مانند ونزوئلا و مكزيك. 
نگراني هايي درباره كمبود نفت وجود داشت. و اگر ما 
به همان سياستي كه در 1 سال و نيم گذشته داشتيم 
ادامه مي داديم، قيمت نفت دوباره به بالاي 100 دلار 

مي رسيد. از همين رو ما در بازار مداخله كرديم.«
او ادام��ه مي ده��د: » ما حي��ن نشس��ت اقتصادي 
سنت پترز بورگ در ماه مه و در زمان شروع بازي هاي 
جام جهاني، مذاكراتي با وزير نواك داشتيم. در نهايت 
ما تصميم گرفتيم كه زمان براي تغيير روند امور فرا 
رسيده است. سياس��ت كاهش عرضه به هدف خود 
رس��يد و حال زمان آن است كه ما عرضه را به تدريج 
افزايش دهيم. ما توانستيم كه اوپك پلاس را متقاعد 
كنيم. و از ماه ژوئن تا امروز، شاهد بوديم كه تنش ها 
در بازار كمتر شد. بنابراين ما به خودمان ثابت كرديم 
كه مي توانيم با روسيه كار كنيم و توازن بازار را چه در 

زمان مازاد و چه در زمان كمبود، حفظ كنيم.«

   همكاري بزرگان 
الفالح در اين بخش از صحبت هاي خود كه بيش��تر 
ش��بيه به يك س��خنراني اس��ت تا يك گفت وگوي 
مطبوعاتي، اضافه مي كند: » از همين رو مي خواهم 
تاكيد كنم كه با توجه به توفيق اين 2 سال همكاري 
ميان عربستان و روسيه، ما مي خواهيم كه چارچوب 
يك هم��كاري طولاني م��دت را بنيان گذاريم. بازار 
نفت هميشه چرخه اي است و بدون وجود همكاري، 
اين چرخه ها مي تواند به نوسان شديد در بازار منجر 
ش��ود. و مهم است كه اين نوس��انات كنترل شوند تا 
تمام مش��اركت كنندگان در ب��ازار، علي الخصوص 

سرمايه گذاران، بدانند كه توليد كنندگان بزرگ مانند 
روسيه و عربستان سعودي با همكاري مي كنند تا بازار 

را به تعادل برسانند.« 
وزير ان��رژي عربس��تان در طول مصاحب��ه خود با 
خبرگزاري »تاس« بارها بر »بزرگ« بودن كشورهاي 

روسيه و عربستان تاكيد مي كند. 
الفالح در ادامه عنوان مي كند: » ما اوپك پلاس را در 
قالب يك موافقتنامه 6 ماهه آغاز كرديم و بعد دريافتيم 
كه اين مدت براي كاستن از حجم ذخاير نفتي كافي 
نيست. به خصوص به اين دليل كه نفت شيل امريكا 
رشد كرد و همچنين توليد نفت خام روسيه به دليل 
اينكه شركت هاي مختلفي در توليد دست دارند با 4 
ماه تاخير معادل 300 هزار بشكه در روز كاهش يافت. 
اكنون 2 س��ال از اين همكاري مي گذرد كه در طول 
آن عملا روسيه 1 سال و نيم گذشته دست به كاهش 
توليد زد و پس از آن ما توافق كرديم كه اين كشور هر 

مقدار نفت كه مي تواند توليد كند.« 
او كه تاكن��ون چنين مصاحبه مطبوعاتي طولاني را 
انجام نداده ب��ود، در بخش ديگري از صحبت هايش 
كه بيشتر يك »بيانيه« به نظر مي رسد مي گويد: » با 
اين وجود ما مي خواهيم توافقنامه اي را براي همكاري 
امضا كنيم كه پايان باز باش��د. اين توافقنامه تا سال 
2020 يا 2021 منقضي نخواهد شد. اين همكاري 
هدف توليد ثابت نخواهد داشت اما به ما اجازه مي دهد 
اقدامات منظم را اجرايي كنيم و ديدگاهمان در مورد 
بازار را به اشتراك بگذاريم. نظرات ما در مورد عرضه 
و تقاضا و س��لامت بازار، ش��كلي از مداخله كه به آن 
نياز اس��ت و مواردي از اين دس��ت در اين توافقنامه 

خواهد گنجيد« 
در اينجا الفالح از تاس��يس يك »دبيرخانه« صحبت 
كرده و مي گويد: » اقدام جديد تاسيس يك دبيرخانه 
براي اوپك پلاس است. اكنون دبيرخانه اوپك به هر 
دو بخش اوپك و اوپك پلاس س��رويس مي دهد. ما 
پيش��نهاد مي كنيم كه يك دبيرخان��ه در وين براي 
نزديك بودن به اوپك تشكيل شود. البته اگر كشوري 
از كش��ورهاي غير اوپك تمايل داش��ته باشد به اين 
س��ازمان بپيوندد م��ا س��از و كاري را در اوپك براي 
عضويت داريم، اما بس��ياري از كشورها علاقه خود 

به كار كردن با اوپك از نزديك بدون پيوستن به آن 
ابراز مي كنند و ما به اين خواست احترام مي گذاريم. 

روسيه يكي از همين كشورها است.« 
در حالي كه به وضوح به نظر مي رسد روسيه با سيستم 
»هر كش��ور- يك صدا« در اوپك كه باعث مي شود 
هيچ تصميم��ي بدون اجم��اع قابل انجام نباش��د، 
داراي مش��كل است، وزير انرژي عربس��تان با زير پا 
گذاش��تن اصول يك كارتل با عمر نزديك به 6 دهه 
به خبرگزاري تاس مي گويد: » مردم مي دانند اگر ما 
بپذيريم ك��ه توليدمان را 5 درصد كاهش دهيم اين 
عدد عظيمي اس��ت. ما در طول اجراي طرح كاهش 
توليد، توليد نفت خام خود را روزانه 600 هزار بشكه 
كاهش داديم. بنابراين وقتي ما دور ميز مي نشينيم 
صداي ما وزن بيشتري دارد. اين باعث مي شود اساسا 
راي گيري بي ربط باش��د چرا كه از پيش كش��ورها 

متقاعد شده اند.« 
 

   عربستان چه مي خواهد؟ 
 محمد بن  سلمان شاهزاده پرحاشيه عربستان كه اين 
روزها مورد تاخت و تاز رسانه هاي غربي است در سال 
2016 در گفت وگو با واشنگتن پست اظهار كرد كه 
همكاري ها با روس��يه بطور كلي در رابطه با دوستي 
روسيه با ايران است. اين ش��اهزاده سعودي در آن 
زمان عنوان كرد: »هدف اصلي اين است كه روسيه 
تمام كارت هاي خود در منطقه را در حمايت از ايران 
بازي نكند«. اين اظهارات در زماني مطرح مي شد كه 
بن س��لمان هنوز وارد ماجراي پرحاشيه قتل جمال 
خاش��قجي و موج غرب عليه خود نشده بود. امروز 
علاوه بر انگيزه س��ابق، عربستان از روسيه به عنوان 
يك ابزار ب��راي ايجاد واهمه در غرب نيز اس��تفاده 
مي كند. اين انگيزه ها باعث مي ش��ود عربستان كار 
سخت يعني در ميان گذاشتن تصميم توليد با متحد 
دشمن خود در منطقه يعني ايران را به جان بخرد. 

   انگيزه روسيه چيست؟ 
 بلومبرگ زماني كه هنوز احتمال همكاري مسكو و 
رياض تا اين اندازه روشن و شفاف نشده بود نوشت كه 
همراهي كرملين با كارتل نفتي انعكاسي از سياست 
خارجي است كه اين كشور براي مقابله با اثرگذاري 
ايالات متحده امري��كا در بخش هاي مختلف جهان 
اتخاذ كرده است. اين سياست خارجي در برگيرنده 
گستره اي از ابزارهاي اقتصادي، ديپلماتيك، نظامي 
و اطلاعاتي اس��ت. ظاهرا اين استراتژي كه زيربناي 
آن منابع عظيم طبيعي روسيه به حساب مي آيد، در 
حال نتيجه گرفتن است. از سوي ديگر هر دو كشور 
روسيه و عربستان وابستگي شديدي در درآمد خود 
به نفت دارند، موضوعي كه باعث مي شود مسكو به 

رياض احساس نزديكي قابل توجهي كند.

   دشواري ها 
اگرچه مس��كو و رياض حداقل در ظاهر بيش از هر 
زمان ديگري به يك پيوند استراتژيك نفتي نزديك 
هس��تند اما ماجرا آنقدرها هم ساده نيست. در واقع 
بخش��ي از عواملي كه براي 6 دهه مانع از پيوس��تن 
روسيه به اوپك شده بود همچنان پابرجاست . يكي 
از اين عوامل برخي چهره هاي مطرح نفتي در روسيه 

از جمله »ايگور سچين« 
مديرعامل پرنفوذ شركت رسنفت است. سچين بارها 
از همكاري روسيه با اوپك در راستاي طرح كاهش 
توليد انتقاد كرد و ش��ركتش نيز همراهي كافي را با 
اين طرح نداشت. در سال 2016 وقتي خبرنگاران از 
سچين در حاشيه يك كنگره در استانبول پرسيدند 
كه آيا رس��نفت توليد نفت خام خود را در همكاري 
با اوپك كاهش خواه��د داد گفت: »چرا بايد چنين 

كاري كنيم؟« 
همچنين بايد به اين نكت��ه توجه كرد كه همكاري 
مس��كو و رياض در بازار نفت كارنام��ه قابل دفاعي 
ندارد. آخرين  باري كه سعودي ها و روس ها در رابطه 
با سياس��ت هاي نفتي با يك ديگر همكاري داشتند 
به سال 2001 باز مي گردد؛ همكاري 5ساله اي كه 
در سال 2004 به انتهاي راه خود رسيده بود. چرا كه 
مسكو در زمان زعامت ايگور يوسفوف بر وزارت انرژي 
روس��يه، از انجام كامل تعهدات نفتي خود س��رباز 

مي زد و همين مساله رياض را برآشفته مي كرد. 

تسنيم| 
به گزارش اويل پرايس، امريكا براي دهه ها وابسته به واردات 
نفت خارجي بود كه اكثر سياست هاي خارجي آن را تعيين 
مي كرد . پس از ممنوعيت خريد و فروش نفت عربس��تان 
در 1973 تا 1974 كه بقاي اقتصادي امريكا را تهديد كرد، 
تصميمات سياست خارجي كم كم وابسته به واردات نفت 
اوپك و بيش از همه عربس��تان س��عودي شد. اين جريان 
الان هم در رياس��ت جمهوري دونالد ترامپ اتفاق افتاده 
است. اين بار ترامپ با چالشي ژئوپوليتيكي در خاورميانه 
بر س��ر قتل جمال خاش��قچي، روزنامه نگار س��عودي به 
 دست عوامل عربس��تان در داخل تركيه روبرو شده است .
در حالي كه اكنون امريكا به ركورد توليد 11 ميليون بشكه 
نفت در روز رسيده و روابط آن با متحد بلندمدتش، عربستان 
سعودي و س��اير كش��ورهاي عربي روز به روز پيچيده تر 
مي شود، چين هم حالا در نقطه اي حساس قرار گرفته است، 
چون براي پيشبرد اقتصاد روبه رشدش وابسته به واردات 
نفت خام خارجي و گاز طبيعي اس��ت. ارقامي كه از چين 
به دس��ت مي آيد نگراني برنامه ريزان انرژي پكن را توجيه 
مي كند. مصرف گاز چين در س��ال 2017 به بالاترين حد 

يعني 235.2 ميليارد متر مكعب رسيد، يعني 17 درصد 
بيش از سال گذشته. داستان اصلي، افزايش تقاضاي ال ان 
جي در چين است. چين سال گذشته كره جنوبي را پشت سر 
گذاشت و بعد از ژاپن دومين واردكننده ال ان جي جهان شد. 
تقاضاي ال ان جي چين در 2017 بيش از 50 درصد نسبت 
به سال گذشته افزايش يافت. آژانس بين المللي انرژي قبلا 
اعلام كرده بود كه چين در سال 2019 اولين وارد كننده گاز 
طبيعي در جهان خواهد بود. طبق گزارش آژانس بين المللي 
انرژي در هفته گذشته، 50 درصد رشد كلي تقاضاي ال ان 

جي در جهان مربوط به چين است .

   اعتياد به  نفت
با وجود وابستگي روزافزون چين به واردات گاز، عطش نفتي 
آن هم مشكل بزرگ تري است. در سال 2017 تقاضاي نفت 
چين 5.5 درصد سالانه افزايش يافت و به 11.77 ميليون 
بشكه در روز رسيد . در سال جاري با وجود جنگ تجاري 
چين با امريكا و س��اير بادهاي مخالف اقتصادي، ظرفيت 
پذيرش پالايش��گاه هاي چين، در ماه س��پتامبر افزايش 
يافته و به ركورد 12.49 ميليون بش��كه در روز رسيد . در 

حالي كه تنش هاي ادامه دارتجاري بين واشنگتن و پكن 
در كوتاه مدت تقاضاي نفت چين را كاهش مي دهد، ولي 
تقاضاي بلندمدت آن همگام با رشد اقتصادي اين كشور 
افزايش خواهد يافت . همين رش��د اقتصادي هم چين را 
بيش از پيش به واردات نفت خام از دوست و دشمن وابسته تر 
مي كند. چين از امريكا نفت خام شيرين سبك وارد مي كند 
در دهه آينده نسبت بين وابستگي به نفت خارجي و امنيت 
ملي يكي از بزرگ ترين و پيچيده ترين مسائلي خواهد بود 
كه چين با آن روبروست. اين وابستگي بر تصميم گيري 
در مورد سياس��ت خارجي دولت چين تاثير مي گذارد . 
درست از دهه 1970 وابستگي نفتي امريكا باعث اتخاذ 
سياس��ت هاي خارجي زير توس��ط امريكا ش��د: پاسخ 
واش��نگتن به انقلاب ايران در اواخر دهه 1970، حمايت 
امريكا از بغ��داد در جنگ ايران و ع��راق در دهه 1980 ، 
حمله عراق به كويت در س��ال 1990 و دو جنگ بعدي 
خليج فارس. تامين مالي دومين جنگ خليج فارس مسبب 
بدهي ملي عظيم امريكا بود.بنابراين پكن اگر مي خواهد 
اينگونه در مسائل ژئوپليتيكي غرق نشود، نبايد اجازه دهد 

نيازهاي نفتي اش بر او مسلط شوند .

ايسنا|
يك مقام بلندپايه دولت امريكا به روزنامه فاينشيال 
تايمز گفت: امريكا به روس��يه هشدار داده است كه 
حتي به فكر كمك به ايران براي دورزدن تحريم هاي 

نفتي امريكا نباشد.
اين روزنامه انگليس��ي به نقل از يك مقام بلندپايه 
امريكا نوش��ت: ايران ممكن است ايده فروش نفت 
خود از سوي روس��يه به بازار جهاني براي دورزدن 
تحريم ها را پيش ببرد، اما به روس��يه هش��دار داده 

مي شود كه حتي به اين موضوع فكر نكند. 
فاينشيال تايمز نوشت: مقام بلندپايه امريكايي بيان 
كرده است كه به نفع روس��يه است كه فرار ايران از 

تحريم هاي امريكا را تسهيل نكند.
پيش تر رسانه ها گزارش كرده بودند روسيه و ايران 
ماه گذش��ته تحت قراردادي، تواف��ق كردند كه به 
ايران اجازه مي دهد تحريم هاي امريكا را در خصوص 

صادرات نفت دور بزند.
براساس گزارش اويل پرايس، در نشست سه جانبه 
ايران، روس��يه و تركي��ه در تهران كه در س��پتامبر 

به ميزباني حس��ن روحاني، رييس جمهوري ايران 
برگزار ش��د و در آن ولاديمير پوتين، رييس جمهور 
روس��يه حضور داش��ت، ايران و روس��يه قراردادي 
بس��تند كه براس��اس آن ايران از طريق درياي خزر 
به روس��يه نفت صادر خواهد كرد و روسيه اين نفت 
را در پالايش��گاه هاي خود فرآوري كرده و س��پس 
محصولات فرآوري ش��ده را به ب��ازار جهاني صادر 
خواهد كرد. در قبال عرضه نفت خام از سوي ايران، 
روسيه نيز كالا و خدمات براي تهران فراهم خواهد 

كرد.
اس��تيون منوچين، وزير خزانه داري امريكا، نيز در 
مصاحبه اي كه اوايل سال جاري با خبرگزاري رويترز 
داشت، اظهار كرد: براي مشتريان نفتي ايران دريافت 
معافيت از تحريم ها نسبت به دوران اوباما دشوارتر 

خواهد بود. 
وزير خزان��ه داري امريكا بيان كرد: من انتظار ندارم 
ص��ادرات نفت اي��ران در نوامبر به صفر برس��د، اما 
تلاش ه��اي دولت امريكا ب��راي دس��تيابي به اين 

هدف است.
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ضرورت تغيير نگرش ها
به صنعت برق

پاون|وزير نيرو روز سه شنبه در جمع مديران عامل 
شركت هاي توزيع و برق منطقه اي كشور اظهار داشت: 
روند كنوني افزايش توليد و مديريت عرضه روند قابل 
تداومي نبوده و محدوديت هاي كشور قطعا جوابگوي 
ادامه اين شيوه از مديريت نيست. اردكانيان تصريح 
كرد: مديريت مصرف، پيش نياز مديريت تقاضاست 
و بايد براي اين موضوع اهميت ويژه قايل شويم. وي 
با بيان اينكه نفع ملي، آينده فرزندان مان و برپا بودن 
صنعت به چكونگي تفكر امروز ما وابسته است، گفت: 
مي بايست موضوع برق و انرژي به يك مشغله همگاني 
تبديل شود و بايد بتوانيم تغيير مدل ذهني و رفتاري 
در نگ��رش به اين صنعت به وجود آوريم تا موضوع و 
اهميت برق براي ديگران هم مشغله شود. وزير نيرو 
اضافه كرد: اين موضوع به معناي نگران كردن مردم 
و ديگران نيست، بلكه به معناي فراهم كردن بستري 
است تا طرح و پيگيري نيازهاي اين صنعت و الزام به 
پرداختن مديريت مصرف از طريق مسوولان نهاد هاي 
ديگر صورت گيرد. وي همچنين بر توجه بيشتر به 
عرصه علوم اجتماعي تاكيد كرد و افزود: در صنعت برق 
به عنوان يك صنعت زيربنا بايد به سمتي حركت كنيم 
كه مردم اهميت برق را تنها با تحمل خاموشي درك 
نكنند، بلكه با به كارگيري كارشناسان و متخصصان 
علوم اجتماعي تدابير و راهكارهايي انديشيده شود كه 

زيربنا بودن برق به فهم اجتماعي تبديل شود.

افت تقاضا و افزايش عرضه 
نفت در بازار

ايسنا| محموله هاي نفتي تكي خاورميانه پس از 
اينكه توليدكنندگان اين منطقه، عرضه خود را براي 
جايگزيني نفت ايران افزايش دادند و بلاياي طبيعي 
در ژاپن به تقاضاي اين كش��ور آسيب زد، به قيمت 
ارزان تري معامله مي شوند. منابع صنعتي به رويترز 
اظهار كردند اين بازار ماه جاري براي محموله هايي كه 
در دسامبر بارگيري مي شوند به يك باره ضعيف شد و 
اكثر گريدها از نفت سبك موربان ابوظبي گرفته تا لند 
و مارين قطر، نسبت به قيمت هاي تعيين شده ارزان تر 
معامله مي شوند. روند مذكور برخلاف ماه گذشته است 
كه نرخ محموله ه��اي نوامبر به دليل كاهش خريد 
نفت از ايران در آستانه بازگشت تحريم هاي امريكا، 
گران شده بود. عربستان س��عودي، كويت و امارات 
متح��ده عربي پس از اينكه اوپك و روس��يه متعهد 
شدند توليدشان را براي حفظ ثبات بازار افزايش دهند، 
صادراتشان به آسيا را افزايش دادند.  با وجود عرضه بالا، 
تقاضا براي محموله هاي نفتي تك در آسيا كمتر از حد 
انتظار بوده زيرا تقاضا از سوي پالايشگاه هاي ژاپني به 
دليل آس��يب ديدن تاسيساتشان در توفانها و زلزله 

سپتامبر و اكتبر، كمتر بوده است.

 افزايش راندمان نيروگاه ها
 با فناوري نانو

ايسنا| رييس مركز توسعه فناوري نانو در بخش 
برق و انرژي گف��ت: به منظور افزاي��ش راندمان 
نيروگاه ها، محصولاتي مبتني ب��ر فناوري نانو با 
كاربرد ويژه در صنعت نيروگاهي توسط متخصصان 
داخلي توليد ش��ده است. نس��ترن رياحي نوري 
در سي و س��ومين كنفرانس بين المللي برق در 
جمع خبرنگاران با بيان آنكه سه محصول شامل 
پوش��ش ضدس��ايش روي پره توربي��ن گازي، 
پوشش سد حرارتي ysz و دستورالعمل استفاده 
از نانوفيلتره��اي هواي ورودي توليد ش��ده كه از 
جديدترين دستاوردهاي پژوهشگاه نيرو است، 
اظهار كرد: ب��راي اجراي اين س��ه طرح تاكنون 
500ميليون تومان هزينه شده كه يك پنجم نمونه 
خارجي است كه با توانايي داخلي ساخته شده و 
آمادگي توليد انبوه را در صنعت برق دارد. رييس 
مركز فناوري نانوي پژوهشگاه نيرو خاطرنشان كرد: 
با توجه به جديد بودن اين فناوري و فاصله ناچيز ما 
در اين تكنولوژي با ساير كشورهاي دنيا، درصورت 
كار بر روي دانش و فناوري اين علم، نه تنها مي توان 
همگام با ساير كشورهاي پيشرفته جلو رفت، بلكه 
مي توان حتي در بسياري از امور با ارايه خلاقيت از 

كشورهاي جهان پيشي گرفت.

رابطه مستقيم التهابات بازار 
نفت با تحريم ها

تس�نيم|وزير نفت اظهار كرد: تا زماني كه امريكا 
به دنبال تحريم نفت ايران به عنوان يكي از بزرگ ترين 
تأمين كنندگان نفت جهان باشد، التهابات بازار نفت 
ادامه خواهد داشت. بيژن زنگنه افزود: تأمين پايدار و 
باثبات نفت مورد نياز مشتريان يكي از ويژگي هاي 
ايران است و هيچ كش��وري اين ظرفيت را ندارد كه 
جايگزيني براي نفت اي��ران در بازار پرتقاضاي نفت 
جهان ارايه كند. وي تأكيد كرد: صادرات نفت ايران 
متوقف شدني نيست. وزير نفت در پاسخ به اينكه »آيا 
در زمينه نگهداشت توليد و جلوگيري از افت توليد 
ميادين قديمي با مشكلي مواجه هستيم؟«، گفت: ابدا 
در بحث نگهداشت توليد مشكلي نداريم و دغدغه اي از 
بابت افت توليد نداريم چرا كه برنامه ريزي هاي مدوني 
در اين بخش وجود دارد و در حال اجرا اس��ت. زنگنه 
همچنين هفته گذش��ته در خصوص وضعيت بازار 
جهاني نفت گفته بود: »ترامپ به دنبال قلدري براي 
كاهش قيمت نفت است در حالي كه بازار با كمبود 
عرضه مواجه است و بر هم خوردن تعادل بازار نفت 
فقط با افزايش عرضه درست مي شود و نمي توان با 
ش��عار و قلدري قيمت ها را پايين نگه داشت. عامل 
بر هم خوردن تعادل ب��ازار نفت و افزايش قيمت ها 
تحريم هايي است كه امريكا اعمال كرده است، تحريم 

را برداريد تا قيمت ها كاهش پيدا كند.«

    اگرچه مسكو و رياض حداقل در ظاهر بيش از هر زمان ديگري به يك پيوند استراتژيك 
نفتي نزديك هس�تند اما ماجرا آنقدرها هم ساده نيست. در واقع بخشي از عواملي كه براي 
6 دهه مانع از پيوس�تن روس�يه به اوپك شده بود همچنان پابرجاس�ت . يكي از اين عوامل 
برخي چهره هاي مطرح نفتي در روس�يه از جمله »ايگور سچين« مديرعامل پرنفوذ شركت 
رسنفت است. سچين بارها از همكاري روسيه با اوپك در راستاي طرح كاهش توليد انتقاد 
كرد و ش�ركتش نيز همراهي كافي را با اين طرح نداش�ت. در سال 2016 وقتي خبرنگاران از 
سچين در حاشيه يك كنگره در استانبول پرسيدند كه آيا رسنفت توليد نفت خام خود را در 

همكاري با اوپك كاهش خواهد داد گفت: »چرا بايد چنين كاري كنيم؟« 

برش
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عكسروز

چهرهروز

هيچكسباجايزهگرفتنشاعرنميشود
رضا چايچي با بيان اينكه موافق برگزاري جايزه شعر است مي گويد: بديهي است كه هيچ كس با جايزه گرفتن شاعر نمي شود. همانطور كه با 
كلاس هاي شعر كه برخي برگزار مي كنند كسي شاعر نمي شود. اين شاعر با اشاره به اينكه جوايز مستقل به رنگين بودن فضاي ادبيات و شعر كمك 
مي كنند، گفت: اگرچه ممكن است از دل اين جوايز شاعر بزرگي برنيايد، اما شايد همين شاعران، به ويژه جوان ترها با اتكا به جوايز ادبي بتوانند در 
آينده جاي پاي خود را محكم تر كنند و شعرهاي بهتري بسرايند. او افزود: برخي شعر را هنري بسيار سهل مي پندارند، در صورتي كه شعر و شاعري 
هنري بس پيچيده است و ابزارهاي فراوان مي خواهد. تا كسي بر اين ابزارها تسلط نيابد، نمي تواند شعر ماندگاري بسرايد. چايچي عنوان كرد: 
امروزه بسياري كتاب شعر منتشر مي كنند و به زعم خود وارد جرگه شاعري مي شوند، اما همه مي دانند كه با چاپ كتاب هم كسي شاعر نمي شود.

ايستگاه

»گودزيلا«بازميگردد
سوم نوامبر برابر با ۱۲ آبان به مناسبت 
ش��صت و چهارمين س��الگرد ظهور 
كاراكتر گودزيلا روي پرده سينماها، 
فستيوال يك روزه »گودزيلا« در ژاپن 
برگزار مي ش��ود. به گزارش آس��اهي 
ش��يمبون، كمتر از دو هفت��ه ديگر 
طرفداران »گودزيلا« در محله هيبي يا 

در توكيوي ژاپن، گردهم جمع مي شوند تا شصت و چهارمين سالگرد تولد اين كاراكتر 
غول پيكر اما محبوب را جشن بگيرند. طبق برنامه ريزي ها اين مراسم قرار است سوم 
نوامبر )۱۲ آبان( در توكيو برگزار شود و شركت كنندگان براي دومين سال متوالي به 
جاي فرار و نجات جان خود از دست »شاه هيولاها«، خلق آن را گرامي بدارند. سال 
گذشته اين مراسم در قلب منطقه كابوكيچو و در كنار ماكتي غول آسا از سر اين جانور 
برگزار شد و بيش از ۱۸ هزار نفر علاقه مند را به سوي خود كشاند، اما امسال اين مراسم 
در منطقه هيبي يا و با حضور مجسمه تمام قد گودزيلا بر پا مي شود. انتخاب سوم نوامبر 
براي برپايي اين يادمان به مناسبت سالگرد اولين حضور جهاني گودزيلا در فيلمي 
به همين عنوان بر پرده سينماهاي جهان است. »گودزيلا« )۱۹۵۴( فيلمي سياه و 
سفيد و به سبك علمي تخيلي به كارگرداني ايشيرو هوندا است كه در ژاپن توليد شد 
و در سوم نوامبر به اكران جهاني رسيد. اين پروژه به نوعي حاصل تصادف بود، چرا 
كه كمپاني سازنده، ابتدا قصد داشت فيلمي تخيلي با حضور يك اختاپوس غول آسا 
بسازد، اما پس از آنكه اين پروژه ژاپني-اندونزيايي متوقف شد، موجود مورد نظر به 

شمايلي از دايناسور تغيير مسير داد و بدين ترتيب گودزيلا متولد شد.

بازارهنر

ليلاحاتميوپيمانمعاديبهتركيهميروند

دوناشرايرانيدربزرگترينبازارموسيقيدنيا

افتتاحسالنتئاتربا»معركهدرمعركه«

آوازخوانياكبرعبديبراي»تورنادو«

ليلا حاتمي و پيمان معادي بازيگران 
س��ينماي اي��ران در جش��نواره فيلم 
بوغازايچ��ي ش��ركت مي كنن��د. به 
گزارش آناتولي، ليلا حاتمي و پيمان 
معادي ۲ بازيگر سينماي ايران مهمان 
ششمين جش��نواره فيلم بوغازايچي 
اس��تانبول در ۲۶ اكتبر خواهند بود. 
همچنين قرار اس��ت با حضور اين دو 

بازيگ��ر فيلم »بم��ب؛ يك عاش��قانه« كه حاصل 
همكاري حاتمي و معادي است به نمايش گذاشته 

شود.  »بمب؛ يك عاشقانه« فيلمي به 
كارگرداني و نويسندگي پيمان معادي و 
تهيه كنندگي احسان رسول اف و پيمان 
معادي است. داستان اين فيلم روايتي 
از عش��ق و اميد در خلال جنگ ايران و 
عراق در سال ۱۹۸۸ است كه در تهران 
اتفاق مي افتد. موس��يقي فيلم »بمب؛ 
يك عاش��قانه« را الني كاريندرو كه در 
كارنامه اش همكاري با تئو آنجلوپولوس كارگردان 

مشهور يوناني به چشم مي خورد، ساخته است.

دو ناش��ر ايراني در حالي براي شركت در 
نمايش��گاه جهاني موس��يقي »وُمِكس« 
به اسپانيا سفر مي كنند كه به گفته يكي 
از اين دو ناش��ر، دولت برخلاف دوره هاي 
قبل از آنها حمايت نكرد. نمايشگاه جهاني 
 )WOMEX( »موس��يقي »ومك��س
به عن��وان بزرگ ترين مارك��ت تبادلات 
موس��يقايي اروپا، از دوم تا ششم آبان ماه 

سال جاري در لاس پالماس اسپانيا برگزار مي شود. اين 
نمايشگاه بيست و سومين دوره خود را با حضور بيش از 
۲ هزار و ۶۰۰ فعال موسيقي از ۹۰ كشور مختلف شامل 
هنرمندان، تهيه كنندگان، مديران جشنواره ها، ناشران 
موسيقي و ساير متخصصان مرتبط با صنعت موسيقي 
برگزار مي كند. در كنار برگزاري نمايش��گاه ۷ س��الن 
برگزاري كنسرت، نمايش فيلم، كارگاه هاي آموزشي، 
سخنراني هاي مرتبط با صنعت موسيقي و انتخاب ناشر 

برتر، از ديگر فعاليت هاي اجرايي اين رويداد خواهد بود.
اردوان جعفريان مدير موسس��ه »پرديس موس��يقي 
معاصر« و امير عباس ستايشگر مدير موسسه »پرده هنر 
موسيقي« با داشتن دو غرفه و عرضه و تبادل محصولات 
موس��يقي به نمايندگي از كشورمان در اين نمايشگاه 
شركت كرده اند. اردوان جعفريان يكي از دو ناشر ايراني 
شركت كننده در نمايش��گاه جهاني »ومكس« ضمن 

اشاره به همكاري نكردن سفارت اسپانيا و 
انتقاد از كم توجهي مديران وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي به حضور نمايندگان ايراني 
در اين رويداد جهاني، برخلاف سال هاي 
قبل، به خبرنگار مهر توضيح داد: بر اساس 
گ��زارش بودجه منتش��ر ش��ده معاونت 
هنري در سال هاي گذشته، براي هر يك 
از نمايشگاه هاي موس��يقي »ومكس« و 
»ميدِم )فرانسه( « درباره اعزام ناشران موسيقي، كمك 
هزينه اي معادل ۵۰ ميليون تومان از سوي دفتر موسيقي 
وزارت ارشاد در نظرگرفته شده بود. او ادامه داد: اما اين 
حمايت برخلاف سال قبل، امسال وجود ندارد و ريالي 
از اين كمك هزينه با وجود هزينه ۸۰ ميليون توماني 
ش��ركت كنندگان، به هيچ يك از ناشران اعزامي تعلق 
نگرفته و حضور ناشران بخش خصوصي در نمايشگاه 
امسال كاملا مستقل انجام شده است. او افزود: با توجه 
به افزايش قيمت ارز در ماه هاي اخير و سختي دوچندان 
فع��الان هنري بالاخص در صنعت موس��يقي، به نظر 
مي رسد كه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي مي بايست در 
نگرش يكسويه خود به بخش خصوصي تجديد نظركرده 
و حمايت از بخش خصوصي در حوزه بين المللي را كه پل 
ارتباطي اين صنعت و هنر با ناشران و فعالان جهاني است 

را از مرحله شعار به عمل تبديل كند.

سياوش طهمورث اعلام كرد كه نمايش 
»معركه در معركه« دي ماه س��ال جاري 
سالن تئاتري جديدي را در منطقه شهرك 

غرب افتتاح مي كند.
س��ياوش طهمورث بازيگ��ر و كارگردان 
تئاتر كه پيش از اين ق��رار بود در مهرماه 
سال جاري نمايش »معركه در معركه« 
را در مجموع��ه تئاتر ش��هر روي صحنه 

ببرد، درباره چرايي اجرا نشدن اين اثر نمايشي به مهر 
گفت: متأسفانه دست راستم با مشكلاتي مواجه شده 
و پزش��كان مي گويند كه مبتلا به آرتروز دست شده 
است. به همين دليل در مهرماه امكان اجراي نمايش 
»معركه در معركه« برايم وجود نداشت و از اجرا انصراف 
دادم. او ادامه داد: در حال حاضر مشغول آب درماني و 

فيزيوتراپي هستم تا وضعيت دست راستم بهتر شود.
طهمورث درباره اينكه آيا در س��ال جاري نمايش 

»معركه در معركه« را اجرا خواهد كرد 
يا نه، تأكيد كرد: قطعا امس��ال نمايش 
»معرك��ه در معرك��ه« را روي صحنه 
خواهم برد ولي قصدم اجراي اين نمايش 
در يك س��الن خصوصي تازه تأسيس 
تئاتر خواهد بود. اين بازيگر و كارگردان 
تئات��ر درباره س��الن خصوصي مدنظر 
توضي��ح داد: اين س��الن خصوصي با 
ظرفيت ۸۰۰ نفر در منطقه ش��هرك غرب در حال 
احداث است و طبق برنامه ريزي ها قرار است با اجراي 

نمايش »معركه در معركه« افتتاح شود.
او در پايان س��خنان خود درباره زمان اجراي »معركه 
در معركه« و افتتاح س��الن خصوصي مدنظر، گفت: 
قرار است اين س��الن دي ماه سال جاري افتتاح شود و 
»معركه در معركه« نيز با افتتاح سالن اجراي عمومي 

خود را آغاز مي كند.

جواد هاش��مي از آوازخوان��ي بازيگراني 
همچون اكبر عب��دي و كامران تفتي در 
فيلم سينمايي »تورنادو« خبر داد. جواد 
هاشمي كارگردان و تهيه كننده سينما در 
گفت وگو با مهر با اشاره به پروژه سينمايي 
»تورنادو« گفت: فيلمبرداري اين پروژه 
س��ينمايي به پايان رس��يده و تدوين آن 
توسط من و مهران گنبدلو در حال انجام 

است. او افزود: بخشي از موس��يقي اين پروژه ساخته 
شده و بخش ديگري از آن نيز به زودي ساخته مي شود. 
همچنين ترانه هاي آن همانند فيلم سينمايي »پيشوني 

سفيد« توسط بازيگران فيلم خوانده مي شود.

اين كارگردان س��ينما توضي��ح داد: در 
»تورنادو« بازيگران��ي چون اكبر عبدي، 
كامران تفتي و بازيگ��ران كودك ترانه ها 
را مي خوانن��د. هاش��مي در پايان گفت: 
اميدوارم در ص��ورت امكان و اگر فرصت 
مناسبي در اختيار ما قرار گيرد، اين فيلم 

را براي نوروز ۹۸ اكران كنيم.
از جمله بازيگران اصلي »تورنادو« مي توان 
به اكبر عبدي، كامران تفتي، بهنوش بختياري، ارسلان 
قاسمي و الناز حبيبي اش��اره كرد. »تورنادو« داستان 
چهار بچه است كه با يك سفينه به فضا سفر مي كنند و 

با موجودات فضايي برخورد مي كنند.

میراثنامه

سفربهايران۵۰درصدارزانشد
سفر به ايران براي گردشگران خارجي 
تا ۵۰ درصد ارزان تر ش��ده است. براي 
همين آمد و شد از كشورهاي همسايه 
تا ۵۱ درصد بيشتر شده است، اما اين 
ارزاني هنوز گردش��گران كشورهاي 

ديگر را وسوسه نكرده است.
رييس سازمان ميراث فرهنگي، صنايع 

دستي و گردشگري خوش بين است كه اين ارزاني، آمار گردشگران غيرمنطقه اي 
را هم جابه جا و افت آن را در نيمه دوم سال جبران كند. اما ابراهيم پورفرج � رييس 
جامعه تورگردانان ايران � معتقد است: تا وقتي ارزاني و امنيت ايران در تلويزيون هاي 
جهاني به تصوير كشيده نشود، به سختي مي توان نظر گردشگراني را كه از سفر به 
ايران مي ترسند، تغيير داد. پورفرج در عين حال اظهارات علي اصغر مونسان را درباره 
افزايش سفر گردشگران كشورهاي حاشيه و همسايه ايران تاييد كرد و به ايسنا گفت: 
هرچند كه سفر گردشگران اروپايي و امريكايي به ايران كم شده، اما تلاش ما اين است 
كه با كاهش هزينه سفر، افت اين بازار را جبران كنيم. به گفته او، در نيمه دوم امسال، 
سفر گردشگران اروپايي و امريكايي به ايران نزديك به ۴۲ درصد كاهش داشته كه از 
تحريم و تهديد متاثر بوده است. او با بيان اينكه آژانس هاي داخلي تحت تاثير نوسانات 
ارز، نرخ سفر ايران را تا حدود ۵۶ درصد كاهش داده اند، افزود: تمام آژانس هاي خارجي 
كه با بازار ايران كار مي كنند از قيمت ارز در كشورمان اطلاع دارند و اين بازار را رصد 
مي كنند، بنابراين اگر قيمت ها واقعي و متعادل نباشد معترض مي شوند. خودشان 

هم قيمت تور ايران را پايين نگه داشته اند تا گردشگر جذب كنند.

تاريخنگاري

قطعكمكماليامريكابهدليلامضايقرارداد1919
دوم آبان ۱۲۹۸، امريكا كمك هاي مالي خود به دولت 
ايران را كه ماهيانه پرداخت مي ش��د، در اعتراض به 
انعقاد قرارداد ۱۹۱۹ وثوق الدوله با انگليس قطع كرد. 
اين قرارداد هفدهم مرداد ۱۲۹۸ خورشيدي برابر با 
۹ اوت ۱۹۱۹ ميلادي، بين دولت هاي ايران و بريتانيا 

با امضاي وثوق الدوله و سِر پِرسي كاكس بسته شد.
امضاكنندگان و معدود مدافعان قرارداد با توجيه نجات 
كشور از نابودي با توسل به دولتي قدرتمند، قرارداد را 

محرمانه به امضا رساندند.
بر اساس اين قرارداد تمامي امورات كشوري و لشكري 
ايران زيرنظر مستش��اران انگليس��ي و با مجوز آنان 
صورت مي گرفت. اين قرارداد شامل دو قسمت است 
كه هركدام جداگانه به امضا رسيد. پيمان نخست كه 
عنوان رسمي آن »قرارداد نظامي و سياسي ميان ايران 
و بريتانيا« است از يك ديباچه و شش ماده تشكيل 
مي شود و قرارداد دوم داراي چهار ماده است. ماده اول 
قرارداد اصلي )قرارداد سياسي و نظامي( بطور رسمي 
اعلام مي دارد كه »دولت بريتانياي كبير به صريح ترين 
بياني كه ممكن است، قولي را كه در گذشته به كرات 
به دولت ايران داده است بار ديگر به موجب اين قرارداد 
تأييد كرده و برعهده مي گيرد كه استقلال و تماميت 

ارضي ايران را محترم بشمارد«. 
حس��ين مكي در كتاب تاريخ بيس��ت س��اله ايران 
مي نويس��د كه سِ��ر دنيس رايت، س��فير پيشين 

انگلستان در ايران در كتاب خود، انگليسي ها در ميان 
ايرانيان، اعتراف مي كند كه قرارداد ۱۹۱۹ »بريتانيا 
را در امور داخلي ايران كاملًا مختار مي ساخت و عملًا 
از مداخله ساير قدرت ها مانع مي گشت. كرزن )وزير 
خارجه وقت انگليس( ب��ه وزيران همكارش چنين 
توضيح م��ي داد كه اين قرارداد از آن رو لازم اس��ت 
كه ايران با موقعيت حس��اس خود بين هندوستان 

و بين النهرين، كه به تازگي تحت قيموميت بريتانيا 
درآمده بود، به دامان بلشويك ها نيفتد. اما اين قرارداد 
به زودي نه تنها در ايران، بلكه در فرانس��ه و ايالات 
متحده امريكا و ش��وروي مورد حمله قرار گرفت و 
اختفايي كه در مذاكرات منتهي به آن لحاظ ش��ده 
بود و موضع مسلطي كه قرارداد به بريتانيا تفويض 

مي داشت با انتقاد شديد رو به رو شد. 

كیوسك

هزارتويقتلخاشقجي
واشنگتنپست:

اي��ن روزنامه در صفحه 
اول خ��ود، اطلاع��ات 
قت��ل  ز  ا جدي��دي 
روزنامه ن��گار ع��رب 
منتش��ر كرد. طبق اين 
گ��زارش، رس��انه هاي 
تركيه خب��ر دادند كه 
پلي��س ي��ك خ��ودرو 

مرسدس بنز متعلق به كنسولگري عربستان را 
در يك پاركينگ پيدا كرده است.همچنين گفته 
شده كه پس از مرگ خاشقجي، يكي از اعضاي 
تيم ۱۵ نفره امنيتي سعودي، لباس خاشقجي 
را پوش��يد و از كنس��ولگري خارج شد تا نشان 
دهد او كنس��ولگري را ترك كرده است. جسد 
روزنامه نگار مقتول هم در يك پتو پيچيده شد و 
با يك خودرو از كنسولگري بيرون برده شد. بعد 
هم به يك »همدست محلي« تحويل داده شد تا 
آن را نابود كند. پليس تركيه در جريان بررسي 
پرون��ده قتل اين روزنامه نگار س��عودي، ۸ هزار 
دوربين، ۲۶ خودرو متعلق به سفارت عربستان 
را تحت تعقيب ق��رار داد كه يكي از خودروهاي 
مورد تعقيب، يك دس��تگاه »مرسدس بنز« با 
پلاك سبز سفارت عربستان است كه كشف شد.

والاستريتژورنال:
صفحه اول اين روزنامه 
گزارشي از حضور كروز 
در جم��ع نيروه��اي 
ترام��پ منتش��ر كرد. 
طب��ق اي��ن گ��زارش، 
دونال��د ترام��پ از ت��د 
كروز، رقيب سابق خود 
در رقابت هاي انتخاباتي 

رياس��ت جمهوري حمايت ك��رد. ترامپ براي 
حمايت از او در انتخابات مي��ان دوره اي كنگره 
به تگزاس سفر كرد، چراكه با ديگر رقيب خود، 
»بتو اوروكه« رقابت نزديكي دارد. نظرسنجي ها 
نش��ان مي دهد كه كروز نس��بت به رقيب خود 
برتري ش��كننده اي دارد، اما جمهوري خواهان 
قصد دارند تا پيروزي تد كروز را مجددا تضمين 
كنند. تد كروز يكي از دشمنان سابق ترامپ بود 
كه از س��وي رييس جمهوري امري��كا در دوران 
رقابت هاي درون گروهي جمهوري خواهان بارها 
مورد حمله قرار گرفت. او حتي تا آخرين روزهاي 
انتخابات از ترامپ حمايت نكرد و در لحظات آخر 

بيانيه حمايت خود را خواند.

نيويوركتايمز:
كاروان ه��زاران نفري 
پناهجوي��ان به مقصد 
امري��كا ب��ه مكزي��ك 
رس��يد. طبق گزارش 
ي��ن  ا ول  ا صفح��ه 
روزنام��ه، كاروان��ي 
از ه��زاران پناهج��وي 
امريكاي لاتين كه اكثرا 

هندوراسي هستند وارد شهر تاپاچولا مكزيك 
در مرز اين كش��ور با گواتمالا ش��دند تا از آنجا 
راهي مكزيكوس��يتي و نهايتا امريكا شوند. اين 
در حالي اس��ت كه پيش از اي��ن، دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امري��كا مي گويد كمك هاي 
خارجي به گواتمالا، هندوراس و السالوادور را به 
دليل بحراني كه بر سر عزيمت يك كاروان چند 
هزار نفري مهاجران از اين كشورها ايجاد شده 
قطع خواهد كرد. پناهجوي��ان اميدوار به ورود 
به خاك امريكا، از خشونت و فقر در كشورشان 
گريخت��ه و ب��ا پاي پي��اده خود را ب��ه مكزيك 
رسانده اند. گفته شده كه آنها در شرايط وخيمي 

در مرز مكزيك به سر مي برند.

معرفيبزرگترينمصرفكنندگانبرنجدرجهان

گروهگوناگون|
 برنج يكي از محصولات اصلي كشاورزي 
در جهان است. در هر كشوري، اين ماده 
غذايي، مصرف كنندگان بس��ياري دارد 
كه تنها در نوع طبخ آن تفاوت هايي وجود دارد. توليد 
اين محصول، بدون توجه ب��ه موقعيت اقتصادي، در 
تمام كشورها رايج است و كش��ورهاي توسعه يافته و 
در حال توس��عه، بطور يكس��ان برنج توليد و مصرف 
مي كنند اما آنطور كه در بس��ياري از گزارش ها گفته 
شده، اين محصول كشاورزي در آسيا بيشترين ميزان 

توليد را دارد. 
در ميان ساير كش��ورها، چين، به عنوان بزرگ ترين 
مصرف كننده برنج در جهان شناخته مي شود. همانطور 
كه در بس��ياري از گزارش ها گفته شده، چين يكي از 
اصلي ترين اقتصادهاي در حال رش��د جهان بوده كه 
بخش عمده رش��د اقتصادي خود اين كشور، وابسته 
به كشاورزي اس��ت. طبق تازه ترين آمار منتشر شده، 
چيني ها س��الانه حدود ۱۴۲.۷۰۰ ميليون تن برنج 
مصرف مي كنند. اين ميزان مصرف، معادل 3۰ درصد 
از توليد جهاني برنج است. با توجه به تلاش هاي بسيار 
براي افزايش كش��ت برنج، چين يك��ي از مهم ترين 
واردكنن��دگان اين محصول كش��اورزي اس��ت؛ چرا 
كه بر اساس نظرسنجي هاي صورت گرفته، حدود ۶۵ 
درصد از چيني ها، برن��ج را به عنوان يك غذاي اصلي 
معرفي مي كنند. بي��ش از نيمي از هندي ها نيز، برنج 
را غ��ذاي اصلي خود معرفي مي كنند. در اين كش��ور 
آسيايي ميزان توليد غلات ديگر مانند گندم و ذرت نيز 
بالاست اما مصرف سالانه برنج حدود ۹۷.3۵۰ ميليون 
تن برآورد شده است. آنطور كه گفته شده، كمك هاي 
دولتي مانند ارايه كود، دانه، ماشين آلات زراعي و برق، 
نقش مهمي در توليد برنج هن��د دارد. اندونزي نيز در 
كنار چين و هند، به عنوان يكي از مصرف كنندگان مهم 
برنج در جهان معرفي شده است. طبق آمار منتشر شده، 
در اين كشور سالانه حدود 3۷.۴۰۰ ميليون تن برنج 
مصرف مي شود. طبق برآورد مركز تحقيقات بين المللي 
برنج  در ۲۵ سال آينده مصرف برنج در اندونزي حدود 
3۸ درص��د افزايش مي يابد. بر اين اس��اس، دولت در 
اندونزي درصدد افزايش زمين هاي شاليزاري است تا 

بتواند مقدار توليد سالانه برنج را افزايش دهد.
بنگلادش، ويتنام و فيليپي��ن نيز، رتبه هاي چهارم تا 
ششم را در ميزان مصرف برنج به خود اختصاص داده اند. 

آنطور كه در بسياري از گزارش ها گفته شده، بنگلادش 
به دليل باران هاي مناس��ب و داش��تن رودخانه هايي 
كه از زمين هاي كش��اورزي عب��ور مي كنند، يكي از 
مشهورترين كش��ورها در عرصه توليد و مصرف برنج 
در جهان اس��ت. در بنگلادش ۷۵ درصد از زمين هاي 
كشاورزي زير كشت برنج قرار مي گيرد كه سالانه حدود 
3۵ ميليون تن برنج توليد مي كنند. همچنين طبق 
آمار منتشر شده، بنگلادشي ها سالانه حدود 3۵.۲۰۰ 
ميليون تن برنج مصرف مي كنند. ويتنام نيز بيش از 3۰ 
ميليون هكتار زمين كشاورزي دارد كه اكثر اين زمين ها 
براي كشت برنج استفاده مي شود. بر اساس بسياري از 
گزارش ها، فيليپين در ميان ۱۰توليد كننده برتر برنج در 
جهان قرار دارد كه حدود 3 درصد از كل توليدات برنج 
در جهان را به خودش اختصاص داده است. فيليپيني ها، 

سالانه حدود ۱3 ميليون تن برنج مصرف مي كنند. 
تايلند نيز يكي ديگر از كش��ورهايي است كه به دليل 
عملكرد بالا در توليد برنج شناخته شده است. اين كشور 
داراي ۹.۲ ميليون هكتار زمين شاليزاري است. گفته 
شده مصرف برنج در اين كشور به ۱۱.۱۷۰ ميليون تن 

در سال مي رسد.
طبق اين گزارش، به نظر مي رس��د كش��ورهايي كه 
بزرگ ترين توليدكننده برنج در جهان هس��تند، در 
فهرست بيشترين ميزان مصرف نيز قرار دارند.همچنين 
همانطور كه گفته ش��د، آس��يايي ها ع��لاوه بر آنكه 
بيشترين سهم توليد برنج در جهان را دارند، بزرگ ترين 

مصرف كنندگان اين ماده غذايي نيز به شمار مي روند. 
در انتهاي اين گزارش، برمه، ژاپن و برزيل نيز در ميان 
بزرگ ترين مصرف كنندگان برنج در جهان قرار دارند. 
آنطور كه گفته شده، .يكي از حاصلخيزترين مناطق 
ميانمار به شمار مي رود كه حتي با وجود كمبود منابع و 
سرمايه گذاري مناسب در بخش كشاورزي، توليد برنج 
در اين منطقه، سهم قابل توجهي در ميان كشورهاي 
ديگر به خود اختصاص داده و تعداد قابل توجهي از اهالي 
ميانمار برنج را به عنوان غذاي اصلي خود مي شناسند. بر 
اساس تازه ترين گزارش هاي منتشر شده، در اين كشور 

سالانه حدود ۱۰ ميليون تن برنج مصرف مي شود. 
ژاپن نيز شاليزارهاي فراواني دارد و شرايط توليد برنج 
در اين كشور بسيار مساعد است اما به دليل كمبود 
زمين هاي كشاورزي، قادر نيست به ميزان كشورهاي 
ديگر در توليد اين محصول كشاورزي سهم داشته 
باشد. آنطور كه گفته شده، ژاپني ها سالانه بيش از ۸ 
ميليون تن برنج مصرف مي كنند. برزيل نيز، از ديگر 
كشورهايي است كه علاوه بر توليد قابل توجه برنج، از 
مهم ترين مصرف كنندگان اين محصول كشاورزي 
شناخته مي شود. برزيل تنها كشور امريكاي جنوبي 
است كه غني از توليد برنج است و ۱.۷ درصد كل برنج 
دنيا توسط اين كشور توليد مي شود. در برزيل حدود 
۲۵۱ نوع مختلف از برنج فرآوري و توليد مي ش��ود 
و برزيلي ها س��الانه حدود ۸.۱۰۰ ميليون تن برنج 

مصرف مي كنند. 

برنججهاندرشاليزارهايآسيا

آمارنامه
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